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GLASILO OBČINSKIH ORGANIZACIJ SZDL C E U E , LAŠKO, MOZIRJE, 
SLOVENSKE KONJICE, ŠENTJUR, ŠMARJE PRI JELŠAH IN ŽALEC 

KOLOVRAT SE NI USTAVIL 
Ta fotografija je v bistvu tesno povezana z večeiom 

kmečke proze in poezi j i kot so mladi literati osnovne šole 
Veljko Vlahovič na Stranicah imenovali svojo prireditev, ki 
je bila pod streho prijazne domačije Podgrajškovih v za-
selku Križevec minuli petek. Mladi, ki so brali svoja dela, so 
posedli na staro dobro krušno peč, ob njej pa je sedela tudi 
njihova tovarišica Majda Sodin in predla na kolovratu, ki si 
ga je izprosila od svoje mame. Tako je stari kolovrat simboli-
ziral tesne vezi med tradicijo in sodobnostjo, ki so jo znali 
mladi literarni nadebudneži tudi dobro predstaviti. Več o 
tem berite na 10. strani. 

Foto: D. Medved 

PRAZNIK NAŠIH OBOROŽENIH SIL 

Osrednja proslava v petek, 18. decembra ob 19. uri 
Osrednja proslava ob 40-

letnici ustanovitve oboro-
ženih sil SFR Jugoslavije in 
Dneva JLA, 22. decembra, 
bo v Celju v petek, 18. de-
cembra ob 19. uri v Hali Go-
lovec. Ta prireditev bo 
predstavljala osrednjo ma-
nifestacijo tako pripadni-
kov naših oboroženih sil in 
drugih obrambnih struktur, 
kot tudi vseh delovnih ljudi 
in občanov, ki se vključuje-
jo v sistem SLO in DS. 

Proslavi bodo prisostvova-
li: člani Zveze združenj bor-
cev NOV in nosilci Partizan-
ske spomenice 1941, stareši-
ne in vojaki, rezervne voja-
ške starešine, pripadniki Te-
ritorialne obrambe, aktivisti 

vseh družbeno političnih or-
ganizacij, mladina, otroci, 
delovni ljudje in občani. 
Kulturni program ob tem 
prazniku bo imel povdarek 
na prikazu jugoslovanskega 
pomena ustanovitve rednih 
partizanskih enot. 

V programu bodo sodelo-
vaFi združeni pevski zbori 
(pripadniki JLA, pevski zbor 
Svobode iz Celja, mladinke 
iz Gimnazije, PSC, TSC in 
EŠC ter pevski zbor OS L 
celjske čete), ansambel JLA, 
zabavni ansambel ULTRA, 
folklorna skupina »France 
Prešeren« iz Celja, harmoni-
karska sekcija Svoboda Ce-
lje in recitatorji vojaki ter 
člani Centra za klubsko de-
javnost. Slavnostni govornik 
bo tokrat tovariš Ratko Cvi-
janovič iz celjske garnizije, v 
programu pa bodo podelili 
tudi tradicionalna občinska 
priznanja Sveta za SLO in 
DS ter priznanja RSLO. 

Poleg osrednje proslave 
bo še več drugih, zlasti šport-
nih prireditev v različnih pa-
nogah (kegljanje, streljanje. 

košarka, odbojka, namizni 
tenis, šah in mali nogomet). 
Od 17. do 21. decembra bo v 
prostorih celjske vojašnice 
zanimiv tehnični zbor (raz-
stava orožja in opreme), ki je 
namenjen vsem mladim v 
osnovnih in srednjih šolah. 
Slovesen zbor pripadnikov 
Garnizije v Celju pa bo na 
sam dan praznika. 22. de-
cembra v jutranjih urah v vo-
jašnici. Tudi temu srečanju 
bodo poleg vojakov in stare-
šin prisostvovali številni de-
lovni ljudje in občani. Ker je 
to naš skupen praznik je 
prav, da se vseh pripravlje-
nih prireditev tudi udele-
žimo! 

TONE VRABL 

DOBRODOŠLI 
DOMA! 

V današnji številki NT na-
daljujemo, po našem trdnem 
prepričanju, z dobro tradici-
jo objavljanja posebnih in-
formacij, namenjenih našim 
delavcem na začasnem delu 
v tujini. Posebno prilogo na 
notranjih straneh našega ča-
sopisa smo letos uredili s po-
močjo Medobčinske gospo-
darske zbornice Celje, Skup-
nosti za zaposlovanje Celje 
in izvršnih svetov občin Ce-
lje, Laško, Slovenske Konji-
ce, Šentjur, Šmarje pri Jel-
šah in Žalec ter še nekaterih 
drugih. 

Zavedamo se, da na omeje-
nem prostoru nismo mogli 
objaviti vseh informacij, po 
katerih povprašujejo naši 
delavci na tujem, zlasti tisti, 
ki se kmalu nameravajo za 
stalno vrniti v domovino. 
Prav zato smo na zadnji stra-
ni objavili tudi vprašalnik, ki 
ga izpolnjenega pošljite na 
označeni naslov. 

Omenimo naj še, da smo 
naklado tej številki NT pove-
čali za preko 2000 izvodov, 
od katerih večino bomo po-
slali na naslove naših delav-
cev, njihovih društev in klu-
bov v tujini. Skromno priča-
kujemo, da jim bo naš Novi 
tednik omogočil v tujini tudi 
vsaj delen vpogled v vsakda-
nji utrip dela in življenja v 
domovini, ali pa bodo z vese-
ljem segli po njem ob obi-
skih za novoletne praznike. 
Se posebej zato naj naj že na 
tem mestu zapišemo tako, 
kot smo imenovali našo pri-
logo, 

DOBRODOŠLI DOMA! 

MITJA T T M N T K 

OBMOČJE 

Predlog: rešitev je v povezanosti s SOZD MERX 
Čeprav je beseda o končni 

razrešitvi Golt dolgo visela v 
zraku, tudi na razširjeni seji 
poslovnega odbora za dogra-
ditev centra pod Medvedja-
kom, v petek, 11. decembra v 
Titovem Velenju, je nazad-
nje le padla iz rokavice. Osta-

! la je seveda samo kot pred-
jlog, kajti odločitev o takš-
inem ali drugačnem koraku, 
'tudi na področju samo-
I upravnega povezovanja, lah-
ko sprejme le kolektiv. Zdaj 
kolektiv delovne organizaci-
je za turizem, gostinstvo in 

: propagando Paka v Titovem 
• Velenju, ki je nastal po zdru-
žitvi Gostinstva in Rdeče 
dvorane in ki ga kot direktor 

I vodi Tone Hladin. 
! Razprava o položaju in raz-
: vojnih vidikih Golt je opozo-
rila, da ni mogoče računati 
f̂ a uspešno uveljavitev sa-
n^oupravnega sporazuma o 
združevanju sredstev med 
štirimi občinami (Titovo Ve-
lenje, Mozirje, Žalec in Celje) 

nadaljnjo izgradnjo Golt. 
• Občinski proračuni tega bre-

mena niso zmogli, oziroma 
so ga le deloma. Po novem, 
sicer pa v prihodnjem letu, 
bo v občinskih blagajnah 
manj sredstev za takšne na-
mene. Omejena splošna po-
raba ne bo dovoljevala takš-
nih injekcij za bolnike, kot 
so Golte. Kako torej rešiti 
vprašanje, da bodo Golte 
usposobljene za normalno 
delo in da bodo imele tudi 
zanesljiva zagotovila za na-
daljnji razvoj. Golte so ven-
dar naše! Golte niso naloga 
in obveznost mozirske obči-
ne, niti ne velenjske, celjske, 
žalske... Golte so naša skup-
na obveznost, tudi zrcalo re-
gijske sposobnosti za rešitev 
tega vprašanja! 

In ker se na občinske pro-
račune ni mogoče zanašati, 
je bil vnovič, ne prvič, izre-
čen predlog o nujni poveza-
nosti tega delovnega kolekti-
va v močnejšo gospodarsko 
organizacijo, konkretno v 
SOZD Merx. Zakaj prav v 
SOZD MERX? Tudi ali 
predvsem zavoljo tega, ker 
ta sestavljena organizacija 
sprejema naloge nosilca turi-
stičnega razvoja v celotni re-
giji in širše, ker se je pri tem 
močneje zavzela tudi za raz-
rešitev turističnih proble-
mov v mozirski občini. Le 
pod streho močne sestavlje-
ne organizacije združenega 
dela je moč zagotoviti nor-
malne pogoje za delo, tudi za 
Golte. Seveda ne na podlagi 
obljub in lepih oči kot temu 
radi pravimo, marveč le na 
osnovi konkretnih razvojnih 
programov. 

Ta predlog ni nov in če je 
edini ali vsaj med redkimi, ki 
vodi k zaželenemu cilju, za-
kaj ga v Titovem Velenju ne 
sprejmejo, osvojijo? 

Trenutni položaj Golt ni 
zavidljiv. Po periodičnem 
obračunu za devet mesecev 
letošnjega leta je bilo na Gol-
teh izgube v višini okoli 6,7 
milijona dinarjev, celotne 
obveznosti, ki so nastale v 

tem času, pa znašajo 55,2 mi-
lijonov dinarjev! Počutje ko-
lektiva ni primerno. Ne sa-
mo zaradi ogrožene socialne 
varnosti, tudi zaradi tega, 
ker vsaj zaenkrat ne vidijo 
izhoda iz zagate. In vendar ta 
mora priti, da bo razpolože-
nje drugačno in da ne bodo 
uresničili sklepa, ki so ga po-
sredovali, da bodo spomladi 
prihodnje leto Golte zaprli, 
ker v takšni finančni negoto-
vosti ne morejo delati in ži-
veti naprej. Člani poslovne-
ga odbora in drugi so seveda 
to varianto odklonili, s tem 
pa seveda opozorili na ob-
veznosti, da je treba položaj 
urediti po drugačni poti. Ta 
je bila nakazana! 

V tem je tudi želja, da bi 
primer Golt spravili enkrat 
za vselej z dnevnega reda, da 
bi centru zagotovili normal-
ne pogoje za delo in razvoj, 
da bi Golte živele polno živ-
ljenje skozi vse leto, saj ima-
jo lepe pogoje tako za zimski 
kot ostali čas. V tej smeri tu-
di tečejo prizadevanja kolek-
tiva, da bodo Golte za letoš-
njo zimo dobro pripravljene. 

M. BOZIC is 250.200 TON 
PREMOGA DO 
flEKORDA 

v decembru so do vključno 14. 
•decembra nakopali 227 tisoč 800 
ton premoga ali poprečno na 
"̂ an 20.106 ton (presežek osnov-

načrta 14,5 in delovnega 
odstotka). V celem letu so že 

Nakopali 4,747.800 ton premoga, 
pet milijonov pa morajo na-

•topati v štirinajstih delovnih 
•̂ fteh še 250.200 ton ali poprečno 

dan 17.800, Tako ni bojazni. 
Velenjski rudarji prvič v svo-

Zgodovini ne bi dosegli rekor-
letne zmage - izkopa pet mi-

'•jonov ton premoga! Za prvo 
"osego letnega plana prejšnji 
P t̂ek so vsi rudarji dobili po 
^tarem običaju kranjsko in ste-
klenico piva. 

T. VRABL 

PRIZNANJA SVETA 
SKUPŠČINE 
OBČINE CELJE ZA 
SLO IN DS: 

EnoU JLA V. P. 2420/3, Ob-
činski štab TO Celje, Odbor 
za SLO in DS pravosodnih 
organov, Jože Berlinger iz 
GIP Gradiš TOZD Celje, 
Franjo Čevnik iz GIP Ingrad 
Celje, Rado Gabrovec iz 
EŠC Celje. Ludvik Gajšek iz 
Remonta, Romana Lončar iz 
GG Celje, Rado Novina iz 
KS Dečkovo naselje, Darin-
ka Pavšar iz DO Kovinote-
hna Celje, Risto Savčev iz 
KD Svetina in Jamarskega 
kluba Celje, Jože Štih iz KS 
Vojnik in Franc Zelič iz Že-
lezarne Štore. 

Republiška priznanja SRS 
sekretariata za LO bodo ob 
tej priložnosti prejeli: 

Gorska reševalna postaja 
Celje, Tone Rozman iz Ob-
činske konference SZDL Ce-
lje in Ludvik Zvonar iz Ob-
činskega sekretariata za LO 
v Celju. 

V SLOV. KONJICAH NISO 
POZABLJENI 

Ne novozapadli sneg ne mraz i .so odvrnili številnih sta-
rejših občanov iz krajevnih sku ,iiosti Slovenske Konjice, 
Dobrava-Gabrovlje, Zreče, Vešenik-Brdo in Bezina od no-
voletnega srečanja. V nedeljo so se zbrali v jedilnici delovne 
organizacije Konus v Slovenskih Konjicah, ki jim je že petič 
po vrsti nudila gostoljubje. 

Za dobro počutje starejših občanov so poleg organizator-
jev Krajevne organizacije in Občinskega odbora Rdečega 
križa iz Slovenskih Konjic, krajevnih skupnosti in krajevnih 
organizacij SZDL poskrbeli še upokojenski pevski zbor 
Adolf Tavčar in Ženski pevski zbor iz Slovenskih Konjic, ter 
vokalno-instrumentalna skupina iz Zreč. Izkazali so se tudi 
učenci osnovnih šol, ki so jim z lepo izdelanimi čestitkami 
izrekli svojo zahvalo. 

V krajevnih skupnostih, iz katerih so se starejši občani 
zbrali, sta 402 občana starejša od 70 let, najstarejša med 
njimi pa je Marija Unger iz Polen, ki se je rodila leta 1886. 
Med občani, ki so na srečanje prišli, je bila najstarejša Marija 
Albreht iz Polen, rojena leta 1897. 

Vse tiste starejše občane, ki iz takih ali drugačnih razlogov 
na srečanje niso prišli, bodo na domovih obiskali in obdarili 
predstavniki Rdečega križa in krajevnih skupnosti. 

ME P 

CELJSKI GRB ZA JANKA OROŽNA 
Minuli četrtek je praznoval svoj 90. rojstni dan profe-

sor Janko Orožen. Kulturni delavec, zgodovinar, slavist, 
znanstvenik in raziskovalec, publicist, pedagog, kultur-
nik v najširšem in najbolj plemenitem pomenu te be-
sede je doslej ustvaril obširno delo in neumorno snuje še 
naprej. Ob častitljivem jubileju častnega meščana Celja 
in Slandrovega nagrajenca je pripravil predsednik ob-
činske skupščine Celje Jože Marolt za jubilanta sprejem 
in mu v imenu skupščine občine Celje in družbenopoli-
tičnih organizacij izročil Celjsk grb. Jubilantovo delo je 
v slavnostnem nagovoru osvetlila predsednica skup-
ščine Kulturne skupnosti Celja Aleksa Gajšek - Krajn-
čeva. Na sprejemu je Janko Orožen obudil zanimive 
spomine na svoj rojstni kraj. na svoje delo in s svojo 
neposrednostjo ponovno osvojil vse tiste, ki so mu prišli 
čestitat. Njim se pridružuje tudi naše uredništvo, na 10. 
strani pa objavljamo celostranski intervju z jubilantom. 

Foto: Drago Medved 



ŠE-TUNIZA 
DELAVCE 

Naš prispevek »Tu ni za delavce« iz 
49. številke Novega tednika ni ostal 
brez odmeva. Žal pa dosedanji odmev 
ni ravno takšen, kot smo ga pričakova-
li. Izvršni svet skupščine občine Laško 
nam je poslal dopis, v katerem dobese-
dno piše: 

»Glede na vsebino tega članka in ker 
avtor prispevka ni podpisan, želimo, 
da nam dostavite podatke o avtorju 
oziroma prizadetili delavcih.« Obiskal 
nas je tudi direktor radeškega Jadrana 
in protestiral proti načinu, na kakršen 
je bil prispevek napisan, ni pa mogel 
zanikati, da se je dogodek, v katerem 
so dvema delavcema, oblečenima v 
delovne kombinezone, v njihovi lepo 
urejeni jedilnici odrekli postrežbo, res 
pripetil. 

Bolj kot to, kdo sta oba delavca in 
kako se piše avtor prispevka, bi bržko-
ne moralo vse zanimati, kako in zakaj 
je do takšnega pripetljaja res prišlo. Pa 
to, da bi bilo najbrže »glede na vsebino 
tega članka« in še bolj glede na globo-
ko vsebino tega dogodka, primerno 
kaj ukreniti. Pa ne le v izvršnem svetu, 
še bolje v občinskih družbenopolitič-
nih organizacijah. In da skrivnosti ne 
bo, se bom pod tale svoj drugi prispe-
vek podpisal s polnim imenom in 
priimkom, kot sem se tudi pod prvega, 
pa je podpis v tiskarni izpadel. 

BRANKO STAMEJCIC 

V ŠMARJU TRI SKUPŠČINE O KMETIJSTVU 

OD BESED K DELU 
Natančno opredeljenih 31 nalog 

Smarčani so potrdili, da je konec 
besedovanja o tem, kako je treba po-
večati kmetijsko proizvodnjo in s 
tem pridelati več hrane. Na skupnem 
zasedanju občinske skupščine, skup-
ščine kmetijsko zemljiške skupnosti 
in skupščine skupnosti za pospeše-
vanje kmetijstva, so sprejeli akcijski 
program za izvajanje nalog na po-
dročju kmetijstva in kmetijske poli-
tike v občini Šmarje pri Jelšah, ki 
natančno opredeljuje naloge, izvajal-
ce nalog, metode dela, roke za izved-
bo nalog in neposredno odgovornost 
posameznega nosilca naloge. V prvi 
vrsti je akcijski program usmerjen v 
prizadevanje za boljšo izkoriščenost 
zemljiških površin ter v uveljavljanje 
sodobne tehnologije v kmetijstvu, 
naravnan je na spreminjanje odno-
sov med kmeti, pa med kmeti in za-
drugo in v celotni verigi primarne 
kmetijske proizvodnje in predelave. 
Med drugim opredeljuje tudi usmer-
jenost občinske kmetijske politike 
glede na naravne možnosti občine 
ter ob tem nakazuje hotenja Šmarča-
nov, da bi bolj kot doslej razvili pre-
delavo kmetijskih proizvodov. Seve-
da pa akcijski program kaže tudi ne-

katere poti reševanja socialnih vpra-
šanj kmetov, opredeljuje davčno po-
litiko in drugo. 

S tem, ko je občinska skupščina 
skupaj z obema ostalima skupščina-
ma sprejela ta akcijski program, so 
Smarčani ponovno potrdili v števil-
nih dokumentih opredeljeno usmeri-
tev, da je kmetijstvo zares prednost-
no razvojno področje v tej občini. 
Obenem pa so s široko zasnovano 
razpravo o akcijskem programu in z 
razširjenim krogom delegatov, ki so 
dokument sprejeli, ustvarili ugodno 
politično in delovno klimo, ki bo za-
gotovo prispevala svoje k uresniče-
vanju široko' zastavljenih nalog v 
kmetijstvu šmarske občine. 

Po skupnem zasedanju delegatov 
vseh treh skupščin, je preteklo sredo 
zasedala tudi sama občinska skup-
ščina. Delegati so obravnavali vrsto 
pomembnih informacij in dokumen-
tov, med njimi tudi osnutek resoluci-
je o družbenoekonomskem razvoju 
šmarske občine v prihodnjem letu. 

DAMJANA STAMEJCIC 

»ŠVERCARJI« 
Ali bodo najnovejši carin-

ski ukrepi preprečili tiho-
tapljenje (kot, da je doslej 
nekdo carinike onemogočal 
pri odkrivanju vreč kave, 
kovčkov s kavbojkami, 
bundami, ipd.)? Se bodo od-
slej cariniki res uspešneje 
borili proti »švercerjem«? 
Dvomimo. Ce npr. na našem 
tržišču še naprej ne bo kave, 
bo njena cena na naših lega-
liziranih tihotapskih tržni-
cah narasla, in bo postalo 
ukvarjanje s tihotaplje-
njem kot obrtjo še dono-
snejše, atraktivnejše, kljub 
večjemu riziku. 

Res je, da bo na naših me-
jah manj potnikov, manj 
naših potnikov in bodo ca-
riniki lahko opravljali te-
meljitejše preglede. Vendar 
prek naših meja ne potujejo 
samo tisti, ki »odnašajo de-
vize«, temveč tudi naši de-
lavci na delu v tujini, pa mi-
lijoni tujih turistov. Jim bo-
mo s čakanjem v neskonč-
nih kolonah zagrenili vstop 
v Jugoslavijo? 

Generalni direktor zvez-
ne carinske uprave trdi, da 
je večina potovanj naših ob-
čanov v tujino brez uteme-
ljenega razloga. Je morda to 
lapsus? Neprecizna novi-
narska interpretacija? V 
vsakem primeru bi bilo ta-
ko rezoniranje izraz neke, 
blago rečeno, provincialne, 
izolacionistične, ksenofob-
ske psihologije. Katera po-
tovanja v tujino niso upra-
vičena in katera so? Kdo bi 
to določal? Komu bi naslav-
ljali prošnje in opravičila? 
In končno, zakaj naj bi tudi 
po naši lastni deželi potova-
li brez utemeljenih opravi-
čil in tako trosili bencin 
(devize), denar in čas? 

VJESNIK 

SZDL MOZIRJE 

DOBRA OCENA 
Kljub temu ostaja mnogo nalog 

2 e uvodna beseda predsed-
nika Jožeta K u m r a in nadal jnja 
razprava sta potrdili, da se ocena 
dela občinske konference SZDL, 
ki je bila osrednja točka dnevne-
ga reda redne letne seje program-
ske konference S Z D L Mozirje, v 
petek, n . decembra , ne more 
ustaviti samo pri delu konferen-
ce in n jen ih organov, marveč, da 
mora zajeti tud i delo krajevnih 
konferenc, tud i delo drugih druž-
benopoli t ičnih organizacij, dru-
štev. Gre pač za f rontno organi-
zacijo in prav takšno povezanost. 

Ni naključje, če je bila osrednja 
pozornost usmer jena na sprem-
ljanje, reševanje in ure janje go-
spodarske problematike, prav ta-
ko na pr iprave na skupšč inske 
volitve p r ihodnje leto. 

Občinski organizaciji S Z D L je 
v obravnavanje in reševanje 
mnogih vprašan j uspelo vključiti 
širok krog delovnih ljudi in obča-
nov. 

Kot izredno pozitivna s tran v 
delu se je pokazala t rdna poveza-
nost občinske konference s kra-

jevnimi organizacijami SZDL v 
občini. 

Naloge pa navzlic t emu ostaja-
jo. Gre tudi za prelom v praksi, 
da se sicer s tr injajo s konkretni-
mi koraki, da pa premalo napra-
vijo za njihovo, prav tako kon-
kretno, uresničitev. 

Na seji konference so znova 
poudarili nujnos t močnejšega 
dela sekcij (dober pr imer je Boč-
na, k jer so ustanovili sekcijo za 
kmet i jska in gozdarska vpraša-
nja), prav tako bolj poglobljeno 
družbeno informiranje itd. 

V tem delu seje in tudi potem, 
ko je beseda tekla o pripravah na 
volitve, zatem o programskih 
usmeri tvah mozirske SZDL -
uvodno besedo o tem je imela 
sekretarka Rezika Plaznik - sta 
poleg delegatov sodelovala še 
član predsedstva republ iške 
konference SZDL Mitja Rotov-
nik in predsednik med-
občinskega sveta S Z D L za celj-
sko območje, Jože Veber. 

M. BOŽIČ 

Kakšna bodo sredstva za družbene dejavnosti v pri. 
hod njem letu? To je vprašanje, ki v teh dneh zanima 
tako uporabnike kot izvajalce v samoupravnih intere-
snih skupnostih. Se posebej zato, ker se spet pojavljajo 
mnenja, da bi morali administrativno zmanjševati vse 
vrste porabe. Ali drugače - sredsva za kulturo, šolstvo, 
znanost, socialno varstvo in druge dejavnosti so spet 
uvrščene med porabo, ki nima pomembnega vpliva na 
proizvodne in ekonomske rezultate. Gre za stare in že 
presežene misli o delavcih, ki ustvarjajo, in o delavcih, 
ki trošijo. Taka razmišljanja niso v korist družbenoe-
konomskim odnosom, ki jih hočemo vzpostavljati s 
svobodno menjavo dela. Zato je vse več opozoril, da 
bodo ogroženi nekateri cilji v reformi srednjega izobra-

DRUŽBENA NADGRADNJA 
NA PREPIHU ALI ŽAGANJE 
VEJE? NA K A TERI SEDIMO 

ževanja. v znanosti in v kulturi, če bodo stabilizacijo v 
občinah razumeli predvsem tako. da bodo najbolj segli 
v sredstva za družbene dejavnosti. 

Takšen poseg bi pomenil prevlado starih gledanj, 
češ da te dejavnosti niso v funkciji proizvodnje. Do-
končno usklajevanje o resolucijskih gibanjih v prihod-
njem letu bo morala upoštevati tudi ta opozorila. Sicer 
se lahko zgodi, da bodo zaostajanja v družbenih dejav-
nostih vplivala na proizvodne rezultate in na celoten 
potek stabilizacijskih prizadevanj. To seveda ne po-
meni. da sedanji čas ni primeren za kntičen pogovor o 
tem, kaj so v družbenih dejavnostih storili za boljšo 
kakovost dela in racionalizacijo. 

Tudi na celjskem območju bodo različno opredelje-
vali višino sredstev za družbene dejavnosti. Ker je v 
zadnjem času v nekaterih občinah pod močnim uda-
rom prav kultura, je dobro ugotoviti, kolikšen del sred-
stev so v kulturnih skupnostih celjskega območja na-
menjali kulturnim dejavnostim v minulem srednjeroč-
nem obdobju. Prispevne stopnje niso bile enake. 
Kljub temu pa je zanimivo, da so v petih letih dosegli 
najvišjo stopnjo rasti za kulturo v celjski občini. Zna-
šala je 41,9 odstotka. Leta 1976 so v Celju namenili za 
kulturo 10.493 tisoč din. lani pa 42.643 tisoč din. V 
Žalcu je znašala stopnja 39.5%, v Titovem Velenju 36,5. 
v Mozirju pa 36,2%. V šentjurski občini so prav tako 
sorazmerno ugodno povečevali sredstva za kulturo. 
Stopnja rasti je bila 35,1. V Šmarju je bila 29,5, v 
Laškem 25.4, v konjiški občini pa samo 18.6%. Višina 
sredstev za kulturo je odvisna od razvitosti kulturnih 
dejavnosti v občini. Nedvomno sodi Celje prav z raz-
vito kulturno ustvarjalnostjo med osrednja slovenska 
kulturna žarišča in prav po tej strani uveljavlja svojo 
regionalno funkcijo. Zato je upravičena taka stopnja 
rasti, ki pa je, če jo primerjamo s Slovenijo, še vedno 
manjša, kot je na primer v novi Gorici, Hrastniku, v 
Krškem in še drugih občinah. 

Četudi primerjave niso realne, pa vendar povedo, da 
bo treba r času hujših gospodarskih zadreg upoštevati 
določene prioritete v družbenih dejavnostih in njihovo 
vlogo v razvoju občine. Eno izmed izhodišč lahko po-
meni tudi pregled dosedanjega razvoja posamezne de-
javnosti. Zato bi bilo dobro pregledati ocene srednje-
ročnega razvoja, in prispevne stopnje iz tega obdobja. 
V tem primeru bo tudi lažje dogovarjanje o celotnem 
razvoju družbenih dejavnosti. 

JOŽE 
ŠNAJDER 

Kdo bi le prisodil 70 let Jo-
žetu Snajderju iz Celja! Mož 
še vedno izgleda kot mlade-
nič in to tako po zunanjosti, 
kot po duhu in delavnosti! 
Rodil se je 2. decembra 1911 
v Osijeku, v Celje, kjer živi še 
danes, pa je prišel leta 1934! 

S šahovsko igro se je spoz-
nal, ko je bil star sedemnajst 
let, svoje največje uspehe pa 
je dosegel kot član Celjskega 
šahovskega kluba! Verjetno 
bo še dolgo ostal kot edini 

Celjan, ki se je srečal s kar 
osmimi svetovnimi šahovski-
mi prvaki! 

Leta 1936 seje na simultan-
ki srečal tudi s svetovnim pr-
vakom Aljehinom! Postal je 
pr\'ak Celja leta 1951 (pred 
30. leti!) skupaj s Francem 
Mirnikom, zmagal pa je tudi 
na turnirjih leta 1939 in 1940 
v spomin na prvega predsed-
nika Celjskega šahovskega 
kluba dr Antona Schwaba! 

Jože pa ni bil samo dober 
šahist, temveč tudi dober ša-
hovski organizator. Tako je 
med drugim ustanovil šahov-
sko sekcijo pri delovni orga-
nizaciji Cinkarna in bil njen 
tehnični vodja kar sede-
mnajst let. Podobno funkcijo 
je deset let upravljal tudi v 
Celjskem šahovskem klubu. 
Udeležil se je dveh šahovskih 
olimpiad, ki so bile pri nas in 
sicer leta 1950 v Dubrovniku 
ter leta 1972 v Skopju. Za de-
lo na šahovskem področju je 
dobil vrsto priznanj. 

Tudi v zadnjih letih Jože 
Snajder ni brez uspehov! 
Pravzaprav jih zdaj dosega še 
več, kot pred mnogi leti! Leta 
1972je osvojil naslov mojstra 
v reševanju šahovskih pro-
blemov. Skupaj s Ferdom 
Lorbekom sta kar dvakrat 
(1975 in 1980) osvojila medna-
rodno prvenstvo Srbije v re-

ševanju šahovskih proble-
mov. Zdaj pa je v teku novo 
prvenstvo, kjer Snajder in 
Lorbek znova vodita! 

Jože Snajder je tudi izvr-
sten sestavljalec šahovskih 
problemov, ki jih objavljajo 
številne šahovske revije Si-
rom v Evropi. Tako poznajo 
njegovo ime šahisti v Franci-
ji, Nemčiji, Veliki Britaniji, 
Romuniji... 

V njegovem stanovanju je 
omara polna pokalov, me-
dalj, plaket, diplom in drugih 
priznanj. To niso samo priz-
nanja za dosežke na šahov-
skem področju, temveč tudi 
priznanja za dosežke na ribi-
škem (trenutno je že tretjič 
ribiški car!) in gobarskem 
(pozna okoli sto vrst užitnih 
gob!) področju. Kaj mu naj-
več pomeni? 

Jože Snajder: »Sah pa dol-
go, dolgo nič in ponovno šah, 
ta čarobna črno bela polja...« 

T. VRABL 

KOMUNISTI O INFORMIRANJU! 
NI TAKO KOT BI MORALO BITI 

V okviru programov pri-
prav na oba kongresa Zveze 
komunistov so potekali v 
posameznih območjih raz-
govori delavnih skupin, se-
stavljene so bile iz članov 
komisije za agitacijo in pro-
pagando Predsedstva CK 
ZK Slovenije in komisijo za 
propagandne priprave na 
IX. kongres ZK Slovenije, s 
komunisti, ki delajo na po-
dročju informiranja. Na 
celjskem območju je bil raz-
govor prejšnji četrtek, vo-
dil pa ga je predsednik ko-
misije za informativno de-
javnost in politično propa-
gando pri Medobčinskem 
svetu ZK Celje Hubert Her-
ček. 

Ko je tekla beseda o pre-
toku informacij v sami zve-
zi komunistov, je razprava 
potrdila to, da so se nekate-
re relacije zboljšale, da pa 
še vedno informacije v 
mnogočem zamujajo, niso 
aktualne in mnogokrat se 
zgodi to, da ulica prej in več 
ve, kot član zveze komuni-
stov. Priprave na sam kon-
gres potekajo dobro, čeprav 
še niso v vseh občinah celj-
skega območja o resoluciji 
razpravljali in ocenili tudi 
svoj prispevek. Razprava je 

tudi ponovno osvetlila pe-
reč problem nedorečenih si-
stemov informiranja v po-
sameznih občinah in potem-
takem tudi v celotnem celj-
skem območju. Zato se do-
gaja to, da v občinah razen 
Celja, še nimajo Indok cen-
trov, ker pravijo, da ni de-
narja, čeprav je očitno, da 
gre predvsem za neizdelane 
pristope in programe. Očit-
no niso politična telesa v 
posameznih občinah nare-
dila vsega na področju in-
formiranja, tako so zatrje-
vali tudi predstavniki iz ob-
čin in dejali, da je informi-
ranje še vedno pastorek v 
zavesti političnega dela. 
Ker pa je to tesno povezano 
z odločanjem, odločanje pa 
s samoupravljanjem, je to 
nevzdržno in neodgovorno. 
Aleksander Videčnik iz Mo-
zirja je dal tudi pobudo, da 
bi se morali nujno sestati 
predstavniki vseh občin 
celjskega območja in dogo-
voriti naloge na področju 
družbenega in javnega ob-
veščanja, na teh relacijah 
pa tudi dokončno razčistiti 
odnose med posameznimi 
občinskimi glasili in Novim 
tednikom in Radiem Celje, 
saj je znano, da nimajo vsa 

občinska glasila ustrezni 
vsebinske zasnove, trošij« 
pa precejšnja družbeni 
sredstva. 

Sklepna misel je bila ta-
ka: komunisti na področj« 
informiranja morajo dosle 
dno zagovarjati stališča, ki 
so o tej dejavnosti bila mno 
gokrat dosledno in jasn« 
izrečena, končno pa so tudi 
nedvoumno zapisana v 
ustavi. Družbenopolitične 
organizacije v občinah bo; 
do morale skrbneje bedeti 
nad informiranjem * 
ustvarjalnem smislu do te-
ga izredno pomembnega 
elementa samoupravnega 
odločanja. Enako velja 
delovne organizacije. Tu n< 
bi smeli pozabiti na poda 
tek, da je do večine prekini 
tev dela na našem območj« 
prišlo zaradi slabega infor-
miranja. 

D.MEDVEP 



I^KA RATAJC, NOVI PREDSEDNIK O K SZDL ŠENTJUR 

IVEUAVUATI SKUPNE INTERESE 
>^pL mora biti demokratična in odprta za pobude, interese in mnenja 
1 letošnjim 1. decembrom 
Jaka Ratajc prevzel nove 
»lovne dolžnosti in obvez-

in sicer kot predsed-
!! Občinske konference 
Ljalistične zveze Šentjur, 
ponia je iz Ponikve, kjer je 
I do nedavnega na tam-
jjriji osnovni šoli zaposlen 
> predmetni učitelj. Kot 
izadevnega delavca na po-
fltju vzgoje in izobraževa-
g in odgovornega delavca 
tovariša z izgrajenimi idej-
,političnimi vrlinami ga 
,2najo tudi na Planini, kjer 
, deloval in poučeval na 
5[iovni šoli. Ob obilici svo-
ga rednega dela se je Jaka 
atajc vseskozi vključeval v 
iiiioupravno in družbeno 
vljenje v svojem kraju, ka-
jr tudi na občinskem nivo-
r Kar težko bi bilo našteti 
L funkcije, ki jih je oprav-
ki v domačem kraju, pa na 

in tudi pri OK SZDL, 
ker je bil podpredsednik te 
[ontne organizacije v občini 
Ltjur. Z novo sprejeto 
[olžnostjo te njegove števil-
^ aktivnosti seveda - niso 
sključene, saj se je priprav-
en vključevati v delo še na 
ktalih področjih, kjer bo po 
jljegovi osebni ali pa družbe-
6 oceni to potrebno. 
- Tovariš Ratajc, kakšna 

10 programska usmeritev 
IZDL Šentjur v prihod-
jem letu. Na katera po-
rečja bo naravnana njena 
isrednja aktivnost? 
' »Cas, ki ga živimo in druž-
(enopolitične razmere za-
itevajo učinkovito politično 
a samoupravno delovanje, 
lato moramo naše sile in ak-
ije usmeriti v konkretno 
preminjanje družbenopoli-
ičnih razmer. Vsebina dela 
e mora odražati iz programa 
trajevnih organizacij SZDL. 
- Katera bo v tem času 

lajvečja in najodgovornej-
la naloga celotne SZDL? 
»Prav gotovo bodo to pri-

»rave in organizacija ter 
tvedba volitev v letu 1982 v 
Iružbenopolitično skup-
lost, samoupravne interesne 
ikupnosti ter v nadaljnem 
folitve v samoupravne orga-
te v krajevnih skupnostih. V 
em mesecu moramo opravi-
i še ožji izbor kandidatov za 
»dgovorne funkcije v druž-
benopolitični skupnosti in 
»moupravnih interesnih 

iOLA ZA 
FINANČNE 
^ELAVCENA 
DOBRNI 
"Čaka nas težko leto 1982, 

lasti še za gospodarstvenike 
finančne delavce, slednji 

'lorajo biti v tem letu najbolj 
'sposobljeni,« je misel, ki jo 
^ ob otvoritvi šole za uspo-
•^bljanje finančnih delavcev 
' gospodarstvu v Dobrni 
^ekel Ivan Atelšek pod-
predsednik Gospodarske 
oornice Slovenije. 
Sve^ianosti ob otvoritvi, ki 

^ bila v ponedeljek, so se 
[beležili vidni predstavniki 
'fužbenopolitičnega življe-
nja iz republike in občine ter 
""edstavniki ljubljanske in 
"ariborske univerze. 
Soia na Dobrni je samo-

enota Gospodarske 
'^ornice Slovenije, dejav-
®st šole pa organizira Raz-
^̂ Jni center iz Celja. Sola or-
j^nizira usposabljanje v 

petdnevnih seminarjih, 
j^i je pričel z delom v pone-
'fjjek, jutri se bo zaključil, 
beležilo se ga je 25 vodilnih 
'bančnih delavcev iz vse re-

^olike, predavalo pa bo de-
^ predavateljev in mentor-
ji" Vsebina prvega pet-
nevnega seminarja se nana-

ša dopolnitev znanja na 
J^roeju gospodarjenja s 
^ s t v i družbene reproduk-

VVE 

skupnosti. Nenehno si bomo 
prizadevali za razvijanje de-
legatskega sistema in za čim 
višjo izobrazbo delegatov.« 

- Šentjurska občina je po 
svojem značaju pretežno 
kmetijska. Področju kme-
tijstva boste tudi pri Socia-
listični zvezi namenjali po-
sebno skrb. Kako? 

•'Veliko pozornosti bomo 
morali nameniti kmetijstvu. 
Premalo proizvajamo hrane. 
Prizadevali si bomo za ena-
komeren razvoj vseh krajev-

nih skupnostih in v tem po-
gledu moramo pomagati na-
šim občanom-kmetom pri 
njihovem delu na tak način, 
da jim bomo znali prisluhniti 
in najti z njimi neposreden 
stik, ko se bodo srečevali s 
številnimi problemi pri od-
kupu kmetijskih pridelkov, 
nabavi osnovnih sredstev za 
stroje, ki so potrebni za so-
dobno kmetovanje, oziroma 
za večjo proizvodnjo hrane.« 

- Na katera ključna po-
dročja življenja in dela bo 
še usmerjena pozornost So-
cialistične zveze? 

»Naj izpostavim samo ne-
katera. Tu je predvsem pereč 
problem financiranja krajev-
nih skupnosti v občini. Ta 
postaja vse večji, ker manjše 
krajevne skupnosti s samo-
prispevkom ne opravijo veli-
ko. Dogovoriti bomo morali 
možnosti za izboljšanje 
gmotnega položaja krajev-
nih skupnosti, saj ni malo 
primerov, ko morajo krajev-
ne skupnosti tudi denar, na-
menjen za delegatski sistem 
vgraditi v obnovo cest. 

V zaostrenih pogojih go-
spodarjenja postajajo social-
ni problemi v naši občini vse 
večji in morali jih bomo 
skupno reševati s pristojni-
mi organi. Prav tako proble-
matično postaja področje za-
poslovanja, predvsem mla-
dih in žensk. Z večjim druž-
benim in materialnim vre-
dnotenjem proizvodnega de-
la in z drugimi ukrepi bomo 
morali mlade usmerjati v de-
ficitarne poklice in iskati 
možnosti prekvalifikacije. 

Ob vsem tem ni nič manj 
pomembna skrb za varstvo 
okolja, ki postaja tudi v naši 
občini vse bolj onesnaženo. 

Široko zastavljen program 
dela socialistične zveze zaje-
ma tudi uresničevanje poli-
centričnega razvoja občine, 
skrb za delo društev in orga-
nizacij, prostovoljnega mla-
dinskega dela, izvedbo in or-
ganizacijo akcije NNNP 82, 
ohranjanja tradicij NOB. Pri 
tem pa se zavedamo, da je 
enako pomembno tudi infor-
miranje v občini.« 

MATEJA PODJED 

OBČINSKE PROGRAMSKE KONFERENCE SZDL 

SAMO OCENA ALI ŠE KAJ? 
Celovito o družbeno-ekonomskih odnosih 

Večina letnih občinskih 
programskih konferenc so-
cialistične zveze bo v decem-
bru, čeprav je bilo prvotno 
predvideno, da bodo že v no-
vembru. Tudi na celjskem 
območju sta doslej to nalogo 
opravili šetnjurska in mozir-
ska občina, v Celju pa bo 
konferenca v zadnjih decem-
brskih dneh. Se pred občin-
skimi, pa so se na letnih pro-
gramskih in delovnih konfe-
rencah sestali tudi v krajev-
nih skupnostih. Tako se naj-
višji organi socialistične zve-
ze sestajajo v času živahnih 
priprav na volitve in kongre-
se zveze komunistov, hkrati 
pa v trenutku, ko prognoze 
ekonomskih gibanj in stabi-
lizacijskih ukrepov za pri-
hodnje leto ne obetajo manj 
težav kot letos. Prav bi bilo, 
da bi vsebinske usmeritve 
letnih programskih konfe-
renc sledile življenju, kakor 
ga na terenu in v občinah do-
življa članstvo socialistične 
zveze. 

V socialistični zvezi so se 
dogovorili, katerim vpraša-
njem bodo namenili največ 
razmišljanj. To so samo-
upravljanje in delegatski si-
stem, planski cilji in stabili-
zacija, problematika usmer-
jenega izobraževanja ter pri-
prave na volitve vključno s 
kadrovsko politiko. Čeprav 
lahko ti štirje tematski sklo-
pi vprašanj spodbudijo raz-
prave še o mnogih drugih 
konkretnih in aktualnih do-
gajanjih v vsaki krajevni 
skupnosti in občini, pa bi bi-
lo le treba premisliti o neka-
terih poudarkih. Gre za to, 
ali bodo tudi občinske pro-
gramske konference spet le 
predvsem pregled stanja in 
razmer na različnih področ-
jih družbenega življenja - ali 
pa bodo s konkretno in te-
matsko usmeritvijo le segle 
globlje k nekaterim proble-
mom. 

Zagata ni nova. V vsaki ob-
čini bi se je morali lotiti gle-
de na celotne družbenoeko-
nomske in politične raz-
mere. Lani je bilo na primer 
zanimiv'0, da občinske kon-
ference niso dovolj reagirale 
na razprave na krajevnih 
konferencah socialistične 
zveze. Tudi niso odgovorile 
na nekatere pobude in pred-
loge. To pa hkrati pomeni. 

da vsebinskih razprav o 
predloženih gradivih za ob-
činsko programsko konfe-
renco prav na terenu ni bilo 
dovolj. Vendar ne gre zato, 
da bi o teh gradivih razprav-
ljali le v krajevnih skupno-
stih. Za utrjevanje družbene 
vloge socialistične zveze in 
njeno frontno naravo je zelo 
pomembno, ali se v pripravo 
letne programske konferen-
ce vključujejo tudi njeni deli 
- to je zveza komunistov, 
mladina, sindikati, borci, 
strokovne organizacije in 
društva. Letna programska 
konferenca bo le v tem pri-
meru zmogla zbrati različne 
pobude in gledanja o posa-
meznih vprašanjih. Prav ta-
ko pa je to edina pot, da za-
gotovi uskladitev raznolikih 
stališč. Povezovalna vloga 

socialistične zveze in njena 
kritična odprtost sta nenado-
mestljiva. Prav to pa lahko 
pokažejo tudi letne konfe-
rence. 

Zato je nadvse pomemb-
no, kako potekajo v občinah 
priprave na občinske konfe-
rence. Tam, kjer so zamudili 
z javno razpravo o gradivih 
ali pa so se odločili bolj za 
formalne sklice, tudi haska 
ne bo. Bo le eno izmed se-
stankarskih srečanj, ki so v 
sedanjem stabilizacijskem 
času vse manj popularna. Ce 
pa je še ostalo nekaj časa, bi 
morali bolj pomisliti na to, 
kako naj letna konferenca 
predvsem strne stališča o do-
ločenem problemu v pro-
gram konkretne delovne ak-
cije. Taka konferenca bi ime-
la trajnejšo vrednost. 

Z volilne konference: na levi je novi podpredsednik Ivan 
Uranjek, na desni pa novi predsednik Anton Kotnik. 

ZDRUZENJE BORCEV NOV ŽALEC 

ŽIVA IZROČILA 
Nov predsednik Anton Kotnik 

Na volilni konferenci so se 
v soboto sestali člani Zveze 
združenj borcev občine Ža-
lec. Poleg delegatov iz pet-
najstih krajevnih organizacij 
so se konference udeležili tu-
di predstavniki družbenopo-
litičnega življenja občine Ža-
lec in organizacij ZB Celja in 
Zasavja. 

Poročilo o delu je podal 
podpredsednik združenja 
Anton Kotnik, ki je najprej 
obudil spomin na tovariša 
Tita in letos umrlega dolgo-
letnega predsednika Rudija 
Cilenška, ter 321 članov, ki 
so umrli v preteklih letih. 
Kot je dejal tovariš Kotnik je 
ta organizacija brez predho-
dnika, saj je bila ustanovlje-
na po vojni, kot organizacija 
udeležencev osvobodilnega 
boja in ljudske revolucije. 
Dejal je: »To je organizacija, 
ki nima obnove, katere člani 
danes presegajo povprečno 
starost 64 let in izgorevajo v 
delu za stabilizacijo naše so-
cialistične skupinosti.« Orga-
nizacija ZZ NOV občine Ža-
lec združuje 15 krajevnih or-
ganizacij na področju Sa-
vinjske doline, občinski od-
bor pa je v preteklem obdob-
ju opravljal svoje delo preko 
predsedstva, nadzornega od-
bora in komisij: za razvijanje 
tradicij NOV, za socialno 
zdravstveno vprašanje, za 
ugotavljanja posebne dobe 
iz NOV, za vojaške vojne in-
valide, za internirance, poli-
tične zapornike, deportiran-
ce, ukradene otroke in vojne 
ujetnike ter za splošni ljud-

ski odpor. Združenje borcev 
se že vsa leta posveča razvi-
janju in negovanju tradicij iz 
NOV. Posebno pomembno 
je, da to vsebino sprejmejo 
mladi in jo ohranjajo. Zato 
gredo borci pogosto med 
pionirje in mladince, da s 
svojim pripovedovanjem 
prikažejo resnične dogodke 
iz NOV. 

V zadnjih dveh letih je bila 
vrsta pomembnih proslav 
med drugim ob 40-letnici na-
pada na rudnik Zabukovico, 
ob 40-letnici vstaje in OF na 
Vrheh, 40-letnici prve bitke 
Štajerskega bataljona na Do-
brovljah itd. Na vseh prosla-
vah so borci aktivno sodelo-
vali. Združenje skrbi tudi za 
rekreacijo in letovanje bor-
cev. Svoj dom imajo v Ba-
njolah, kjer je letos letovalo 
346 borcev in članov njiho-
vih družin. Tudi druge komi-
sije so imele obilo dela, nji-
hov namen pa je predvsem 
zagotavljanje pravic borcev 
in sodelovanje z drugimi 
družbenopolitičnimi organi-
zacijami pri razvijanju naše 
socialistične samoupravne 
družbe. V razpravi so delega-
ti in predstavniki občinskih 
družbenopolitičnih organi-
zacij seznanili člane zveze 
borcev o gospodarstvu v ob-
čini, doseženih rezultatih in 
o stabilizacijskih prizadeva-
njih ter o pripravah na voli-
tve. Za predsednika je bil 
izvoljen Anton Kotnik za 
podpredsednika pa Ivan 
Uranjek in Franc Mikuš. 

T. TAVČAR 

NOVO DEJANJE POLJSKE DRAME 

Piše: JOŽE ŠIRCELJ 

Poljska drama se je prevesila v novo 
dejanje, Ma katero je od začetka tedna 
mačilno, da je oblast v dršavi prevtel 
vojaški svet narodne rešitve. V njem so 
igolj vojaške osebe, iMvečiae generali. 
Svet zagotavlja, da to ne pomeni voja-
škega prevrata, marveč samo nujen 
ukrep, s katerim bi zagotovili prehodno 
obdobje normalizacije razmer v družbi 
In gospodarstvu In potlej obnovili pro-
ces družbenih In gospodarskih reform, s 
katerimi bi odpravili vzroke krize, ki že 
več kot desetletje pretresa Poljsko. 

Svet vodi general Jaruzelskl, ki je 
hkrati ostal predsednik vlade, obramb-
ni minister In prvi sekretar poljske 
združene delavske partije. Pazljivo bra-
nje govora generala Jaruzelskega s kate-
rim je oznanil izredno stanje in vladavi-
no vojaškega sveta narodne rešitve, po-
kaže, da je samo na enem mestu omenil 
člane partije, nikjer pa partijo sšmo. Ali 
je to ena bistvenih značilnosti sedanjih 
razmer? To je seveda že zdaj težko reči. 
Lahko pa pritrdimo mnenju, dajeta bil 
prvi primer v zgodovini socialističnih 
držav, da le oblast prevzelo vojaško telo, 
pri čemer je partija kot vodilna politič-
na sila dobila bolj postransko vlogo in 
imenoma ni zastopana v vodstvu dr-
žave. 

Vojaški svet je uvedel izredno stanje, 
kar je prineslo omejitev vrste svobo-

ščin, kot so svoboda zborovanja, sindi-
kalne svoboščine, svoboda gibanja itn. 

Ob uvedbi izrednega stanja so zaprli 
doslej še neznano število aktivistov sin-
dikata Solidarnost, obenem pa-z napo-
vedjo, da jim bo prej ko prej sodilo voja-
ško sodišče - aretirali tudi vrsto polj-
skih partijskih voditeljev, ki so bili na 
krmilu v sedemdesetih letih, ko so bili 
veliki delavski nemiri s prelivanjem 
krvi; na čelu seznama je nekdanji prvi 
sekretar partije Edvard Glerek. Ni tako 
redko mnenje, da je vojaško vodstvo s 
tem želelo predvsem Izpodbltl vtis, da 

so ostri ukrepi »osamitve' (internacije 
ali konfinacije) naperjeni samo ali pred-
vsem proti voditeljem Solidarnosti. 

Ker je Poljska s prekinitvijo telefon-
skih in brzoja vnih zvez, z dejansko zapr-
timi mejami, z omejitvijo gibanja in ko-
munikacij v deželi sami odrezana od 
sveta in strogo nadzorovana navznoter, 
je seveda komaj mogoče dognati obseg 
protestov zoper izredno stanje, zlasti še 
stavk. 

Kaj je bil neposreden povod za to novo 
dejanje poljske drame? Je bila res ne-
varnost, da demonstracije, ki jih je za 17. 
decembra napovedala Solidarnost, pri-
vedejo do neposrednih spopadov z nedo-
gledniml posledicami? Dejstvo je, da je 
poljsko vodstvo pred uvedbo Izrednega 
stanja dobilo v roke magnetofonske za-
piske razprave v osrednjem vodstvu Sio-
lldamosti, katerih avtentičnost vsaj ne-
kateri voditelji-mednjimiLech Walen-
sa - zahodnim dopisnikom niso zanikali 
(s pripombo, da so »\-zete iz konteksta*). 
It teh posnetkov je dovolj razvidno, da 
so se menili o tem, da je konfrontacija, 
odkrit spopad z vlado neizogiben, da bi 
bilo potrebno sestaviti »prehodno vla-
do*, ustanoviti delavske odrede ipd. 

V tem smislu so taka ekstremlstična 
stališča vsekakor bila voda na mlin ti-
stim, ki so menili, da lahko samo vojaški 
svet z ukrepi, predvidenimi za čas vojne 
ali neposredne vojne nevarnosti, prepre-
či kaos. 

S tem so se v tem primeru izognili 
intervenciji od zunaj Tako ostaja še na-
prej upanje, da bodo Poljaki sami - tru-
doma, postopoma - sami našli izhod iz 
globoke družbene krize, našli pot v preo-
brazbo, ki bo zagotovila demokratično 
in socialistično naravo poljske družbe. 



TOZD BOR LAŠKO 

IZVOZNIK V TEŽAVAH 
»Rešitev Je v novih programih«, pravi Alojz Pušnik 

Temeljna organizacija 
ljubljanske Lesnine, Bor 
Laško, se, kljub nekaterim 
dobrim pokazateljem go-
spodarjenja in poslovanja, 
ukvarja s kopico proble-
mov. Trenutno je glavni ta, 
kako ovire v najkrajšem ča-
su odpraviti, da bi ta, pre-
težno izvozno usmerjena te-
meljna organizacija, dose-
gala tudi na vseh ostalih po-
dročjih zadovoljive rezulta-
te in da bi bil ta kolektiv, ki 
se sedaj marsičemu odreka, 
kmalu zadovoljen tudi z 
osebnimi dohodki. 

S 1. novembrom je vod-
stvo laškega Bora prevzel 
Alojz Pušnik, dolgoletni 
član tega delovnega kolekti-
va. Na postavljena vprašanja 
je dal odgovore, iz katerih je 
moč razbrati, da se bo Bor 
Laško, pretežno zaradi 
splošnega razumevanja de-
lavcev, kmalu izkopal iz se-
danjih težav. 

Kakšno sliko gospodarje-
nja kaže TOZD Bor Laško? 

V letošnjih devetih mese-
cih naša temeljna organizaci-
ja ni dosegla vseh pričakova-
nih in planiranih rezultatov. 
Celotni prihodek je dosežen 
v višini 90%, izpad dohodka 
je 12%, čistega dohodka pa 
celo 23%. Ko smo te rezulta-
te analizirali in bili ponosni 
na naš izvoz, ki je dosegel 
plansko obveznost, smo obe-
nem ocenjevali, da smo za ta 
izvoz morali vložiti 9 odstot-
kov ali 2500 dodatnih ur de-
la. Kljub temu, da smo že v 
letnem planu predvidevali 
zmanjšanje izvoza žaganega 
lesa na račun povečanega 
izvoza končnih izdelkov, ob-
čutimo to spremembo pred-
vsem v zadnjih mesecih. Nas 
je ta sprememba »udarila«, 
kajti ne smemo prezreti, da 
so prodajne cene naših izdel-
kov že od začetka leta ne-
spremenjene, hkrati pa bele-
žimo stalno rast cen repro-
dukcijskih materialov in sto-
ritev. Bor Laško se že vrsto 
let ukvarja s problemom lik-
vidnosti, letos pa je ta še bolj 

pereč, saj smo morali obra-
čunati in, seveda, tudi plača-
ti, znatna sredstva za kori-
ščenje določenih obratnih 
sredstev. Obseg letošnjega 
poslovanja se je povečal tako 
količinsko kot vrednostno, 
ob skromnih rezultatih in 
nizki akumulativni sposob-
nosti preteklih let pa so se-
daj sredstva preskromna, da 
bi pokrila zgolj inflacijo, kaj 
šele povečan obseg poslova-
nja. 

Mnoge temeljne organiza-
cije vaše stroke se danes 
ubadajo s problemom zalog. 
Pri vas teh ni. Kako to? 

Res je, predvsem so nizke 
zaloge gotovih izdelkov, 
hkrati pa imamo kar precej 
odprtih naročil. Zato bi bilo 
ob koncu leta nesmiselno 
ugotavljati slab finančni re-
zultat. 

Imate dovolj naročil, časa 
do konca leta pa je malo. Bo 
šlo? 

Da bi vsa naročila do kon-
ca leta realizirali, se je naš 
kolektiv solidarnostno odlo-
čil, da bo vsak delavec opra-
vil dogovorjeno število brez-
plačanih delovnih ur: 16 v 
proizvodnji, za stroji. Poleg 
tega ukrepa smo se še dogo-
vorili, da bomo v decembru 
vključili tretjo izmeno, tako 
da bodo stroji izkoriščeni 
maksimalno, s tem pa se bo, 
seveda, povečal tudi obseg 
proizvodnje. Poleg tega smo 
v času od 1. do 15. novembra 
ustavili vse redne dopuste. 

pred tremi meseci pa smo se 
vsi delavci odločili za zniža-
nje osebnih dohodkov za 5 
odstotkov. Smo namreč med 
kršitelji dogovora. 

Kakšni pa so osebni do-
hodki v Boru? 

Trenutno zelo nizki, saj so 
pod poprečjem laške občine, 
pod poprečjem DO Lesnina 
in republike. Zniževanje 
osebnih dohodkov ob hkrat-
nem povečevanju življenj-
skih stroškov pa, seveda, ne 
more iti v nedogled, zato jih 
bo treba v tem mesecu neko-
liko popraviti. 

Kakšni so obeti za izbolj-
šanje poslovnih rezultatov 
in kaj nameravate ukre-
niti? 

Ukrepov bo precej. Tre-
nutno vidimo, da je eden 
osnovnih pogojev dobrega 
finančnega rezultata pravil-
no izbran proizvodni pro-
gram. V času stabilizacije in 
borbe za večji izvoz, uporab-
ljamo nekatere uvožene ma-
teriale, čeprav, to moram po-
vedati, sta pri nas izvoz in 
uvoz v razmerju 3:1. Da bi 
uvoz zmanjšali na minimum, 
smo se odločili novi proiz-
vodni program uskladiti z 
možnostmi domačega trga, 
nadomestiti reprodukcijski 
material iz uvoza z domačim. 
Rezultat teh prizadevanj pa 
je vzorec dnevne sobe, ki je 
bila razstavljena na Beograj-
skem sejmu v novembru. Na 
vzorcu je upoštevana nova 
površinska obdelava, ki 
omogoča uporabo domačih 
furnirjev. Druga novost je 
proizvodni program za izvoz. 
Osnova sedanjega je borov 
les, ki ga v naši bližnji okoli-
ci ni dobiti, zato smo ga do 
sedaj uvažali iz Sovjetske 
zveze. Z visokimi stroški se-
veda, na konvertibilnem trži-
šču pa zato nismo bili kon-
kurenčni. Zato sedaj razmiš-
ljamo o izvoznih izdelkih iz 
bukovega lesa, ki ga je pri 
nas dovolj in ki ga na naši 
žagi lahko dokaj kvalitetno 
obdelamo in posušimo. 
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OBČINA ŽALEC 1982 

MERILO PRODUKTIVNOST 
Povečali bodo izvoz zlasti na konvertibilna področja 

Delegati vseh treh zborov 
žalske občinske skupščine 
so na svojih sejah že spreje-
li osnutek resolucije o druž-
benoekonomskem razvoju 
občine v naslednjem letu. 
Tokrat namenjamo nekoli-
ko več prostora usmeri-
tvam gospodarstva v pri-
hodnjem letu. 

Načrtujejo, da se bo druž-
beni proizvod povečal za tri 
do štiri odstotke, kar bi po-
menilo nekaj manj kot šest 
milijard dinarjev družbene-
ga proizvoda. Rast družbe-
nega proizvoda bo pogojena 
z rastjo produktivnosti dela, 
ki bo narastla za dva do tri 
odstotke. Tako bo znašala 
udeležba produktivnosti de-
la v družbenem proizvodu 
več kot 75 odstotkov. Število 
zaposlenih naj bi se povečalo 

največ za en odstotek, med 
tem ko bodo sredstva za na-
ložbe manjša kot letos in bo-
do znašala osemnajst odstot-
kov družbenega proizvoda. 
Močna rast reproduktivne 
sposobnosti žalskega gospo-
darstva daje realno osnovo 
za dokončanje nekaterih 
prioritetnih naložb pa tudi za 
pričetek izvajanja nekaterih. 
Tu še zlasti velja omeniti re-
gijsko mlekarno, naložbe v 
primarno kmetijsko proiz-
vodnjo ter naložbe v kovin-
sko predelovalno, kemično 
in tekstilno industrijo. Rast 
sredstev za osebne dohodke 
bo v globalu zaostajala za 
rastjo dohodka za deset od-
stotkov. 

Najvažnejša naloga žalske-
ga gospodarstva v prihod-
njem letu pa bo vsekakor po-

večanje izvoza. Ta naj bi 1 
za deset odstotkov večji k 
letošnje leto in bo predvid 
ma znašal milijardo 612 rni 
jonov dinarjev. Uvoz naj 
bil večji le za pet odstotke 
Se večji poudarek bodo IT 
rali v občini dajati izvozu 
konvertibilna področja, si( 
pa načrtujejo, da bi mon 
biti stopnja pokrivanja iẑ  
za z uvozom na konvertit 
na področja več kot 100 o 
stotna. 

Za pospeševanje izvo 
blaga in storitev bodo ti 
meljne banke v okviru kr; 
koročnega kreditiranja da 
le prednostno kredite 
obratna sredstva tistim orj 
nizacijam združenega de 
ki bodo izvažale na konvei 
bilna področja. 

JANEZ VEDENI 

MEDOBČINSKI 
SVETZKO 
KMETIJSTVU 

s ponedeljkovim po-
svetom je ZK na našem 
območju nadaljevala z 
razpravo o pospešenem 
agroživilskem razvoju, 
pri čemer je šlo v bistvu 
za oceno uresničevanja 
dosedanjih sklepov in še 
posebej za določitev ak-
cijskega programa za pri-
hodnje leto. 

Leto 1982 mora biti zna-
čilno po trajni usmeritvi 
na večjo poljedelsko in ži-
vinorejsko proizvodnjo 
za tržišče, kajti sedanji 
odkup v celoti ne zadovo-
ljuje, niti po količini, niti 
po vrednosti. Borba za 
večje hektarske pridelke 
je izhodišče za večjo rast-
linsko in živinorejsko 
proizvodnjo, v kateri ima-
ta najpomembnejše me-
sto dva prehrambena arti-
kla, meso in mleko. 

UM 

MESNA INDUSTRIJA CELJE 

JE RES VSEGA KRIVO LE MESO? 
V zadnjem času ponovno prekinitev dela 

Položaj v kolektivu Celjske mesne 
industrije ni rožnat. Stalne izgube v 
poslovanju imajo svoj vpliv na razpo-
loženje delavcev. Prav vseh, še pose-
bej v proizvodni temeljni organizaciji. 
Izguba je boleča ker nenehno raste in 
ker ni videti konca za njeno sanacijo. 
Nastaja predvsem zaradi neusklajenih 
cen pri svinjskem mesu. Nekateri vidi-
jo rešitev tega problema tudi v tem, da 
bi tega mesa pač ne bilo nekaj časa na 
trgu. Morda je resnica v tem, da bi ga 
težko pogrešali, četudi ga je v mesni-
cah malo. 

Bitka za pokrivanje izgube, za sana-
cijo poslovanja, je težka, silno nehva-
ležna. Po dogovoru na seji sveta občin 
celjskega območja bi jo naj najprej po-
krili z razpoložljivimi sredstvi v delov-
ni organizaciji in zatem s solidarnostjo 
znotraj sestavljene organizacije zdru-
ženega dela Hmezad. Sele za tem naj 
bi priskočile na pomoč občine. Logič-
na zahteva v tej akciji bi bila, da naj bi 
bili občinski deleži v skladu s količino 
prodanega, oziroma dobavljenega me-
sa na njihova območja. Toda, to je le 
račun, to je le želja, kajti tudi občinski 

proračuni nimajo sredstev za takšne 
namene. Ne samo letos, tudi prihodnje 
leto jih ne bo. 

Toda izguba rase. Ob koncu leta bo 
večja kot je bila po devetih mesecih 
poslovanja. Kakšen bo torej zaključni 
račun? Kaj bo, če bo znova prikazal 
izgubo v poslovanju? Bo v tem prime-
ru nujen najostrejši in najmanj priljub-
ljeni korak? 

Stanje je. resno. V tej ugotovitvi ni 
pretiravanja! Na vsak__način stanje, ki 
terja korenitejše ukrepe. Kot prva na-
loga se seveda pojavlja zahteva po po-
kritju izgube še pred koncem leta. Ka-
ko? Po vsej verjetnosti bo treba dati v 
oceno tudi nekatera kadrovska, orga-
nizacijska in podobna vprašanja. Tudi 
ocena samoupravnih družbenoeko-
nomskih razmer v kolektivu ne bo 
odveč. Takšna ocena bi naj bila tudi 
podlaga za sprejem razvojnih vidikov. 
Najbž bo treba izpopolniti tudi sistem 
nagrajevanja po delu in tudi tako zago-
toviti delavcem ne samo primeren za-
služek za opravljeno delo, marveč tudi 
večjo socialno varnost. 
Bržčas pa sodijo v ta okvir ukrepov za 
sanacijo stanja še kakšne naloge. Za 

uresničevanje vseh nalog je imenova-
na tudi posebna skupina, ki bi naj zla-
sti spremljala sanacijsko delo in še kaj. 

Ob vsem tem pa se odpira še eno 
vprašanje. Na ožjem celjskem območ-
ju delajo v okviru dveh sestavljenih 
organizacij združenega dela tri klavni-
ce. Kako je z uresničitvijo starega 
predloga, da bi med njimi uveljavili 
vsaj delitev dela, specializacijo. Toda, 
ali ne bi mogli na tej poti iti še korak 
naprej in opozoriti na prednosti eko-
nomsko utemeljene integracije? Tudi 
družbeno utemeljene! Zaradi delavcev 
v teh klavnicah, zaradi potrošnikov, ki 
iščejo njihovo blago! Na tej poti bi se-
veda morali podreti podjetniške in še 
kakšne ovire in osvojiti prednosti, ki 
jih lahko takšna integracija prinese, 
seveda če, je vsestransko utemeljena. 

Skratka, veliko odprtih in aktualnih 
vprašanj. Treba jih bo rešiti. Pri tem 
ima zdaj ob koncu leta pomembno vlo-
go tudi čas. Poslovno izgubo bo treba 
pokriti do konca leta, sicer bo zaključ-
ni račun porazen. In posledice? To so 
vprašanja, ki iščejo odgovore in reši-
tve. 

M.B02IC 

SREBRNI 
KLJUČ ZA Ln 
S A VINJO 

Na tradicionalnem sejr 
pohištva v, Beogradu, k 
strokovna žirija dodeli vsa 
leto priznanje »Zlati in S: 
brni ključ« najboljšim juč 
slovanskim proizvajalce 
pohištva, je LIK Savinja ( 
Ije prejela 20. novembra 
tos "Srebrni kliuč«. 

LIK Savinja se je udele 
la, kakor vsako leto do sed 
tega najzanimivejšega poh 
tvenega sejma v državi, ki 
prikaz novo proizvedenih 
delkov, katere bomo sreč 
vali v trgovinah s pohištvoi 
Predstavila se je z novii 
programoma in sicer: L 
LAK v barvni izvedbi, poh 
tvom za mlade in tiste, ki 
počutijo mlade ter s sis' 
mom mnogostransko UF 
rabnih polic iz masiv 
smrekovine. 

Sejemska strokovna žir 
se je odločila podeliti »S 
brni ključ« za sistem pol 
ki se sestavljajo domisel' 
in z lahkoto. 



t/.uft temu, da bi moral postopek evidentiranja možnih 
didatov za delegate teči že ves čas od zadnjih volitev 

se je zaradi neresnosti, odlaganja dela, neodgovor-
ni in drugih vzrokov pričela najresnejša predvolilna 
'tivnost predvsem v zadnjih nekaj mesecih. V občinah so 
lici evidentiranja, to so družbenopolitične organiza-

^ samoupravni organi, društva,posamezniki, interesne 
"'»nosti in drugi, opravili doslej prvi krog kadrovskih 
Ipfgv na volitve: evidentirali so možne kandidate za 
,legate. O številu le-teh ter o problemih, ki se v zvezi s 
'm poj^vU^jo, poročamo v pregledu za posamezne občine 
ffločja- V naslednjih dneh pa bodo že pričeli teči razgo-
0 i možnimi kandidati, tako da se bo krog evidentira-
la ze zožil v krog evidentiranih možnih delegatov za 
,litve. 

^ J E 

•)o sedaj so v celjski občini 
identirali 21.117 možnih 
ndidatov za delegate, po-
.bovali pa jih bodo 13.000. 

evidentiranimi je 6478 
5isk. mladih do 27 let pa je 

pripadnikov drugih ria-
dnosti je 1259, članov Zve-
komunistov 5210, udele-

j-,cev Narodnoosvobodilne 
Irbe je 891, delavcev na vo-
Inih mestih 600. 
gtevilo možnih kandida-
V v združenem delu tako za 
)činsko skupščino in za 
;upščine samoupravnih in-
resnih skupnosti je 14.677. 
krajevnih skupnostih so 

oslej evidentirali 6440 obča-
3V za delegate v občinski 
[upščini in skupščinah sa-
oupravnih interesnih 
[upnosti. Za skupščino 
•užbeno-politične skupno-
i so v združenem delu in 
•ajevnih skupnostih skupaj 
ridentirali 7028 možnih 
indidatov. 
V letu 1978 so evidentirali 
i.493 kandidatov ali približ-
b 6000 manj kot v zdajšnjih 
ripravah na volitve. 
, MATEJA PODJED 

\AŠKO 
• Evidentiranje kandidatov 
i nove člane delegacij in za 
Dsilce drugih družbenih 
inkcij je v občini Laško po-

vezano s prizadevanji za več-
je vključevanje žensk, mladi-
ne in delavcev iz neposredne 
proizvodnje. Do 30. septem-
bra je bil zaključen prvi krog 
evidentiranja možnih kandi-
datov. V združenem delu je 
bilo na novo evidentiranih 
951, v krajevnih skupnostih 
pa 571 kandidatov. 

Do konca novembra je bil 
v laški občini zaključen tudi 
drugi krog evidentiranja, ki 
je še bolj izpopolnil in raz-
širil krog možnih kandida-
tov. Spodbuden je tudi po-
datek, da je od skupnega šte-
vila evidentiranih kar 22 od-
stotkov članov Zveze komu-
nistov. 

MARJELA AGRE2 

A f O Z I H J E 
Prve ocene dosedanjih pri-

prav na volitve prihodnje le-
to so v mozirski občini ugo-
dne. Svoje delo so dobro za-
stavili tako odbori v krajev-
nih skupnostih kot tudi te-
meljnih organizacijah. Samo 
v pripravah na nove volitve 
so v občini evidentirali okoli 
900 možnih delegatov. Zdaj 
bo steklo delo za njihovo us-
klajevanje. V krajevnih 
skupnostih in temeljnih or-
ganizacijah združenega dela 
pa se bo te dni pričela tudi 
razprava o predlogu pred-
sedstva občinske konferen-
ce Socijalistične zveze o evi-

dentiranih kandidatih za od-
govorne funkcije v občinski 
skupščini in občinskih inte-
resnih skupnostih. Pri evi-
dentiranju možnih kandida-
tov za vsa delegatska mesta 
so posvetili ustrezno pozor-
nost tudi kadrovski struk-
turi. 

MILAN B02IC 

SLOVENSKE 
KONJICE 

Priprave na pomladanske 
volitve potekajo dobro, po-
ročajo v tej občini. Evidenti-
rali so že 2200 možnih dele-
gatov, od tega 38 odstotkov 
žensk, 26 odstotkov mlajših 
od 27 let in 17 odstotkov čla-
nov Zveze komunistov. Niso 
pa zadovoljni z evidentira-
njem članov Zveze borcev, 
saj jih je doslej med vsemi 
evidentiranimi le za dober 
odstotek. Zaradi tega name-
ravajo z evidentiranjem 
vključiti še okoli 50 možnih 
delegatov, ki naj bi bili pred-
vsem iz vrst članov Zveze 
borcev. 

MILENA B. POKLIC 

ŠENTJUR 
Tudi tu so zaključili evi-

dentiranje možnih kandida-
tov za skupščino občine in 
samoupravnih interesnih 
skupnosti. V postopek evi-
dentiranja za delegate so se 
aktivno vključevali v vseh 
temeljnih okoljih. 

Za skupščine družbeno-
političnih skupnosti je bilo 
evidentiranih 497 občanov. 
Med njimi je 140 žensk in 135 
mlajših od 27. let. 68 je čla-
nov Zveze komunistov. 

Za skupščine samouprav-
nih interesnih skupnosti je 
bilo skupaj evidentiranih 
817 delavcev, med katerimi 
je 109 članov Zveze komuni-
stov. Zadovoljiv je tudi po-
datek, d;- je med možnimi 
kandidati precej žensk in 
mladih. Za skupščine samo-
upravnih interesnih skupno-
sti na republiški ravni pa so 
v okviru koordinacijsega od-
bora za kadrovska vprašanja 
evidentirali 18 delavcev ozi-
roma občanov, za katere so 
menili, da bodo z vso re-
snostjo in odgovornostjo za-
stopali svojo družbenopoli-
tično skupnost. 

MATEJA PODJED 

ŠMARJE PRI 
JELŠAH 

Tu so v pripravah na spo-
mladanska volitve v prihod-
njem letu evidentirali že 
4919 možnih kandidatov za 
delegate, od tega v temeljnih 
organizacijah 3067 v krajev-

nih skupnostih pa 1852. Od 
skupnega števila evidentira-
nih kandidatov je 1525 
žensk, 1476 mladincev, 512 je 
članov Zveze komunistov in 
166 iz vrst borčevske organi-
zacije. V šmarski občini si 
prizadevajo, da bi dodatno 
evidentirali možne kandida-
te za delegate v interesnih 
skupnostih, saj opažajo, da 
je ta krog evidentiranih še 
premajhen. Zato bodo v pri-
hodnjih dneh v okviru socia-
listične zveze usmerili vso 
aktivnost v pripravah na vo-
litve predvsem v uresničeva-
nje te naloge. 

DAMJANA STAMEJCIC 

TITOVO 
VELENJE 

Tudi v velenjski občini so 
že zaključili z evidentira-
njem možnih kandidatov za 
opravljanje različnih odgo-
vornih nalog v prihodnjem 
obdobju. Zdaj je na vrsti 
predkandidacijska faza, za 
njo kandidacijska in potem 
volitve. Evidentiranje je po 
vseh sredinah kljub nekate-
rim težavam dobro potekalo. 
Končna statistika o evidenti-
ranju še ni znana. Pripravlja-
jo se tudi na volitve v Samo-
upravno interesno skupnost 
materialne proizvodnje, kar 
je prvič. Zdaj so v fazi kon-
kretnega usklajevanja, ime-
novali pa so že tudi občinsko 
volilno komisijo, ki jo vodi 
Miran Topolovec. Ta komisi-
ja tesno sodeluje z volilno 
komisijo pri Občinski konfe-
renci SZDL Velenje. 

17. decembra bo v Titovem 
Velenju programska konfe-
renca Občinske konference 
SZDL, kjer bodo ocenili do-
sedanje delovanje ter spreje-
li program dela za prihodnje 
obdobje. 

T. VRABL 

ŽALEC 
Tudi v tej občini so že 

izvedli evidentiranje za člane 
delegacij skupščine občine 
in samoupravnih interesnih 
skupnosti. Natančnih podat-
kov o številu novih evidenti-
ranih delegatov še nimajo, 
ocenjujejo pa, da bo le-teh 
okrog polovice. V teh dneh 
se v krajevnih skupnostih 
sestajajo koordinacijski od-
bori za kadrovska vprašanja. 
Za sedem samoupravnih in-
teresnih skupnosti bodo evi-
dentirali nove predsednike 
skupščin. Za najodgovornej-
še funkcije v občini so tudi 
že evidentirali nove kandida-
te, ob tem pa so se v občini 
Žalec strogo držali načela, da 
horizontalna rotacija ni več 
mogoča. 

JANEZ VEDENIK 

SKRB ZA VARSTVO 
PRI DELU POMENI MANJŠC 
INVALIDNOST 

Kdvard Centrih iz Titove-
ga Velenja je po poklicu so-
dnik. Že 23 let dela v pravo-
sodju, prej je bil sodnik Te-
meljnega sodišča enote v 
Titovem Velenju, od tam je 
odšel za nekaj časa za profe-
sionalnega člana Izvršnega 
sveta Skupščine občine Ti-
tovo Velenje, zdaj pa je so-
dnik Sodišča Združenega 
dela v Celju. Bolj kot o nje-
govem poklicu in delu smo 
se tokrat pogovarjali o nje-
govem konjičku! Kaj dela v 
prostem času? Široko srce 
in toplino razdaja za inva-
lide. 

NT: Začeli ste v Druš-
tvu invalidov v Vele-
nju .. . 

EDVARD CENTRIH: 
"Društvo invalidov v velenj-
ski občini je bilo ustanovlje-
no leta 1969, sam pa sem bil 
njegov predsednik šest let. 
Zdaj je predsednica društva 
Lojzka Zaleznik iz Šoštanja, 
sam pa sem še član Republi-
škega odbora Zveze invali-
dov SR Slovenije in tudi 
član nadzornega organa pri 
Zvezi invalidov narodov in 
narodnosti Jugoslavije v 
Beogradu. V Društvu invali-
dov v Titovem Velenju pa 
sem še vedno predsednik 
sekcije za rekreacijo in 
šport.« 

NT: Letošnje leto smo 
se bolj kot sicer »odpira-
li« invalidom... 

EDVARD CENTRIH: Po-
tekalo je pod geslom Polno 
sodelovanje in enakost inva-
lidov.« 

NT: Kako bi ob koncu 
leta ocenili tisto, kar ste 
želeli doseči? 

EDVARD • CENTRIH: 
»Koordinacijski odbor Celj-
skega območja je k pripravi 
pristopil s polnim delovnim 
elanom in željo, da bi letos in 
v bodoče vsem invalidom še 
bolj pomagali, kot doslej. V 
delovnih organizacijah je za 
veliko večino invalidov do-
bro preskrbljeno, žal pa ni 
tako tudi na terenu. V letoš-
njem letu so člani vseh dru-
štev invalidov obiskali te 
najbolj socialno ogrožene in 
se z njimi pogovorili o na-
daljnji pomoči. V letošnjem 
letu smo tudi pristopili k or-
ganiziranju pravne posveto-
valnice za vse invalide celj-
skega območja, kjer nudimo 
vse željene in potrebne na-
svete z invalidsko-pokojnin-
skega področja. Na pobudo 
Koordinacijskega odbora za 
celjsko območje smo zadnjo 
nedeljo v maju pripravili na 
Graški gori veličasten zbor 
1200 invalidov s celotnega 
celjskega območja. To je bilo 
v organizaciji Društva invali-
dov v Titovem Velenju. In-
validi so z velikim zanima-
njem med drugim prisluhni-
li tudi pripovedovanju ko-
mandanta Štirinajste divizije 
Toneta Vidmarja-Luke.« 

NT: December je prav-
zaprav najbolj osredoto-
čen na problematiko in 
delovan.ie invalidov.. . 

EDVARD CENTRIH: »Za 
vse občine celjskega območ-
ja lahko z gotovostjo trdimo, 
da so v tem mesecu pripravi-
le številne prireditve, zlasti 
kulturne in na področju 
športa. V tem so najbolj 
uspeli v Laškem in Celju. In-
validi so pripravili vrsto raz-
stav svojih del pa tudi posve-
tov o njihovem nadaljnem 
delu. Se posebej so se usme-
rili v organizacije združene-
ga dela, kjer so govorili o 
varstvu pri delu. Cim boljše 
bo varstvo pri delu, tem 
manj bo nesreč in invalidov. 
Z dobro organiziranim de-
lom in njegovim upošteva-
njem do invalidnosti skoraj-
da ne more priti. Pripravili 

smo tudi posvete z zdravni-
škimi konziliji na to temo ... 
Koordinacijski odbor za celj-
sko območje in vsa naša dru-
štva niso aktivna samo v ob-
činskih in območnih mt-jah, 
temveč tudi v republi.škern 
merilu. Naši so se aktivno 
vključevali v spremembo 
statuta invalidsko-pokojnin-
skega zavarovanja.. . Inva-
lidska zakonodaja je pri iia.s 
že dokaj dobro rešena, ven-
dar so še nekatere nedodela-
ne stvari in zato zakonodaja 
ne zaživi tako, kot bi mo-
rala.« 

NT: Kako je z društvi 
na celjskem območju? 

EDVARD Centrih: Vsaka 
občina ima svoje društvo, to-
rej imamo osem društev. 
Lahko se pohvalimo, da je 
edino celjsko območje v Slo-
veniji. ki ima društva invali-
dov v vsaki občini, poleg 
njih pa še aktive delovnih in-
validov, ki obravnavajo po-
sebne probleme. Dobro dela-
jo aktivi v Železarni Store, 
Metki (imajo celo pevski 
zbori), v Titovem Velenju pa 
so zelo aktivni v Rudniku 
lignita Velenje, Gorenju in 
Rudarskem šolskem centru. 
Med društvi, ki posvečajo 
največjo pozornost na tere-
nu. pa sta Žalec in Laško. 
Sploh so vsa društva izredno 
delovna, kar je zasluga čla-
nov izvršnih odborov in 
predsednikov, ki vsi delajo 
brez honorarja, kar je pri 
drugih delih že skoraj običaj. 
V vseh društvih celjskega 
območja je okoli 8000 čla-
nov, od tega v Titovem Vele-
nju 2285. Žalcu in Laškem v 
vsakem po preko 2000, Celju 
1000 itd. Zaradi razdroblje-
nega terena imajo največ te-
žav v mozirski, šmarski. 
šentjurski in tudi konjiški 
občini, vendar svoje delo 
vseeno odlično opravljajo. 
Obiskovati je treba in poma-
gati invalidom v najbolj od-
daljenih krajih I« 

NT: Naloga, ki bi jo v 
svojem letošnjem delu 
posebej izdvojili. . . 

EDVARD CENTRIH: V 
vseh društvih smo se aktiv-
no vključili v volilne pred-
priprava, kajti le če bomo v 
različnih organih dobro za-
stopani, bomo lažje pojasnje-
vali in tudi uresničevali naše 
težave in probleme.« 

NT: Kako ocenjujete 
razumevanje širše jav-
nosti za vaše probleme? 

EDVARD CENTRIH: Re 
snično imamo razumevanje 
pri vseh Občinskih konfe-
rencah SZDL, sindikatu in 
ostalih. To še posebej pome-
ni za letošnje leto in želimo, 
da bi tako ostalo tudi v pri-
hodnje. Naša želja pa tudi je. 
da bi koordinacijski odbori 
za invalide pri občinskih 
konferencah SZDL resnično 
zaživeli, ne pa da so zaenkrat 
samo v večini primerov sa-
mo ra papirju." 

TONE VRABL 

f^AZSTAVA 
invalidov IZ 
> GORENJ A« 

v okviru društva invali-
îov občine Velenje delu-

je v tovarni »Gorenje« tu-
di aktiv tega društva. Le-

je v počastitev letošnje-
ga tedna invalidov pripra-
vil v domu kulture v Šo-
štanju razstavo ročnih del 

umetniških del invali-
dov, ki bo odprta v petek 
18. decembra ob 16. uri. 

Ob otvoritvi bo tudi 
^ulturni program, ki ga 
•̂ odo izvedli pevci iz Ko-

in drugi nastopajo-
Razstava bo odprta do 

^Ključno nedelje 20. de-
cembra. 

S to prireditvijo se je v 
Proslavljanje letošnjega 

t̂a invalidov uspešno 
^Ključil tudi aktiv delov-

invalidov iz tovarne 
Gospodinjske opreme 
Gorenje« iz Velenja. 

V. K. 
^ ^ ^ 

IZOBRAŽEVANJE 

SKRB OTROKOM ZDOMCEV 
V domovini se brez težav lahko vključijo v pouk 

Šoloobvezni otroci naših 
delavcev na začasnem delu v 
tujini po vrnitvi v domovino 
imajo možnost, da se takoj in 
brez težav vključijo v šolo v 
domačem kraju. 

Kadar govorimo brez te-
žav, mislimo na šole, ki orga-
nizirajo posebne oblike po-
moči za učence zdomcev na 

osnovi smernic za delo 
osnovnih šol, ki so enotne za 
vso Slovenijo. Ti učenci ima-
jo organiziran dopolnilni 
pouk iz materinščine. Po po-
trebi tudi dopolnilni pouk iz 
drugih predmetov. Ena 
izmed pomoči je organizira-
na oblika pomoči sošolcev. 
Tudi ocenjevanje je prilago-
jeno, v kolikor je to potreb-
no. Ena izmed oblik pomoči 
je občasno vključevanje ti-
stih otrok v šolo, ki pridejo s 
starši na dopust v domovino. 
V letošnjem letu so trije otro-
ci bili deležni take oblike 
pouka v Celju. Seveda, če 
pomoči ti učenci niso po-
trebni ali pa jo odklonijo, se 
taka oblika pomoči otrokom 
naših zdomcev v šolah ne or-
ganizira. 

V lanskem šolskem letu je 
na celjskih osnovnih šolah 

bilo dvanajst učencev od 1. 
do 8. razreda. Pri petih je bi-
lo znanje materinega jezika 
zelo dobro, ostali pa so po-
trebovali dodatno pomoč. 
Pet od teh je potrebovalo do-
polnilni pouk iz ostalih pred-
metov. V interesne dejavno-
sti se je vključilo kar osem 
otrok. Desetim pa so morali 
prilagoditi kriterije pri oce-
njevanju. 

Isto velja za srednje šole. 
Ti učenci so deležni že ome-
njenih oblik pomoči. Tu naj 
omenimo, da za vpis v prvi 
letnik usmerjenega izobraže-
vanje velja spričevalo o zak-
ljučeni osnovni šoli tudi za 
tiste, ki imajo 9 razredov. Ce 
pa je dokončal le sedmi ali 
osmi razred, se lahko v Slo-
veniji vključi v skrajšani 
program usmerjenega izo-
braževanja. VVE 



SVETI POTROŠNIKOV 

ZGANEJO SE, KO JE KRIZA 
Doslej različne izkušnje 

v Sloveniji so svete po-
trošnikov ustanovili v 878 
krajevnih skupnostih, kon-
ference svetov potrošnikov 
pa le v 31 občinah. Celje se 
lahko pohvali z mnogo bolj-
šo bilanco, saj so svete po-
trošnikov ustanovili v vseh 
krajevnih skupnostih, s po-
močjo socialistične zveze pa 
je tudi občinska konferenca 
svetov potrošnikov v zadnjih 
treh letih pokazala na uteme-
ljenost takega samouprav-
nega organiziranja potrošni-
kov. Res pa je, da konkretno 
delo potrošnikov, njihova 
programska usmerjenost in 
organizacijske ter kadrovske 
zadrege opozarjajo, da bo 
treba tehtno razmisliti o nji-
hovih dosedanjih izkušnjah. 
Te pa so zelo raznolike. 

Najbrž je to eden izmed 
razlogov, da se bo prav v tem 
mesecu začela razprava o 
problematiki samouprav-
nega organiziranja potrošni-
kov. Najprej bo o tem govo-
rilo vodstvo republiške kon-
ference socialistične zveze. 
Delo svetov potrošnikov po 
občinah namreč še daleč ni 
tako, kot kažejo sprejeti de-
lovni programi ali kot so po-
tekali dogovori v socialistič-
ni zvezi. Sveti potrošnikov 
se namreč zelo redko sestaja-
jo, ponekod pa so se zadovo-
ljili s prvo sejo. To je s tisto, 
ko so izvolili vodstvo in spre-
jeli program. Nekoliko bolj-
še je seveda tam, kjer so se 
odločili za izobraževalne se-
minarje. Te so izvedli tudi v 
celjski občini. Navkljub te-
mu pa rezultati še zmeraj ni-
so dobri. 

Kaj kažejo prve ocene v so-
cialistični zvezi? Le v redkih 
primerih se sveti potrošni-
kov ukvarjajo s konkretnimi 
problemi preskrbe. Kadar pa 
je prišlo do tovrstnih raz-
prav, se je kritičnost potroš-
nikov nanašala predvsem na 
slabo založenost trgovin, na 
kakovost proizvodov, na sla-
be storitve ali pa pomanjka-
nje storitvenih in servisnih 
dejavnosti, na slabe odnose 
prodajalcev do kupcev, na 
neprimeren odpiralni čas tr-
govin in na podobne težave. 
Sveti potrošnikov so se v ne-
katerih krajevnih skupno-
stih, to velja za celjsko obči-
no, vključili tudi v javne raz-
prave o planiranju razvoja v 
krajevnih skupnostih. Taka 
njihova dejavnost je bila se-
veda najbolj zaželena. Ven-
dar pa to ni vse, kar od sve-
tov potrošnikov in od njiho-
ve vloge zahteva zakon o 
združenem delu, pa tudi za-
kon o blagovnem prometu. 
Delo sveta potrošnikov ne 
more biti zoženo le na kra-
jevno skupnost in tudi ne le 
na redke seje. Njihov bistve-
ni del bi se moral nanašati 
prav na sodelovanje in spo-
razumevanje z organizacija-
mi združenega dela, ki skrbi-
jo za potrebe potrošnikov. 
Vendar v Sloveniji skorajda 
ni sporazumov, ki bi jih skle-
nile na primer organizacije 
svetov potrošnikov in trgo-
vinske organizacije. 

Vendar so možnosti za ta-
ko dogovarjanje znane. Spo-
razumi naj bi med drugim 
določali usmeritve za razvoj 
trgovinske mreže, pogoje o 

načinu prodaje blaga, o delo-
vanju informacijske in sve-
tovalne službe, o založenosti 
in kakovosti blaga, o organi-
zaciji in mreži servisnih de-
lavnic ter o drugem. Po obja-
vi zakona o združenem delu 
je bilo precej razprav tudi o 
tem, ali bodo sveti potrošni-
kov sodelovali pri oblikova-
nju cen. Kaže, da je od prvot-
nih napovedi le malo uresni-
čenega. Cas je torej za teme-
ljito razpravo o dejanski 
možnosti, da sveti potrošni-
kov uveljavijo tako vlogo, 
kakor jim je namenjena. To 
je še posebej aktualno sedaj, 
ko so na tržišču huda niha-
nja, težave s preskrbo z ne-
katerimi artikli pa že nekaj 
časa kar precejšnje. Tudi tr-
govinske in servisne organi-
zacije bi morale povedati, 
kaj pričakujejo' od samo-
upravnega organiziranja po-
trošnikov. 2e na letnih pro-
gramskih konferencah so-
cialistične zveze v krajevnih 
skupnostih in v občinah bi 
lahko temu vprašanju name-
nili nekaj več razprav zato, 
ker bi jih lahko povezali z 
debato o izvajanju stabiliza-
cije in o uresničevanju samo-
upravnih ter delegatskih 
odnosov v krajevnih skup-
nostih. 

PISMONOŠE 
MAROTA NI 
VEC 

Žalostno je odjeknila 
med nami vest, da je pri 
opravljanju službe, oma-
hnil v smrt, naš priljublje-
ni pismonoša Vlado Ma-
rot. 

Mnogo let si bil v službi 
v Laškem, kjer smo te 
poznali ne le kot poštarja, 
ampak kot človeka, ki je 
za vsakogar našel prijaz-
no besedo. 

Dan za dnem, leto za le-
tom, si prenašal težko po-
štarsko torbo. Sprašujem 
se, kdo bi lahko preštel 
vse prehojene korake po 
stopnicah v blokih, kdo 
seštel prevožene in pre-
hojene kilometre, po po-
teh med zaselki razmeta-
nimi okrog Laškega ? 

Dan za dnem si nam 
prinašal prijetne novice, 
včasih pa je bilo vmes tu-
di kakšno neprijetno spo-
ročilo. A Vlado, ti si znal s 
humorjem, s katerim te je 
narava bogato obdarila, 
za vse najti primerno be-
sedo, ga potolažiti, razve-
driti, saj si v dolgoletni 
praksi spoznaval ljudi in 
jim znal pogledati v dušo. 

Množica ljudi, ki te je v 
nedeljo popoldan pospre-
mila k zadnjemu počitku, 
je dokaz kako si bil pri-
ljubljen med ljudmi. 

Pesem, ki so ti jo zapeli 
v slovo, je otožno izzvene-
la v zahajajoč jesenski 
dan. 

Dragi pismonoša Vla-
do, ohranili te bomo v 
najlepšem spominu. 

FANISVATINA 

»NOCOJ BOMO IMPROVIZIRALI« 

V ponedeljek, 21. tega meseca ob 19.30, bo v celjsk^ 
gledališču v gosteh mariborska Drama z izredno usp( 
uprizoritvijo drame Luiga Pirandella »Nocoj bomo impi 
vizirali«, ki jo je zrežiral Mile Korun. Avtor slovitih ij 
»Sest oseb išče avtorja«, »Henrika IV.« in drugih, napjj 
jih je 45, (lani smo gledali uspelo uprizoritev »Kaj 
resnica« v uprizoritvi Primorskega dramskega gledalisi 
iz Nove Gorice) se v svojih delih (roman »Pokojni Matj 
Pascal«) loteva tragičnega videza in bistva človekove ek 
stence. V naši igri je tema gledališče kot iluzija resnično 
ob resničnosti iluzije. Humorna in po svoje tragična igrj 
kateri se bomo srečali s celotnim mariborskim ansaj 
blom in Janezom Hočevarjem kot gostom (v igri nastc| 
kot režiser predstave). 

BOČNA: IZ OBRATA UČIL, VEZ MOZIRJE 

Marijo Kričej smo zalotili v posebnem, dokaj majhni 
prostoru, kjer s sodelavko barvata različne kroglice^ si 
paj povezane v grozde različnih molekularnih struki 
materije. Zrak je bil poln vonja po barvi in tudi vroč« 
bilo. 

»Res nam je kar malo tesno in vroče, ampak ra 
delam tukaj. Mogoče bomo kaj kmalu tudi preuredili 
kakšne prostore v naši tovarnici, v našem tozdu, v ki 
rem nas je sedaj že 21 zaposlenih.« 

Sicer pa do doma Marija nima daleč, le nekajkrat 
treba zavrteti pedala na kolesu. Pozimi bo to težje, zan 
ceste . . . Pa kaj bi, važno je delo in kos kruha za družino 
dve hčeri po šolah. 

MITJA UMN 

PRIDNI MLADINCI 

Mladinci OO ZSMS Polzele so prejšnji teden z uda' 
škim delom urejevali cesto proti graščini Komenda, i' 
je še nekaj stanovalcev in likovni salon. Tudi sicef 
mladinci aktivno vključujejo v delovno in kulturno žî '' 
nje Polzele. . 

T. TAVO 

EDO STEBLOVNIK 

Ko smo mu lansko leto 
po težki operaciji s čestit-
kami za 60-letnico želeli 
predvsem zdravja, smo 
bili prepričani, da bo naša 
in njegova ista želja, ure-
sničena. 

Bili smo prepričani, da 
bosta njegov življenjski 
optimizem in neizmerna 
volja po življenju in delu 
premagala bolezen. 

Zato še danes, ko leži že 
več kakor mesec dni v 
grobu težko dojemamo, 
da ne bomo nikdar več 

shšali njegovega vedrega 
smeha in njegovih spod-
budnih besed. 

Pokojni Edo Steblov-
nik, - kmetijski tehnik, je 
bil sin zavedne kmečke 
družine iz Smartnega ob 
Paki. Vsa družina se je ta-
koj odzvala klicu domovi-
ne in šla v borbo proti 
okupatorju. Ko je gestapo 
zvedel za njihovo delova-
nje v osvobodilnem giba-
nju, je sklenil uničiti vso 
družino. Odpeljani so bili 
v celjski Stari pisker, od 
tu pa je razen enega sina, 
ki je bil ustreljen, pot vo-
dila v razna koncentracij-
ska taborišča. Oče je že 
leta 1942 zgorel v koncen-
tracijskem taborišču 
Mauthausen, mati pa v 
Auschwitzu. 

Ko se je Edo vrnil iz pe-
kla. Auschvvitza, se je, če-
prav do onemoglosti izčr-
pan, takoj vključil v ob-
novo domovine. Dom in 
družino si je osnoval v 
Celju, kjer je opravljal po-
membne družbene funk-
cije. Bilje odbornik MLO 
in OLO Celje, uspešno 
deloval kot strokovnjak v 
Trgovskem podjetju 
Okrajne zadružne zveze, 
pomembno aktiven je bil 
tudi v Društvu kmetij-
skih inž. in tehnikov, kjer 
je pokazal izjemen posluh 
tudi za reševanje proble-
mov zasebnega kmetij-

stva. Med vsemi sodelav-
ci je bil spoštovan zaradi 
svoje odkritosti, raz-
umnih predlogov, marlji-
vosti in doslednosti svoje 
odgovornosti. 

Pred leti je mnogo prez-
godaj ugasnilo življenje 
drage žene. Od tega časa 
je predstavljal svojim 
trem otrokom luč dru-
žine. 

Po upokojitvi je deloval 
kot predsednik Avtomo-
to Slander, bil član komi-
sije za internirance in za-
pornike pri Obč. Združe-
nju borcev NOB Celje, so-
deloval v uredniškem od-
boru, ki pripravlja izdajo 
pomembne knjige o kon-
centracijskem taborišču 
Auschv/itz. Še s poseb-
nim veseljem in ljubezni-
jo se je razdajal vzgoji 
mladih hokejistov v Ce-
lju. 

Zdaj je to bogato, 
ustvarjalno življenje -
spomin. Umaknil se je v 
bolečini, vendar še vedno 
v upanju, da se vrne med 
nas. Toda, zmagala je 
smrt, odšel je za vedno. V 
svoji skromnosti tiho in 
skoro neopazno. Zato se s 
temi vrsticami poslavlja-
mo od njega z zahvalo za 
njegov pomemben delež 
naši družbi in vse, kar je 
dajal kot najboljši tovariš, 
svojim prijateljem. 

MARICA FRECE» 

SA VINJSKI PLANINCI 
PROSLAVILI 40'LETNICO VSTAJE 
NAŠIH NARODOV 

Pretekli petek (11. t.m.) so 
se aktivisti savinjskih pla-
ninskih društev, na povabilo 
njihovega meddruštvenega 
odbora, zbrali v Hmezadovi 
dvorani v Žalcu, k proslavi 
40-letnice vstaje jugoslovan-
skih narodov. Proslavo je 
otvoril moški pevski zbor 
Svobode iz Petrovč, blizu sto 
planinskih organizatorjev in 
delavcev pa v imenu žalske 
občinske skupščine in druž-
benopolitičnih organizacij 
nagovoril tov. Ivan Jan. Nje-
gove besede zahvale za vsa 
prizadevanja v prospeh pla-
ninstva kot ene temeljnih te-
lesnokulturnih dejavnosti, 
so veljale vsem 14.600 pla-
nincem, kolikor jih združuje-
jo savinjska planinska druš-

tva, med njimi skoraj 5000 iz 
planinskih društev žalske 
občine, zakaj v planinstvu ne 
gre gledati le rekreacije de-
lovnega človeka, pač pa 
mnogo več: tu je vzgoja mla-
dih ljudi v ljubezni do nara-
ve in naravnih lepot, aktiv-
nost na področju SLO in 
končno oživljanje tradicij 
NOB, opravljeno večidel vse 
s prostovoljnim požrtvoval-
nim delom. 
Spored, popestren z domo-
ljubno pesmijo domačega 
pevskega zbora in prilož-
nostmi deklamacijami žal-
skih pionirjev, je zaokrožil 
predsednik meddruštvenega 
odbora tov. Adi Vidmajer s 
podelitvijo 79 priznanj pla-
ninskim delavcem iz 26 pla-
ninskih društev ter celjski 
gorski reševalni postaji za 
njeno 50-letnico. Svojo če-
stitko je sklenil z vabilom k 
prvemu novoletnemu sreča-
nju savinjskih planincev na 
Osankarici 3. januarja pri-
hodnjega leta. 

Za prejeta priznanja se je v 
imenu vseh zahvalil pred-
sednik celjskega PD. Dušan 
Gradišnik. G. G. 



KONCERT 
ZBORA 
pPUŠTVA 
UPOKOJENCEV 
CELJE 

v soboto, 12. decembra, je 
v dvorani narodnega do-
v Celju koncert pevskega 

zbora društva upokojencev 
pod umetniškim vodstvom 
Toneta Teržana. Zbor se je 
predstavil v treh delih: naj-
prej ženski, ki je zapel pet pe-
sini. moški s štirimi pesmimi, 
nato pa po odmoru mešani, 
Ici je zapel osem pesmi. 2e z 
uvodno pesmijo, ki jo je pet-
desetčlanski mešani zbor za-
pel ob spremljavi harmonike, 
je bilo ustvarjeno razpolože-
nje, ki ves čas koncerta ni 
splahnelo, marveč proti kon-
cu nenehno naraščalo. Poslu-
šalci so izvajanje zbora nagra-
jevali s spontanim ploska-
njem, ki ni bilo le izraz vlju-
dnosti, marveč resnično in 
pristno navdušenje, ko so 
pevci upokojenci z živa-
hnostjo in žarom, ki ga mar-
sikdaj niti mlajši pevci ne 
zmorejo, odpeli svoj dokaj za-
hteven koncert. 

Marsikdaj imamo napačen 
vtis. da pevski zbori upoko-
jencev obstajajo bolj zaradi 
želje po udejstvovanju njenih 
članov in nimajo in ne more-
jo imeti kakršnikoli umetni-
ških ambicij. Nastop celjske-
ga pevskega zbora je dokazal, 
da to ne drži, in ko sem po 
nastopu urejal svoje vtise, 
lahko to samo potrdim. 

Sodim, da je bil ves pro-
gram skrbno naštudiran, da 
se je pokazalo visoko stro-
kovno znanje pevovodje Ter-
žana in da so pevci dojeli kaj 
hoče skladatelj sporočiti in 
kako želi pevovodja obliko-
vati njegovo delo. Splošni 
vtis je bil, da niti pevovodja 
niti pevci ne želijo povpreč-
nosti, marveč dosegati vse, 
kar se v danih okoliščinah da. 
Ko primerjam in ocenjujem 
nastope tega zbora leta nazaj, 
lahko ugotavljam nenehno 
rast in to je tista nesporna 
vrednota, ki daje smisel nji-
hovemu delu - dokaz več, da 
želja in trdna volja lahko pre-
magajo vrsto ovir. Sobotni 
nastop je pokazal še eno raz-
sežnost naših odnosov: upo-
kojenci, kot je rekel v svojem 
govoru predsednik društva, 
niso odpisani ljudje, marveč 
hočejo trdno stati sredi doga-
janja in ustvarjalno sodelova-
ti povsod, kjer je možno in 
mi, ki spremljamo njihove 
napore jim moramo to omo-
gočiti in jim javno dati priz-
nanje, ki jim gre. Pevskemu 
zboru in dirigentu Tonetu 
Teržanu želim v imenu glas-
benega odbora pri ZKO Celje 
in v svojem imenu še mnogo 
uspehov pri plemenitem de-
lu, ki ga opravljajo. 

Prof. MARJAN LEBIC 

SLOVENSKE KONJICE 

MANJ ZAPOSLOVANJA 
Pozornost do štipendistov in pripravnikov 

v prihodnjem letu bodo 
tudi v konjiški občini skro-
mnejše možnosti za zaposlo-
vanje, saj predvidevajo, da 
se bo povečalo le za 2 odstot-
ka. Osnutek družbenega do-
govora o zaposlovanju je 
med drugimi obravnaval že 
tudi Svet za socialno politiko 
pri Občinskem sindikalnem 
svetu. Glavno vodilo pri na-
črtovanju zaposlovanja v pri-
hodnjem letu pa je, da bi za-
poslili naravni prirast v ob-
čini. 

Število iskalcev zaposlitve 
narašča že v tem letu. 30. ok-
tobra je iskalo zaposlitev 127 
delavcev, med njimi 56 
prvič. Nekateri imajo takšno 
izobrazbo oziroma poklice, s 
katerimi jih tudi dolgoročno 
ne bo mogoče zaposliti. Za-
nje so se odločili, da bodo v 
okviru rednih sredstev za šti-

pendiranje zagotovili prek-
valifikacijo, kolikor pa teh 
sredstev ne bo dovolj, pa tu-
di s sredstvi združenega de-
la, kadar bo to v njegovem 
interesu. 

Tako v občinski resoluciji 
kot v družbenem dogovoru o 
zaposlovanju so v občini za-
pisali, da je zaposlovanje šti-
pendistov in pripravnikov 
obvezno. Prednost pri zapo-
slovanju imajo tudi invali-
dne osebe, v družbeni dogo-
vor pa bodo še posebej vne-
sli .tudi zaposlovanje učen-
cev osnovne šole Pohorske-
ga odreda s prilagojenim 
programom. 

Kadrovsko štipendiranje 
ne bi smelo upasti, pravijo 
člani sveta za socialno politi-
ko. Težnja po varčevanju na 
tem področju bi namreč za 
seboj potegnila nerealno pla-

niranje potreb po kadrih in 
nerealno gibanje v usmerje-
nem izobraževanju. Seveda 
pa s tem zagotavljajo tudi 
večjo socialno varnost štu-
dentov. 

V družbeni dogovor bo tre-
ba vnesti po mnenju Sveta 
za socialno politiko še spre-
membn zakona o delovnih 
razmerjih, stališče o zaposlo-
vanju upokojencev pa je ja-
sno. Se na nekaj so opozorili 
- pri zaposlovanju delavcev 
je nujno potrebno zagotoviti 
minimalne standarde, kar so 
v veliko meri izvajali že tudi 
v preteklem obdobju. 

Ob doslednem upošteva-
nju družbenega dogovora o 
zaposlovanju, ki ga tudi 
skrbno pripravljajo, v občini 
v prihodnjem letu pri zapo-
slovanju ne bi smelo prihaja-
ti do težav. MBP 

PREVENTIVNA MEDICINA 

VEČ ZA OKOUE 
Uspešen dogovor v Žalcu 

Za varstvo človekovega 
okolja smo že veliko naredi-
li, pogosto pa je naše delo 
nepovezano in zato neučin-
kovito. Tudi zato so se prete-
kli teden, 10. in 11. decem-
bra, zbrali v Žalcu na pobu-
do Sekcije za preventivno 
medicino Slovenskega 
zdravniškega društva stro-
kovnjaki in vsi tisti, ki tako 
ali drugače vplivajo na var-
stvo človekovega okolja. 

Na srečanju so sodelovali 
tudi predstavniki sestavlje-
ne organizacije Hmezad Ža-
lec, saj so govorili tudi o ne-
varnosti vnosa pesticidov v 
hrano. Ob ugotovitvi, da so-
dobna agrokultura brez pe-
sticidov ne more, pa so ugo-
tovili, da s primarno kontro-
lo, torej s kvalificirano pro-
dajo teh snovi in s sekundar-
no kontrolo živil njihova 
uporaba na celjskem območ-
ju še ne ogroža živil. 

Precejšen del razgovorov 
so namenili zaščiti in varstvu 
človekovega okolja, pri če-
mer so ugotavljali, da so 
kratki stiki med teorijo in 
prekso na tem področju, saj 
je pri nas vrsta strokovnja-
kov na posameznih področ-
jih, ljudje pa kljub temu ko-
munalnih študij skoraj ne 
poznajo. S proučevanjem 
človekovega okolja se ukvar-

ja tudi vrsta inštitucij, o nji-
hovih ugotovitvah pa drugi 
ne vedo kaj dosti. Obstojajo 
sicer zakonska določila o ob-
veznih evidencah v zdrav-
stvu, a jih posamezne insti-
tucije ne uresničujejo. Po-
zabljajo, da bi vse morale re-
gistrirati zdravstvene delov-
ne organizacije, ki bi, če bi 
razpolagale z banko podat-
kov, tudi lažje ocenjevale 
zdravstvene posledice ka-
kršnih koli posegov v člove-
kovo okolje. Tako je tudi 
eden izmed osnovnih zak-
ljučkov dvodnevnega dela, 
da se morajo zdravstvene de-
lovne organizacije, ki se uk-
varjajo s problemom varstva 
človekovega okolja, trdneje 
povezati in dogovoriti za 
enoten sistem obravnave 
ekoloških problemov. 

Varstvo človekovega oko-
lja v ožjem smislu je treba 
vključiti v enotni program 
zdravstvenega varstva v Slo-
veniji. Tako se je odločila 
sekcija za preventivno medi-
cino na podlagi ugotovitev 
na zadnjem srečanju. Od 
Zveze skupnosti zdravstve-
nih delovnih organizacij Slo-
venije to tudi zahtevajo. Nji-
hova predlog bodo proučili v 
tej zvezi in v zdravstvenih 
skupnostih. 

MILENA B. POKLIC 

PRIZNANJA 
ŠOŠTANJSKIM 
GOJITELJEM 
CVETJA 

Na občnem zboru Turistič-
nega društva Šoštanj pretekli 
petek so najuspešnejšim goji-
teljem cvetja podelili prizna-
nja domačega društva in 
Celjske turistične zveze. Za 
dolgoletno urejenost okolja, 
ureditev vrtov, oken in bal-
konov je Celjska turistična 
zveza podelila priznanje Ani 
Lužnik, Olgi Brinovšek, Štef-
ki Čebul, Cinti Praznik in 
Milki Uršič. Domače turistič-
no društvo pa je za isto delo-
vanje podelilo priznanje sle-
dečim: Vili Široko, Ireni Ver-
dnik, Antoniji Zager, Mariji 
Kumer, Manci Mazej, Štefki 
Prislan, Tereziji Ivič, Jožici 
Melanšek in družini Arnuš. 

Za najbolj urejen gostinski 
lokal pa je prejela priznanje 
Celjske turistične zveze tudi 
gostilna Eva Eržen iz Šošta-
nja. 

V. K. 

HOKEJISTI 
ZLATARNE 
ZMAGOVALCI 

Končana je občinska liga v 
hokeju na ledu, kjer so nasto-
pile štiri ekipe. V zadnjem, 
šestem kolu, je Zlatarna brez 
težav odpravila Železarno 
8:0, EMO pa presenetljivo 
Opekarno 7:2. Končni vrstni 
red: 1. Zlatarna 10, 2. Opekar-
na 8, 3. EMO 4 in 4. Železarna 
2. Najboljši strelci: Milan 
Oblak 12, Zoran Skrubej 10 
in Dušan Dobovičnik 8 go-
lov. 

TV 

VETERINARSKO-HIGIENSKA PRIDOBITEV 

NOVA KONJAČIJA 
Objekt v Lahovni najmodernejši v Sloveniji 

Objekt nove konjačije v Lahovni pri 
^elju, ki ga je prejšnji teden odprl Ve-
^rinarski zavod Celje, ni pomemben 
samo za veterinarsko in zdravstveno 
S'Užbo in za njen nadaljnji razvoj, tem-

tudi za gospodarstvo, živinorejo in 
Varstvo okolja. To je posebej v svojem 
'Nagovoru poudaril direktor republiške 
Merinarske uprave dr. Dušan Pirih. 
^icer je obširneje o nalogah in delu 
Merinarsko-higienske službe govoril 
^|rektor Veterinarskega zavoda Celje 
^ipl. vet. Branko Hus, zgodovinski 
'̂•is razvoja te službe na Celjskem pa 

^̂  podal še dr. Anton Kovač. 

Na novi objekt v Lahovni, ki je ven-
dar istočasno žal, še vedno preredek 
^okaz dobrega regijskega dogovarja-
nja in sofinanciranja, je potrebno gle-
'̂ ati tudi s stališč pravočasne diagno-
stike, hitrega okrivanja bolezni in 
Vzrokov pogina živali, pa tudi v zvezi z 
'Načrtovanjem proizvodnje v živinoreji 

in proizvodnji hrane. Se posebej zato, 
ne gre samo za objekt v ozkem pome-
nu besed konjaštvo, konjederstvo. Za-
vedati se moramo, da bi vsako načrto-
vanje proizvodnje hrane živalskega 
izvora ob zanemarjanju veterinarsko-
higienske in sanitarne problematike 
bilo praktično brez osnovnih temeljev. 
Ogroženo bi bilo tudi zdravstveno var-
stvo ljudi, če veterinarska-higienska 
služba ne bi imela opreme in pribora 
za hitro ugotavljanje kužnih bolezni. 
Zoonoze, bolezni skupne živalim in 
ljudem, bi se ob slabih veterinarsko-
sanitarnih razmerah in brez urejene 
veterinarske diagnostike ter preventi-
ve kaj hitro lahko prenašale od živali 
na ljudi. 

Na novi objekt konjačije v Lahovni 
pa moramo tudi gledati kot na objekt, 
ki simbolizira in dokazuje nujnost 
združevanja veterinarske službe v več-
je organizirane enote 

MITJA UMNIK 

Direktor Veterinarskega zavoda Ce-
lje dipl. vet Branko Hus med govo-
rom ob odprtju konjačije na Lahovni 

Vili Špat (v sredini) sprejema iz rok predsednika Gasilske 
zveze Slovenije prof. Branka Božiča najvišjo nagrado v 
Sloveniji na področju gasilstva imenovano po Matevžu 
Hacetu. 

PLENUM GASILSKE ZVEZE 
SLOVENIJE 

TUDI O OBRAMBI 
Republiška nagrada »Matevž Nace« 
za Vilija Špata 

Koncem prejšnjega tedna 
so se v Preboldu in 2alcu 
sestali najvišji organi Gasil-
ske zveze Slovenije - štab 
operative, Predsedstvo in na 
koncu še Plenum. Vse sku-
paj pa je bilo združeno še v 
proslavo 35-letnice izhajanja 
Gasilskega vestnika, ki je v 
avli novega Gasilskega do-
ma v Žalcu pripravil zanimi-
vo razstavo razvoja gasilske-
ga tiska na Slovenskem. Ga-
silski vestnik je v 35 letih iz-
šel 307 krat na 11824 straneh, 
trenutno pa izhaja v nakladi 
34 tisoč izvodov, kar nazorno 
priča o njegovi potrebni pri-
sotnosti. 

ča o neverjetnem razvoju te 
pomembne organizacije. Le-
ta 1951 je bilo v Sloveniji 
1056 gasilskih društev, lani 
pa že 1206 gasilskih društev 
in 177 industrijskih ali sku-
paj kar 1383 društev. 

Plenum je začel predsed-
nik GZS prof. Branko Božič, 
vsem delegatom pa je izrekel 
dobrodošlico predsednik 
skupščine občine Žalec Vili 
Petek. Na Plenumu so tudi 
podelili najvišji nagradi 
GZS, ki se imenuje po prejš-
njem predsedniku, pokoj-
nem Matevžu Hacetu. To na-
grado podeljujejo že šest let 

Vsi prisotni so si z zanimanjem ogledali skrbno priprav-
ljeno razstavo razvoja gasilskega tiska v Sloveniji (od 
leve proti desni) Karel Strahovnik, Tone Gros, Franc Je-
len in prof. Branko Božič. Škoda da si razstave in gasil-
skega muzeja ni ogledalo večje število delovnih ljudi in 
občanov, saj je bilo zagotovljeno tudi strokovno tolmače-
nje razstavljenih predmetov. 

V preboldu so bile med 
dvodnevnim srečanjem tri 
stvari: dopoldne seja repu-
bliškega operativnega štaba, 
ki ga vodi Tone Sentočnik, 
popoldne pa še ogled Tek-
stilne tovarne Prebold, ki v 
zadnjem času izdeluje so-
dobna oblačila za gasilce in 
so jih ob raznih priložnostih 
že večkrat predstavili ter tu-
di preizkusili. 

Sobotno srečanje je bilo v 
Žalcu v prostorih novega 
Gasilskega doma. Na Plenu-
mu so delegati gasilci iz vse 
Slovenije ocenili letošnje de-
lo, nato pa spregovorili o 
obrambnih načrtih v gasil-
skih društvih. Precej je bilo 
tudi govora o bodočem delu. 
Leta 1951 je imela Gasilska 
zveza Slovenije 29.655 čla-
nov, lam pa že 82.229, od tega 
12.707 pionirjev, mladincev 
do 18. leta 7700, članov 
56.068 in članic 5754, kar pri-

in sicer po dve na leto, v času 
kongresa pa tri. Letos sta bi-
la med nagrajenci Viktor 
Vovk iz Nove Gorice in Vili 
Spat iz Celja. V proslavi, ki 
so jo pripravili po plenumu v 
počastitev 40-letnice vstaje 
jugoslovanskih narodov in 
narodnosti ter ob 35-letnici 
Gasilskega vestnika, so so-
delovali učenci (pevski zbor 
in recitatorji, slednji so sami 
napisali pesmice z vsebino z 
gasilskega področja) OS Pe-
ter Sprajc-Jur, Glasbene šole 
Risto Savin in Gasilskega 
društva Matke pri Preboldu. 
Na tej proslavi, kjer je o raz-
voju gasilskega tiska na Slo-
venskem govoril prof. Bran-
ko Božič, so izročili visoko 
odlikovanje Srečku Dimcu, 
dolgoletnemu zaslužnemu 
uredniku Gasilskega vest-
nika. 

Tekst: TONE VRABL 
Foto: TONE TAVČAR 



KULTURNA SKUPNOST CELJE 

MANJ DENARJA, VSEENO NOVOSTI 
Dva temeljna akta v prenovljeni obleki 

Pri snovanju programa za prihodnje 
leto so morali tudi pri Kulturni skup-
nosti Celje, kot v vseh ostalih skupno-
stih družbenih dejavnosti, upoštevati 
objektivno družbeno situacijo, ki je 
naravnana k ustalitvenim prizadeva-
njem celotnega združenega dela. To pa 
se seveda zrcali tudi v krčenju progra-
ma za leto 1982, in sicer glede na spre-
jeti samoupravni sporazum o temeljih 
plana in srednjeročni načrt Kulturne 
skupnosti. 

Po še nedokončanih izračunih fi-
nančnega načrta in še ne po povsem 
usklajeni skupni porabi v občini Celje 
je jasno, da bo program Kulturne 
skupnosti v prihodnjem letu približno 
za 15% zaostajal za planiranim finanč-
nim načrtom, ki ga je predvideval 
srednjeročni plan te dejavnosti. To se-
veda pomeni, da bo treba nekatere 
programske postavke skrčiti, nekatere 
pa preložiti na kasnejše obdobje. Prav 
zaradi manjših materialnih možnosti, 
ki jih bodo imeli pri Kulturni skupno-
sti v prihodnjem letu, bo nujno potreb-
no te čimbolj gospodarno in družbeno 
koristno uporabiti. Za to vidijo pri 
Kulturni skupnosti Celje še veliko 
možnosti, še posebej v animaciji in in-
formaciji čim širšega kroga občanov o 
vseh programih, ki jih na področju 
kulture med letom izvajajo pri Kultur-
ni skupnosti. Menijo namreč, da bi bil 
prav v tem, ko bi ljudje bolj množično 
spremljali te programe in se vključe-
vali v vse te oblike kulturnega življe-
nja, ki je dokaj bogato, izkoristek sred-
stev nedvomno večji. 

Ena pomembnih postavk, ki je ne 
gre prezreti za leto 1982 o delovanju 
Kulturne skupnosti, je seveda samo-
upravna reorganizacija Kulturne 
skupnosti v skladu z zakonom o svo-
bodni menjavi dela na področju kul-
turnih dejavnosti. Prav v teh dneh je v 
združenem delu v teku podpisovanje 
samoupravnih sporazumov o ustano-
vitvi kulturne skupnosti. V bistvu gre 
za spremembe in dopolnitve v skladu 
z zakonom. 
Prav tako je bil v javni razpravi prvi 
osnutek novega statuta Kulturne 
skupnosti, kjer upajo, da bodo do kon-
ca leta, ali najkasneje v prvih mesecih 
prihodnjega, oba temeljna samouprav-
na akta Kulturne skupnosti sprejeli, s 
tem pa seveda tudi nekoliko reorgani-
zirali delovanje te interesne skupnosti. 
V volilnem obdobju prihodnjega leta 
bodo izvoljene nove delegacije, obli-

kovani bodo novi organi skupnosti, 
kar prav tako lahko pomeni korak na-
prej pri utrjevanju samoupravnega de-
legatskega sistema na področju kul-
ture. 

Ena pomembnih programskih novo-
sti na področju delovanja Kulturne 
skupnosti in posameznih zavodov, bo 
tudi vključevanje kulture, oziroma za-
vodov v usmerjeno izobraževanje. Ta-
ko kot vso ostalo združeno delo, so 
tudi zavodi s področja kulture po za-
konu o usmerjenem izobraževanju 
dolžni pomagati in prispevati svoj de-
lež pri kulturni, oziroma umetnostni 
vzgoji pri skupnih osnovah usmerje-
nega izobraževanja. Tu so pri Kulturni 
skupnosti prišli že do konkretnih re-
zultatov, saj prav v teh dneh priprav-
ljajo posebne programe za izpopolnje-
vanja znanja mentorjev kulturne vzgo-
je po posameznih šolah. Tako se bodo 
z osnovami programov posameznih 
zavodov, muzejev, gledališča in Zavo-
da za kulturne prireditve, z njihovimi 
programskimi cilji seznanili mentorji 
po šolah in predavatelji umetnostne 
vzgoje. Le-ti bodo neposredno posre-
dovali to informacijo in predstavitev 
učencem, saj je nemogoče, da bi vseh 
3000 dijakov, ki so letos vključeni v 1. 
letnik usmerjenega izobraževanja, šlo 

skozi te institucije, ki so kadrovsko in 
prostorsko zaenkrat prešibke, da bi 
zmogle še tak dodatni pritisk. 

Kar je enako pomembno je to, da so 
prav vsi zavodi s področja kulture to 
sodelovanje z usmerjenim izobraževa-
njem zapisali v svoj redni program de-
javnosti za prihodnje leto. To pa pome-
ni, da ta redni program financira kul-
turna skupnost, s čimer je razrešena 
marsikakšna dilema kdo bo plačal in 
kdo bo financiral kakšno stvar, razen 
seveda v primerih, ko gre resnično za 
dodatne naloge in ob tem tudi zado-
datno združevanje sredstev. 

Razen osnovne dejavnosti pri Kul-
turni skupnosti Celje niso za prihod-
nje leto začrtali nobene širitve ali rasti, 
zlasti ne take, ki bi zahtevala dodatna 
finančna sredstva. Tu je edina izjema 
dokončanje začete adaptacije Pokra-
jinskega muzeja. Zanj bo treba v pri-
hodnjem letu nameniti še del sredstev, 
da bi maja, ob 100-letnici muzeja bila 
ta dela dokončana in bi tako delovno 
proslavili ta jubilej in hkrati dali obča-
nom nove možnosti za spoznavanje 
naše skupne preteklosti. To pa je na 
področju kulture v Celju pomembna iz 
izvajanja programa v letu 1982. Vse 
ostalo pa ostaja v okvirih plana letoš-
njega leta. MATEJA PODJED 

DO 100-letnice Pokrajinskega muzeja v Celju bo končana obnova fasade. 
Odprli pa bodo tudi nove razstavne prostore v pritličju. 

IZŠLA JE REDNA ZBIRKA KNJIG 
MOHORJEVE DRUŽBE 

Mohorjevke so spet prišle med svoje bralce. Naša 
najstarejša družba, ki se ukvarja z založniško dejav-
nostjo, ima danes naklado svojih rednih zbirk, ki je 
kljub stabilizaciji zavidanja vredna: preko 40.000 izvo-
dov knjig poverjeniki prodajo bralcem. Tako je po-
vsem jasno, da je Mohorjeva knjiga še vedno eden 
najtrdnejših stebrov, ki nosi zahtevno zgradbo bralnih 
in sicer kulturnih navad. Mnogi Slovenci so se sicer v 
svojem življenju prvič srečali s knjigo ravno po zaslugi 
Mohorjeve družbe. 

V letošnji redni zbirki je seveda koledar, sledijo pa 
mu knjige: Štefan Andres: Nespametnica, Zmaga Ku-
mer: Od Dolan do Smohorja, Jože Ramovš: Alkoholno 
omamljen, Janez Gradišnik: Se znamo slovensko in 
Jorg Zink: Dobijo psički v nebesih peruti? Kratek 
prelet z naslovi nam v bistvu malo ali nič ne pove. 
Vloga koledarja je znana pa tudi skozi mnoga deset-
letja preverjena. Na zadnji seji odbora Mohorjeve 
družbe so bile pripombe, zakaj ni koledar priobčil 
članka o atentatu na papeža. Dva avtorja se v knjigah 
Nespametnica in Dobijo psički v nebesih peruti?, po-
dajata na področje prikupnega pripovedništva, tri 
knjige pa posegajo s svojo vsebino na različna po-
dročja: izredno zanimiva je knjiga Zmage Kumer Od 
Dolan do Smohorja, kjer nam s svojim odličnim poz-
navanjem naše zgodovinske in predvsem etnografske 
zakladnice razkriva zanimivosti iz življenja ljudi Koro-
ške onkraj Karavank. Jože Ramovš v bistvu opisuje 
lastne izkušnje v boju proti alkoholizmu, Janez Gra-
dišnik pa nas ponovno opominja na slovenski jezik in 
na naš odnos do prvinskega elementa narodnosti. 

Na knjižnem trgu je tudi Književni glasnik, ki po 
novem zaradi finančnih težav izhaja le trikrat na leto in 
prinaša novosti o Mohorjevih knjigah. 

Ob vedno večji vsebinski odprtosti Mohorjevih knjig 
pa je v zadnjem času tudi njihova grafična podoba 
dobila sodobno, likovno učinkovito opremo in se tako 
postavila ob bok tistim, ki so že dojeli tudi pomemb-
nost likovne opreme sicer izrazito besedno miselne 
komunikacije kot je knjiga, ki pa je zaradi svoje mate-
rialne oblike še kako tudi vizualno prisotna med nami. 

DRAGO MEDVED 

JURECEKUTA 
RAZSTAVLJA 
NA DOBRNI 

Informativni pregled nad 
tremi osnovnimi vsebinski-
mi ciklusi slikarja Jureta Ce-
kute predstavlja omenjena 
razstava v novem hotelu na 
Dobrni, ki so jo odprli v po-
nedeljek popoldne: prvi je 
Chicago, drugi Miinchen in 
tretji nosi ime po San Fran-
ciscu, čeprav gre v bistvu za 
dela, ki so nastala v Carmelu. 
Ta mini pregledna razstava 
brez dvoma kaže na ustvar-
jalni napredek slikarja, ki je 
zadnje mesece tega leta pre-
bil na zahodni ameriški oba-
li, delal v Honoluluju in štu-
dijsko sodeloval s tamkajš-
njo univerzo. 

Posebno vrednost pred-
stavlja sodelovanje tudi s šti-
rimi ameriškimi muzeji in si-
cer z Academy of Art v Ho-
noluluju, z Museum of mo-
dem Art v New Yorku, z 
istoimenskim muzejem v 
Los Angelesu in Museum of 
contemporary Art v Chica-
gu. Vsi štirje muzeji imajo 
Juretova dela v evidenci, kar 
pomeni, da bo od enega do 
petih let tudi kakšno njego-
vo delo v njihovi zbirki. 

Razstava na Dobrni bo od-
prta štirinajst dni. 

D. M. 

ZAČETNI TEČAJ (10) 

Ni estas en la restoracio. -
Bila sva v restavraciji. NI 
ESTIS je oblika glagola esti-
biti - v preteklem času. Ni 
estis-smo bili-sva bila. Za 
pretekli čas dodamo korenu 
končnico -is. Mi estis-sem bil. 
Končnica -is je končnica za 
pretekli čas in je enaka za vse 
spole in števila. 

Kion vi mangis en la resto-
racio? - Kaj ste jedli v resta-
vraciji. En la restoracio mi 
mangis la supon kun pasta-
joj, rizon kun viando kaj sa-
lato. 

Vi ankau trinkis en la resto-
racio. Kion vi trinkis? - V re-
stavraciji ste tudi pili. Kaj ste 
pili? Mi trinkis frambajon. 
Pila sem malinovec. Cu mi 
ankau trinkis frambajon? Ne, 
vi ne trinkis frambajon, vi 
trinkis bieron. Cu vi estis sa-
ta? - Ste bili siti? Jes, mi estis 
sata. Namesto pridevniške 
oblike sata, lahko uporabimo 
tudi glagolsko obliko: Mi sa-
tigis - nasitil sem se. V tej 
obliki imamo pripono -ig, ki 
pomeni postati. Mi satigis -
postal, postala sem sita, nasi-
til-nasitila sem se. Cu vi sati-
gis? Jes, mi satigis. 

Cu vi scias, kiu estis dr-o 
Ludviko Zamenhof ? - Ali ve-
ste, kdo je bil dr. Ludvik Za-
menhof? 

Dr-o Ludoviko Zamenhof 
estis outoro de esperanto. -
Dr. Ludvik Zamenhof je bil 
avtor esperanta. Zamenhof 
naskigis la 15an de decembre 
1859. Zamenhof se je rodil 15. 
decembra 1859. (naski - rodi-
ti; naskigi - roditi se). Kie li 
naskigis? Kje se je rodil? Li 
naskigis en pola urbo Biali-
stok. Rodil se je v poljskem 
mestu Bjalistoku. Njegov oče 
in ded sta bila učitelja jezi-
kov. Prebivalstvo Bjalistoka 
je pripadalo petim različnim 
narodnostim, kot smo že sli-
šali. Ili estis: rusoj, poloj, ger-
manoj, judoj kaj litovoj. 

Bili so: Rusi, Poljaki, Nem-
ci, Zidje in Litovci. Mladi Lu-
dvik se je z jezikovnimi pro-
blemi srečal že v najnežnejši 
mladosti. Že v predšolski do-
bi se je naučil vse jezike svo-
jega rojstnega mesta. En la 
jaro 1873-a la familio de Za-
menhof translogigis en Var-
sovion. - V letu 1873 se je 
Zamenho ova družina prese-
lila v Varšavo (translo^igi -
preseliti se). Cu Zamenhof 
studis en Varsavio? - Ali je 
Zamenhof študiral v Varšavi. 
Jes, li studis en Varsovio kaj 
Moskvo. Kion li studis? Li fa-
rigis kuracisto kaj poste oku-
listo. - Postal je splošni 
zdravnik, nato pa okulist-
očesni zdravnik, (fari, fari-na-

rediti, napraviti; farigi-posta-
ti; kuracisto-zdravnik) Li fa-
rigis kuracisto Postal ja 
zdravnik. 

Kdaj je Zamenhof začel 
ustvarjati jezik? Že v začetku 
zime 1878 je bila pripravljena 
osnovna oblika mednarodne-
ga jezika. !4. julija 1887. leta je 
izšel prvi učbenik esperanta 
za Ruse, še istega leta so ti-
skali učbenike za Poljake, 
Nemce in FVancoze. Ali je bil 
Zamenhof oženjen? Oženiti 
se pravi: edzigi - to je za mo-
škega - postati soprog. Za 
žensko pa pravimo: edzinigi-
postane soproga. Zamenhof 
konatigis en la jaro 1878-a 
kun Klara Zilbemik - Leta 
1878 je Zamenhof spoznal 
Klaro Zilbemik. 

P A Z m moramo, da pripo-
no -ig, ne zamenjamo s pripo-
no -ig. Pripona -ig pomeni 
postati, nekaj smo dokončali 
- ni translogigis-preselili smo 
se. Pripona -ig pomeni nekaj 
napraviti povzročiti, narediti. 
Primeri: plena-poln; plenigi-
napolniti se. La glaso pleni-
gis-kozarec se je napolnil, 
plenigi-napolniti, mi plenigis 
la glason-napolnila sem koza-
rec. 

Bone-bone. Bona - s konč-
nico »a« pomeni dober, do-
bra. To je pridevnik. Beseda s 
končnico »e« tvorimo prislo-
ve. Primer: tago-dan, tage-
podnevi. 



ppENAŠANJE TRADICIJ NOB 

POKLER SO MED NAMI ŽIVE PRIČE 
^B dobro sodeluje s šolami, potem se že skoraj neha... 

2;veza združenj borcev NOB se ve-
jtio bolj vključuje v različne oblike 
^glovanja na različnih področjih, kijih 
l a h k o označimo kot podružbljanje nje-

dejavnosti. Prenašanje in ohranja-
tradicij NOB je le ena izmed teh 

dejavnosti, prav gotovo pa za tiste ge-
neracije fantov in deklet, ki vojne in 
n j e n i h posledic niso doživeli, najbolj 
pomembna. 

V okviru razvijanja in ohranjanja 
tradicij NOB so programi dela borčev-
skih organizacij zelo dobro povezani s 
programi na osnovnih šolah. Oblike in 
nietode dela za osnovnošolsko rHladi-
no, od nižjih do višjih razredov, so v 
zadnjih letih vsebinsko veliko pridobi-
le. Mlademu rodu omogočajo, da se na 
neposreden in zanimiv način seznani-
jo z vojno kot našim revolucionarnim 
dejanjem in kot s tragedijo razvredno-
tenja človeka in človeških odnosov. 

Večina t is t ih , ki so k a k o r k o l i pove-
zani in o d g o v o r n i za vzgojo in izobra-
ževanje na t e m p o d r o č j u , si v e d n o bol j 
prizadevajo, da bi p r enes l i revolucio-
narne t r ad ic i j e v d a n a š n j i čas t ako , da 
mladim o m o g o č i j o r a z u m e v a n j e kon-
tinuitete r e v o l u c i o n a r n i h p r idob i t ev . 
Vsekakor pa je u r e s n i č e v a n j e zastav-
ljenih nalog, s m e r n i c in c i l jev t a k o v 
obveznih šo l sk ih p r o g r a m i h ko t v 
izvenšolskih d e j a v n o s t i h p r e d v s e m 
odvisen od p r i z a d e v a n j a p o s a m e z n i h 
šol. 

KVALITETA JE V ROKAH 
UČITELJEV j 

' Učni programi na osnovnih šolah so 
j dovolj široko zastavljeni, da omogoča-
I jo obravnavanje določenih tem in 
NOB pri učnih urah iz slovenskega 
jezika, narave, družbe, zemljepisa in 
zgodovine. Se večje so možnosti v ra-
zličnih krožkih, ki neobvezno povezu-
jejo učence z istimi interesnimi po-
dročji: zgodovinski krožek, marksi-
stični krožek ipd. Nekatere šole se na 
ppdročju seznanja mladih z revolucio-
narnimi pridobitvami razvijanja in 
ohranjanja revolucionarnih tradicij 
NOB, ne morejo pohvaliti. Temu je 
edini vzrok v nesposobnosti in nean-
gažiranosti posameznih pedagogov 
kot šolskega kolektiva v celoti. S^tevil-
ni primeri namreč kažejo, da v šolah, 
kjer temu področju vzgoje in izobraže-
vanja namenjajo dovolj pozornosti, ta-
ko s kvalitetno vsebino kot metodo 
dela, osnovnošolci z zanimanjem 
spremljajo to področje, se radi odziva-
jo na številne akcije, ki so s tem pove-
zane in ob tem oblikujejo tudi svoj 
pogled in odnos do vojne, revolucije in 
do njene kontinuitete v današnji 
družbi. 

Junaki in junaške zgodbe, črnobelo 

slikanje vojne, ki je prevladovalo v uč-
nih sistemih v preteklosti, je danes 
teoretično v veliki meri že preseženo. 
V praksi pa je nekoliko drugače. Glav-
ni nosilec vzgojnoizobraževalnega 
procesa je učitelj. Od njegove osebne 
angažiranosti, razgledanosti, znanja in 
sposobnosti pa je odvisno, kako" bo ta 
del naše zgodovine vključil v svoj pro-
gram dela. Praksa kaže, da za to vrsto 
vzgoje nimamo vedno na razpolago 
dovolj dobrih pedagogov. 
NAJBOLJ ODMEVA ŽIVA 
BESEDA 

Z nekaterimi osnovnimi šolami je 
borčevska organizacija močno poveza-
na. Člani Zveze združenj borcev sode-
lujejo pri rednih šolskih urah, kjer sez-
nanjajo najmlajše z različnimi dogodki 
na podlagi lastnih izkušenj. Udeležuje-
jo se pohodov, ki jih skupno organizi-
rajo s šolami ob raznih spominskih 
obeležjih. Svoj delež prispevajo pri 
vsebinskem oblikovanju zgodovin-
skih krožkov. Poleg tega ne manjka 
skupnih proslav in akcij s področja 
civilne zaščite in splošne ljudske 
obrambe. Ravne te akcije kot tudi 
skupni izleti in pohodi ter neobvezne 
ure pri krožkih, kjer učenci pridejo v 
neposreden stik z borci, so tista živa 
vez, ki globoko vznemiri mladega člo-
veka, pritegne njegovo pozornost in 
oblikuje njegov odnos do zgodovin-
skih pridobitev naše revolucionarne 
preteklosti in njeno nadaljevanje v da-
našnjem času. 

ZGODOVINA ŠE VEDNO LE 
GOLA DEJSTVA IN LETNICE 

Dobro zastavljen program dela z 
osnovnošolsko mladino nima ustrezne 

kontinuitete na višjih stopnjah vzgoj-
noizobraževalnega sistema. Vezi med 
borčevsko organizacijo in srednjo šolo 
so površne in neizrabljene. Metodolo-
gija in vsebina dela s srednješolsko 
mladino še ni izdelana. Povezovanje se 
ohranja le v obliki izletov v spominske 
kraje, pohodov in na mladinskih de-
lovnih akcijah, ki pa vključujejo veli-
ko število mladih in tako posegajo v 
njihove vrednostne opredelitve do 
NOB. Vendar je vse to premalo. Na 
srednje šole borci redkokdaj zaidejo, 
ker jih nobeden ne angažira. Učitelji 
pa namenjajo premalo časa globji ana-
lizi dogodkom iz NOB Učna ura zgo-
dovine, kjer v večini primerov obrav-
navajo našo revolucijo pa so sestavlje-
ne iz golih dejstev in podatkov. Le 
malokateri pedagog si prizadeva, da bi 
te teme bolj kompleksno obravnaval 
in jih aktualiziral. 

Kot podlaga za zanimiv pogovor na 
učni uri lahko služi že tema filmov o 
vojni in če pritegne učitelj k sodelova-
nju še borca - udeleženca NOB bo to 
še kako zanimiva ura za vsakega 
učenca. 

Negativne posledice nenačrtnega 
dela s srednješolsko mladino se kažejo 
v tem, da je del te mladine nezaintere-
siranih in napačno vrednotijo pridobi-
tve NOB. 

Najbolj se tega zavedajo sami borci, 
ki menijo, da šole premalo izkoriščajo 
njihovo pripravljenost tudi za nefor-
malne oblike sodelovanja. Navsezad-
nje je že skrajni čas, da izkoristimo 
živo izročilo, ki najlažje najde pot do 
poslušalca, zlasti mladega človeka. 
Dokler je še čas - dokler so med nami 
še žive priče. 
VIOLETA VATOVEC EINSPIELER 

Posnetek je nastal 6. februarja letos ob pohodu mladih po poteh XIV. divizije 
v Sedlarjem, ko so prekoračili Sotlo. 

Foto: D. Medved 

SREČANJA S STANETOM TERČAKOM 

VEZI, KI 2IVIJ0 V PRIHODNOST 
Ob peti obletnici smrti pisatelja in zgodovinopisca 

Dlje, ko seže človek v leta, 
bolj se riše čas prvega sreča-
nja s Stanetom Terčakom, 
takrat pisateljem knjige Živi 
zid, v kateri popisuje težke 
dni trpljenja otrok, ko so si 
vermani vzeli otroke za ščit 
pred napadi borcev Štirinaj-
ste divizije. To knjigo sem 
kot gimnazijec prebiral kar v 
eni sapi, tako močno, pre-
tresljivo in izredno živo napi-
sana zgodba o mladih juna-
kih. Da, komaj otroci, osnov-
f^ošolčki, so morali iti pred 
cevmi zelencev, da bi zaščiti-
jo njihovo strahopetnost, 
borci Štirinajste pa so obsta-
" ob temu prizoru globoko 
pretreseni. Takrat se mi je 
Prvikrat zarisala podoba te-
8a klenega, z ljudsko govori-
co obdarjenega pisatelja in 
kasneje neumornega pisca 
Zgodovine NOB celjskega 
Področja. 

Sele, ko sva se na nekem 
'•terarnem srečanju z mladi-

ljubljanskimi literati v 
^elju pri Turški mački 1951 
'eta prvič srečala, sem ga za-
•^enjal spoznavati in se mu 

približevati, ne samo kot ta-
krat nadebudni literat, am-
pak tudi kot človek. Nekaj je 
imel v sebi, da te je pritegni-
lo. Med mladimi ljubljanski-
mi literati so bili: sedaj znani 
slovenski pisatelj Vladimir 
Kavčič, čudoviti poznavalec 
in prevajalec grške antike 
Kajetan Ganter, sedaj televi-
zijski sodelavec Marjan Kralj 
in drugi. Med celjskimi smo 
bili: Marjan Kunej, Drago 
Hribar, Ivan Seničar, Her-
bert Savodnik, Rudi Lešnik, 
Anka Pišorn in jaz. In še 
nekdo je bil z nami: mladin-
ski pisatelj Fran Roš, s kate-
rim smo večkrat prijateljeva-
li in sodelovali na raznih lite-
rarnih nastopih. Nazadnje, v 
letu njegove smrti v Mozirju, 
toda povsem v drugi zased-
bi, od nadebudnežev iz leta 
1951 sem bil sam. 

Stane Terčak je bil navzoč 
pri ustvarjanju prvega kluba 
celjskih kulturnikov, tudi 
pri drugem, pri tretjem pa ga 
ni bilo več. Leta 1976 sta odš-
la oba: Fran Roš v septem-
bru, Stane Terčak v decem-

bru. To leto je bilo zame naj-
težje. Izgubil sem dva velika 
prijatelja, izgubil dva sotova-
riša po pisanju, človeka, ki 
sta stopila v moje življenje 
tako iznenada in ob poseb-
nem času: Fran Roš v moje 
otroštvo, Stane v mojo mla-
dost. In sopotovala sta z me-
noj v moja zrelejša leta, v le-
to, ko je izšla moja prva pe-
sniška zbirka Tepeno oko, 
druge nista več dočakala. To, 
da sem objavljal po raznih 
revijah, sta vedela, prav zato 

sta me večkrat priganjala, 
naj pridem s kakšno knjigo 
na dan: ali s poezijo ali s 
prozo. 

Stane je zajadral med zgo-
dovinarje in je še danes edini 
zapisovalec Frankolovega, 
Starega piskra, kozjanskih 
partizanov in aktivistov. To-
da od vseh njegovih del mi 
še vedno najbolj pretresljivo 
stopa pred oči njegov Živi 
zid. Z njim sem se prvič sre-
čal s Stanetom pisateljem, 
vsa kasnejša srečanja so bila 
več ali manj srečanja z zgo-
dovinopiscem, izjemnim za-
pisovalcem dogajanja iz 
NOB. Kar prav bi bilo, če bi 
se njegove knjige iz tega ob 
dobja začele pojavljati v po-
natisu. Stane Terčak si je to 
prav gotovo zaslužil, pa tudi 
Fran Roš. In še nekaj, prav 
bi bilo, da bi tudi katera od 
šol nosila Stanetovo ime, saj 
ni bil samo pisatelj in zapiso-
valec vojnega obdobja, am-
pak tudi partizan, komisar 
Kozjanskega odreda. 

Se danes mi stopa pred 
obličje podoba partizana, s 

titovko na glavi in brzostrel-
ko Čez prsi v snežnem zame-
tu, nekje pod Bohorjem, za-
kopan v snegu in na preži. 
Neka sokolska ostrina je bila 
v njegovih očeh, predornost 
pogleda, ki izraža sicer tudi 
neko človeško toplino in pri-
poveduje o preživetem trp-
ljenju. Izraz njegovega obra-
za je dajalo podobo človeka, 
ki ga je življenje dodobra 
klesalo, brusilo, zato je bil to-
liko bolj privlačen in dojem-
ljiv sogovornik, človek mno-
goterih iskušenj. 

Moje zadnje srečanje s Sta-
netom Terčakom je bilo v 
Mariboru, nekaj dni pred 
njegovo smrtjo. Uspel sem 
mu podariti pesniško zbirko 
Tepeno oko. Spregovorila 
sva nekaj toplih besed, pov-
prašala drug drugega po 
zdravju in se domenila, da se 
spet kdaj srečamo pri Turški 
mački in se poslovila. Mimo-
grede je menil, da nekaj pri-
pravlja. Tega najinega zad-
njega domenka nisva nikoli 
uresničila, kajti čez nekaj 
dni sem prebral v Večeru: 

»Umrl je Stane Terčak, po-
kopali smo ga v krogu druži-
ne in bližnjih sorodnikov na 
ptujskem pokopališču.- Ka-
sneje sem zvedel, da je bila 
to njegova tiha želja. Kdaj je 
šel iz Celja, ga nisem nikoli 
vprašal, tudi ne zakaj. Čudil 
pa sem se zakaj, ko pa je bil 
vendarle tako tesno navezan 
na Celje, saj je v njem delal, 
ustvarjal in živel dolga leta 
po vojni, celjski muzej revo-
lucije je njegovo delo. In ta-
kemu človeku, s tako veli-
kim in odprtim srcem, lahko 
izrazimo samo globoko zah-
valo. Stanetu sem hvaležen 
za marsikatero toplo in člo-
veško besedo. Fran Roš in 
Stane Terčak sta odšla iz mo-
jega življenja pred petimi le-
ti, toda njuna podoba dveh 
izjemnih ustvarjalcev in pis-
cev, tudi zgodovine Celja, 
kajti brez njiju bi bilo Celje 
siromašnejše, bo ostala traj-
no vtisnejana v meni in bo-
sta še dolgo moja sogovorni-
ka na mnogih popotovanjih 
skozi življenje. 

MILAN STANCER 

VEČ IN BOLJE 

Jože Volfand, sedanji 
urednik kulturne redak-
cije dnevnika Delo, je pri-
šel k Novemu tedniku le-
ta 1971. Vsi, ki smo do le-
ta 1975, ko se je od naše 
hiše poslovil kot glavni in 
odgovorni urednik, delali 
z njim, ne bomo nikoli 
pozabili njegovih besed, 
ki jih je nekajkrat na dan 
izrekel: »Več in bolje«. To 
si je seveda lahko privo-
ščil tudi moralno, saj je 
bil nemara edini urednik 
v neki časopisni in radij-
ski hiši, ki je hodil v služ-
bo že ob šestih zjutraj in 

odhajal domov v poznih 
urah. 

Njegov prihod v hišo je 
bil zaniifiiv: pospremljen 
z nekoliko nezaupanja, 
saj je prihajal med novi-
narje kot prejšnji mladin-
ski funkcionar (kot nje-
gov dober prijatelj in žal 
že pokojni Mitja Gorjup k 
dnevniku Delo), zatem je 
bil še na celjski občini kot 
analitik in kolegi novinar-
ji (vsaj večina), je od za-
četka nejeverno pogledo-
vala izpod čela. Toda 
vsak dvom se je kmalu 
razblinil, saj je Jože s pro-
nicljivo ustvarjalno misli-
jo, nenehnimi idejami in 
pobudami, ter zaledjem 
dobrega političnega poz-
navanja družbenih raz-
mer na celjskem območ-
ju, kmalu popeljal barko 
tednika in radia v tiste vo-
de, kjer je bila plovba na 
osnovi dobrih navigacij-
skih naprav pa tudi cilj je 
bil dobro znan: ustvariti 
živ in predvsem radijski 
medij, ki mora s svojo 
vsebino povezovati celj-
sko območje gospodar-
sko, politično, kulturno. 
in še kako obenem pa 
ostati ljudski list. Pričeli 
so se dogovori po obči-
nah, z ustanovitelji se je 
pričel dialog, tednik pa si 
je tiste čase privoščil tudi 
večji obseg. Zaživele so 
številne rubrike, bilo je 
polno akcij: 100 kmečkih 
žena na morje. Matere z 
desetimi in več otroki, pa 
potovanje bralcev v Var-
šavo, organizirali smo 
srečanje slovenskih pe-
snikov in pisateljev v celi 
regiji in seveda, v tistem 
času se je rodil tudi Te-
den domačega filma in ni 
treba posebej poudarjati, 
da je zrasel na Jožetovem 
zeljniku. Tiste čase je bil 
v tedniku tudi horoskop, 
pa bi glede na sedanjo 
ekonomsko situacijo bil 

bolj potreben danes kot 
tedaj. 

Jože je bil kot urednik 
tudi izreden delovni tova-
riš. Ce je postavil pred no-
vinarja nalogo, mu eno-
stavno nisi mogel reči, da 
ne bo šlo. Znal je delo or-
ganizirati, poiskati občut-
ljive točke družbenega 
dogajanja in jih primerno 
osvetliti v časniku. Bil je 
to čas velikih problemov 
v Aeru, organizirali smo 
številne okrogle mize o 
ljudski obrambi, položaju 
žensk, gospodarstvu, v ti-
stem času je bil v Celju 8. 
kongres slovenskih sindi-
katov, kadrovsko smo se 
obnavljali. Jože je uredni-
koval časnik v času večje-
ga poudarjanja vloge sa-
moupravnega novinar-
stva, zato je bil to čas ne-
nehnega dogovarjanja z 
ustanovitelji, z živimi ve-
zmi celotnega družbene-
ga in političnega dogaja-
nja v regiji pa tudi v Slo-
veniji. Bil je to čas, ko so 
se v našem uredništvu 
srečevali najrazličnejši 
ljudje: od Stefi Fajsove, 
ki je prišla s cekarjem v 
roki iz Ponikve, da nam 
zaželi uspeha pri delu, do 
funkcionarjev zvezne vla-
de, številni občani so si 
podajali kljuko na naših 
vratih, bila so številna 
žrebanja najrazličnejših 
rubrik, enkrat je celo žre-
bal tedaj še slavni nogo-
metaš Dragan Dajič. To je 
bil čas, ko je k nam rad 
zahajal pisatelj Fran Roš 
in mnogi drugi. 

Jože nam še danes poši-
lja v uredništvo prispev-
ke. Tudi sedanje delo mu 
je urednikovanje. Vsak 
njegov prispevek nam ne-
kaj pomeni, kajti ravno 
pri Novem tedniku je Jo-
že tako krepko prijel za 
pero, da ga najbrž ne bo 
nikoli izpustil. 

DRAGO MEDVED 



OB 90-LETNICI PROFESORJA JANKA OROŽNA 

m VELEVAL 
Nekaj potez v besedi in slilfi o človel(u, id nas je čez mero zadolžil 

Ko sem mu, jubilejniku stopil čez 
prag, sem v hipu spremenil načrt. Sa-
mo z golim naštevanjem njegovih pri-
spevkov k slovenski historicistični, je-
zi kosi o vski in drugim draguljem kul-
turne zakladnice bi porabili vse strani 
našega časnika. Se iz te gore trdega 
intelektualnega dela vidi človek, tak-
šen kot je, droban, na videz krhek, a je 
bil voljan in zmožen nositi bremena si-
laka? 

Kdo ste Janko Orožen? Kaj vse je za 
odličji, kot je častno meščanstvo mesta 
Celja, kot je Šlandrova nagrada, Red 
zaslug za narod s srebrnimi žarki in kot 
je visoko odlikovanje, ki mu ga je za 
vrednost kulturnih zvez in stvaritev 
potrdil čehoslovaški predsednik Masa-
ryk - Red belega leva in najnovejše -
Celjski grb ob visokem jubileju. 

4 TEK 
- Desetine generacij dijakov celjske gi-

r .nazije vas v medsebojnih pomenkih ne 
hnenujejo drugače kot atek. Ste kdaj raz-
mišljali zakaj? ' • 

- Hčerka me je tako klicala, pa se je 
najbrž razvedelo.. . 

- 2e mogoče. Toda tudi drugi profe-
soiji so bili deležni ljubkovalnih vzdev-
kov svojih otrok, ki pa niso prišla v 
splošno rabo?! 

Zastonj. Ni se dal speljati na misel, da 
bi to utegnil biti kak poseben odnos med 
dijaki in njim, odnos, ki se je zrcalil v 
osebnosti; dobri, kot je kruh. Tako na-
mreč trdijo njegovi bivši dijaki. 

Zakrilil je z rokami in se otepal našte-
vanja lastnosti, ki mu jih pripenjajo na, 
,atka': 

- Ne, ne! Nič posebnega ni to. To je 
toliko njihova zasluga kot moja. Ni težko 
imeti človeški odnos do ljudi, ki se člo-
veško vedejo. 

MRAVLJA 
- Devetdeset let imate in še kar naprej 

ustvarjate? 
- Delo me drži pokonci. Morda tudi 

skromno življenje.. . 
- Eni pravijo, da živimo, da bi delali, 

drugi; da delamo, da bi živeli. Vi torej 
živite, ker delate. Kako dolgo že delate? 

- Odkar vem zase. Doma na kmetiji v 
Turju smo morali otroci zgodaj prijeti za 
delo. . . 

- Torej so odločilne zgodaj pridoblje-
ne delovne navade? 

- Gotovo. Vendar so še druge spodbu-
de; da ni jela brez dela, zlasti pa, da to 
kar delaš, delaš rad. 

In profesor Janko Orožen s svojim pri-
merom zanika, da bi bil študij ob delu 
izrazito sodobna pogruntavščina. Ko je 
končal študij na mariborskem učitelji-

šču so ga poslali v Artiče nad Brežicami, 
kjer se je znašel pred razredom, v kate-
rem se je drenjalo po 90 in 100 otrok. 
Zagrizel se je v knjige, privatno maturi-
ral na celjski klasični gimnaziji, potem 
pa v Pragi študiral jus. In ker njegov oče 
v Turju ni bil graščak, ampak kmet, se je 
vrnil, v Sroraljah poiskal spet službo in 
ob njej vpisal jus v Zagrebu. 

Tudi študij »na kredit« mu ni nov. Na 
kredit, za katerega mu je jamčil oče s 
posestvom, je nakupil knjig za ves juri-
dični š tudi j . . . Torej nič novega pod son-
cem. 

VOJAK 
- Ne zamerite! Težko si vas predstav-

ljam kot vojaka? 
- Pa sem le bil! 
Oči mu zalesketajo v zatajeni hudo-

mušnosti, da me je ujel na klišejski logi-
ki, da bi moral biti vojak tudi silak. Pro-
fesor Janko Orožen je imel celo ta privi-
legij, da je večino svojih vojaških dni 
preživel v prvi strelski črti. 

Na goriški Sveti gori na primer, kjer je 

bil leta 1915 komandir voda. Med tem, 
ko ga je komandant poklical na klepet, je 
Y njegov strelski rov treščila granata. 
" V Galiciji tudi ni bil kje v zaledju, sicer 
bi ga Rusi ne bili ujeli in bi se pozneje ne 
pridružil češki legiji, ki je prek Arhan-
gelska odšla na bojišče v Franciji. 

Kot jugoslovanski prostovoljec si je 
poskusil vse »dobrote« pehotnika v 
ofenzivnih bojih od Soluna do Beograda 
in še marš do Novega Sada za nameček. 
In dospel je še ravno pravi čas, da se je 
mogel kot prostovoljec generala Rudolfa 
Maistra udeležiti še bojev za Koroško. 

In za zaključek skice o vojaku: svojo 
vojaško plat življenja je zaokrožil kot ka-
petan II. razreda v rezervi. 
RODOLJUB 

- Se vam ne zdi, da dandanes vse pre-
več strežemo golemu razumu in premalo 
čustvom? 

Zvedavo se je zazrl vame skozi očala, 
zato sem presekal ovinek in po bližnjici 
planil v cilj: 

- Vaši predvojni dijaki vedo povedati, 
kako čustven je bil vaš nastop tisti dan, 
ko je Hitler pogoltnil Ceško-slovaško re-
publiko. . .! 

Dregnil sem v staro, nikoli zaceljeno 
rano. . . Brada mu je zadrgetala in glas se 
mu je zatresel: 

- Zgodovinar sem. Ne samo slutil, ve-
del sem kam drvi svet. Od študentskih 
let sem prijatelj Cehov, z mnogimi v te-
snem stiku, predvsem z uglednimi kul-
turnimi delavci, zgodovinarji, pedagogi. 
Ni me prizadela zgolj usoda Češke, skle-
pal sem tudi o naši usodi . . . 

ZGODOVINAR 
In tako sva prišla do zgodovine. 
- Kakšen je vaš odnos do zgodovine, 

kaj je po vaše njena poglavitna naloga? 
- Da pride do jedra in da jasno razloži 

razvoj v določeni družbi, času in prosto-
ru. Zgodovina mora služiti sedanjosti in 
bodočnosti kot pripomoček pri odloči-
tvah, ki postajajo predmet in vsebina 

zgodovine. 
- Kaj mislite o tem, da se vsaka gene-

racija zdi sama sebi najpomembnejša? 
- Ne vem če to drži? Vsaj na splošno 

najbrž ne. Pravim pa, da nekaj samoza-
vesti ne škoduje in da zdrava ambicioz-
nost ni za odmet. So določene dobe, do-
ločeni prelomni dogodki, ki so pomemb-
nejši! 

- Je mogoče zgodovinsko delo, ki bi 
ne nosilo pečata piščeve osebnosti, nje-
gove narodnostne, nazorske in drugačne 
opredeljenosti? 

- Razumljivo, da vsako zgodovinsko 
delo nosi pečat piščeve osebnosti. Ob 
tem pa mora biti osnovni vzgib resnica, 
saj polresnice, prikrojitve niso nikoli 
vzdržale na daljši čas. 
IN ČLOVEK V ČASU 

Svojih devetdeset let, tako burnih in 
usodnih, je profesor Janko Orožen s pri-

dom prepisoval z lastne kože. Enaindvaj-
seto stoletje ga je vtkalo v dogodke kot 
študenta v Pragi, Zagrebu in Ljubljani, 
kot vojaka v prvi svetovni vojni od soške 
prek vzhodne fronte na zahodno, od So-
luna do Beljaka. S svojim patriotizmom 
in antifažizmom je »kupil« zase in druži-
no vozovnico za izgnanstvo v Srbijo 
1941, pred tem pa še zaporniške torture 
in šikane v celjskih in mariborskih zapo-
rih, doživel olajšanje zmage in sledil šti-
rim desetletjem pospešenega razvoja. Na 
nedojemljivo velik kup je napaberkoval, 
naprelistoval, izbrskal, napešačil nepre-
cenljivo zakladnico skrbno zloženih in 
razvrščenih pričevanj o drevni preteklo-
sti, polpreteklem in sodobnem utripu v 
svojih dvestotih knjigah, člankih, raz-
pravah - od celjske, regijskih, sloven-
skih in jugoslovanskih razsežnosti - ter 
biti ob tem še geograf, slavist, raziskova-
lec, publicist, vojak-poveljnik, družinski 
oče in kot pedagog celo atek. 

Tekst: JURE KRASOVEC 
Foto: DRAGO MEDVED 



BO NAJDALJŠA NOČ PREKRATKA? 
povsod se dobro pripravljajo 

stabiliziramo se na vseh področjih, razmišljamo 
lialto ta čas kar najprimerneje in najkoristneje spe-
ljati tako, da bomo vsi zadovoljni in srečni. Utrujeni 
od tega, razmišljamo, kako to leto zaključiti, da bi 
^,saj za kratek čas pozabili na tegobe in obveznosti. 
Silvestrski večer je pravi trenutek za to. Takrat je 
realnost malo manj realna, takrat navadno zapademo 
pod vpliv čustev in pričakovanj. Razmišljamo, kako 
bi vstopili v Novo leto, ki nam že vnaprej ne obeta nič 
lepšega, pa vendar vsakdo takrat pomisli najprej na 
tisto srečo, ki z družbenoekonomskim položajem naše 
skupnosti nima veliko skupnega: na srečo najbližjih, 
na zdravje, na srečno pričakovano rojstvo... Zato, 
kljub stanjšani denarnici, razmišljamo, kje in kako 
bomo silvestrovali. Zato smo poskušali tudi zbrati 
celovito informacijo o tem, kakšne so možnosti in 
ponudbe na celjskem območju. Tik pred zaključkom 
redakcije pa smo od občinske konference ZSMS Laško 
sprejeli informacijo, da bo le-ta organizirala silve-
strovanje za vse mladince v domu Dušana Poženela v 
laškem. 

GOSTJE IZ 
ZAGREBA, NOVEGA 
SADA. . . 

V mnogih hotelih na 
celjskem območju bodo 
novo leto pričakali tudi 
mnogi gostje iz drugih 
krajev. Po zaslugi turistič-
ne agencije Izletnika gre, 
vsaj po dosedanjih podat-
kih, za 141 gostov iz Za-
greba in Novega sada, ki 
bodo silvestrsko noč pre-
živeli, tudi preplesali, v 
hotelih na Dobrni, v Pre-
boldu in v Merxu. Gre za 
tri do štiridnevne aranž-
maje in za 519 nočitev. 

Goste iz drugih krajev 
pa bodo na zadnji dan leta 
imeli tudi v hotelu Evropa 
in prav gotovo še kje. 

MB 

KAJ PRIPRAVLJAJO 
V LAŠKI OBČINI? 

Kot vsa leta doslej, bo v 
Zdravilišču Laško tudi le-
tos silvestrska noč. Za 
»spodobno« ceno 800 di-
narjev si bodo Laščani v 
tej najdaljši noči privošči-
li za začetek aperitiv, nato 
večerjo ali kmečko poje-
dino z orehovo potico, v 
zgodnjih jutranjih urah pa 
še kislo svinjsko juho. Go-
ste bo zabaval ansambel 
Vokali. 

Gostinsko podjetje Ce-
lje TOZD Savinja Laško 
prav tako napoveduje za-
bavno in prijetno silvestr-
sko noč, novoletni ples pa 
bo v gostišču Hum Laško. 

Tudi občinska mladin-
ska organizacija je razmiš-
ljala, da bi za mladince or-
ganizirala silvestrovanje. 
Zaenkrat so to le še želje 
in razmišljanja. 

Gostinsko podjetje »Ja-
dran« Radeče letos ne bo 
organiziralo silvestrova-
nja, ampak le novoletni 
ples 1. januarja popoldne. 
Na Silvestrovo bo veselo 
tudi v vseh privatnih go-
stinskih lokalih, zabave 
pa bodo tudi v okviru ne-
katerih društev. 

MA 

ŠENTJUR: ZA 
NAJDALJŠO NOČ 

Šentjurčani in tudi šte-
vilni gostje iz drugih kra-
jev bodo lahko letos že 

tretjič preživeli najdaljšo 
noč v letu v prijetnem am-
bientu motela Merx v 
Šentjurju. (741-312) Letoš-
njo noč bo goste zabaval 
ansambel Nočna izmena. 
Za prijetnejše vzdušje in 
razpoloženje se v motelu 
skrbno pripravljajo že v 
teh dneh. Kot prejšnji dve 
leti, bodo tudi letos pode-
lili tri nagrade za tiste go-
ste, ki se bodo najbolje 
odrezali pri družabnih 
igrah, s katerimi bodo po-
pestrili odhajajoče leto. 

Na naslov motela Merx 
je prispelo že precej rezer-
vacij. Prostora pa je za 156 
ljudi. Cena z rezervacijo in 
za skrbno izbran silvestr-
ski meni je 900 din na 
osebo. 

Drugih večjih silvestro-
vanj, razen po nekaterih 
gostiščih, v šentjurski ob-
čini ne bo. 

MATEJA PODJED 

SILVESTRSKA 
GOSTITELJA 
TREFALT IN FLISER 

V šmarski občini bodo 
silvestrovanja pripravili v 
mnogih zasebnih gostil-
nah in gostiščih, pa v ga-
silskih in kulturnih domo-
vih po krajevnih skupno-
stih. Seveda pa se na naj-
daljšo noč najbolje pri-
pravljajo v obeh zdravili-
ščih: v Zdravilišču v Ro-
gaški Slatini ter v Atom-
skih toplicah v Podče-
trtku. 

V Zdravilišču v Roga-
ški Slatini so pripravili 
pravi paket ponudb za sil-
vestrovanje. Preko turi-
stičnih agencij so poslah 
ponudbe za tridnevni 
aranžma, v katerega je 
vključeno tudi silvestro-
vanje, sicer pa ponuja 
Zdravilišče še silvestrova-
nje v hotelu Donat (cena 
1100 dinarjev, v Kavarni 
hotela Donat (cena 700 di-
narjev), v prostorih Zdra-
viliškega doma (cena 800 
dinarjev), v hotelu Pošta 
(cena 850 dinarjev), v Slo-
venskem domu (cena 850 
dinarjev), rezervacija se-
dežev brez silvestrske ve-
čerje pa velja 400 do 450 
dinarjev. Zanimivo bo tu-
di silvestrovanje v Zdravi-
liški dvorani, kjer bo go-
stitelj večera znani televi-
zijec Mito Trefalt. Cena re-
zervacije za Zdraviliško 
dvorano je 1000 dinarjev 

za osebo. Sicer pa lahko 
vsi, ki se zanimate za sil-
vestrovanje v Zdravilišču 
v Rogaški Slatini, pokliče-
te za podrobnejše infor-
macije na telefonsko šte-
vilko 811-414. 

V Atomskih toplicah v 
Podčetrtku imajo za silve-
strske dni rezei-virane že 
vse hotelske sobe, tako da 
je mogoče prenočišče do-
biti le še pri zasebnikih. 
Prehodni gostje pa se lah-
ko udeležijo silvestrova-
nja v dvorani hotela 
Atomske toplice, kjer bo 
gostitelj večera znani ma-
riborski pevec Edvin Fli-
ser, igral pa bo ansambel 
Tornado. Cena rezervacij 
je 1000 dinarjev, v ceno pa 
je poleg večerje, glasbe in 
samega silvestrovanja 
vključeno tudi novoletno 
darilo. Vse informacije 
lahko dobite po telefonu. 
Številka: 828-000. 

DS 

ŽALEC: KOT DA NI 
OBČUTITI 
STABILIZACIJE 

Dejstvo je, da ljudje 
zadnjo noč v letu pozabijo 
na vsakdanje skrbi in tega 
se zavedajo tudi gostinci v 
žalski občini, ki priprav-
ljajo vesela silvestrovanja. 
V hotelu Golding Rubin v 
Žalcu bo treba za zadnjo 
noč v, letu in prvo jutro v 
prihodnjem odšteti 1200 
dinarjev. Za ta denar bo 
hrana seveda dobra in 
glasba tudi, saj bodo goste 
zabavali Alenka Pinterič 
in Čudežna polja iz Mari-
bora. Njihov honorar ni 
skrivnost in skupaj znaša 
okrog 200 tisočakov. No-
vih seveda, kajti umetniki 
so dragi! Gostinci pa seve-
da naivni. V hotelu Pre-
bold bo veljal silvestrski 

menu 900 dinarjev ali 50 
dinarjev več kot lani. Hra-
ne bo dovolj za vso noč, 
dobra bo (videli smo jedil-
nik), glasba pa tudi, saj bo 
igral znani mariborski an-
sambel Vizije, njemu se 
bo pridružil še ansambel 
Ljubljanski kvartet, bolj 
mladim po srcu pa bodo 
skušali ustreči v discu, 
kjer bo vstopnina okrog 
400 dinarjev. Večerje tu 
ne bo. Tisti, ki so bolj za 
domače vzdušje, bodo 
lahko silvestrovali tudi 
Pri gasilcu v Matkah in v 
Zelenem gaju pri Gotov-
Ijah, kjer pripravljajo 
srbsko pojedino ob disko 
glasbi. Igrati bi morali le 
še Rokeri s Moravu pa bi 
utegnilo biti vse v stilu. V 
Nami boste za silvestrova-
nje odšteli 850 dinarjev. 
Tudi tu so že znani po od-
lični večerji in zajtrku, so-
lidni postrežbi in po tem, 
da vsako leto izberejo do-
ber ansambel, ki zna zaba-
vati. Tokrat lx) to ansam-
bel Amfore. Dober izbor 
vam želimo, vsem delav-
cem pa prijetno gledanje 
televizijskega sporeda! 

V občini Žalec bo še 
vrsta drugih silvestrovanj, 
ki bodo prav gotovo pri-
vabila precej ljudi. Tudi 
zaradi zmernih cen. V do-
mu krajanov na GoAiil-
skem pripravljajo silve-
strovanje pevci kulturno 
prosvetnega društva z Go-
milskega. Za zabavo bodo 
skrbeli Štirje kovači, re-
zervacije pa sprejemajo 
na telefon 701-561. Prijet-
no in domače utegne biti 
v Andražu nad Polzelo, 
kjer bodo goste zabavali 
Veseli hmeljarji. Gostom 
bodo postregli tudi z ve-
čerjo, tako na Gomilskem 
kot v Andražu pa vas bo 
silvestrovanje stalo 500 di-
narjev. Gasilci Groblje iz 
Latkove vasi pa priprav-
ljajo silvestrovanje, na ka-
terem bo igral Ašičev an-
sambel. 

JV 

Marta Copar je vodja 
pisarne občinskega in-
špektorata v Mozirju. Na 
vprašanje, kje bo letos sil-
vestrovala, je dejala: 

»Tokrat bomo doma. 
Spomladi prihodnje leto 
bom rodila drugega otro-
ka in tako je že zaradi tega 
prav, da ostanemo doma. 
Pa tudi sicer, po navadi, 
silvestrujemo doma. Zav-
zela se bom, da nam bo' 
lepo, prijetno. Skupaj bo-
mo s starši, in upam, da 
bo tudi mama dala kakš-
no pobudo za pripravo sil-
vestrove večerje. Kuham 
sama tudi med letom in 
zakaj bi tudi zdaj ne.. .« 

MB 

Albin Žolgar, delavec . 
na Petrolovi bencinski čr-
palki v Šentjurju bo zad-
nji dan letošnjega leta na 
svojem delovnem mestu 
do 20. ure. In potem? »Sel 
bom domov, v Primož k 
družini in prebil nekaj 
uric ob televizijskem spo-
redu in v domači družbi. 
Nikamor ne bomo šli na 
silvestrovanje, kajti na-
slednje jutro bom spet na 
delovnem mestu. Pa zato 
še malo nisem slabe volje. 
Veliko nas bo po službah 
zadnji dan starega in prvi 
dan novega leta.« 

MP 

ŽIVAHNO NA POLZELI 
Društvo prijateljev mladine na Polzeli pripravlja v sodelo-

vanju DPD Svobodo in drugimi vsako leto za najmlajše ob 
prihodu Dedka mraza bogat spored prireditev. Tudi letos so 
že kmalu pričeli s pripravami in že 21. decembra se bo 
program pričel z izborom risank, 23. 12. bo lutkovna igrica s 
katero se bo predstavil vrtec Žalec, 28. 12 pa se bo najmlaj-
šim predstavila domača lutkovna skupina z igrico Svetlane 
Makarovič, Pekarna Mišmaš. 29. 12. bo Dedek mraz prvič 
obiskal najmlajše na Polzeli. Obdaril bo cicibane v vrtcu, ob 
tej priložnosti bo otroška igrica Sapramiška, ki jo bosta 
predstavila. Anica Kumrova in Bogomir Veras. Predzadnji 
dan leta bo Dedek mraz obdaril šolske otroke do 4 razreda. 
Šolsko kulturno društvo pa se bo predstavilo z igrico Učna 
ura. Kot vsako leto, bo tudi letos na Polzeli Kekčev gaj, kjer 
bodo prireditve. Tako je bilo lani. 

T. TAVČAR 

SLOVENSKE KONJICE: Z VOLKOM 
IN SEDMIMI KOZLIČKI 

Otroke konjiške občine bo tudi letos obiskal Dedek mraz s 
svojim spremstvom, ki se mu bo pridružila še skupina iz 
Zreč s predstavo Volk in sedem kozličkov. Predstave bodo v 
vseh osnovnih šolah, na Stranicah in v Zrečah v domovih 
kulture in v Slovenskih Konjicah v Domu teritorialne 
obrambe. To in pa risanke bodo tudi novoletna darila. 

Posebno pozornost pa letos namenjajo v občini invalidni 
mladini. Na osnovni šoli s prilagojenim programom Pohor-
ski odred bo posebna prireditev, vse druge duševno in 
telesno prizadete pa bodo obiskali in obdarili. Taka odloči-
tev Zveze društev prijateljev mladine iz ^ovensk ih Konjic 
je gotovo prava. 

MBP 

ŠENTJUR: 
TUDI ZA TISTE, KI NISO V VRTCIH 

Dedka mraza nestrpno pričakujejo tudi otroci v šentjurski 
občini. Seveda bo mednje prišel tudi letos in jim poklonil 
darila. Resda bodo bolj stabilizacijska, jih bo pa v košu zato 
več. Medtem ko je lani Dedek mraz poleg otrok iz vrtcev in 
krajevnih skupnosti obdaril otroke v šolah le od 1. do 4. 
razreda, bodo letos prejeli darila vsi osnovnošolci. Z njimi 
bo v šentjurski občini razveselil okrog 4000 otrok. Svoj 
prispevek bodo dali delavci iz združenega dela, ki bodo od 
svojih osebnih dohodkov po sporazumu namenili vsak po 
80 din. Vrednost novoletnega darila za otroke pa bo v višini 
130 din. prav gq]tovo pa bo več kot darilo pomembna prisot-
nost ljubljenega dedka v vseh šolah in vrtcih. Pisemca z 
vabili bodo v naslednjih dneh prejeli tudi vsi tisti otroci, ki 
ne obiskujejo varstvenih ustanov in jim zato tako srečanje 
ob novem letu še toliko več pomeni. Ti otroci se bodo še 
posebej razveselili ur pravljic, ki jih bodo organizirali vrtci, 
pa tudi šole. 

M. PODJED 

POMOČ SLADKORNIM 
BOLNIKOM 

Ne le za bolnika in njegovo 
družino, za celotno družbo 
postaja sladkorna bolezen 
vse večji problem, saj se ne-
zadržno širi. Uspešno zdrav-
ljenje je povečalo število bol-
nikov, pri katerih nastopajo 
motnje in skalitve vida, šte-
vilnim med njimi pa je moč 
pomagati z lasersko terapijo. 

Za nakup laserskega apa-
rata so pri Zvezi društev dia-
betikov Slovenije darovali fi-
nančno pomoč iz celjskega 
območja Društvo diabetikov 
Celje 1000 dinarjev, Viktor 
Dobrišek 100 dinarjev, Lju-
bivoj Tomažič 100. Stanka 
Szabo 100 in Franc Kranj c 
100 dinarjev - vsi so iz Celja, 
Ivan Polh iz Velenja 500 di-
narjev ter Kristina Podmil-
ščak iz Petrovč 500 dinarjev. 
Nakažite tudi drugi sredstva 
na žiroračun 50101-678-49351 
za Zvezo društev diabetikov 
Ljubljana, Zarnikova 3, s pri-
pisom: za nakup laserskega 
aparata. 

Društvo diabetikov Celje 
pa se zahvaljuje za pomoč 
Samoupravni stanovanjski 
skupnosti občine Celje za 
dodelitev poslovnega pro-
stora v Zidanškovi ulici št. 1 
v prvem nadstropju delovni 
organizaciji LIK Savinja Ce-
lje za rabljeno pohištvo v 
vrednosti 10.000 dinarjev, 
Koordinacijskemu odboru 
za sodelovanju z družbenimi 
organizacijami in društvi pri 
OK SZDL Celje za 5000 di-
narjev, Zdravilišču Laško za 
1000 dinarjev, Hmezadu Ža-
lec po 1000 dinarjev. Zdravi-

lišču Radenci za 7-dnevno 
zdravljenje člana diabetika 
in enako Zdravilišču Šmar-
ješke Toplice. 

Člani društva! Kar vas za-
nima, lahko zveste v naših 
poslovnih prostorih na Zi-
danškovi ulici. Na kratko za 
prihodnje leto: članarino bo-
mo pobirali po položnicah, 
organizirali bomo izlet z av-
tobusom v Mojstrano, pod 
Triglav in do Kranjske gore, 
imeli pa bomo tudi štiri 
zdravstvena predavanja stro-
kovnjakov, o konkretnih na-
vodilih, tako za dajanje in-
jekcij, merjenju krvnega pri-
tiska in prehrani pa bodo 
mesečno predavanja v naših 
poslovnih prostorih. 

VIKTOR DOBRISEK 

Bodite pozorni: Sladkorni 
bolniki imajo pri sebi ve-
dno člansko izkaznico. 



MLADI LITERATI NA STRANICAH 

TOPLINA LAJLARJEVE DOMAČIJE 
Literarni večer v čast zemlji in ljudem na njej 

Literarni krožek na celo-
dnevni osnovni šoli Veljka 
Vlahoviča na Stranicah je 
eden najbolj aktivnih na celj-
skem območju. Delno je to 
razvidno tudi iz tega, da so 
njegovi člani med najbolj 
marljivimi dopisniki Novega 
tednika, kjer bi lahko kar sa-
mi imeli svojo prilogo, toliko 
prispevkov pošiljajo. Ker pa 
je prostor v časniku omejen, 
žal ne morejo priti vsi na 
vrsto. Da bi se jim malce od-
dolžili, smo se odzvali njiho-
vemu vabilu, ki so nam ga 
poslali: »Vabimo vas na ve-
čer kmečke proze in poezije, 
ki bo 11. 12. 1981 ob 18. uri v 
hiši Podgrajšek (Lajler) v 

Križevcu - Stranice. Večer 
prirejamo mladi člani dopi-
sniškega krožka iz COS Stra-
nice. Brali bomo svoje -se-
stavke in pesmi o življenju 
na vasi.« 

Kdo bi se mogel upreti 
takšnemu vabilu. V Strani-
cah me je sredi vojaških vaj 
in številnih uniform že v 
trdnem mraku sprejel pod 
okrilje gasilski kombi in me 
popeljal do Podgrajškove 
domačije, po domače pri 
Lajlar. V mrzlem in zasneže-
nem večeru se je tudi prile-
gla kapljica kačje sline in 
sploh je bilo v hiši takšno 
vzdušje, ki se spodobi za do-
ber in topel kmečki dom. V 

kotu je bil prirejen mini mu-
zej z eksponati etnološke na-
rave in sicer pohorske lesene 
cokle, stara ponvica, nekaj 
inačic kavnih mlinčkov (ti 
bodo res samo še za v muzej, 
če bo šlo s preskrbo kave še 
tako naprej), stari železni li-
kalniki in še kaj. Na drugi 
strani razstava risb. In kdo 
drugi je prišel na literarni ve-
čer kot tudi Konrad Sodin, 
neumorni kulturnik in nav-
dušen spremljevalec vseh 
uspehov mladih, predvsem 
na kulturnem področju. Ni 
ga kraja in vredne prireditve 
v konjiški občini, da ne bi bil 
navzoč, da ne bi nenehno iz-
kazoval spoštovanja vsem, 

ki se trudijo le zato, da bi 
tudi drugi imeli kaj od tega. 

V izbi, kjer je dokaj prosto-
ra, so se v kot stare in dobre 
krušne peči zgnetli izvajalci, 
v narodnih nošah, Predvsem 
dekleta, edini nastopajoči 
fant je sedel pred pečjo v 
modrem predpasniku. Na 
klopi ob peči je stal kolovrat. 
Star že, a ne črviv in neupo-
raben. Ob njem je sedela in 
prav zares predla volno Maj-
da Sodin, učiteljica s Stra-
nic. Kolovrat je dobila od 
mame, izprosila si ga je, kot 
je sama dejala. Videli smo, 
da ne zaman. 

Potem se je začelo. Najprej 
s kratko točko izraznega ple-
sa, nato pa so učenci brali 
svoja dela in dela svojih so-
šolcev. O kraju, zemlji, do-
mačiji, stari mami in starem 
atu, o tem, kako je bilo na 
paši, o zaselkih, o šoli, o zgo-
dovini kraja, o pripetljajih na 
poti v šolo. Postavili so nas v 
svet, za katerega že včasih 
mislimo, da sploh ne obsto-
ja. Bila je izrečena marsika-
tera beseda iz ust mladih li-
terarnih nadebudnežev, ki je 
privabila solzo v oko tega 
starca ali one starke. Vsi so 
na tihem in vsak zase spoz-
navali, da je luč v teh mladih 
ljudeh, da niso zaman njiho-
ve žuljave dlani. In kako ma-
lo je treba dobre volje in ho-
tenja, da izkažeš spoštovanje 
tistemu, ki ga je v resnici 
vreden. To spoznanje so vsi 
vaščani zaselka Križevec po-
zdravili s toplim aplavzom, v 
njihovem imenu pa se je 
izvajalcem in predvsem to-
varišicam, ki so prireditev 
vodile, zahvalil Konrad So-
din. 

Krivi za literarni večer sta 

bili predvsem mentorica 
krožka Nada Kovač, ki je po-
skrbela za izbor besedila, 
Alenka Puhar pa je izbrala 
glasbo in zasnovala koreo-
grafijo za otvoritveni in zak-
ljučni nastop. Po nastopu 
mladih je na bisernico zai-
gral še nekdanji čevljar Miro 
Vengust, doma s Tesnega, na 
ustno harmoniko pa je ubral 
dve melodiji enainosemde-
setletni kmet Jože Kovač s 
Stranic. Nastopiti bi moral 
tudi citraš Jože Kolar, pa ga 
žal ni bilo, pravi harmonikar 
Jože Laznik pa je malce za-
mudil, pa je moral potem za 
ples vse nadomestiti. Zapiši-
mo še imena mladih litera-
tov, ki so prispevali svoja de-
la: Jasmina Bornšek, Suzana 
Fijavž, Metka Fijavž, Klavdi-
ja Podpečan, Renata Konec, 

Marko Laznik, Smiljaa 
Adamič in Andreja Rotov 
nik. 

Sola je pokazala brez dvo 
ma zanimiv prijem in nov( 
obliko izražanja svojih učen 
cev. Zdaj jih vabijo še v dru 
ge zaselke krajevne skupno 
sti Stranice. In prav bi bilo 
če bi obiskali čimveč doma 
čij. Marta in Franc Podgraj 
šek sta mlade in stare znaj 
prisrčno pogostiti: s čudovi 
to dišečim domačim kruhot 
in jabolčnikom. Gospodinj 
v narodni noši, gospodar' 
novem predpasniku. Ob oj 
timističnih besedah mladi 
literatov v odnosu do zemlj 
in njenih plodov, se je to tu( 
še kako ujemalo. 

BESEDILO IN SLIKl 
DRAGO MEDVEI 

Ponavadi so otroci bili na peči in poslušali starejše. Tui 
tokrat so bili otroci na peči, toda imeli so besedo in tokti 
so poslušali starejši. 

Prvi z leve sedi Konrad Sodin, ki se je v imenu poslušalcev tudi zahvalil miadim 
literatom in njihovim tovarišicam, na desni strani pa vidimo gospodarja Franca Poa-
grajška in gospodinjo Martino (v narodni noši). 

SLOVENSKA POLITIČNA EMIGRACIJA 
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Po razmeroma veliki betonski ploščadi, sredi katere je 
okrogli vodnjak, ki ne dela, so razmetane veje, star papir in 
kdove kaj še. Klopce, ki stoje okoli vodnjaka, so polom-
ljene in umazane. 

In če se boste sprehodili naokoli, boste morali paziti, da 
si ne zvijets noge na razmajanih stopnicah in ne padete v 
kakšno luknjo sredi vijugave potke. 

Na kamnitih ali marmornatih podstavkih, kjer so bili 
nekoč kipi pesnikov, pisateljev in slikarjev, ni ničesar več. 
Ostale so samo še napisne plošče, na katerih je (ponekod le 
s težavo) še mogoče prebrati Simon Gregorčič... Ivan Can-
kar. .. Njegoš. 

Edini podstavek, ki stoji neoskrunjen s svojim kipom, je 
tisti, na katerem je ime škofa Barage. Ta slovenski duhov-
nik je deloval v prejšnjem stoletju med severnoameriškimi 
Indijanci. 

Vse drugo v »Jugoslovanskem kulturnem vrtu« je ra-
zbito, onesnaženo, neurejeno Živa podoba sramote, a nika-
kor ne samo kulturne, žaman so bila vprašanja, kdo je to 
storil in zakaj. Nihče mi ni znal pojasniti. Politična emigra-
cija menda pravi, da so to storili črnci, ki so se pred leti 
začeli naseljevati tod okoli, toda zakaj bi to storili? Kaj 
imajo črnici proti Cankarju, zakaj bi razbijali Njegošev 
kip? 

Bolj verjetno se zdi, da je to storil nekdo drug. Ampak 
kdo bi mogel biti tako brezupno kratke pameti in bi razbi-
jal spomin na velikane slovenske in jugoslovanske kul-
turne zgodovine? 

»Tudi jaz ne vem,« mi je rekla spremljevidka, ki me je 
ljubeznivo pripeljala z avtom do tega žalostnega prizorišča 
neumne človeške nestrpnosti. »Ce se ne motim, je policija 
nekaj poizvedovala za storilci, toda odkrila jih ni nikoli. 
Žalostno, kajne?« 

Žalostno, da. Toda to ni edina žalostna stvar, ki se je 
zgodila v Clevelandu, mestu v ždruženih državah Ame-
rike, kjer po neuradnih podatkih, ki so verjetno zelo blizu 
resnice, živi okoh 50.000 ljudi, ki se imajo za Slovence. 
Velika večina jih je prišla že pred vojno, po njej menda le 
okoli 3500. 

»Začeli so na dnu, prijeli so za vsako delo, ki so ga lahko 
dobili,« mi je razlagal znanec, medtem ko sva sedela v 
njegovem prijetno opremljenem stanovanju. »Zato so se-
daj tudi na skoraj vseh področjih in imajo precej vpliva, 
ekonomskega in političnega. Najdete jih lahko v obeh naj-
večjih ameriških političnih straiikah, demokratski, kjer jih 
je največ, in republikanski, kjer boste našh le redke. Neka-
teri so bili že člani konusa, kandidirali so za podguver-
r^rja mesta.« Govoril mi je o ekonomski emigraciji. 

»Kaj pa politična emigracija?« 
»Nekateri so tukaj že od leta 1943. Prišli so po kapitula-

ciji Italije, toda večina jih je prišla šele kasneje iz begun-
skih taborišč v Italiji. Tako kot povsod so tudi v Združenih 
državah Amerike najprej iskali delo in se počasi privajali 
na nov način življenja ter šele kasneje začeli politično 
delovati,« mi je pojasnil moj znanec, ki je prišel v novi svet 
v začetku petdesetih let. 

Segel sem po beležnici, da bi, kot je to postala moja 
navada, poskušal urediti tisto, kar mi bo sogovornik pove-
dal, po nekakšnih predalčkih, iz katerih bom kasneje lahko 
oblikoval podobo emigrantske organizacije v tem delu 
sveta. 

»Ampak počasi,« sem prosil svojega gostitelja, »kajti v 
teh rečeh se še vedno komaj znajdem.« 

»Saj kaj dosti ne boste mogli napisati,« je rekel »Veste, 
tukaj delujejo politični emigranti precej neformalno in ne 
verjamem, da bi vam lahko dal kakšno točno razpredel-
nico, v kateri bi bile zajete stranke ali gibanja. Uradno naj 

bi bili to nekdanji somišljeniki,Slovenske krščansko d 
mokratske stranke', toda kasneje so se od nje odcepili i 
začeli po svoje.« 

Spomnil sem se nekega drugega pogovora, ki sem g 
imel v Buenos Airesu, med katerim sem zvedel to isto, le d 
gledano iz malce drugačnega zornega kota. Pobrskal sei 
po beležnici. »Gibanje za samostojno slovensko državt 
kajne?« sem rekel in brez ponosa, da obvladam zadevo. 

»Da, ampak to je bilo nekoč. Danes ga ni več. Dam 
delujejo drugače. Vrnili so se v ,Nacionalno federacij 
Slovencev v Kanadi', ki deluje z vladno podporo.« 

»Ampak zakaj bi vlada podpirala politično emigracijo^' 
»Saj je ne. ,Nacionalna federacija Slovencev v Kanadi', i 

izdaja svoj časnik ,Slovenska država', je samo ena izrne 
številnih podobnih organizacij, ki delujejo s pomočjo Jo 
nadske vlade za ohranjevanje etničnih in kulturnih izroi 
različnih narodov. Ce ,Slovenska država' ob tem objavi 
tudi kakšno politično sporočilu, je to zgolj zato, ker je pi 
politični emigraciji uspelo dobiti del uredniškega odboi 
na svojo stran.« 

»Kaj pa časopis ,Ameriška domovina'? Včeraj sem s 
peljal mimo poslopja, v katerem je uredništvo.« 

»To je star časopis, ustanovili so ga še pred drugo sv< 
tovno vojno neodvisni katoliški Slovenci.« 

»Neodvisni?« sem vprašal začudeno. Spomnil sem i 
članka, ki sem ga večer predtem prebral v »Ameriški dn 
movini«. Bil je opremljen s tako krepkimi protijugoslovai 
skimi stališči, da je bilo kaj. 

» V začetku je bilo tako, potem pa se je časopis začel vS 
bolj protikomunistično usmerjati. To je bila tudi posledic 
tega, da so politični emip-anti, ki so prišli sem po drU 
svetovni vojni, videli v njem možnost, da si ga neformali 
prilastijo - in jim je to tudi uspelo. Kot veste, objavi 
časopis članke v slovenščini in angleščini. Toda lastnika, 
ga urejata, govorita samo angleško in niti ne vesta ^ 
tančno, kaj piše v slovenskem delu, ki ga ureja nekdo drUi 
Ta pa je hud nasprotnik vsega, kar diši po rdeči barvi. IH 
pa je, da bosta v ,Ameriški domovini' našli tudi razumt 
članke v slovenščini. Vstal je. »Čakajte,« je rekel. »Poisii-
bom številko lista.« 

Prinesel mi je izvod .Ameriške domovine' iz junija I9j 
V angleškem delu je Rudolf Susel odgovarjal duhovnil^ 
Josephu Božnarju na njegov članek ter na tri uvodnike,' 
jih je ,Ameriška domovina' objavila zadnje dni aprila 197' 

Polemika se je vrtela okoh vprašanja, zakaj je ,Ameriši 
domovina' in z njo duhovnik Joseph Božnar proti kultuP 
izmenjavi med Slovenijo in ameriškimi ter kanadskih 
Slovenci na oni strani velike luže. 



VASA STRAN 

PORAVNAJTE 
^VOJ DOLG! 
»Je v pravem pomenu be-
d̂e. Ne mislimo pri tem na 

jorebitne denarne obvez-
ijsti, marveč na nekaj po-
5em drugega. 
Čeprav ugotavljamo, da 

niatno vse več odmevov, 
jdgovorov in pojasnil na 
iprašanja, ki so zastavljena 
I objavljenih pismih na tej 
jtrani Novega tednika, se 
nnogi vendarle obnašajo 
lalio, kot da se jih to ne tiče. 
Toda, tudi molk ima svojo 
jovorico. 
Bližamo se koncu leta, za-

lo bi bilo prav, če bi v tem 
iasu dobili odgovore na ne-
latera vprašanja. Posebno 
jioglavje v tem okviru je se-
teda ce l j ska komunala , 
bredvsem tista vprašanja, 
kijih v svojih pismih odkri-
va in biča dr. Ervin Mejak. 
Le redkokdaj se zgodi, da 
lido odgovarja na ta vpraša-
iija. Gre pa za vprašanja, ki 
ladevajo neurejenost v na-
Sem mestu , p r e d v s e m ko-
nunalno, zatem napake pri 
rzdrževanju stanovanjskih 
kis, graje na račun sledov, 
ki ostajajo po delih na ce-
ftah in še in še. To so vpra-
ianja, ki jih vidimo in do-
iivljamo vsi, toda, nikogar 
\\, ki bi nanje odgovarjal, 
li bi vsaj povedal, kdaj bo-
io to ali ono delo opravili, 
lu smo nedotakljivi. Vpra-
fanje je le, kako dolgo še 
lako?! 
Odgovor dolgujejo tudi iz 

krajevne skupnosti Rimske 
Toplice, oziroma občinska 
komunalna služba v La-
ikem. Gre za most v Rim-
skih Toplicah čez Savinjo, 
« most, ki je pravzaprav 
naš zgodovinski spomenik, 
tt časov narodnoosvobodil-
Bega boja. Nujen bi bil po-
pravila. Vprašanje je bilo 
Ustavljeno pred meseci. 
Odgovora ni. Skoda. 

Tudi Izletnik je naš in vaš 
dolžnik. Vprašanje se je na-
našalo na tako imenovane 
pogodbene avtobuse, ki ne 
sprejemajo drugih potni-
''ov, čeprav je v njih dovolj 
prostora in čeprav ob ti-
stem času na teh progah ni 
Jfugih zvez. Vprašanje je 
"lo za progo proti Donački 
Eori. 

Odgovor turističnega 
'ruštva Frankolovo zaradi 
^stojank na Češnjicah in 
•̂ ovah, je na poti. Hvala! 
Molči tudi kolektiv po-

'Ĵ tja za ptt promet v zvezi 
' avtomati, oziroma napra-
vami, ki bi jih naj imeli v 
'ečjih hotelih ali hotelih 
'ploh in ki bi merile dolžino 

Zato vrednost nekega te-
flonskega pogovora. 
. ^rav tako pogrešamo po-
®?nilo, kako je z ukradeni-

hranilnimi knjižicami, 
'ako z izplačili vlog, če si 
r'} privošči tisti, ki je do 
•̂ Kšne knjižice prišel po ne-
•''šteni poti. 
Skratka, to so samo neka-
.•"a vprašanja, na katera 
'Srno dobili odgovorov. In 

ne bomo dolgove prena-
v drugo leto, vabimo 
ki imajo na tem področ-

I neporavnane obveznosti, 
^ Jih s pojasnili ljudem, ki 
. probleme odprli in dru-

ki jim sledijo, vendarle 
Pravili svojo dolžnost. Da, 

dolžnost! 
UREDNIŠTVO 

STAROST JE 
LAHKO TUDI 
ŽALOSTNA 

Pismo, napisano s težko 
roko. Tudi jezik je okorn, to-
da v besedah je bolečina, ki 
jo nosi s seboj star človek, če 
je bolan, odrinjen. 

Za seboj imam enaitride-
set let dela v šamotarni. Sili-
koza. Moža imam že več let 
bolnega. 2e celo leto pa je 
priklenjen na posteljo. Zato 
mora tudi zdravnik priti na 
dom. 

Ker je pokojnina premaj-
hna, si pralnega stroja nisem 
mogla kupiti, in še česa dru-
gega ne. Odšla sem v pralni-
co, da bi tam oprali perilo. 
Pa ni bilo mogoče. Pokvarje-
na je bila pipa. 

Ko se tako nabirajo takšne 
in podobne tegobe, si želim, 
da bi imeli drugi ljudje več 
spoštovanja do starejših 
ljudi. 

Pa lepo pozdravljeni! 
I.R., Store 

UREDNIŠVO: V nekaj be-
sedah bridka resnica in bo-
lečina. Tudi vi, ki prezirate 
stare ljudi, oslabele, bolne, 
boste nekoč stari. Morda 
boste sami potrebovali po-
moč. Kako toplo vam bo pri 
srcu, če jo boste dobili, in 
kako hudo vam bo, če vas 
bodo ljudje gledali po 
strani. 

TRETJIČ 
»NEVARNI 
PREHOD« 

v 48. številki Novega te-
dnika sem med Pismi pre-
bral odgovor 2TO iz Celja za-
radi nevarnega prehoda pre-
ko železniških tirov v kraju 
Tratna, to je med postajama 
Grobelno in Šentjur pri Ce-
lju. Z odgovorom na moje pi-
smo, ki je bilo prav tako pred 
tem objavljeno med Pismi v 
Novem tedniku, nisem po-
vsem zadovoljen, ker gre tu-
di za lažne očitke, ki jih po-
daja direktor 2T0, inž. Jože 
Rajtmajer. 

Ni res, da je čuvajnica za-
puščena. V njej stanujem s 
štiričlansko družino. Verjet-
no je železnica ni potrebova-
la, saj jo je že 1976. leta pro-
dala delavcu iz sekcije za 
vzdrževanje prog Celje, Crto-
mirju Jordanu iz šmarske 
občine. Le ta jo je kot stano-
vanje uporabljal krajši čas. 
Ko se je preselil v Šmarje jo 
je ponudil za odkup železni-
ci, pa mu je Sekcija za vzdr-
ževanje prog z dopisom št. 
26/4-I/1C-76 z dne 13. januar-
ja 1976, odgovorila, da ni in-
teresent za nakup objekta. In 
tako sem čuvajnico kupil jaz. 
Kupoprodajna pogodba je 
bila sklenjena med prejšnim 
lastnikom Crtomirjem Jor-
danom in menoj. Med menoj 
in železnico pa ni bil skle-
njen noben dogovor, da se 
mora čuvajnica umakniti 
(podreti, opomba uredniš-
tva), kot v pismu navaja di-
rektor 2TO Celje. Piše celo, 
da sem bil na to večkrat opo-
zorjen in da me tudi tokrat 
opozarja, da čuvajnico čim-
prej umaknem. 

Članek, katerega sem na-
pisal in posredoval javnosti, 
je imel edinole namen, da 
opozori na nevaren prehod 
na tem mestu in seveda ko-
ristnike tega prehoda na ne-
varnost, ki jim grozi, še pose-
bej v zimskem času, ko se tu 
včasih megla zadržuje tudi 
po ves dan. 

Ni res, da bi bila čuvajnica 
kriva za slabo preglednost, 
saj se sleherni voznik pred 
prehodom tirov ustavi in 
prepriča, če je pot varna in 
prosta. In če k vsemu temu 
zapišem še to, da lahko vlaki 
na tem odseku vozijo s hi-
trost.KJ 80 km na uro, potem 
je tu dovolj zgovoren dokaz 
o nevarnosti in nujnem opo-
zorilu, da je treba ta prehod 
ustrezno zavarovati. 

Strinjam se, da bi morala 
biti za rešitev tega vprašanja 

ČUDOVITA IDILA 
Jesenska idila (ki jo je že prekril prvi sneg, opomba ure-

dništva) celjskega vrtičkarja v Nazorjevi ulici. Seveda bo 
imel sosed lep pogled na okolje! Ni vsak vrtičkar za obdelo-
vanje mestnega zemljišča. 

SIMON GORISEK, 
Nazorjeva 2, Celje 

UREDNIŠTVO: Pa naj še kdo reče, da ne skrbimo za lepo 
okolje! 

najbolj zainteresirana kra-
jevna skupnost, prav tako 
občinsko komunalno podjet-
je, saj so zlasti oni vzdrževal-
ci ceste s prehodom. Zato 
bomo morali skupen jezik za 
rešitev naloge poiskati do-
ma, v krajevni skupnosti, s 
komunalnim podjetjem in 
seveda družbenopolitičnimi 
organizacijami. 

ALBERT TANSEK, 
Tratna 5, Grobelno 

UREDNIŠTVO: Zadeva 
dobiva zanimive dimenzije. 
Zdaj smo od prehoda prešli 
na čuvajnico. Kako je z njo? 
Bi jo moral zdajšnji lastnik 
porušiti? Dokumenta o tem 
ni, vsaj Albert Tanšek nam 
ga ni posredoval, zato pa 
nam je priložil pismo sekci-
je za vzdževanje prog Celje 
z dne 13. januarja 1976, ki je 
v besedilu danes objavlje-
nega pisma navedeno in 
zemljiškoknjižni izpisek z 
dne 20. januarja 1978. leta. 

Torej vprašanje, ali je Al-
bert Tanšek dobil nalog, da 
podre čuvajnico in če bi ta 
objekt v resnici morali 
umakniti, zakaj to ni bilo 
napravljeno že prej, zakaj je 
torej prišlo do njene proda-
je in odgovora, da železnica 
zanj ni interesent. Že v pri-
meru, če bi čuvajnico zara-
di varnosti prehoda morali 
porušiti, bi železnica mora-
la biti zainteresirana, da se 
to napravi. 

ALI JE TO 
VARČEVANJE Z 
ELEKTRIKO? 

živimo v času stabilizaci-
je. Povsod varčevanje! Ve-
dno znova slišimo in bere-
mo, da smo v energetski kri-
zi in da je treba z elektriko 
skrajno varčevati. Kaže pa, 
da se tega povsod ne zave-
dajo. 

V Šentjurju, na primer, 
prižigajo cestne svetilke po-
poldne dosti prezgodaj, sko-
raj pri belem dnevu. Tudi 
zjutraj predolgo gorijo. To se 
dogaja že precej časa. Mar ni 
škoda dragocenih kilovatov 
električne energije? 

Z malo dobre volje bi lah-
ko problem prav gotovo do-
bro rešili. Morda tudi z avto-
matskim prižiganjem in uga-
šanjem? Pri vsem tem pa se 
človek nehote sprašuje, bo 
dovolj elektrike tudi takrat, 
ko jo bomo v resnici potre-
bovali? 

Pa brez zamere! 
HILDA LOKOVSEK, 

Na Lipico 2, Šentjur 

UREDNIŠTVO: Hvala za 
pismo in aktualno ugotovi-
tev. Žal, ne velja samo za 
Šentjur. Tudi drugod. Tudi 
s svetlobnimi reklamami in 
še čem, se bahamo ob nepra-
vem času. Da, ali bo dovolj 
elektrike takrat, ko jo bomo 
v resnici potrebovali? Z va-

šimi ugotovitvami glede 
porabe električne energije 
se povsem strinjamo, ne pa 
tako z vašim razmišljanjem 
v pripisu pisma glede ob-
javljanja pisem in vrstnega 
reda. Moramo vam še en-
krat povedati, da sta pri 
tem pomembna le vrstni 
red in aktualnost. Pišite, saj 
vedno z zanimanjem prebi-
ramo vaše prispevke. 

MALOMARNOST, 
ALI? 

v petek, 20. novembra le-
tos, so v Domu Golovec pro-
slavili trideseto obletnico 
obstoja tega zavoda. Nanjo 
naj bi bili povabljeni vsi nek-
danji in sedanji delavci, ven-
dar pa sam, ki sem bil tam 
redno zaposlen v šolskem le-
tu 1978, 79, vabila nisem pre-
jel. 

Sprašujem se po vzrokih 
za takšno početje in ugotav-
ljam, da takšen malomaren 
odnos do nekdanjega sode-
lavca ne more biti v čast se-
danjemu vodstvu kolektiva, 
ki naj bi mu bil cilj razvijanje 
vzgojne vrline. 

BORI ZUPANČIČ, 
Smarjeta 57, Skofja vas 

UREDNIŠTVO: Vsak naš 
pripis je skoraj odveč. Ce je 
šlo na proslavi v resnici za 
srečanje vseh nekdanjih in 
sedanjih sodelavcev Doma, 
potem je tak spodrsljaj tež-
ko razumeti. Morda pa bo 
odgovor vodstva Doma Go-
lovec osvetlil okolnosti? 
Prav bi bilo, da bi ga dobili. 

KDAJ TELEFONI? 
V četrtek, 10. in v petek, 

11. decembra so zasedali vsi 
trije zbori občinske skup-
ščine Mozirje. V središču 
pozornosti je bil osnutek re-
solucije o politiki izvajanja 
družbenega plana občine v 
prihodnjem letu. 

Živahna razprava in dosti 
novih pobud, tudi kritičnih 
besed. Nekatere med njimi 
so letele tudi na celjsko po-
djetje za ptt promet. Dele-
gati so namreč ugotavljali 
velike zamude pri urejeva-
nju telefonskih priključkov 
na nekaterih območjih v ob-
čini. Dejali so, da je poštni 
kolektiv kazal veliko zani-
manje za to delo zlasti te-
daj, ko so ljudje pomagali 
pri zemeljskih delih za na-
peljavo vodov, pri postav-
ljanju telefonskih drogov, 
da pa zdaj te zavzetosti ni 
čutiti. In ne samo to, čeprav 
so novi telefonski naročniki 
tudi po finančni plati po-
ravnali svoje obveznosti, 
odgovora, kdaj bodo dobili 
telefonske priključke ni. 

Kako je torej s tem pro-
blemom? To je tudi naše 
vprašanje na podlagi raz-
prave na sejah zborov ob-
činske dei^atske skupšči-
ne v Mozirja. 

UREDNIŠTVO 

ODGOVOR 
SODIŠČA 
PRIHODNJIČ 

v zadnji številki Novega 
tednika z dne 10. decembra 
smo na tej strani objavili 
pismo Toneta Uršiča iz Ka-
mena pri Šentjurju pod na-
slovom "To ni zgled dobre-
ga dela!«, ki se je nanašalo 
na delo Temeljnega sodišča 
Celje, enote v Celju. 

Ob zaključku redakcije 
smo sprejeli odgovor Te-
meljnega sodišča v Celju, 
enote v Celju, ki pa ga zara-
di dolžine in pomanjkanja 
prostora nismo mogli uvr-
stiti v to številko, marveč 
sporočamo, da ga bomo ob-
javili v naslednji številki, 
24. decembra. 

UREDNIŠTVO 

ZDRAVSTVENI DOM 
Dežurstvo med tednom: po-

možni zdravnik od 14. do 20. ure, 
glavni zdravnik od 15. do 6. ure 
naslednjega dne. Ob nedeljah je 
dežurstvo od 12. ure do nasled-
njega dne do 6. ure zjutraj, ob 
praznikih pa od 7. do naslednje-
ga dne do 6. ure zjutraj. 

LEKARNE CELJE 
Do sobote, 19. decembra dežu-

ra lekarna Center v Stanetovi uli-
ci, do 12. ure, nato prične z dežur-
stvom Nbva lekarna na Tomšiče-
vem trgu. 

TRGOVINE 
v tednu od 14. do 19. decembra 

dežura samopostrežba SOCA v 
Stanetovi ulici vsak dan do 20. 
ure. V tednu od 21. do 26. decem-
bra pa dežura samopostrežba 
CENTER v Cankarjevi ulici. 

ZDRAVILIŠČE 
DOBRNA 

v avli hotela je odprta razstava 
del Jureta Cekute, ki bo odprta 
do 28. decembra. 

Danes, v četrtek, bo ob 20. uri v 
dvorani zdraviliškegž doma dru-
žabni večer, na katerem bo na-
stopila folklorna skupina France 
Prešeren iz Celja, v soboto, 19. 
decembra pa bo v restavraciji 
zdraviliškega doma novoletni 
ples, na katerem bo goste zaba-
val ansambel Lojzeta Slaka, v na-
rodni restavraciji pa bo za zabavo 
poskrbel ansambel Venus. 

LIKOVNI SALON 
v Likovnem salonu bo jutri, 

18. decembra otvoritev razstave 
grafičnih del Sonje Lamut in Ne-
nada Jakeševiča. Razstava bo od-
prta do 4. januarja. 

HALA GOLOVEC 
CELJE 

Jutri, v petek, 18. decembra bo 
ob 18. uri v hali Golovec osrednja 
proslava ob 22. decembru, dnevu 
Jugoslovanske ljudske armade. 
V sredo, 23. decembra ob 19.30 
uri pa bo koncert ansambla Ka-
meleoni. 

MUZEJ REVOLUCIJE 
Božidar Zavšek razstavlja od 

17. decembra dalje v Muzeju re-
volucije v Celju. Razstava bo od-
prta vsak dan razen nedelje do 
27. decembra od 10. do 12. in od 
16. do 20. ure. 

KNJIŽNICA EDVARDA 
KARDELJA 

v knjižnici Edvarda Kardelja 
je odprta razstava Slovenska 
književnost za otroke in mladino 
1945-1980. Razstava bo odprta 
do 15. januarja 1982 v času, ko 
knjižnica posluje za bralce. 

SLOVENSKO UUDSKO 
GLEDALIŠČE 

Ponedeljek, 21. dec. ob 19.30: 
L. Pirandello: NOCOJ BOMO 
IMPROVIZIRALI. Izven. Gostu-
je SNG Drama iz Maribora. 

Ponedeljek. 21. dec. ob 8.30 in 
11.: Alenl|^ Goljavšček: KRALJ 
MATJA2, KAKO SE IMAS? Go-
stovanje v Šmarju. 

Četrtek, 24. dec. ob 10.30 in 13.: 
Alenka Goljavšček: KRALJ 
MATJA2, KAKO SE IMAS? 
Zaključeni predstavi za celjske 
osnovne šole. 

CELJE 
Rodilo se je 26 dečkov in 27 

deklic 

ŠMARJE PRI JELŠAH 
Rodil se je 1 deček 

SLOVENSKE KONJICE 
Rodili so se 3 dečki in 2 deklici. 

CELJE 
Poročilo se je 9 parov, od teh: 

URH Jožef iz Začreta pri Skofji 
vasi in VERDEL Alenka iz Per-
novega, SURBEK Janko iz Dol-
ge gore in BUNDERLA Ida iz 
Dobrne, SROT Bojan in STE-
PAN Breda oba iz Celja. 

ŽALEC 
Poročila sta se PRISTOVSEK 

Vincenc iz Drešinje vas in VRE-
CER Marija iz Zagrada. 

ŠMARJE PRI JELŠAH 
Poročilo se je 6 parov. 

SLOVENSKE KONJICE 
Poročili so se: ZIDANSEK Jo-

že in SLEMENSEK Marija oba iz 
Skednja, LESKOVAR Peter iz 
Draže vasi in STOPAR Albina iz 
Strtenika, REBERNAK Boris iz 
Slovenskih Konjic in SKET Sla-
vica iz Zič. LESNIK Franc m 
KVAS Aiojzija oba iz Zlg. Prista-
\'e. MARGUC Anton iz Loč in 
RIBIC Ana iz Tolstega vrha. 

CELJE 
Umrli so. KAC Ivan, 67, Polze-

la, OJSTERSEK Janez, 57, Store, 
LUGARIC Mladen, 17, Preloge 
pri Šmarju, KRAMER Maksimi-
lijan, 77, Zadobrova pri Skofji va-
si, NADTOClJ Zaharija, 83, Pre-
denca pri Šmarju, PLAHUTNIK 
Tanja, 21, Celje, URSiC Leopol-
dina, 71, Imeno, PODPECAN 
Anton, 51, Lipa pri Frankolo-
vem, HUDOHMET Jože. 27, Ce-
lje, KAVCIC Star\islava, 49, Ce-
lje, PREVOLNIK Ivana, 60, Orla 
vas, GUCEK Ivan, 58, LažiSče pri 
Dobju, STERGAR Jožef, 78, Ro-
gaška Slatina, KRANJEC Mi-
hael, 64, Orla vas, BREKAN An-
gela, 92, Brežane, ZUPANC Juli-
jana, 57, Polžnica pri Laškem. 
FIDLER Konrad. 76, Šmarje, 
SLANC Franc, 56, Rogatec, KO-
RES Apolonija, 68, Podvrh, 
MARZIDOVSEK Pavla. 77. Ža-
gaj pri Ponikvi, GRACNER Jo-
žef, 49, Svetina. ROMIH Angela. 
26, Dobležiče. 
ŽALEC 

Umrli so: ROJSEK Janez, 68, 
Založe, POTOČNIK Jožefa. 76. 
Kaplja vas, POZNIC Zofija. 60. 
Ločica, MEŽNAR Janez. 49. Ka-
pla, DIVJAK Franc, 61, Breg pri 
PolzeU. CEmNA Brigita. 67. 
Podlog-
ŠMARJE PRI JELŠAH 

Umrli so: FURMAN Karolina. 
74, Košnica. OBVHA Ana. 78. 
Buče. VERBOSEK EdA,-ard, 70. 
Podčetrtek. REICHER Zvonko 
Anton, 60. Rogatec. EGARTNER 
Jožefa. 53. Žahenberc. 
SLOVENSKE KONJICE 

PEM Anton. 81. Brdolo. PETA 
CI Aatosi. 81. Vitanje. MUSIC 
Kooirad. 78, Breg. 



TELESNA KULTURA 81 V CELJSKI OBČINI 

VIDNI REZULTATI DOBREGA DELA 
Športnika leta Štefan Cuk in Stanka Prezelj 

Po letu dni je bila Hala 
Golovec popolnoma pol-
na. Zanimivo, da pri terti 
ni šlo recimo za rokomet-
ne kvalifikacije za vstop 
v I. zvezno ligo, temveč 
za IV. športni ples. Zakaj 
smo dali športni ples na 
prvo mesto pa čeprav je 
bila v začetku proglasi-
tev tistih, ki so v letoš-
njem letu veliko naredili 
na športnem področju? 
Zato, ker so bili vsi pri 
resnično po hitrem po-
stopku izpeljani progla-
sitvi zdolgočaseni, pri 
kasnejšem plesu pa so se 
razživeli. Kot da mnogim 
priznanja, ki jih prijema-
jo za svoje delo ob koncu 
leta nič ne pomenijo ali 
pa zelo malo in obratno, 
da to velja tudi za tiste, 
ki niso športniki. 

Besede govornikov 
(kratke, kot že dolgo ne!) 
se izgubljajo v premikajo-
čih mizah, sprehajajočih 
natakaricah in natakarjih 
ter v »prijetnem« medse-
bojnem kramljanju, kot 
da bi šlo za praznvanje 
Novega leta! Nekateri 
»neobvladanci« si privo-
ščijo še kakšno nesramno, 
ki je niti na najbolj divjem 
»korzu« ne bi zmogli. 
Skratka, vse je »divje« in 
se premalo zaveda, da to 
ni izključno ples, ampak 
zaključna slovesnost ob 
koncu leta, ko slavimo, 
kako bogato njivo smo 
poželi. . . 

Vse skupaj se je v Hali 
Golovec začelo s himno 
»TRIM«, ki so jo zaigrali 
člani ansambla Ultra. Na-
to pa je sledilo naštevanje 
najboljših in podeljeva-
nje. Pojdimo po vrsti! 

OBČINSKA 
PRVENSTVA IN 
SINDIKALNE 
ŠPORTNE IGRE 
OBČINSKA PRVEN-
STVA 81 - smučarski tek 
posamezno: člani Majo-
ranc (Obnova), Bobnič in 
Zupane (oba Železarna) 
itd. Starejši člani F. Kavka 
in M. Kavka (oba Železar-
na) ter Mulej (Libela). 
Ženske Seko (Obnova), 
Zupančič in Tomonc (obe 
EMO). Balinanje moški: 1. 
Železarna, 2. Klima, 3. Ob-
nova. Veliki nogomet spo-
mladanski del: 1. Klima, 
2. Aero, 3. Izletnik ter je-
senski del: 1. EMO, 2. Cin-
karna in 3. Klima. Mali no-
gomet: 1. Penal, 2. E M O -
Gaberje 50, 3. Aškerčeva. 
V teku so še tekmovanja v 
rokometu, basketu, hoke-
ju in namiznem tenisu po-
samezno za vse katego-
rije. 

SINDIKALNE ŠPORT-
NE IGRE 81: Smučanje 
ekipno moški 1. PTT, 2. 
RC in 3. Železarna, ženske 
1. Aero, 1. RC in 3. LB -
Sb ter člani 1. Libela, 2. 
Nivo in 3. RC. Skupni 
vrstni red v smučanju 
ekipno: 1. RC, 2. Aero in 3. 
Ingrad. 
KOŠARKA: 1. Železarna, 
2. RC in 3. Kovinotehna. 
ODBOJKA Moški: 1. In-
grad, 2. Železarna in 3. Ae-
ro, ženske: 1. RC, 2. In-
grad in 3. Cinkarna ter sta-
rejši člani: 1. Ingrad, 2. 
Klima in 3. Železarna. 
KEGLJANJE ekipno mo-
ški: 1. Obnova, 2. Klima, 
ekipno ženske: 1. Tkani-
na, PTT in AVTO Celje. 
STRELJANJE moški 1. 
UNZ. 2. Klima in 3. Zla-
tarna, ženske 1. Železarna, 
2. Savinja in 3. Cinkarna 
ter starejši člani 1. Savi-
nja, 2. Železarna in 3. Cin-
karna. Med posamezniki 
so zmagali Malus pred 

Kovačičem in Martincem, 
Ivačič pred Klokočovnik 
in Horvat ter Cvek pred 
Kroflom in Jancem (vsi 
Savinja) 

ŠAH: 1. Ingrad, 2. Kovi-
notehna in 3. EMO, NA-
MIZNI TENIS ženske: 1. 
Ingrad, 2. Cinkarna, 3. 
TKS in starejši člani: 1. 
Železarna, 2. Zlatarna in 3. 
Libela. Igre spretnosti (le-
tos so bile prvič organizi-
rane): 1. PTT, 2. Kovinote-
hna in 3. Cinkarna, MALI 
NOGOMET spomladan-
ski del moški: 1. Zlatarna, 
2. Železnica in 3. Savinja 
ter jesenski del: 1. Kovi-
notehna, 2. Cinkarna, 3. 
Železarna itd. Starejši čla-
ni Spomladanski del: 1. 
Libela, 2. Cinkarna, 3. Sa-
vinja ter jesenski del: 1. 
Železnica, 2. Zlatarna in 3. 
Libela. 

VRSTNI RED TEKMO-
VANJA MNOŽIČNOSTI: 
skupina I do 100 zaposle-
nih moški 1. PKMŠ, 2. 
Geodetski zavod in 3. LB 
»- Sb, ženske 1. Obnova, 2. 
PKMŠ in 3. TKS. Skupina 
do 500 zaposlenih moški 
1. Obnova, 2. Savinja in 3. 
Klima ter ženske 1. Savi-
nja, 2. LB - Sb in Zlatar-
ne. Skupina III nad SOO 
zaposlenih moški 1. EMO, 
2. Železarna in 3. Kovino-
tehna ter ženske 1. Kovi-
notehna, 2. EMO in 3. Ae-
ro. Med moškimi je za 
množičnost V celotnem 
tekmovanju zbral največ 
točk EMO, med ženskami 
pa Kovinotehna. 

EMIL GREGORČIČ, 
EMO in MARTIN OJ-
STERŠEK, Obnova, sta 
dobila nagradi za požrtvo-
valno amatersko delo na 
tekmovalnem sindikal-
nem področju, KS Ostrož-

no pa za organiziranje in 
razvijanje športne rekrea-
cije. 

VRHUNSKI USPEHI 
PO POSAMEZNIH 
ŠPORTNIH 
PANOGAH 

AERO KLUB CELJE 
Vojko Starovič, ATLETI-
KA Boris Cop, Edi Kolar, 
Rok Kopitar, Stane Lisec, 
Zoran Radakovič, Stane 
Rozman, Peter Svet, Nu-
man Ukič, Ida Bunderla, 
Mojca Cetina, Stanka Pre-
zelj, Tomaž Crnej, Robert 
Gaber, Matej Juteršek, 
Damjan Rebernišek, Ana-
tol Kač, Ani Babič, Eva 
Žuntar, DRSANJE - KO-

TALKANJE Metka Hla-
din, Mateja Aubreht, Ma-
tej Pangerl, HOKEJ NA 
LEDU Ignac Filipovič, 
Franc Grabler in Sandi 
Sendelbach, JUDO Stan-
ko Anderle, Štefan Cuk, 
Marjan Fabjan, KEGLJA-
NJE Janja Marine, KO-
ŠARKA Jani Cencelj, 
MODELARSTVO Martin 
Klančišar, ROKOMET 
Vlado Bojevič, Milovan 
Tomič, Stanko Anderluh, 
Polde Kalin, Aleš Praz-
nik, Roland Pušnik in-
Igor Razgor, STRELJA-
NJE Alenka in Barbara 
Jager! 

NAJBOLJŠA ŠŠD 81 
V CELJSKI OBČINI 

SREDNJE ŠOLE 1. Te-
hnični šolski center, 2. 
Gimnazija, 3. EŠC, 4 PŠC, 
5. PKMŠ, 6. ŠCBP, 7. 
ŠCBK, 8. ZŠC, 9. KŠC in 
10 GSC ter OSNOVNE 
ŠOLE 1. Slavko Šlander, 
2. I. Celjska četa, 3. Fra-
njo Vrunč Hudinja, 4. 
Štore, 5. Ivann Kovačič 
Efenka, 6. Veljko Vlaho-
vič, 7, Prva osnovna šola, 
8. Franca Kranjca - polu-
le, 9. Vojnik, 10. Fran roš, 
11. Dobrna in 12. Franko-
lovo. 

PREZLJEVA IN CUK 
V anketi za letošnji 

izbor najboljšega športni-
ka oz. športnice v celjski 
občini je sodelovalo 22 
športnih novinarjev in 
športnih delavcev pa če-
prav jih je z anketnimi li-
sti bilo povabljenih 43! 
Dobili smo sicer 23 odgo-
vorov, vendar je bil zadnji 
prepozen (rok!) in še ne-
popolno izpolnjen, tako 
da ga komisija pri TKS, 
ZTKO in NT - RC ni upo-
števala. Pri športnikih je 
dobilo glasove štirinajst 
športnikov iz sedmih 
športnih panog, med 
športnicami pa sedem 
športnic iz petih panog. 

ŠPORTNIK 81: 1. ŠTE-
FAN CUK, Judo klub Ivo 
Reya Celje, 2. Marjan Fab-
jan, Judo klub Ivo Reya 
Celje, 3. Boris Cop, AD 
Kladivar, Sledijo Jani 
Šipljak, Vlado Bojovič, 
Martin Klančišar, Numan 
Ukič, Edi Kolar, Rolando 
Pušnik, Polde Kalin, Aleš 
Praznik, Stanko Ander-
luh, Tovornik in Kačič. 

ŠPORTNICA 81: 1. 
STANKA PREZELJ, AD 
Kladivar Celje, 2. Mojca 
Cetina, AD Kladivar, 3. 
Alenka Jager, SD Celje, 
sledijo Tanja Fermentin, 
Marija Šeško, Mateja Au-
breht in Eva Žuntar. 

Letošnjo zaključno 
športno prireditev so 
omogočili TKS, ZTKO in 
Novi tednik ter Radio Ce-
lje. Pozdravni nagovor je 
imel predsednik lO TKS 
Celje Bojan Planinšek, 
priznanja za sindikalni 
športa sta podelila Marjan 
Mirnik in Bogdan Pova-
lej, za perspektivne šport-
nike Mile Zupančič in Vi-
ki Dorn ter za vrhunske 
športnike Bojan Planin-
šek in Boris Rosina. Vse 
skupaj je bil ob koncu le-
tošnjega leta to lep šport-
ni praznik, ki so ga vsi 
navzoči zaključili s prija-
teljskim klepetom in ple-
som ob zvokih ansambla 
Ultra pozno v noč ali ju-
tranje ure. Zatem pa je po 
nekaj urah premora in po-
čitka že sledil naporen tre-
ning. Pred vrati je nova 
sezona.. . Srečno, športni-
ki, v letu 1982! 
Tekst: TONE VRABL 

Foto: TONE TAVCAR 

Stanka Prezelj je že dru-
gič postala najboljša 
športnica Celja, letos pa 
je postala tudi najboljša 
atletinja Slovenije. Je 
članica AD Kladivar, si-
cer Mariborčanka, poro-
čena s Kranjčanom Duša-
nom Prezljem, že dolgo 
vrsto let pa oba več kot 
uspešno nastopata v 
»centru« Slovenije, Celju 
(vsaj atletskem centru)! 

Štefan Cuk, dijak Tehnične šole v Celju, član Judo 
kluba »Ivo Reya« (levo) je prekinil dolgoletno vlada-
vino najboljših celjskih športnikov atletov in rokome-
tašev. Zasluženo priznanje za 3. mesto na Mladinskem 
evropskem prvenstu ter ostale uspehe sprejema iz rok 
direktorja in glavnega urednika Novega tednika - ra-
dia Celje Borisa Rosine ter predsednika Izvršnega od-
bora TKS Celje Bojana Planinška (v sredini). 

Marjan Mirnik (desno) izroča priznanja za dosežke na 
področju takoimenovanega »sindikalnega« športa. 

PETDESET LET SREČE 
Pred kratkim sta praznovala petdesetletnico skupneg 

življenja Ivenčnik Anton in Kristina iz Šmiklavža pri Celju 
Na zlati poroki sta se ob navzočnosti obeh sinov in ob^ 
hčera znova spominjala tistega poletnega dne, ko sta lel 
1931 stopila pred matičarja. Anton, ki se je rodil v maju 190 
leta v v Bovšah in Kristina, ki je privekala na svet 19061 
Stranicah, sta se spoznala v tistih dneh, ko delavcem v stai 
Jugoslaviji niso cvetele rože. Oba sta delala v Opekarni 
Ljubečni. Delo ni bilo lahko. Toda kdo bi se pritoževal, s; 
sta bila vedno navajena trdo prijeti za delo v opekarni a 
doma. Ko so doma zavekali štirje otročički, se je pozabilo n 
težave. Veselje ob njih je še vedno. Mogoče danes še bol, 
kajti njihove poti so se razšle v široki svet. Zato imajo I 
malo možnosti, da se snidejo vsi ob istem času. 

Čeprav sta oba že krepko prestopila sedem desetletij, si 
še vedno čila in vesela. Se vedno poprimeta za vsa delj 
Svojo skrb posvečata svojemu domu vrtu okrog njega ii 
vnukom. Ce je treba, še Tone priskoči na pomoč komu, k 
mu nagaja vodnjak. Sam rad pove, da je včasih kljub trdera 
delu v opekarni in pozneje v štorski železarni, kjer se je tui 
upokojil, naredil veliko novih vodnjakov. Žulji tega delaš 
pomagali, da je družina lahko bolje živela. Oba zlatopon 
čenča sta zadovoljna. Želita si, da bi tako kot je sedaj, ostal 
še naprej. Želita si tudi, da bi ju zdravje še naprej spremljali 

Tem željam se pridružujemo tudi mi. 
MILAN BREC 

LJUBEČ NA: NO V VODO VOD 
v krajevni skupnosti Ljubečna so letos začeli z deli žet 

drugem vodovodnem omrežju. Medtem ko so prvega v naa 
lju Smiklavž izročili namenu poleti, pa sedaj v naselju Lji 
bečna pripravljajo vse potrebno že za drugega. Kar 141) 
metrov jarka so že izkopali. Vanj bodo, če jim bo vreit 
dopuščalo, položili še letos cevi za 35 gospodinjstev. Pri te 
delih pomagajo krajani s prostovoljnim delom. S prispevi 
pa pomaga še Zavod za planiranje in izgradnjo Celja, di 
lovna organizacija Ljubečna, Hmezad, Komunalna skui 
nost. 

V naslednjem letu želijo vod podaljšati še v Začret. Na: 
naj bi se priključilo še 65 gospodinjstev. 

M. BREC 

D ARE ZA VŠEK RAZSTA VLJA V 
CELJU 

Danes bo ob 18.30. uri otvoritev razstave slik Dareta Za' 
ška v Muzeju revolucije v Celju. Otvoritveno slovesno 
bodo popestrili člani akustične skupine Kladivo, konji 
voda. Dare Zavšek se bo predstavil s svojimi nadrealisti^ 
nimi stvaritvami, ki pa so za razliko od mnogih drugi! 
prežete s posebno mero žlahtnega optimizma. 

PET LET FOLKLORNE SKUPINE Llf 
SLOV. KONJICE 

Folklorna skupina Delavsko kulturnega društva LIP 
Slov. Konjicah bo v petek 18. decembra praznovala peti« 
nico ustanovitve in uspešnega delovanja na področju ft 
klorne dejavnosti. Ob tej priliki bodo slovesno razvili tii 
prapor društva. Slovesnost bo ob 19. uri v domu Teritori' 
nih enot v Slov. Konjicah. 

Pet let delovanja folklorne skupine ni tako dolga dol 
vendar se lahko konjiška folklora pohvali z okrog 100 usp< 
nimi nastopi doma, v občini pa tudi v drugih krajih, kot 
Sombor, Arandelovac, Železna kaplja in Doberla vas v 3 
strijski Koroški. Društvo je našlo veliko pomoč v svoji č 
lovni organizaciji Lesno industrijskem podjetju v Slov. K 
njicah, v Kulturni skupnosti in Zvezi kulturnih organiza' 
občine. 

K. 

KVARTET FRANKOLOVČANI SPET 
SARAJEVO 

Vokalni kvartet Frankolovčani se te dni znova podaja' 
pot v Sarajevo. V četrtek 17. decembra bodo v popoldansl' 
urah v študiju sarajevske televizije snemali za novole' 
spored tega televizijskega centra. V Sarajevo so jih povat 
po uspešnem nastopu v kmetijski oddaji tega centra v po'' 
nih mesecih. Takrat so za področje celotne Jugoslavije' 
peli dve strari slovenski pesmi. 

Tudi za novoletni spored bodo peli stare slovenske pesi* 
Prav gotovo bodo tudi te všeč poslušalcem po Jugosla^' 
Razveseljivo pa je tudi da ta amaterski kvartet, ki bo prih" 
nje leto praznoval petnajsletnico dela, uspešno prenaš^ 
svet lepo domačo pesem. S pesmijo pa tudi ime Celja, k' 
že od nekdaj znano po dobrih pevcih in vokalnih skupif^. 

M. BRE' 



Informacijo so pripravili Medobčinska gospodarska zbornica Celje, Skupnost za 
zaposlovanje Celje in izvršni sveti občinskih skupščin Celje, Laško, Slovenske Konjice, 
Šentjur, Šmarje pri Jelšah in Žalec 

IZBOLJŠATI 
OBVEŠČANJE 

Uvodnik v prilogo bi bil verjetno predolg, če bi 
našteval vse peripetije, notranje stiske in okoliščine, 
vas vseh - zdomcev, ki so vas pestile, ko ste hoteli 
urejati in ustvarjati svoje upe; ti so nemalokrat dobili 
prizvok iluzije za vas, nam pa pustili grenak priokus, 
da nismo štorih vsega, kar bi bilo sicer samoumevno za 
vas, z naše strani pa ne najbolje posredovano. Zave-
damo se, da je želje na eni, možnosti pa na drugi strani 
dokaj težko uskladiti. Oboje združiti je hudo zapletena 
naloga, menim pa, da ji bomo kos, če bomo v bodoče 
nagnjeni bolj k dejanjem kot besedam, bolj praktični, 
predvsem pa učinkoviti. 

Ugotovili smo...! Pustimo to ob strani! Na Medob-
činski gospodarski zbornici v Celju smo se pred izi-
dom te priloge sestali in dogovorili, da moramo posre-
dovati vam zdomcem podatke, ki so praktične vredno-
sti in vam bodo na enostaven, vendar učinkovit način 
posredovali vse tisto, kar je bistveno za vaše odločitve 
o povratku oziroma tudi tisto, kar je potrebno, da 
začnete povratek pripravljati. 

Namalo dela bo treba vložiti v popolne informacije 
in v samem začetku se oproščamo, če te v letošnji 
številki še ne bodo takšne, kot smo si jih zamislili. 
Verjetno bodo boljše, ne popolne, z vašo pomočjo pa 
lahko preko ankete kakovost bistveno dvignemo. Prav 
zaradi tega, ker informacija ne bo popolna, smo skle-
nili, da bomo izdelali v naslednjem letu obsežnejšo 
brošuro, ki bi vsebovala vse informacije, le to pa bi 
letno dopolnjevali z najnovejšimi informacijami. Se-
veda bomo to poslali vsem, ki ste prejeli današnjo 
prilogo. 

Predvsem nameravamo posredovati podatke o mož-
nostih zaposlitve, deficitarnih storitvenih dejavnostih 
in proizvodne obrti. Sledile bodo informacije o možno-
stih pridobitve obrtnega dovoljenja in o obrti, ki je že 
sedaj preštevilna, itd, zanimivi bodo podatki o možno-
stih pridobitve stanovanj oziroma možnosti za indivi-
dualno gradnjo. Tu bomo skušali pojasniti vse v zvezi z 
gradnjo poslovnih prostorov, mestom in načinu prido-
bitve vseh potrebnih dovoljenj. Kako zagotoviti sred-
stva in začeti z gradnjo. Na to bomo dobili odgovore 
neposredno od delavcev naših bank. 

Zagotovo bo vsak povratnik hotel pred dokončno 
odločitvijo vedeti, kaj in pod kakšnimi pogoji se lahko 
uvozi iz tujine v Jugoslavijo in v kakšne namene se 
lahko ena ali druga oprema uporablja. Tudi tu bomo 
poskušali najti zadovoljivo pojasnilo neposredno od 
strokovnjakov, ki na tem področju delajo. 

Verjetno je že neodložljivo poiskati možnosti sovla-
ganja zdomcev v združenem delu. V sosednjih republi-
kah je že nekaj takšnih primerov; pri nas to še ni 
postalo popularno. Pogodbene organizacije združe-
nega dela niso več osamljene, kar daje slutiti, da ta 
oblika v zadostni meri zadovoljuje interese posamezni-
kov in daje možnosti nadalnjega širjenja in razvoja. 

Vsak del navedene problematike ima svojo globljo 
vsebino in ga je potrebno do podrobnosti zelo dobro 
obvladati. Iz izkušenj vemo, da vseh teh informacij ni 
moč dobiti na enem mestu, kar stvar znatno otežkoča. 
Razmišljali smo o tem, kako urediti informativno 
službo, kjer bi bilo mogoče na enem mestu dobiti vse 
potrebne informacije. Zdi se, da nismo daleč od do-
končne rešitve. Neposredno ob mestu informacije mo-
rajo biti strokovne službe, ki bi lahko s svojimi uslu-
gami olajšale večini interesentov, na prvi pogled kar 
nemogoče premagovanje administrativnih ovir. Brez 
dvoma bi bil to precejšen korak naprej od dosedanjega 
stanja, ko je potrebno na večih mestih pridobivati 
razna dovoljenja in soglasja. 

Zaradi večjega obsega informacij je odločitev o tem. 
da jih bomo posredovali za celotno regijo zagotovo 
dobra. Na ta način bo izbor lažji in vsak posameznik bo 
našel verjetno ob večjem številu informacij, najprimer-
nejšo. 

Informativni center za zdomce naj bi v bodoče bil na 
Razvojnem centru v Celju, neposredno pa bo povezan 
s komiteji za družbeno ekonomski razvoj pri izvršnih 
svetih občin celjske regije. 

Da bodo vse informacije res »vroče«, pa bodo pri 
oblikovanju le-teh sodelovali še: SIS za zaposlovanje. 
Stanovanjsko gospodarstvo. Kovinotehna Celje, Za-
vod za planiranje iffi izgradnjo občine Celje, Medobčin-
ska gospodarska zbornica Celje, Novi tednik - Radio 
Celji in drugi. 

Vsi sodelujoči razpolagajo z zadostno količino kako-
vostnih informacij, kar daje jamstvo, da bo publika-
cija, ki naj bi jo izdali v prvem poU<^tju leta 1982 kako-
vostno pripravljena in predstavljala zbir praktično 
uporabljivih podatkov. 

JANEZ LENASI 
Predsednik medobčinske gospodarske zbornice Celje 

O ZAPOSLITVENIH 
MOŽNOSTIH v 
DOMOVINI 

Spoštovani rojaki! 
Vrnitev v domovino je go-

tovo želja vsakega našega ro-
jaka. Tudi Vi se boste slej ali 
prej odločili, da bi si uredili 
življenje in delo v domačem 
okolju. Pri tej odločitvi bo 
verjetno Vaša največja skrb 
namenjena iskanju primerne 
zaposlitve. In prav pri tem bi 
Vam radi pomagali. 

Pripravili smo za Vas kra-
tek pregled zaposlitve v ne-
katerih večjih organizacijah 
združenega dela našega ob-
močja. V letu 1980 največ po-
treb izkazujejo organizacije 
združenega dela, kar je raz-
vidno iz posebnega prispev-
ka v tej prilogi. 

Naše temeljne organizacije 
združenega dela razpisujejo 
prosta dela in naloge v časo-
pisih (DELO, Dnevnik, Ve-
čer, Novi tednik in dr.). Zve-
"" '•kupnosti za zaposlovanja 

V času od 21. decembra do 
25. decembra in od 28. 12. do 
30. 12. boste lahko prejeli 
konkretne informacije o 
možnostih zaposlitve vsak 
dan od 8. do 12. ure, v sredo 

pa objavlja potrebe po delav-
cih, ki so jih prijavile delov-
ne organizacije in zasebni 
delodajalci pri občinskih 
skupnostih za zaposlovanje 
ter niso bile pokrite iz vrst 
začasno brezposelnih iskal-
cev zaposlitve v Sloveniji. 

Tudi Vi lahko kandidirate 
na razpisana dela in naloge, 
ki so zgoraj objavljena in na 
vsa druga, ki jih zasledite v 
časopisnih objavah in sodite, 
da so za Vašo zaposlitev pri-
merna, sami ali s pomočjo 
Vaših sorodnikov in to še v 
času bivanja in zaposlitve v 
tujini. 

Ce nimate te možnosti. 
Vam svetujemo, da se kot 
kandidat za zaposlitev v do-
movini obrnete na skupnost 
za zaposlovanje v občini, 
kjer imate stalno bivališče in 
to pismeno ali osebno. 

pa od 8. do 12. ure ter od 14. 
do 16. ure pri zgoraj navede-
nih skupnostih za zaposlova-
nje. 

Še nekaj koristnih napot-
kov: 

• do prejemanja denarne-
ga nadomestila v času brez-
poselnosti v Jugoslaviji so 
upravičeni samo delavci, ki 
so bili zaposleni v ZR Nem-
čiji. Izpolnjevati pa morajo 
naslednje pogoje: na pristoj-
nem nemškem uradu za delo 
mora dvigniti obrazec 
AV JUG-1, s katerim je dano 
soglasje delavcu, da se lahko 
vrne v domovino. To soglas-
je mora delavec predložiti 
skupnostim za zaposlovanje 

k vlogi za denarno nadome-
stilo, ki jo mora vložiti čim-
prej, najkasneje pa v roku 6 
tednov, računajoč od dneva 
prenehanja delovnega raz-
merja ali po prejemanju da-
jatve za brezposelnost v ZR 
Nemčiji. 

• Pravico do zdravstvene-
ga varstva v primeru brezpo-
selnosti imajo vsi delavci, ne 
oziraje se na to ali prejemajo 
denarno nadomestilo za 
brezposelnost ali ne, ki so bi-
li zaposleni v državah, s kate-
rimi ima Jugoslavija sklenje-
ne meddržavne sporazume o 
socialni varnosti. 

Za priznavanje v tujini 
opravljenega šolanja (nostri-
fikacija) je pristojen Repu-
bliški komitet za vzgojo in 
izobraževanje ter telesno 
kulturo, Ljubljana, Zupanči-
čeva 6. 

Pri skupnostih za zaposlo-
vanje je organizirana tudi 
strokovna služba poklicnega 
usmerjanja, ki nudi mladini 
in odraslim pomoč pri izbiri 
poklicne poti. Sistematično 
sta obravnavani predvsem 
dve kategoriji kandidatov: 
osnovnošolci in srednješolci 
pred vključitvijo v izobraže-
vanje ali v delo. Pri svetova-
nju se upoštevajo interesi, 
sposobnosti, predznanje in 
druge osebnostne lastnosti 
posameznikov in objektivni 
pogoji v družbi, predvsem si-
stem izobraževanja, možno-
sti štipendiranja in zaposlo-
vanja. 

Akcija vpisa poteka v ce-
lotni SR Sloveniji enotno ta-
ko, da se kandidati za izobra-
ževanje prijavijo za določeno 
usmeritev (šolo) že v mesecu 
marcu za naslednje šolsko 
leto. Dokončno se vpis izve-
de junija, vendar upravičeni 
zamudniki (npr. vrnitev v 
domovino nimajo nikoli te-
žav pri vključevanju v šola-
nje izven teh rokov. 

EVIDENTIRANJE 
ZA VAROVALNE DOBE 

Po novem zakonu o matični evidenci (Uradni list 
SFRJ^ št. 34,79), ki velja od 1. januarja 1980 naprej, se 
jugoslovanskemu državljanu, ki je bil na delu v tujini 
in ima ustrezno listino tujega nosilca zavarovanja, pri 
katerem je bil pokojninsko in invalidsko zavarovan, 
oziroma ustrezen dokument, določen z meddržavnim 
sporazumom o socialnem zavarovanju, na njegovo za-
htevo ta doba evidentira v matični evidenci v domo-
vini in mu o tem času izda pismeno obvestilo. 

V SR Sloveniji sprejemajo takšne zahteve ob-
močne enote skupnosti pokojninskega in invalid-
skega zavarovanja oziroma njihove izpostave, ki so v 
naslednjih krajih: 

1. v Celju, Gregorčičeva 5 a 
2. v Kopru, Cesta JLA 12 
3. v Kranju, Stara cesta 11 
4. v Mariboru, Sodna ulica 15 
5. Murski Soboti, Titova 24 
6. v Ljubljani, Moše Pijadejeva 41 
7. v Novem mestu, Kidričev trg 3 
8. v Novi Gorici, Delpinova 20 
9. v Ravnah na Koroškem, Ob Suhi 22 b 

Izpostave območnih delovnih enot so v naslednjih 
krajih: 

1. na Jesenicah, Titova 73 
2. v Trbovljah, Sallaumines 2 
3. v Velenju, Prešernova ulica 10 

MOŽNOSTI IZOBRAŽEVANJA 
V DOMAČEM JEZIKU 

DDU UNIVERZUM iz 
Ljubljane objavlja za šolsko 
leto 1981/82 v študijskem 
središču Stuttgart in Miin-
chen vpis v: 
- osnovno šolo 
- šolo za poklicne voznike -
po skrajšanem prilagojenem 
programu. 

Za šolsko leto 1982,83 pa 
vpisujemo evidenčno v 
skrajšane, srednje in nada-
ljevalne programe srednjega 
usmerjenega izobraževanja. 

V usmeritvi kovinsko pre-
delovalne industrije se tako 
lahko za naslednje šolsko le-
to evidenčno vpišete po 
skrajšanem programu obde-
lovalec kovin in upravljalec 
strojev, ki traja od 18 mese-
cev do 2 leti v naslednje sme-
ri oziroma za poklice: 
- vzdrževalec in upravljalec 
strojev (vzdrževanje obdelo-
valnih in delovnih strojev, 
vzdrževanje naprav za delo, 
pomoč pri remontih, popra-
vilih strojev in naprav) 
- obdelovalec kovin (ročna 
obdelava kovin, manj za-
htevna in serijska obdelava 
kovin na stružnicah, frezalih, 
phalnih, vrtalnih, brusilnih 
strojih, na stiskalnicah in 

drugih obdelovalnih strojih, 
priprava materiala, lansira-
nje materiala, polizdelkov ali 
izdelkov, manj zahtevne 
montaže kovinskih elemen-
tov, montaža inštalacij, strež-
ba polavtomatskim in avto-
matskim strojem) 

Pogoj za vpis je izpolnjena 
osnovnošolska obveznost in 
ustrezno zdravstveno stanje 
za opravljanje del in nalog v 
kovinsko predelovalni indu-
striji. 

Po srednjem programu -
kovinar strojnik (izobraževa-
nje traja 3 leta) v smeri: 
- oblikovalec kovin (stru-
gar, frezalec, vrtalec, brusi-
lec, graver, orodjar, tehniški 
risar, mehanik obdelovalnih 
strojev) 
- vzdrževalec vozil in stro-
jev (strojni mehanik) 
- preoblikovalec in spajalec 
kovin (konstrukcijski klju-
čavničar, avtomobilski kle-
par, industrijski klepar, ko-
vinopasar, stavbni klepar) 
- finomehanik 

V teh smereh so zajeti vsi 
profili bivše poklicne kovi-
narske šole. 

Pogoj je uspešno končana 
osnovna šola ali uspešno 

končan skrajšan program. 
Po nadaljevalnem progra-

mu - obratni strojni tehnik 
pa v smeri: 
- obratni strojni tehnik - te-
hnolog 
- obratni strojni tehnik -
energetik 

Šolanje traja 1 leto. Pogoj 
je uspešno končana poklicna 
šola (bivša) ali avtomehani-
ška šola (bivša) ali program 
za kovinarja strojnika in eno 
leto delovnih izkušenj na po-
dročju del in nalog v tistih 
poklicih, ki so navedeni kot 
značilni v smeri. 

Za vpis v obe središči se 
prijavite pisno tov. Milici 
Pukl, SKUD Triglav, Filder-
strasse 1, Stuttgart; ob pone-
deljkih od 16. do 18. ure in 
petkih od 10. do 12. ure pa se 
lahko oglasite tudi osebno. 

Za šolsko leto 1982 1983 se 
dogovarjamo za študijski 
središči v Diisseldorfu in 
Frankfurtu. Pisne prijave 
pošljite na Izobraževalni 
center pri Dopisni delavski 
univerzi UNIVERZUM, 
61000 Ljubljana, Parmova 
39. 



CELJE 

RAZVOJNE USMERITVE OBČINE 
Globalni cilji gospodarstva občine 

Celje v prihodnje, in ki so opredeljeni 
tudi v družbenem planu razvoja obči-
ne do leta 1985, so predvsem: 

• usmeritev gospodarstva v tiste 
dejavnosti oziroma proizvodnje, ki 
bodo trajneje zagotavljale višji do-
hodek, večjo možnost oziroma 
usmeritev v izvoz, racionalnejšo po-
rabo surovin in energije, ki morajo 
biti v večji meri proizvedene doma, 
višjo stopnjo avtomatizacije proiz-
vodnih procesov z večjim deležem 
visokokvalificiranega dela ter vzpo-
stavljanje takšnih proizvodenj, ki 
ne bodo dodatno onesnaževale oko-
Ija, 

• na področju kmetijstva zagotoviti 
vse pogoje za povečanje proiz-
vodnje hrane, 

• pospešeno reševati vodnogospo-
darske in druge komunalne pro-
bleme, 

• razreševati problematiko na po-
dročju prometne infrastrukture s 
ciljem večje povezave z drugimi 
kraji in zagotovitve hitrejšega odvi-
janja prometa, 

• za potrebe gospodarskega razvoja 
zagotoviti boljšo organiziranost in 
večjo uporabnost dosežkov znan-
stveno-raziskovalnega dela, 

• nadalje poglabljati in dograjevati 
samoupravne družbenoekonomske 
odnose v vseh okoljih, 

• zagotoviti usklajen razvoj vseh 
dejavnikov družbenoekonomskega 
napredka ter razvijati sodelovanje s 
sosednjimi občinami in drugimi ob-
močji. 

Prostor sicer ne dopušča široko in 
detaljno obrazložitev vseh ciljev, ukre-
pov, nalog, vendar bomo z namenom 
informacije skušali nekatere usmeri-
tve podrobneje predstaviti. 

Nadaljnji razvoj bo v največji meri 
odvisen od razvoja industrije, ki zapo-
sluje skoraj polovico delavcev v go-
spodarstvu in prispeva največji delež 
k novo ustvarjeni vrednosti. Nakopi-
čeni problemi v tej dejavnosti (zastare-
la oprema, neugodna kvalifikacijska 
struktura, velika odvisnost od uvoza 
surovin, premajhna izvozna naravna-
nost) bodo zahtevali največ naporov v 
preobrazbi industrije. Naloge bo mož-
no v največji možni meri realizirati 
skozi nove investicije, ki pa bodo mo-
rale zadostiti pogojem kot smo jih opi-
sali v globalnih ciljih. Razvoj pa bo 
slonel na že nosilnih program.ih, kot 

so: kovinskopredelovalna mdustrija, 
črna metalurgije, predelovalna kemija, 
grafična industrija. Razvoj gradbeniš-
tva bo v veliki meri odvisen od razvoja 
na drugih področjih, predvsem z vidi-
ka investicijske gradnje. Vsekakor pa 
je naloga te panoge, da se poveže, 
ustrezno organizira, industrializira ne-
katere postopke, posebno v stanovanj-
ski gradnji, ter tako zagotovi racional-
nost in cenejšo gradnjo. 

Prav tako bo možno razvoj gostin-
stva in turizma pospešeno nadaljevati 
s sodelovanjem vseh organizacij s te 
panoge na območju celotne regije. Te-
žišče v prvih letih mora biti predvsem 
na boljšem izkoriščanju že obstoječih 
zmogljivosti, s kvalitetnejšo ponudbo 
svojih storitev. Popestritev gostinske 
ponudbe bo možna tudi z večjim 
vključevanjem zasebnikov v tej stroki. 

Največ možnosti razvoja pa ima 
drobno gospodarstvo (kot imenujemo 
tudi obrt). 

Vrsta prednosti, možnosti 2a večje 
zaposlovanje in za nujnost razvoja, 
predvsem storitvene obrti, nakazuje, 
da sprejmemo vrsto ukrepov, ki bi 
omogočili željeni razvoj. Ukrepi se na-
našajo tako na možnost pridobivanja 
poslovnih prostorov, lokacij za izgrad-
njo obratovalnic, ugodnejših kreditnih 
pogojev, bolj spodbudno davčno poli-
tiko itd. Sprejet bo tudi dokument 
(družbeni dogovor), ki bo vse odgovor-
ne organizacije in skupnosti zavezoval 
konkretno, da sprejrr^ejo ukrepe s ka-
terimi bi omogočili in pospešili razvoj 
drobnega gospodarstva. Izredno veli-
ke in pa neizkoriščene možnosti so na 
tem področju v kooperacijskem sode-
lovanju z industrijo (prevzem manjših 
serij)". Seveda so še druge panoge, de-
javnosti (komunala, promet in zveze, 
stanovanjsko gospodarstvo itd.), ki na-
črtujejo hitrejši razvoj svoje dejavno-
sti, vendar naj informacijo zaključimo 
z nekaterimi usmeritvami na področju 
zaposlovanja. 

Razvoj gospodarstva v tehnološko 
zahtevnejšo industrijo bo omogočal in 
zahteval spremembe v kvalifikacijski 
strukturi zaposlenih. Tako bodo vsi 
napori usmerjeni v to, da se poveča 
zaposlenost kvalificiranih in visokok-
valificiranih kadrov in to neposredno 
v proizvodnji. Le sodobnejša tehnolo-
gija in izboljšana kvalifikacijska in 
strokovna usposobljenost kadrov bo 
omogočala večji dohodek, večja odvi-
snost nagrajevanja po rezultatih dela 

pa mora zagotoviti boljše nagrajevanje 
produktivnega in ustvarjalnega dela. 

POZD se lahko ustanovi za področje 
gospodarskih dejavnosti, ki jih je mo-
goče opravljati z osebnim delom po 
obrtnem zakonu, razen za opravljanje 
prodaje na drobno in avtoprevozniške 
dejavnosti. To pomeni, da so POZD 
najširša oblika združevanja dela in de-
lovnih sredstev v lasti občanov, ki 
hkrati omogočajo uveljavljanje ustvar-
jalnih sposobnosti in krepitev mate-
rialne podlage za opravljanje gospo-
darske dejavnosti v svojem in sploš-
nem družbenem interesu. 

V POZD veljajo, v skladu z zako-
nom, v načelu enaki samoupravni 
družbenoekonomski odnosi, enaki 
splošni pogoji poslovanja in enaki po-
goji za opravljanje gospodarske dejav-
nosti, kot v OZD. 

Za ustanovitev POZD mora obrtnik 
ali delovni človek, ki ima namen sa-
mostojno opravljati gospodarsko de-
javnost z osebnim delom, združiti svo-
ja sredstva in delo z delom drugih de-
lavcev in z družbenimi sredstvi. 

Modsebojne pravice in obveznosti v 
POZD se uredijo s posebno pogodbo, 
ki jo sklenejo poslovodja POZD in 
Izvršni svet skupščine občine, na kate-
rem območju bo sedež POZD, občin-
ski sindikalni svet in pristojna občin-
ska oziroma medobčinska gospodar-
ska zbornica. Delavci, zaposleni v 
POZD sodelujejo pri ustanavljanju 
POZD s tem, da obravnavajo ustanovi-
tveno pogodbo in posredujejo svoja 
mnenja podpisnikom te pogodbe. 

V Celju posluje ena POZD v stroki 
steklarstvo, možnosti za njihovo usta-
novitev pa so še velike, zato bomo vsa-
kemu obrtniku ali občanu, ki ima na-
men na ta način združevati sredstva in 
delo, nudili vso podporo. 

Na območju občine Celje so koope-
racijski odnosi med združenim delom 
in samostojnimi obrtniki dokaj dobro 
razviti. Kljub temu pa so možnosti za 
nadaljnje razvijanje teh odnosov izre-
dno široke in jih bo treba še poglablja-
ti. Omejen uvoz in naslonitev na lastne 
kapacitete zahtevajo poglabljanje teh 
odnosov znotraj občine, regije, repu-
blike in širše. Enote drobnega gospo-
darstva tako v zasebnem sektorju kot 
v združenem delu lahko v marsičem 
nadomestijo tisto, kar danes uvažamo, 
na tem področju pa je še tudi veliko 
neizkoriščenega znanja in izkušenj, ki 
bi jih kazalo v največji meri izkoristiti. 

PREGLED 
DEFICITARNIH OBRTNIH POKLICEV 
IN DEJ A VNOSTI 
1. Na območju naše občine sma-
tramo za deficitarne naslednje 
stroke oz. brtne dejavnosti: 

- avtomehanika 
- avtokleparstvo 
- avtoelektričarstvo 
- akumulatorstvo 
- brusaštvo 
- čiščenje oken 
- čevljarstvo 
- domača obrt 
- elektromehanika za hladilne 
naprave 
- elektromehanika 
- elektromehanika za RTV 
sprejemnike 
- elektroinstalac. in izdelov. 
aparatov in pribora 
- elektromehanika za gospo-
dinjske stroje 
- instal, za vodovod, plin in 
kanalizacijo 
- instal. za centralno kurjavo 
in klimatske naprave 
- ključavničarstvo 
- kovinostrugarstvo 
- lončarstvo 
- livarstvo 
- lesno strugarstvo 
- mehanika koles 
- mizarstvo 
- mesarstvo in izdel. klobas 
- moško krojaštvo 
- moško frizerstvo 

- orodjarstvo 
- precizna mehanika 
- pekarstvo 
- polaganje podov iz umetnih 
mas 
- popravljanje nogavic 
- pečarstvo 
- parketarstvo 
- popravilo oblačil 
- predel, odpadnih surovin 
- strojno ključavničarstvo 
- sobno slikar, in pleskarstvo 
- šiviljstvo 
- kleparstvo 
- knjigoveznica 
- torbarstvo 
- vozno ličarstvo in ličarstvo 
drugih kovinskih predmetov 
- sodarstvo 
- popravilo izdelkov iz usnja 
- popravilo dežnikov 
- popravilo kmet. mehaniza-
cije 
- žensko krojaštvo 
- žaganje drv 

2. Deficitarne storitve so določe-
ne na osnovi ocene oz. neskladja 
med potrebami in stanjem. 

3. Realnost stanja je treba tekoče 
spremljati preko komisije za raz-
voj drobnega gospodarstva in 
seznam pa tudi ustrezne predpi-
se ustrezno dopolniti. 

4. Poleg tega ocenjujemo, da so 
na območju naše občine sufici-
tarne naslednje obrtne dejavno-
sti: 

- javni prevoz blaga 
- javni prevoz oseb (tak^i) 
- storitve z gradbeno mehani-
zacijo 

Ne glede na suficitarnost posa-
mezne stroke, pa si je po veljav-
nih predpisih možno pridobiti 
obrtno dovoljenje za vsako de-
javnost, če prosilec izpolnjuje 
naslednje pogoje: 

- da je opravilno sposoben 
- da ni v delovnem razmerju 
- da ima strokovno izobrazbo 
oziroma z delom pridobljeno 
delovno zmožnost, ki je dolo-
čena za opravljanje dejavnosti 
- da ima poslovni prostor, raz-
en v primerih, ko ta ni potre-
ben, 
- da mu ni s pravnomočno od-
ločbo sodišča prepovedano sa-
mostojno opravljanje ustrezne 
dejavnosti oz. poklica, 
- da je poravnal vse zapadle 
davčne in druge družbene ob-
veznosti, 
- da izpolnjuje morebitne dru-
ge, s posebnimi predpisi dolo-
čene pogoje. 

KAKO DO POSLOVNIH 
PROSTOROV 
V CELJU? 

v okviru Samoupravne stanovanjske skupnosti ob-
čine Celje deluje Komisija za določanje namembnosti 
in oddajo poslovnih prostorov v najem (v nadaljnem 
besedilu KPP). 

Zbiranje in evidentiranje vlog za pridobitev poslov-
nega prostora opravlja Samoupravna stanovanjska 
skupnost (v nadaljnem besedilu SSS), katera jih po-
tem posreduje KPP v obravnavo in odobritev. Pri 
dodeljevanju poslovnih prostorov .se upošteva defici-. 
tarna dejavnost in ODLOK o namembnosti in gradnji 
poslovnih prostorov v občini Celje (UL SRS št. 18 74) 
kateri določa, katere dejavnosti se lahko opravljajo v 
določenih ulicah in trgih. 

V sedanjem času ni možna pridobitev poslovnega 
prostora v najem v novih zgradbah razen direktnega 
nakupa od investitorja gradnje novega objekta. Po-
slovni prostor se dodeli novemu najemniku ko neki 
najemnik odpove poslovni prostor ali preneha z de-
lom. 

V Zidanškovi ulici se načrtuje v okviru prenove 
mestnega jedra ureditev okoli ca. 10 lokalov za stori-
tveno dejavnost iz evidentiranih deficitarnih storitev 
pod nazivom OKOPI. 

V tem območju je možnost pridobitev poslovnega 
prostora s soudeležbo finančnih sredstev za izvedbo 
adaptacije posameznega poslovnega prostora. Intere-, 
sente za Okope zbira SSS. Natečaj bo po izgotovlje-
nem projektu (predvidoma v letu 1982) objavljen v 
dnevnem časopisju. V tem natečaju bodo navedene 
dejavnosti katere so predvidene, predračunski znesek 
in potrebno finančno sodelovanje. Evidentirane inte-
resente bo SSS pismeno obvestila o datumu razpisa. 
Skupnost za zaposlovanje bo lahko informirala zainte-
resirane reflektante, da se udeležijo natečaja. 

ZEMLJIŠČA ZA GRADNJO 
STANOVANJ IN DELA VNIC 

v skladu s programom pridobivanja stavbnih zem-
ljišč v občini Celje bodo v letu 1982 na razpolago 
naslednja zemljišča za gradnjo stanovanjskih oziroma 
obrtnih objekto^v: 

Zazidalni načrti - Ostrožno 15 lokacij. Zg. Hudinja 12 
oz. 4 lokacije, Ljubečna 25 lokacij in Dobrna 8 lokacij. 

V teh naseljih je mogoče del stanovanjskih objektov 
nameniti tudi za opravljanje obrtnih dejavnosti, ki ne 
povzročajo hrupa, dodatnih površin in so namenjene 
za potrebe občanov v določenem kraju. Gradnja obrt-
nih prostorov je mogoča na določenih lokacijah za 
druge vrste obrti, ki povzroča hrup in potrebuje več 
zemljišč. 

Vse posle v zvezi z oddajo stavbnih zemljišč, izde-
lavo lokacijske dokumentacije in pridobivanje potreb-
nih soglasij opravlja v občini Celje Zavod občine Celje 
za planiranje in izgradnjo, Aškerčeva 14, kjer je mo-
goče dobiti tudi vse druge informacije o gradnji teh 
objektov. Zemljišča se oddajajo praviloma na podlagi 
javnega razpisa in s sklenitvijo pogodbe. Investitor je 
dolžan v določenem roku po podpisu pogodbe plačati 
sorazmeren del stroškov pridobivanja zemljišč in iz-
gradnje komunalnih naprav. 

SLOVENSKE KONJICE 

MED RAZVITIMI 
OBČINAMI 
Občina Slovenske Konjice 

je v zadnjih nekaj letih dose-
gla sorazmerno velike rezul-
tate in se uvrstila že med 
srednje razvite občine v SR 
Sloveniji. V občini živi 
20.599 prebivalcev, od tega je 
33,8% zaposlenih v družbe-
nem sektorju. 

V gospodarstvu je najmoč-
nejša panoga industrija, v 
kateri so najbolj razvite ko-
vinska, kovaška, usnjarsko 
kemična in lesna stroka, pa 
tudi gradbeništvo, trgovina 
in obrtna dejavnost. 

Razvoj zasebne obrti je bil 
v preteklih letih v konjiški 
občini različen po strokah in 
poklicih. Nekdanjo pretežno 
storitveno obrt, usmerjeno 
zlasti v popravila in vzdrže-
vanja, so sedaj počasi nado-
mestile proizvodne obrti, ki 
poskušajo nadomestiti uvo-
žene dele z doma narejenimi 
in seveda tudi uporabljati 
domače surovine. 

Iz potreb organizacij zdru-
ženega dela smo ugotovili, 
da je v naši občini trenutno 
največja potreba po ključav-
ničarstvu, orodjarstvu, stru-
garstvu, galvanizerstvu, ter-
mični obdelavi kovin, bruše-
nju raznih orodij, vzmetar-
stvu ter livarstvu in nadalje 
še po gradbenem vzdrževa-
nju ter vzdrževanju naprav 
kot so popravilo aparatov, 
merilnih instrumentov, po-

pravila in vzdrževanje pisal-
nih strojev - finomehanika 
ter popravilo in vzdrževanje 
kmetijskih strojev. 

Čeprav smo pridobili obrt-
nika, ki ima modelno mizar-
stvo se še vedno kaže tudi 
potreba po takšni dejavno-
sti, prav tako tudi po elektro-
mehaniki, livarstvu v celoti, 
vulkanizaciji, metalizaciji. 
ščetkarstvu in tapetništvu. 

Naštete dejavnosti so tiste 
prednostne dejavnosti, za 
katere smo v občini zaintere-
sirani, oziroma, da se razvija-
jo kot individualna obrtna 
dejavnost. 

Pri tem pa naj poudarimo 
tudi dejstvo, da v naši občini 
še vedno primanjkuje oseb-
nih storitvenih obrtnih de-
javnosti, seveda pa moramo 
pri tem izvzeti frizerstvo, ko-
zmetiko, fotografiranje in 
urarstvo. 

Naj omenimo še to, da je v 
občini Slovenske Konjice 
problem poslovnih prosto-
rov za obratovalnice še ve-
dno prisoten. Ta problem re-
šujemo od primera do pri-
mera, največkrat na ta način, 
da prosilcem za obrtno dovo-
ljenje pristojne inšpekcijske 
službe podajo strokovna na-
vodila, kako si lahko v sklo-
pu svojih stanovanjskih pro-
storov uredijo tudi lastne po-
slovne prostore za svoj" 
obrtno dejavnost. 
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MOŽNOSTI ZA ZDRUŽEVANJE 
DELA IN SREDSTEV 

v srednjeročnem obdobju 
1981-1985 bo poudarek 
predvsem na pospeševanju 
deficitarnih dejavnosti. Naj-
večje ugodnosti za razvoj bo-
do imele tiste storiteve, kate-
rih opravljanje je namenjeno 
zadovoljevanju vsakodnev-
nih potreb občanov v njiho-
vih gospodinjstvih. Posa-
mezni obrtniki bodo uživali 
ugodnosti tudi v primerih, 
če bodo imeli opravljenega 
več kot 25% prometa iz tega 
naslova. 

Posebna pozornost bo da-
na tudi razvijanju sodelova-
nja med združenim delom in 
zasebnim sektorjem obrti. S 
posebno anketo bodo v letu 
1982 zbrane potrebe organi-
zacij združenega dela s po-
dročja industrije in gradbe-
ništva po kooperacijskih po-
vezavah z obrtniki. Le-ti naj 
bi se vključevali v proiz-
vodni proces ter prevzemali 
dela oziroma posamezne fa-
ze proizvodnega procesa. 

Večja in cenejša proiz-
vodnja hrane je ena od te-
meljnih komponent srednje-
ročnega razvojnega progra-
ma. V zvezi s tem bodo vla-
gani družbeni napori za raz-
voj kmetijske proizvodnje in 
v zvezi s tem tudi spremljajo-
če storitvene obrtne dejav-
nosti zlasti kovaška in kolar-
ska storitev ter popravilo 
kmetijskih strojev in traktor-
jev. 

Obratovalnico samostoj-
nega obrtnika lahko ustano-
vi, kdor izpolnjuje te pogoje: 

- da je opravilno sposo-
ben, 
- da ni v delovnem raz-
merju, 

- da ima strokovno izo-
brazbo oziroma z delom pri-
dobljeno delovno zmožnost, 
ki je določena za opravljanje 
dejavnosti, 

- da mu ni s pravnomočno 
odločbo sodišča prepoveda-
no samostojno opravljanje 
ustrezne dejavnosti oz. po-
klica, 

- da ima poslovni prostor, 
razen v primerih, ko ta ni po-
treben, 

- da je poravnal vse za-
padle davčne in druge druž-
bene obveznosti, 

- da izpolnjuje morebitne 
druge s posebnimi predpisi 
določene pogoje, le-te pred-
pisuje glede poroštva odlok 
o davkih občanov. 

V občini Laško zasledimo 
deficitarnost zlasti pri na-
slednjih gospodarskih dejav-
nostih: krojaštvo in ši-
viljstvo, čevljarstvo, teracer-
stvo in kamnoseštvo, mizar-
stvo, zidarstvo in fasader-
stvo, kleparstvo, popravilo 
vodovodnih instalacij in in^ 
stalacij za centralne kurjave, 
popravila elektroinstalacij, 
poravilo gospodinjskih stro-
jev, radijskih in TV spreje-
mnikov, kemično čiščenje 
oblek, pletiljstvo, veziljstvo, 
sodarstvo, pranje krpanje in 
likanje perila, krpanje noga-
vic, sedlarstvo vprežne opre-
me, podkrovsko kovaštvo, li-
kanje oblek. 

Ostale dificitarne dejavno-
sti pa so še: 

vodovodno instalaterstvo 
in instalaterstvo centralnih 
kurjav, elektroinstalaterstva, 
avtomehanika, avtoklepar-
stvo in avtoelektrika, pranje 
in mazanje vozil, popravilo 
kmetijske mehanizacije, po-
pravilo dvokoles in mope-
dov. 

Poleg teh dejavnosti se po-
javljajo še dejavnosti, ki so 
deficitarne z vidika koopera-
cije z OZD (strugarstvo, klju-
čavničarstvo, orodjarstvo, le-
sostrugarstvo in druge). 

Pomanjkanje storitvene 
obrti je prisotno zlasti na po-
deželju. Neizkoriščene pa so 
možnosti za razvijanje kmeč-

kega turizma. V občini pa 
imamo že tudi primere sufi-
citarnosti nekaterih dejavno-
sti - to so avtoprevozniki. V 
tej dejavnosti zaposlovanje 
ni več perspektivno. Potreba 
bi bila le še po avtoprevozni-
ku, ki se ukvarja izključno z 
manjšimi prevozi kot stori-
tve občanom. 

Deficitarnost posameznih 
dejavnosti se bo ugotavljala 
vsako leto z resolucijo. 

Ker pa so obrtne dejavno-
sti v glavnem locirane v La-
škem in Radečah, je večje 
pomanjkanje čutiti pred-
vsem na nerazvitih predelih 
občine. Napori občine so 
usmerjeni v vzpostavljanje 
pogojev za hitrejši razvoj 
obrtnih dejavnosti, zlasti v 
deficitarnih strokah in na 
manjrazvitih območjih. 
Eden izmed takšnih ukrepov 
je tudi ustrezna davčna poli-
tika oziroma olajšave pri od-
meri davkov za tiste obrtne 
dejavnosti v občini, ki jih je 
treba glede na potrebe obča-
nov nujno pospešeno razvi-
jati. 

Odlok o davkih občanov 
ter spremembe tega odloka 
so v letu 1979 občutno pove-
čale kriterije olajšav in opro-
stitev plačil obveznosti pri 
opravljanju obrtnih dejavno-
sti. Tako se glede na potrebe 
storitvenih strok kot so: kro-
jaštvo, šiviljstvo, frizerstvo, 
čevljarstvo, kolarstvo, urar-
stvo itd. zavezancem, ki te 
storitve opravljajo zniža od-
merjeni davek za 30%. 

Nadalje se poleg že ome-
njene oljašave se priznavajo 
oprostitve pri odmeri davka 
zavezancem, ki so prvič v ob-
čini ustanovili obrtno delav-
nico in pričeli z obrtno de-
javnostjo, vendar le pod po-
gojem, da obrtno dejavnost 
opravljajo na območju obči-
ne Laško ter, da se pismeno 
zavežejo, da bodo to dejav-
nost neprekinjeno opravljali 
vsaj 5 let. 

Navedena oprostitev zaje-
ma sledeče: 

a. Za deficitarne dejavno-
sti je prvo leto poslova-
nja 100% olajšava dav-
ka, za drugo leto pa 50% 
olajšava davka. 

B. Za ostale dejavnosti pa je 
prvo leto poslovanja 50% 
olajšava pri odmeri dav-
ka, drugo leto poslovanja 
pa 25% olajšava. 

Vendar v primeru odjave 
obrti pred potekom 5. let je 
zavezanec dolžan povrniti 
celotno priznano vsoto olaj-
šave s pripadajočimi 
obrestmi. 

Vseh navedenih olajšav pa 
ne morejo koristiti zavezan-
ci, ki opravljajo avtoprevoz-
niško dejavnost in pa tisti, ki 
opravljajo dejavnost kot po-
stranski poklic. 

Delavci na začasnem delu 
v tujini lahko pridobe stano-
vanja in poslovne prostore v 
občini Laško na dva načina, 
in sicer, da si jih zgrade sami 
ali pa, da jih kupijo v organi-
zirani in usmerjeni družbeni 
gradnji, ki jo izvaja Samo-
upravna stanovanjska skup-
nost občine Laško. Ker je 
prvi način bolj ali manj znan 
se podrobneje dotikamo le 
drugega. 

S temelji plana za obdobje 
1981-1985 je Samoupravna 
stanovanjska skupnost pre-
dvidela organizirano gradnjo 
34 stanovanj in sicer v na-
slednjih naseljih: Laško, Ra-
deče, Rimske Toplice, Zida-
ni most, Jurklošter, Breze, 
Svibno in v Rečici. V La-
škem r̂ e bo gradnja odvijala 
v sosesk« Debro - nasproti 
Zdravilišča Laško ob že ob-
stoječih stanovanjskih ob-
jektih, skladno z zazidalnim 
načrtom, ki predvideva, da 
bo v soseski prebivalo pri-

bližno 3000 občanov, da bo v 
njej šola, vrtec, trgovina in 
storitvene dejavnosti. V Ra-
dečah bo družbena gradnja 
stanovanj potekala v soseski 
Kolonov graben, ki leži ob 
cesti Radeče-Krško pod 
bencinsko črpalko in se na-
vezuje na že prej obstoječo 
družbeno gradnjo stanovanj. 
V soseski je predviden otro-
ški vrtec že v prvi fazi in v 
tretji fazi gradnje manjše sa-
mopostrežne trgovine. V 
Rimskih Toplicah bodo sta-
novanja zgrajena na Ogečah, 
kjer se že kažejo prvi zamet-
ki bodočega centra, saj je tu 
locirana pošta. Krajevna 
skupnost, knjižnica in konč-
no tudi šola in vrtec. V vseh 
ostalih krajih kjer je predvi-
dena družbena gradnja se bo 
le-ta odvijala skladno z urba-
nistično dokumentacijo 
bržda pa v njihovih centrih. 

V okviru navedene grad-
nje bodo stanovanja kupova-
le delovne organizacije in de-
lovne skupnosti za potrebe 
svojih delavcev, samouprav-
na stanovanjska skupnost za 
potrebe solidarnostnih upra-
vičencev^ in zainteresirani 
posamezniki za lastne potre-
be. Slednji pa so lahko tudi 
delavci na začasnem delu v 
tujini, ki ne morejo ali ne že-
lijo zgraditi lastne stanovanj-
ske hiše. Gradnja praviloma 
traja od 12-18 mesecev, ku-
piti pa bo mogoče enosobno, 
dvosobno ali trosobno stano-
vanje s pritiklinami. Oprema 
stanovanj bo standardna, 
zainteresirani kupec pa lah-
ko po posebnem naročilu in 
eventualnem doplačilu izbe-
re tudi drugačno opremo tal 
in sten kot je s projektom 
predvidena. Stanovanje bo 
treba plačati do konca grad-
nje, običajno je vsak kupec 
doslej moral plačati kupnino 
v tem času v petih različno 
visokih obrokih. Izhodiščna 
oz. predračunska cena je 
znana takoj, ko samouprav-
na stanovanjska' skupnost 
gradnjo odda izvajalcu in je 
običajno precej nižja od 
končne, t. j. obračunske 
cene. 

Poslovni prostori v občini 
Laško so bodisi privatna 
lastnina nosilcev obrtne de-
javnosti ali pa družbena last 
v najemu nosilcev obrti. Vsi 
poslovni prostori, ki so druž-
bena lastnina so vseskozi za-
sedeni in se le redkokdaj iz-
prazne vsled prenehanja 
obrti. Zato je edina perspek-
tiva delavcev na začasnem 
delu v tujini, ki bi želeli po-
slovne prostore pridobiti, da 
si jih zgrade sami. V sose-
skah, kjer se bo odvijala 
družbena gradnja stanovanj 
poslovni prostori niso pre-
dvideni izvzemši sosesko 
Debro. Tu je predvidena 
gradnja manjših obrtnih de-
lavnic za storitvene obrti, ki 
pa se bo odvijala v zasebnem 
aranžmaju, vendar na zemlji-
šču, ki je družbena last in 
pod določenimi pogoji. 

Vse potrebne informacije 
o nakupih stanovanj v orga-
nizirani in usmerjeni stano-
vanjski gradnji se lahko do-
be na sedežu Samoupravne 
stanovanjske skupnosti ob-
čine Laško, v Laškem Titova 
3/1 vsak dan od ponedeljka 
do petka in sicer od 7.00 do 
15. ure. 

Konkretne informacije je 
možno dobiti pri občinskih 
upravnih organih vsak de-
lovni dan, razen ob sobotah, 
in sicer od 7. do 15. ure (ob 
sredah do 17. ure). Za infor-
macije se je treba zglasiti v 
sprejemni pisarni upravnih 
organov občine Laško. 

V četrtek, 31. 12. 1981 je 
možno dobiti informacije le 
do 12. ure. 

POTREBE PO DELAVCIH V LETU 1982 NEKATERIH 
DELOVNIH ORGANIZACIJ CELJSKEGA OBMOČJA 

LIK .SAVINJA« CELJE 
8 mizarjev 
15 obdelovalcev lesa 
manjše število NK delavcev 

• NIVO« CELJE 
9 KV zidarjev 
6 KV tesarjev 

TOVARNA NOGAVIC POL-
ZELA 
3 pletilce 
4 šivalke 

•AERO« CELJE 
kandidati za zaposlitev se naj pri-
javijo z vlogo in prejeli bodo vse 
željene informacije 

TOZD PREDILNICA LAŠKO 
1 transportnega delavca 
1 previjalca preje 

TOZD PAPIRNICA RADEČE 
več delavcev za delo v proiz-
vodnji in dodelavi papirja. Za ta 
dela pridejo v poštev delavci s 
poklicno šolo tehnične smeri in 
niso starejši od 35 let 

STEKLARNA ROGASKA SLA-
TINA 
6 K V steklopihalcev - pomočniki 
4 KV steklopihalcev - mojstri 
2 K V strojna steklarja 
1 KV zidar - šamoter 
10 KV steklobrusilcev 

•OBNOVA« CELJE 
več KV delavcev, naslednjih po-
klicev: 
soboslikar, zidar, stavbni klepar, 
tesar 

•EMO« CELJE 
3 dipl. ing. elektrotehnike 
2 dipl. ing. strojništva 
3 strojne inženirje 
3 ing. elektrotehnike 
1 varnostnega inženirja 
2 strojna tehnika 
1 varilskega tehnika 
1 kemijskega tehnika 
4 strojne delovodje 
6 strugarjev 

1 stavbnega kleparja 
12 varilcev 
1 elektromonterja 
2 šamoterja 
2 ličarja 
47 ključavničarjev 
2 žerjaverja 
14 stiskalničarjev 
16 pomožnih ključavničarjev 
5 plamenskih rezalcev 
6 obločnih varilcev 
3 varilce za varenje v zašč. atmos. 
4 voznike viličarja 
8 pomožnih strojnikov 
3 lužilce 
10 pomožnih emajlerjev 

SIP« ŠEMPETER V SAV. DO-
LINI 
6 KV varilcev za varjenje strojnih 
delov (v zaščiti CO2) 
4 delavce za posluževanje stiskal-
nic 
1 dipl. ing. strojništva 

• DOM-BIRO. ŠMARJE PRI 
JELŠAH 
5 ključavničarjev s končano po-
klicno šolo 
5 strugarjev-oblikovalcev kovin s 
poklicno šolo 
10 stavbenih kleparjev in mon-
terjev ventilacijskih naprav s po-
klicno šolo 
3 KV zidarje 
2 KV slikopleskarja 
2 KV monterja ogrevalnih na-
prav 

»TIM« LAŠKO 
strokovnjaki na področju razvoja 
hidro in termoizolacij ter investi-
cijske opreme 
lesni strugarji 
pomožni delavci v lesni indu-
striji 

RUDNIK LAŠKO 
rudarji 
pomožni delavci za dela v ru-
dniku 

RAZVOJNI CENTER CELJE 
vabi v prihodnjerft letu k sodelo-
vanju več diplomiranih gradbe-

nih inženirjev z znanjem in prak-
so pri izvajanju investicijskih del 
v tujini, več diplomiranih inže-
nirjev ustreznih strok za področ-
je prenosov tehnologij in uvaja-
nje materialne proizvodnje in 
več strokovnjakov s področja in-
formacijskih sistemov in raču-
nalništva. 

Z odlokom E.p. štev. 
504 od 19. 11. 1981 (Ur. 
list SFRJ, štev. 64-4/12-
81) je ZIS zmanjšal vre-
dnost blaga, ki ga doma-
či potniki, ki prihajajo iz 
tujine smejo vnašati v 
SFRJ, brez plačila carin-
skih dajatev od skupnih 
1500 din na 200 din. Torej 
lahko državljani SFRJ 
(tudi tisti, ki so na zača-
snem delu v tujini) ob 
vsakokratnem prihodu v 
SFRJ brez plačila carin-
skih dajatev uvozijo bla-
go v skupni vrednosti do 
200 dinarjev. 

Delavci, ki so na zača-
snem delu v tujini, pa 1 
lahko še nadalje enkrat tj 
letno uvozijo brez plači- a 
la carinskih dajatev 1 
predmete, ki niso name- ] 
njeni preprodaji do 
skupne vrednosti 5000 
din. 

ŠENTJUR 

ZASEBNO DELO IN 
USTANAVLJANJE POZD 

Občina Šentjur se je v 
osemdesetih letih dinamič-
no razvijala, kljub temu pa 
dosežena stopnja razvitosti 
proizvajalnih sil in odnosov 
ne zagotavlja podlage za 
odvijanje vseh družbenih 
funkcij. Zato bomo še naprej 
stremeli za tem, da se naše 
območje hitreje razvija kot 
ostali slovenski prostor. Na-
črtovana je 4% rast realnega 
družbenega proizvoda, pri 
čemer ni upoštevana tovarna 
energetske opreme, ki bo 
predvidoma pričela z obrato-
vanjem leta 1982 in bo dvig-
nila rast na 8%. V srednje-
ročnem planu je posebej 
poudarjen hitrejši razvoj 
kmetijstva. Zaradi potrebe 
po hitrem izboljšanju oskrbe 
s hrano, zmanjšanja uvozne 
odvisnosti in večje možnosti 
izvoza je povečanje proiz-
vodnje hrane oz. proizvodnje 
v kmetijstvu ena izmed 
osnovnih prioritet gospodar-
stva v naši občini. V tem 
srednjeročnem obdobju bo 
fizični obseg kmetijske pro-
izvodnje hitro naraščal za 
4%, od tega v družbenem 
sektorju 12%, v zasebnem pa 
3%. Da bi dosegli načrtovane 
naloge je potrebno uveljavit' 
družbeni interes za zaščito 
kmetijskih zemljišč, zausta-
viti drobljenje in s progra-
mom izboljšati in združevati 
zemljo zaradi skupne obde-
lave v proizvodnih skupno-
stih. Osnovna usmeritev pro-
izvodnje v družbenem sek-
torju bo živinoreja in sadjar-
stvo. V zasebnem sektorju je 
osnovna naloga vključeva-
nje kmetijskih proizvajalcev 

v neposredne" proizvodno-
dohodkovne odnose, kjer 
bodo kot zaposleni v OZD 
soustvarjali in odločali o re-
zultatih proizvodnje. Osnov-
na proizvodnja usmeritev v 
zasebnem sektorju bo živi-
noreja, dopolnilna dejavnost 
pa bo dosežena s proiz-
vodnjo črnega ribeza in ja-
bolk. 

V občini imamo poleg 
kmetijstva in gozdarstva še 
kovinsko predelovalno indu-
strijo, lesno industrijo, obu-
tveno, tekstilno, živilsko pre-
delovalno, kemično industri-
jo in gradbeništvo. Najmoč-
nejša je kovinsko predelo-
valna industrija, v kateri 
imamo trenutno tri delovne 
organizacije, ki predvidevajo 
v tem srednjeročnem obdob-
ju precejšnje povečanje ka-
pacitet. Leta 1982 bo pričela 
obratovati tovarna energet-
ske opreme. Tovarna bo za-
poslila okoli 370 delavcev, 
od tega bo več kot polovica 
novih delovnih mest. 

Razvojna gibanja osnov-
nih gospodarskih dejavnosti 
v občini zlasti kmetijstva in 
industrije ter s tem povezane 
večje potrebe po hitrejšem 
razvoju dopolnilnih dejavno-
sti so spodbudile tudi rast 
drobnega gospodarstva, de-
loma kot pomembnega de-
javnika v procesu proiz-
vodnje, transportnih in dru-
gih storitev, deloma pa tudi 
v pokrivanju potreb obča-
nov po različnih proizvodih 
in storitvah. Tako je pov-
prečna letna stopnja rasti 
števila obrtnih obratov v 
preteklih petih letih znašala 

nad 10%, pri čemer so se ka-
zala čedalje očitnejša struk-
turna nesorazmerja med 
rastjo zmogljivosti cestnega 
transporta preko realnih po-
treb gospodarstva in obča-
nov na eni in zaostajanjem 
vrste drugih storitvenih de-
javnosti na drugi strani, ob 
hkrati dokaj neuravnoveše-
nem prostorskem razvoju. 
Ta neskladja in zaostajanje 
zaposlenih pod možnostmi 
in potrebami v tej panogi, 
terjajo v nadaljnjem razvoju 
večjo skladnost v ukrepih te-
koče ekonomske politike. 

Naravnati je potrebno ob-
seg in oblike materialnih 
spodbud v okviru davčne in 
prispevne politike, doseči 
večjo selektivnost v krediti-
ranju malega gospodarstva, 
zagotoviti primeren vpliv 
obrtnih asociacij pri povezo-
vanju malega gospodarstva z 
ostalimi nosilci dejavnosti, 
zagotavljanje večjih možno-
sti pri urejanju in gradnji po-
slovnih prostorov ob upošte-
vanju ustreznega razvoja 
vsega področja občine, omo-
gočiti vključevanje vračajo-
čih zdomcev v drobno go-
spodarstvo. 

Možnosti za zaposlovanje 
v OZD so majhne, saj se še 
sedaj mora veliko število de-
lavcev iz naše občine voziti 
na delo drugam, obstojajo pa 
možnosti združevanja dela 
in sredstev v zasebnem delu 
ift ustanavljanja POZD. Pri 
tem je problem poslovnih in 
stanovanjskih prostorov, ki 
jih praktični ni na razpolago, 
so pa mužnosti izgradnje 
zato predvidenih območjih. 



ŽALEC 

SPODBUJALI BOMO RAZVOJ OBRTI 
Večina naših delavcev, ki so na zača-

snem delu v tujini bo tudi letos priča-
kala novo leto v krogu svojcev in znan-
cev v domovini. 

Marsikdo med njimi, ki bi se želel 
vrniti v domovino, bo te dni izkoristil, 
da bi se tem bolje informiral o možno-
stih zaposlitve, stanovanja, graditve 
hiše ali pogojih za obrtno dejavnost. V 
občini že več let prakticiramo razgovo-
re po KS, ki so postali ena izmed naj-
važnejših oblik informiranja naših de-
lavcev na začasnem delu v tujini. 

Upamo, da bodo sicer okrnjene in-
formacije nudile vpogled v naša načr-
tovanja, objavljeni postopki za prido-
bitev raznih dovoljenj pa marsikomu 
skrajšali nepotrebno pot. 

Razvojne usmeritve v naslednjem 
letu 

Ce izhajamo iz razvojnih usmeritev 
»DRUŽBENEGA PLANA OBCINE 
ŽALEC ZA OBDOBJE 1981-1985« ter 
ocene doseženih rezultatov v letu 1981, 
bo v letu 1982 težišče aktivnosti 
usmerjeno v: 

- nadaljnje uveljavljanje in poglab-
ljanje socialističnih samoupravnih 
družbenoekonomskih odnosov 

- nadaljno krepitev izvozne sposob-
nosti gospodarstva in zmanjšanju 
uvozne odvisnosti 

- pospeševanju in dolgoročnemu 
organiziranju proizvodnje hrane in so-
lidnejše preskrbe prebivalstva 

- usmerjanju naložb v takšne pro-
grame, ki zagotavljajo izvozno usmer-
jenost in najvišjo dohodkovno učinko-
vitost 

Tako načrtuje gospodarstvo občine 
Žalec v letu 1982 naslednje stopnje ra-
sti posameznih ekonomskih kategorij 

- stopnja rasti družbenega proiz-
voda bo 3-4% 

- zaposlovanje bo naraščalo po 
stopnji 1%, kar je znatno nad republi-
ško resolucijo (0,5%) 

- izvoz bomo povečali za 10%, uvoz 
pa samo za 5% 

- delež investicij v družbenem pro-
izvodu bo 18% 

Pri investicijah bo poudarek pred-
vsem na dokončanju pričetih prioritet-

nih investicij. Posebno pomembne so 
naslednje: 

- izgradnja regijske mlekarne 
- investicije v primerno kmetijsko 

proizvodnjo 
- ostale, že pričete investicije po 

usmeritvah iz srednjeročnega plana 
1981-1985 

Pri vseh investicijah bomo dosledno 
upoštevali mnenje pristojne komisije 
za oceno investicij, pri realizaciji pro-
grama investicij pa si bomo prizadeva-
li realizirati koncept združevanja sred-
stev gospodarstva. 

Malo gospodarstvo 
Na področju malega gospodarstva 

se bomo v naslednjem letu zavzemali 
za hitrejši in učinkovitejši razvoj s ci-
ljem zagotovitve potreb združenega 
dela in občanov. Se nadalje bomo sti-
mulirali razvoj obrti z ustreznejšo 
davčno politiko, politiko določanja 
cen, kreditno politiko in zagotavljali 
lokacije za razvoj obrti. Prednost bodo 
imele predvsem deficitarne obrtne de-
javnosti. V naši občini so to: zidarstvo, 
fasaderstvo, tesarstvo, inštalaterstvo 
za vodovodno in plinsko napeljavo, 
centralno kurjavo in klima naprave, 
elektro-inštalaterstvo, popravilo mo-
tornih vozil, stavbno in pohištveno mi-
zarstvo, šiviljstvo, krojaštvo in pletil-
stvo, čevljarstvo, frizerstvo in popravi-
la gospodinjske opreme. 

Postopek za pridobitev lokacijskega 
in gradbenega dovoljenja 

Na podlagi znane parcelne številke 
je potrebno ugotoviti ali je na predvi-
deni parceli možna gradnja. Informa-
cije daje zavod za načrtovanje ali Ob-
činski sekretariat za urejanje prostora, 
varstvo okolja in gradbeništvo Žalec. 

V kolikor je na predvideni parceli 
možna gradnja, je potrebno vložiti v 
sprejemni pisarni SO Žalec vlogo za 
ugotovitev zazidljivosti zemljišča. Vlo-
gi je potrebno priložiti: 
- mapno kopijo (dobite jo na Geodet-
ski upravi Žalec), 
- zemljiško knjižni izpisek (dobite ga 
v zemljiški knjigi pri Temeljnem sodi-
šču enote v Ž^cu). 

Kako pridobiti obrtno dovoljenje 
Za opravljanje obrtnih in drugih go-

spodarskih dejavnosti lahko ustanovi-
jo samostojni obrtniki delavnice. 

Obrtno dovoljenje lahko dobi, kdor 
izpolnjuje naslednje pogoje: 

- da je opravilno sposoben 
- da ni v delovnem razmerju 
- da ima strokovno izobrazbo oziro-

ma da je strokovno usposobljen za 
opravljanje dejavnosti 

- da mu ni s pravnomočno odločbo 
sodišče prepovedalo samostojno 
opravljanje določene dejavnosti oziro-
ma poklica 

- da ima poslovni prostor, razen v 
primerih, ko ta ni potreben 

- da je poravnal vse zapadle davke 
in druge obveznosti 

- da izpolnjuje morebitne druge, s 
posebnimi predpisi določene pogoje 

Vsa napotila v zvezi z ustanovitvijo 
obrtne dejavnosti daje Komite za pla-
niranje in družbenoekonomski razvoj 
pri SO Žalec. 

Novoletni razgovori 
Vsem delavcem na začasnem delu v 

tujini, ki bodo na praznovanju novega 
leta v domovini priporočamo, da se ob 
prihodu povežejo s svojo krajevno 
skupnostjo. Krajevne skupnosti v ob-
čini so zadolžene za izvedbo novolet-
nih razgovorov. Na njih bodo podane 
vse informacije in napotila v zvezi s 
položajem delavcev ob stalni vrnitvi v 
domovino; možnosti zaposlitve, odpi-
ranje zasebne obrti, vzgoje in varstva 
otrok itd. 

V primeru potrebe oz. interesa KS 
bodo na razgovoru sodelovali tudi 
predstavniki občinskih upravnih orga-
nov. 

Kdaj boste lahko urejali upravne za-
deve 

Občinski upravni organi delajo: 
- v ponedeljek in sredo od 6-16. ure 
- v torek in četrtek od 6-14. ure 
- v petek od 6-12. ure 
- ob sobotah (dežurna služba za naj-

nujnejše zadeve od 7-12. ure) 

OBVEŠČA 
1. Pravilnik o kreditih občanom na podlagi prodaje 
konvertibilnih deviz 

- pravico do kredita dobi občan, če proda banki 
konvertibilne devize in nepreklicno veže njihovo di-
narsko protivrednost 

- višina kredita je 200% od vezane dinarske proti-
vrednosti prodanih konvertibilnih deviz 

- banka ne preverja namenske porabe kredita - zne-
sek kredita se nakaže na hranilni račun občana 

- najdaljša doba vračanja kredita je 5 let 
- vezana sredstva banka ne obrestuje, kredit pa daje 

po 8% letni obrestni meri. 

2. Pravilnik o kreditih občanom na podlagi namen-
skega dinarskega varčevanja ali na podlagi prodaje 
konvertibilnih deviz 

- pravico do kredita dobi občan, če proda banki 
konvertibilne devize in nepreklicno veže njihovo di-
narsko protivrednost oz. namensko dinarsko varčuje 

- višina kredita je 250% od vezane dinarske proti-
vrednosti prodanih konvertibilnih deviz oz. od 
150%-300% pri namenskem dinarskem varčevanju od 
1-3 let 

- nameni kreditiranja: 
1. nakup starih stanovanj ali stanovanjskih hiš 
2. plačilo stroškov za vzdrževanje oz.''adaptacijo sta-

novanja ali stanovanjske hiše 
3. nakup materialov in naprav za varčevanje z ener-

gijo 
4. plačilo stroškov za telefonski priključek 
5. plačilo stroškov za priključek na električno 

omrežje, toplotno ogrevanje, na vodovodno omrežje in 
kanalizacijo za stanovanja in stanovanjske hiše 

6. popravilo avtomobilov in kmetijskih strojev 
7. plačilo uvoznih dajatev 
8. plačilo vpisnine za izredno šolanje 
9. plačilo individualnih pripomočkov in drugih pri-

pomočkov in storitev rehabilitacije 
10. nakup apartmaja ali počitniške hišice, ki jih gra-
dijo organizacije združenega dela, če s,e s tem poveču-
jejo turistične kapacitete 

- doba vračanja kredita je odvisna od namena in 
znaša do 12 mesecev (namen pod točko 7 in 8) oz. do 5 
let 
- obrestna mera za vezana sredstva je 1% za kredit pa 
10% oz. če se občan odpove 1% obrestim na vezana 
sredstva obračunava banka 9% obrestno mero za kre-
dit 

3. Pravilnik o stanovanjskih posojilih občanom 

- pravico do kredita dobi občan, če proda banki 
konvertibilne devize in nepreklicno veže njihovo di-
narsko protivrednost oz. namensko dinarsko varčuje 
- višina kredita je 250% od vezane dinarske protivre-
dnosti prodanih konvertibilnih deviz oz. od 
350%-750% pri namenskem dinarskem varčevanju od 
3-10 let 
- čakalna doba za pridobitev kredita na osnovi odpro-
daje konvertibilnih deviz je 6 mesecev 

- namen kredita: 
1. nakup ali gradnja stanovanja oz. stanovanjske 

hiše 
2. nakup komunalno opremljenega zemljišča 
3. plačilo stroškov za komunalno opremljanje, ipd. 
- doba vračanja kredita je od 2-15 let 
- obrestna mera za kredit je 5%, vezana sredstva se 

ne obrestujejo 
V nadaljevanju navajamo kredite, ki jih daje banka 

občanom, ki se ukvarjajo z obrtno dejavnostjo. 

1. Pravilnik za odobravanje kreditov za osnovna 
sredstva samostojnim obrtnikom 

- pravico do kredita pridobi občan, če veže za dolo-
čen čas dinarje v višini 30% od željenega kredita. V 
kolikor poseduje tujo valuto jo predhodno odproda 
banki. 

- namen kreditiranja: 
1. za gradnjo, adaptacijo ali nakup poslovnih prosto-

rov 
2. za nakup domače opreme 
3. za plačilo carine in stroškov uvoza pri nakupu 

uvožene opreme 
4. za nakup rabljene opreme od gospodarskih orga-

nizacij 
- doba vezave sredstev je od 3-11 let, doba odplačila 

kredita pa od 2-10 let 
- najvišji znesek kredita je 800.000 dinarjev 
- vezana sredstva so obrestovana po 7,5% in je kre-

dit 8% za storitveno obrt, 10% za proizvodno in 11% za 
prevoznike oz. buldožeriste. Ce so vezana sredstva ne 
obrestovana pa je obrestna mera za kredit 4%, 5% oz. 
6%. 

V skladu z veljavnim Pravilnikom o kratkoročnih 
kreditih obrtnikom, daje banka obrtnikom tudi krat-
koročne kredite (do 1. leta) za nakup repromateriala ter 
OD po 11% obrestni meri. 

SOZD HMEZAD - KME-
TIJSKI KOMBINAT ŠMAR-
JE nudi zaposlitev večjemu 
številu delavcev za oprav-
ljanje del in nalog na po-
dročju kovinarske dejavno-
sti v novih poslovnih pro-
storih v Šmarju pri Jelšah 
za inženirja strojništva, za 
več KV varilcev in več KV 
ključavničarjev. 

Zaposlitev nudijo tudi 
priučenim in nekvalificira-
nim delavcem kovinarske 
stroke ter možnosti za uspo-
sabljanje v obliki tečajev in 
drugih oblik strokovnega 
izobraževanja. Zagotavljajo 
primerp« osebne dohodke in 
delovni (ncoje. 

Za kmetijska dela na plan-
tažah Rogatec in Škrbnik 
ter na farmi kokoši Kajnsko 
potrebujejo tudi več delav-
cev. 

Za novo urejeno gostišče v 
Virštanju dajejo v najem go-
stinske prostore za določeno 
obdobje od februarja 1982 
dalje pod pogojem, da inte-
resent sovlaga v opremo. 

Kmetijski kombinat 
Šmarje obvešča, da so mož-
nosti tudi pri urejanju kme-
tij in skupnem vlaganju v 
razširitev proizvodnih 
zmogljivosti. V letu 1982 bo-
do organizirali obrtno ko-
peracijo, predvsem na po-
dročju kovinarstva, zato se 
naj interesenti oglasijo pri 
njih in se dogovorijo o sode-
lovanju oziroma, kaktoo 
strojno opremo bi potrebo-
vali ta takšno kooperacijsko 
sodelovanje v kovinarstvu. 

ŠMARJE PRI JELŠAH 

DROBNO GOSPODARSTVO IN 
DEFICITARNI POKLICI 

Gospodarski razvoj je za-
snovan na povečani produk-
tivnosti, torej na doseganju 
večjega dohodka na zaposle-
nega delavca, kar bomo do-
segli s povečanjem tiste pro-
izvodnje oziroma dejavnosti, 
ki imajo dolgoročne pogoje 
za ustvarjanje višjega dohod-
ka. S tem v zvezi bo posebna 
pozornost posvečena proiz-
vodnji, ki pomembno in traj-
no prispeva k večanju izvo-
za, tehnološko intenzivni 
proizvodnji in storitvam ter 
proizvodnji, ki omogoča raz-
voj na podlagi rasti produk-
tivnosti in racionalizacije 
proizvodnje in ki omogoča 
gospodarno izrabo surovin, 
energije in prostora. 

V občini so primerna za 
prilagoditev tem zahtevam 
zlasti naslednja področja in-
dustrije: 

- predelava nekovin (ste-
klarstvo) 

- živilsko predelovalna in-
dustrija 

- lesno-predelovalna in-
dustrija 

- kovinsko-predelovalna 
industrija 

in kmetijstvo ter zdravili-
ški turizem. 

Vlaganja v naslednjem 
petletnem obdobju bodo 
usmerjena predvsem na ta 
področja. 

Pomembno mesto v raz-
vojnih prizadevanjih bo ime-
lo drobno gospodarstvo, kjer 
se morajo udeleženci iz druž-
benega dogovora o temeljih 
plana zavzemati za razvoj de-
ficitarne obrti skladno po 
vsem območju občine, raz-
voj gostinstva v individual-

nem sektorju in pospeševa-
nje proizvodne obrti na ko-
operacijskih odnosih pred-
vsem za proizvode, ki nado-
meščajo uvoz. 

Zaposlitvene možnosti v 
združenem delu so dane 
predvsem na področjih, ki so 
zgoraj opredeljena kot pre-
dnostna. Zaradi slabe kvali-
fikacijske strukture so priza-
devanja usmerjena v izbolj-
šanje te strukture, kar bo do-
seženo predvsem z zaposlo-
vanjem kvalificirane delov-
ne sile. 

Nosilci razvoja prednost-
nih področij so: 

- predelava nekovin: Ste-
klarna »Boris Kidrič« s toz-
doma v Rogaški Slatini in 
Kozjem 

- živilsko predelovalna: 
Vital Mestinje in Sirarna 
Šmarje TOZD Polnilnica 

- lesnopredelovalna: Bo-
hor Mestinje, Mizarstvo 

- kovinsko-predelovalna: 
Gorenje Rogatec z obratom 
v Bistrici ob Sotli, DOM-BI-
RO TOZD Kovinarstvo in 
KK Šmarje, TOZD Proiz-
vodnja in storitve 

- kmetijstvo: Kmetijski 
kombinat Šmarje 

- zdraviliški turizem: 
Zdravilišče Rog. Slatina, 
Atomske toplice. 

Razvoj drobnega gospo-
darstva temelji kot že rečeno 
na pospeševanju deficitarne 
obrti, proizvodne obrti in go-
stinstva s selektivnim pristo-
pom do kategorije lokala. 
Prostorske možnosti za 
opravljanje deficitarnih de-
javnosti s področja osebnih 
storitev se rešujejo v okviru 

izgradnje novih sosesk, za 
proizvodno obrt pa so pre-
dvidene obrtne cone, kjer je 
možna izgradnja ustreznih 
prostorov. Obstajajo pa tudi 
možnosti adaptacije nekate-
rih objektov v občini za take 
namene. 

Proizvodna obrt naj bo 
preko kooperacijskih odno-
sov pozitivno vplivala na raz-
voj industrije in bila usmer-
jena v proizvodnjo, ki bi na-
domeščala določen uvoz 
proizvodov oziroma sestav-
nih delov. 

Konkretne potrebe zdru-
ženega dela po taki dopolnil-
ni proizvodnji niso evidenti-
rane, prav gotovo pa obstaja-
jo v združenem delu občine 
kakor tudi izven nje in bi jih 
bilo potrebno trenutno ugo-
toviti v direktnih stikih z or-
ganizacijami združenega de-
la, medtem ko bo za bodoče 
potrebno ustrezno informa-
cijo pripraviti. 

Trenutne zaposlitvene 
možnosti v združenem delu 
so evidentirane na Skupno-
sti za zaposlovanje kakor tu-
di potrebe po delavcih v letu 
1982. Informacije o iskanih 
profilih delavcev so na voljo 
na Skupnosti za zaposlova-
nje občine Šmarje pri Jelšah. 

O možnostih na področju 
drobnega gospodarstva so 
informacije na voljo pri 
Obrtnem združenju občine 
Šmarje pri Jelšah s sedežem 
v Rogaški Slatini in pri 
Upravnem organu pristoj-
nem za gospodarstvo SO 
Šmarje pri Jelšah v Šmarju 
pri Jelšah. 



ŽIVA BESEDA 
O GOLTEH 

Posnetek z razširjene 
seje članov poslovnega 
odbora za dograditev 
RTC Golte. Od desne: To-
ne Hladin (direktor DO 
Paka), Jože Melanšek 
(predsednik poslovnega 
odbora), Ivo Gaber (Tito-
vo Velenje), Jože Cerov-
šek (Žalec), Dominik Mi-
klavc (Mozirje), Vlado 
Crešnik (svet občin celj-
skega območja), s hrbtom 
obrnjena: Miro Travner 
in Janez Lenasi (Savinj-
sko-šaleška in celjska 
medobčinska gospodar-
ska zbornica). Beseda je 
tekla živahno, konkretno 
in spodbudno. Rešitev je 
v povezovanju z večjim in 
močnejšim MB 

KAKO JE Z MOŽNOSTMI SMUČANJA NA CELJSKEM 

VLEČNICE SIMBOL BOGATIH? 
Laščani se bodo znašli in šli v druge občine 
CELJE IN MOZIRJE 

Čeprav se sneg samo po-
nuja, so priprave na letošnjo 
zimsko in smučarsko sezono 
v polnem teku in v večini 
primerov tudi zaključene. O 
tem govori tudi podatek, da 
je na celjskem območju na-
red vseh osemnajst smučar-
skih vlečnic, poleg tistih, ki 
čakajo smučarje na Golteh 
in na Rogli. 

Na Golteh bodo letošnje 
cene za vlečnice le nekoliko 
višje od lanskih. Tako bo ce-
lodnevna karta veljala 200 
dinarjev, tedenska 1100 di-
narjev, sezonska pa 2500 di-
narjev. Cena vozovnice za 
povratno vožnjo na gondoli 
pa bo 50 dinarjev. K vsemu 
temu je treba dodati, da 
skupnost za cene velenjske 
občine zaenkrat še ni potrdi-
la teh cen, upravljalci pa ra-
čunajo, da zanje ni bistvenih 
zadrškov in da bodo veljale 
takšne, kot smo jih navedli. 
Seveda pa so upravljalci cen-
tra pod Medvedjakom v veli-
ki akciji, da bi v kolektivih 
prodali večje število vozov-
nic za vlečnice po znižanih 
cenah. 

Tudi v Celju in v Štorah, 
oziroma pri Celjski koči, je 
vse pripravljeno za smuča-
nje. Očitno bodo cene za ce-
lodnevne karte Na gričku, 
Svetini in pri Celjski koči 
med najcenejšimi, zlasti pa 
na Gričku in na Svetini. Si-
cer pa tudi v drugih krajih 
zunaj celjske občine s cena-
mi ne pretiravajo. 

M.B. 
ŠMARJE 

V občini Šmarje pri Jelšah 
zaenkrat ni nikakršne žični-
ce ali vlečnice, ki bi smučar-
jem omogočala ugodno zim-
sko smuko. Priložnostno po-
stavijo dvestometrsko vleč-
nico le pod Bočem, z njo pa 
upravlja Planinsko društvo. 
Vse tudi kaže, da v prihod-
njih letih takšne smučarske 
naprave ne bodo obratovale 
v šmarski občini, saj je moš-
nja denarja, s katero razpola-
ga telesnokulturna skupnost 
v tej občini, premajhna. 

D. S. 

LAŠKO 
Urejena smučišča za turi-

stično-rekreativno dejavnost 

v občini Laško nimajo, pra-
vijo pa, da je za nedeljske, 
manj zahtevne- smučarje, 
vendarle poskrbljeno: na 
Smohorju, kjer obratujejo 
priročne žičnice, prav tako 
pri Gašperjevem domu nad 
Zidanim mostom, ki ga 
upravlja tamkajšnje planin-
sko društvo. Kljub temu pa 
so v laški občini dobro pri-
pravljeni na pričetek smu-
čarske sezone. V okviru do-
govorov in programov se bo 
v mesecu januarju odvijal 
dvotedenski smučarski tečaj 
za učence pobratene šole iz 
Vrbovca, nadaljevali bodo s 
stalno zimsko smučarsko šo-
lo v naravi. Na Lisci bodo 
uživali učenci osnovne šole 
Rimske toplice, laška osnov-
na šola ima rezerviran čas na 
Rogli, za otroke delavcev ra-
deške Papirnice bo poskrb-
ljeno pri Ribniški koči na 
Pohorju, osnovnošolci z Ra-
deč pa bodo v okviru šole v 
naravi preživljali počitniške 
zimske dni na Lisci. Laška 
mladina bo torej gostovala 
na smučiščih drugih občin. 
Ob tem je treba povedati še 
to, da v Laškem že dolga leta 
uspešno deluje smučarski 
klub Zlatorog z zborom uči-
teljev in vaditeljev smuča-
nja. Ta organizira vsako leto 
za otroke svojih članov smu-
čarske tečaje, skupaj z ob-
činsko zvezo telesnokultur-
nih društev. Smučarski stro-
kovnjaki tega kluba bodo so-
delovali tudi v programu 
zimske šole v naravi. Smu-
čarska aktivnost je v občini 
Laško torej na višku, čerav-
no brez ekskluzivnih zim-
sko-športnih centrov. 

M. A. 

ŠENTJUR 
V šentjurski občini sicer ni 
smučarskih vlečnic, ki bi re-
dno obratovale, zato pa si po-
samezne šole ob ugodnih 
snežnih razmerah pomagajo 
s prenosnimi vlečnicami. Te 
popestrijo zimsko veselje 
otrok v zimskih počitnicah 
in tudi tistih, ki so deležni 
obvezne šole v naravi. Take 
vlečnice imajo šole v Šent-
jurju, na Planini in v Sliv-
nici. 

V brigadirskem naselju v 
Šentvidu pri Planini pa prav 
v tem času urejajo objekt, ki 
bo tako koristno zaseden tu-
di v zimskih mesecih, saj so 
tereni okrog njega kot nalašč 
za smuko. Letos bo Vzgoj-
noizobraževalni zavod Šent-
jur prvič povabil v goste 
učence iz podobnega zavoda 
v Karlovcu, ki bodo v zim-
skih počitnicah imeli v Šen-
tvidu smučarsko šolo, seve-
da, če bodo snežne razmere 
ugodne. 

M. P. 

SLOVENSKE KONJICE 
Na Rogli se je smučarska 

sezona že pričela. V času 
praznovanja Dneva republi-
ke je že delovala otcoška 
vlečnica Uniorček, snega pa 
je bilo 20 centimetrov. Pri-
pravljene so tudi ostale vleč-
nice v skupni dolžini 4100 
metrov, in z zmogljivostjo 
23Q0 smučarjev na uro. Ko 
bo zgrajena vlečnica Ostru-
ščica, se bodo zmogljivosti 
povečale še za 1800 smučar-
jev na uro. Za dnevno karto 
bo potrebno odšteti ob sobo-
tah, nedeljah in praznikih 
200 dinarjev, za otroke do 14 
leta 150 dinarjev, ostale dne-
ve pa za odrasle 180 dinarjev 
in za otroke do 14 leta 140 
dinarjev. Poldnevna karta za 
sobote, nedelje in praznike 
velja za odrasle 150 dinarjev 
in za otroke 130 dinarjev, 
ostale dneve pa za odrasle 
130 dinarjev in za otroke 110 
dinarjev. Za tedensko karto 
pa bo treba odšteti 850 dinar-
jev. V času smučarske sezo-
ne je zagotovljen tudi avto-
busni prevoz iz Slovenskih 
Konjic in Zreč za Roglo. 

M.B. P. 

ŽALEC 
Ce bo dovolj snega, bosta 

tudi to zimo v žalski občini 
obratovali dve smučarski 
vlečnici in to v Preboldu in v 
Libojah. Vlečnico v Prebol-
du upravlja tamkajšnji Smu-
čarski klub, ki bo v sodelo-
vanju z osnovno šolo in Tele-
snokulturno skupnostjo or-
ganiziral tečaje smučanja 
med zimskimi počitnicami, 
namenjeni pa bodo vsem 
otrokom v žalski občini, pa 
tudi starejšim, ki bi radi zna-
li smučati. 

Podobno kot za Prebold 
velja tudi za Liboje, medtem 
ko je že jasno, da vlečnice na 
smučišču pod Gozdnikom 
pri Grižah v tej sezoni še ne 
bodo mogli urediti. J. V. 

POSOJILA ZA PRODAJO 
KONVERTIBILNIH DEVIZ 

Zdaj ne gre več za novost, marveč za 
delo in ugodnost, ki traja že nekaj mese-
cev, sicer pa vse od 1. avgusta letos. Gre 
namreč za izvrševanje sklepa izvršilnega 
odbora Ljubljanske banke Splošne banke 
Celje o posojilih občanom na podlagi pro-
daje konvertibilnih deviz. 

Kot rečeno, je ta pravilnik, ki je seveda v 
skladu s sporazumom o posojilih občanom 
na podlagi prodaje deviz Združenja bank 
Jugoslavije in v skladu z usmeritvami sa-
moupravnega sporazuma o temeljih pla-
nov bank. združenih v Ljubljansko banko -
združeno banko v obdobju od 1981 do 
1985. začel veljati prvega avgusta letos. 
Podatki govorijo, da je naletel na velik od-
mev. Ne po naključju. Namen pravilnika je 
namreč v pospeševanju priliva deviz in de-
vizno varčevanje občanov ter seveda pove-
čanje odkupa deviz od občanov. 

Po določil ih tega pravilnika dobi občan 
posojilo, če proda banki konvertabilne de-
vize s svojega deviznega računa ali deviz-
ne hranilne knjižice in nepreklicno veže 
njihovo dinarsko protivrednost za določen 
čas. Odveč je skoraj beseda, da o tej odlo-
čitvi skleneta banka in varčevalec ustrezno 
pogodbo. 

Višina posojila znaša največ 200 odstot-
kov vezane dinarske protivrednosti proda-
nih konvertabilnih deviz. 

Višina posojila pa je odvisna od dinarske 
protivrednosti prodanih konvertibilnih de-
viz. vendar ne more biti višja od kreditne 
sposobnosti občana in ne nižja od 8.000 
dinarjev. 

Doba vezave dinarske protivrednosti 
prodanih konvertibilnih deviz je odvisna 
od dobe vračanja posojila. 

Banka pa sprosti občanu vezana sred-
stva po plačilu celotnega dolga, vendar ne 
prej kot v šestih mesecih od dneva vezave 

In še nekaj drugih pogojev za uresničitev 
tega pravilnika: 

- najdaljša doba vračanja posojila je pet 
let; 

- zneska dinarske protivrednosti proda-
nih konvertibilnih deviz banka ne obrestu-
je. posojilo pa daje po 8-odstotni letni 
obrestni meri; 

- občan lahko porabi posojilo po tem 
pravilniku z virmanom na podlagi ustrezne 
dokumentacije ali s prenosom na hranilno 
knjižico ali tekoči račun; 

- občan vrača posojilo banki v enakih 
mesečnih obrokih s pripadajočimi 
obrestmi. 

Pri vsem tem pa ne kaže prezreti še na-
slednjega: posojila po tem pravilniku so 
zavarovana pri zavarovalni skupnosti ali s 
solidarnim jamstvom kreditno sposobnih 
porokov 

Tako, to je na kratko vse o pomenu, 
vsebini in prednostih pravilnika o posojilih 
občanom na podlagi prodaje konvertibil-
nih deviz. Sicer pa tudi v tem primeru velja 
zlato pravilo: vsa pojasnila o vseh denarnih 
zadevah, tako tudi o izvajanju pravilnika o 
posojilih občanom na podlagi prodaje 
konvertinilnih deviz, dajajo vse enote Ljub-
ljanske banke Splošne banke Celje V tem 
je tudi vodilo za nadaljnje ukrepanje! 



ŠMARSKI KMETIJSKI NAČRTI 

DOBRA ZEMLJA, DOBER PLOD 
Obsežni so načrti za pridobivanje kakovostne zemlje 

Eden poglavitnih temeljev, na kate-
rem naj bi slonel bodoči razvoj kmetij-
stva v občini Šmarje pri Jelšah, je bolj-
ši izkoristek kmetijskih površin in pri-
dobivanje kakovostnih kmetijskih 
zemljišč. Po podatkih kmetijsko zem-
ljiške skupnosti je namreč v tej občini 
še okoli 1500 hektarov zamočvirjenih 
zemljišč, pretežno v Obsotelju, ki takš-
na, kot so sedaj, ne dajejo zadovoljive-
ga pridelka. V hribovitem predelu ob-
čine je tudi več kot 250 hektarov neob-
delanih kmetijskih površin, mnogo pa 

tudi zemljišč, ki so delno ali slabo 
obdelana. Razlog za to je mogoče po 
eni strani iskati v dejstvu, da se mladi 
ljudje še vedno izseljujejo iz kmetij in 
tako ostajajo na njih ostareli, veliko-
krat tudi za delo nezmožni kmetje. Po 
drugi strani pa je res tudi to, da je 
družba šele v zadnjem času pokazala 
velik interes za to, da bi tudi ta zemlji-
šča dala iz sebe večjo kmetijsko proiz-
vodnjo. 

Zaradi vseh teh dejstev in seveda 

tudi zato, ker se zavedajo prednosti, ki 
jih imajo na področju kmetijstva, so v 
šmarski občini med prednostne nalo-
ge v srednjeročnem razvojnem planu, 
pa tudi v akcijskem programu za izva-
janje nalog na področju kmetijstva, za-
pisali predvsem naloge, ki so poveza-
ne s pridobivanjem novih kmetijskih 
zemljišč in pa boljšim izkoristkom 
zemlje. S tem v zvezi so podprli priza-
devanja Hmezadovega Kmetijskega 
kombinata, da bi v srednjeročnem ob-
dobju vložil znatna sredstva v meliora-
cijo in komasacijo Pristavškega in 
Imenskega polja. Na melioriranih po-
ljih bi namreč pridobili 440 hektarov 
ustrezne zemlje, na kateri bi v prihod-
njih letih sejali predvsem koruzo. S 
tem pa bi ustvarili krmno bazo tudi za 
farmo pitancev, ki jo kani Kombinat 
postaviti na Pristavškem polju. Z me-
lioracijami na Pristavškem in Imen-
skem polju bi v šmarski občini bistve-
no povečali obseg kvalitetnih in rodo-
vitnih zemljišč, ki so jih na organiziran 

in strokoven način pričeli pridobivati 
že s posegi na sto hektarih šentviškega 
polja. 

Sočasno z večjimi posegi za pridobi-
vanje kakovostne zemlje pa Smarčani 
načrtujejo tudi obsežno akcijo za večjo 
učinkovitost obstoječih kmetijskih 
zemljišč. Program ukrepov za večjo in-
tenzifikacijo kmetijske proizvodnje in 
uporabo sodobnih agrotehničnih me-
tod bo pripravila pospeševalna služba 
Kmetijskega kombinata za vsako 
usmerjeno kmetijo posebej, ob tem pa 
številne naloge čakajo tudi mnoge 
druge dejavnike v občini. Vsi po vrsti 
pa so vedno bolj zavedajo, da je druž-
beni interes po večji proizvodnji hrane 
tudi njihov interes. Kajti prav kmetij-
stvo je v šmarski občini tista dejav-
nost, ki bi lahko ob razumnem izko-
ristku vseh njenih prednosti znatno 
pospešila kolo bodočega razvoja te 
manj razvite občine. 

DAMJANA STAMEJCIC 

SLOVENSKE KONJICE 

NEOBDELANA ZEMLJA 
78 slabo ali neobdelanih zemljišč 

v konjiški občini 15 po-
sestnikov ne obdeluje ali sla-
bo obdeluje kmetijska zem-
ljišča v skupni površini 78 
hektarjev. Od tega je nekaj 
čez 18 hektarjev njiv, 42 hek-
tarjev travnikov, 2 hektarja 
sadovnjakov in 16 hektarjev 
pašnikov. Neobdelanih je 22 
hektarjev, slabo obdelanih 
pa 56 hektarjev kmetijskih 
zemljišč. Takšni so podatki 
kmetijske inšpekcije v obči-
ni, ki je v tem letu ugotavlja-
la obdelavo kmetijskih zem-
ljišč. V primerjavi s številni-
mi drugimi občinami je že to 

korak naprej k polni izkori-
ščenosti kmetijskih zemljišč. 

V občini je od petnajstih 
primerov pet gospodarstev 
slabo obdelanih zaradi osta-
relosti in nezmožnosti ljudi 
za delo, v enern primeru pa 
teče pravdni postopek že več 
let. Ta čas so kmetijska zem-
ljišča v površini 12 hektarjev 
zapuščena, gospodarska po-
slopja in stanovanjske hiše 
pa propadajo. V ostalih pri-
merih so zemljišča slabo ob-
delana, ker so lastniki v de-
lovnem razmerju, delno pa 

tudi zaradi neznanja. V vseh 
teh primerih obdelovalci 
kmetijskih zemljišč niso va-
rovali rastlin pred boleznimi 
in škodljivci, niso odstranje-
vali in uničevali škodljivih 
plevelov z njivskih površin, 
niso pokosili travnikov vsaj 
enkrat letno in ne prepreče-
vali zaraščanja travnikov in 
pašnikov z grmovjem. Tudi 
za izboljšanje rodovitnosti, 
ki bi jo dosegli z ustreznim 
kolobarjenjem in gnojenjem, 
niso skrbeli. Skratka, niso 
bili dobri gospodarji. 

Seveda pa v občini ne bo-
do ostali le pri ugotavljanju 
slabega gospodarjenja. Ko 
bodo raziskali vzroke, bodo 
obdelovalcem predlagali pri-
merne ukrepe in jim pri tem 
tudi nudili pomoč. To pa je 
delo Kmetijske zemljiške 
skupnosti, ki lahko tudi 
predlaga, da se dodeli slabo 
obdelano ali neobdelano 
kmetijsko zemljišče v zača-
sno upravljanje za dobo 5 let 
Kmetijski zemljiški skupno-
sti ali drugemu obdelovalcu. 
Ce pa je neko zemljišče v za-
časnem upravljanju 10 let, 
postane privatno zemljišče 
družbena lastnina. To seve-
da ne velja za zemljišča v 
lastnini kmeta, ki zaradi sta-
rosti ali delovne nezmožno-
sti zemlje ne more obdelova-
ti s svojim delom. 

MILENA B. POKLIC 

Črni kruh je bil v vseh teh letih na stranskem tiru v 
proizvodnih programih pekarske industrije in to v vsej 
Jugoslaviji. Toda videti je, da bo kmalu doživel prepo-
rod. Malce pozno smo se spomnilf, da pod mlinskimi 
kamni obleži vse preveč neizkoriščene pšenice. Spo-
mnili pa smo se zaradi pomanjkanja deviz. Temu bo-
truje tudi slaba oziroma nestabilna proizvodnja in slab 
odkup ter negospodarno obnašanje s pšenico, pa smo 
že po tradiciji zaradi tega kupovali pšenico za peko 
kruha v tujini. 

Strokovnjaki so izračunali, da bi se z večjim meša-
njem za samo 6% v korist temnejše moke letno prido-
bili še 200 tisoč ton tega pomembnega artikla, čeprav 
bi mleli 250 tisoč ton manj kot doslej. 

PREPOROD 
ČRNEGA KRUHA 

Toda storili smo že prve korake. Pred nedavnim je 
zvezni komite za kmetijstvo soglasno podprl pobudo 
Izvršnega sveta hrvaškega sabora o ukrepih za boljše 
izkoriščanje pšenice. Zdaj bi moral še zvezni izvršni 
svet dati določene predpise o tem, ali pa da ustrezni 
zvezni organi priporočijo mlinsko-pekovskim organi-
zacijam, da spremenijo sedanji samoupravni spora-
zum o mletju pšenice s 74 na 80 odstotkov. 

Seveda pa bi morale tudi cene vsporedno s spre-
membami predpisov biti drugačne za posamezne tipe 
pšenice in to seveda v korist temnejših. To zaradi tega, 
ker če ne bo večje ekonomske stimulacije mlinarji tudi 
v prihodnje ne bodo navdušeni za večjo proizvodnjo 
črne moke. Seveda bi zaradi tega črn kruh ostal le 
želja, čeprav ga strokovnjaki za prehrano po prehram-
beni vrednosti postavljajo pred belega. 

Da pa bi zmanjšali nesmotrno trošenje pšenice a ob 
enem razširili proizvodni repertoar mlinsko-pekovske 
industrije v zadnjem času razmišljajo o mešanici mok 
raznih žit (koruze, rži, ječmena, ajde) pa celo krom-
pirja. Ta posebna moka bi služila kot nekakšna »za-
čimba« pšenični. Na specializiranih sejmih peki že več 
let razstavljajo vreče z mešanicami mok, toda v glav-
nem le kot ilustracijo svojih proizvodnih možnosti. V 
prodajalnah razen v Sloveniji potrošniki v glavnem 
tudi ne morejo kupiti črnega kruha ali celo graham, to 
v glavnem zaradi nevsklajenih cen surovin in tudi 
končnih izdelkov. Seveda nas pa v različnost proizvod-
nje kruha ne morejo voditi zgolj gurmanske želje. 
Samo za ilustracijo: če bi samo koruzne moke porabili 
za 15 odstotkov v skupni potrošnji 2,4 milijona ton 
moke letno, bi tako v enem letu prištedili 460 tisoč ton 
pšenice. To pa je domala polovica našega uvoza pše-
nice namenjene za proizvodnjo kruha. 

Očitno je, da so mlinarji pripravljeni v bodoče prede-
lovati pšenico kot pravi in umni gospodarji. Osnovni 
kamen spotike je za sedaj cena. Morali bi se dogovoriti, 
kaj predstavlja tako imenovani ljudski kruh, njegova 
cena bi bila pod družbenim nadzorom, medtem ko bi 
luksuzni kruh in pecivo potrošnik plačeval po drugač-
nih normativih. VESNA ARSENIC 



ŽELEZARNA 
Železarstvo je proizvodna 

dejavnost , ki je v zgodovini 
slovenskega gospodarstva od 
svojih začetkov pa do današ-
njih, igralo glavno vlogo pri 
razvoju obrti, v novejših časih 
pa pri industrializaciji dežele. 
Kakor gostilne, je potreba 
lahko rodila tudi kovačnice. 
Kjer je sedaj središče Stor, je 
nekoč bilo pet posestev. Prvi, 
ki se je zanimal za dobičke v 
rudars tvu je bil Ignacij No-
vak, posestnik velike kmet i je 
in gostilne. Novakovo posest 
pa je kupil Frederik Bruno 
Andrieu, ki je začel delati na-
črte za gradnjo železarne. Mi-
nistrstvo za poljedelstvo mu 
je pomagalo z uresničitvijo 
načrtov. Z leti se je iz male 
pudlari je in valjarne pričel 
razvijati pravi industri jski 
obrat, ki se je do danes razvil 
v veliko železarno. Železo, ki 
je človeštvu odprlo pot v na-
predek, je v naših krajih že v 
davni preteklosti izpodrinilo 
kamen in postalo glavna tva-
rina za orodje in orožje. Toda, 
da železarna sploh obstoja je 
bilo potrebno delati in to je 
pot rebno še sedaj. Železarna 
je velik objekt v katerem ima-
jo delavci različne vendar za-
htevne odgovornost i in dejav-
nosti. Delo je povsod težko, 
zelo težko. Težko je delo va-
ljarjev, težko delo l ivar jev . . . 
še in še in š e . . . Pa delo topil-
ca? Kruh topilca je res težko 
zaslužen. In plačilo? 
H m m m m . Skromno seveda, 
vendar bolje kot nič. Ce pomi-
sliš na grozečo smrtno vroči-
n o . . . ogromne peč i . . . žer-
jav . . . v roč ina . . . 

Očka je žerjavovodja in ne 
vem kako lahko vzdrži v takš-
ni vročini. Iz njegovega pripo-
vedovanja izvem mnogo, toda 
še malo si ne morem pred-
stavljati. To moreš občuti t i ali 
vsaj videti. Nekega večera me 
je očka odpeljal na njegovo 
delovno mesto. Gledala sem 
delavce, ki so se med seboj 
kriče dogovarjali , ogromne 
peči so grozljivo godrnjale 
nad jamo, med tem ko je pre-
dirni zvonec žerjava opozarjal 
delavce, da se bliža ponovca, 
polna vrelega jekla. Slepeč 
curek je stekel v kokilo, nato 
v drugo in t r e t j o . . . Vse je ža-
relo od žlahtne tekočine. Da, 
da. Priti, pogledati in oditi je 
že najbrž grozljivo lepo, toda 
ostati v njej po osem ur na 
dan, po pet dni v tednu, te-
dne, mesece, dve leti, deset 
let, pol življenja, ter pri tem 
delati, da teče s tebe. Ne, to ni 
več lepo in ne grozljivo. Tu 
vsaka misel ugasne v vročem 
prahu in moč odteka z blat-
nim znojem s telesa. Samo va-
jeni gibi ostanejo. 

Prašni so, sivi pod sivimi 
kapami, blatni v mokr ih oble-
kah, da ne razpoznaš lic in 
imen. To so. To so delavci. 
Delavci, ki se k l jub težkemu 
in napornemu delu radi vra-
čajo nazaj. Nazaj na delo, da si 
služijo kruh. Nazaj v žele-
zarno. 

Delavci, ki so si pred mno-
gimi leti kupili okovane čev-
lje, pr imerno obleko in šli na 
romanje po obratih, da bi vi-
deli »KJE BELI HLEBEC 
ZORI«. Ugotovili so, da ne na 
jablani, niti na hruški ne, pač 
pa v žuljavih rokah sodelav-
cev, ključavničarjev, varilcev, 
stiskalcev, kovačev, v rokah 
neštet ih pridnih ljudi, ki sle-
herni dan kuje jo verigo pošte-
nega dela, krepi jo člene te ve-
rige, ki se ni utrgala že toliko 
l e t . . . 
K U M P E R G E R MILENA, 8. c 

OS Franjo Malgaj, Šen t ju r 

Prispevek je bil nagrajen 
na tekmovanju osnovnih šol 
ob 125-letnici jeklarstva in 
železarstva v Storah. 

PRIJELI s o GA NA 
ŽAGI 

V šoli smo gledali a lbum 
padlih borcev. O enem borcu 
sem prebrala tole: 

Planine Ludvik se je v par-
tizanih imenoval Ljubo. Hodil 
je na Duna j po sanitetni mate-
rial in druge potrebščine. 
Nemci so ga v Celju prijeli in 
zaprli v »pisker«. Ves prete-
pen je ušel. S seboj je prinesel 
dva ključa. Odšel je v partiza-
ne. Nekaj časa je bil v bunker-
ju TV 33 na Mali gori. Potem 
je bil kurir v Savinjski dolini. 
Nekoč je prišel domov. V sobi 
je bila teta Kristina, ki se je 
vrnila iz starega piskra. Rav-
no takrat pa je prišla policija 
in to nemška! Prišli so po 
drva na žago. Ludvik je zagle-
dal avtomobile, ki so se usta-
vili blizu hiše. Mislil je, da so 
prišli selit domače in je skočil 
iz hiše skozi okno. Nemci so 
to videli in ga prijeli. Odpelja-
li so vse v Konjice. Ludvika 
so imeli zaprtega štiri do pet 
dni. Ustrelili so ga nekje za 
konj iškim gradom. 

Sklenila sem, da bom še 
večkrat nesla rože na njegov 
grob, ker nam je ta kurir po-
magal priboriti svobodo. 

SMILJANA ADAMIČ in 
DOROTEJA BRECKO 2. r. 

OS Stranice 

PRVI SNEG 
Ko smo šli v torek v šolo, je 

bilo zelo mrzlo. Tudi slana je 
bila. Po radiu smo zvedeli, da 
bo hladno vreme. V šoli smo 
zjutraj imeli novinarski kro-
žek. Prebrali in popravljali 
smo spise. Sredi dela sem 
dvignila glavo. Ozrla sem se v 
okno. Videla sem, da nalahno 
naletava sneg. Rekla sem: 
»Sneg!« Vsi so se ozrli proti 
oknu. Tovarišica nam je rekla, 
naj do prihodnjič napišemo 
spis o prvem snegu. Vsakdo 
je rekel: »To bo pa lahko napi-
sati.« 

Tudi med poukom je sneg 
še naleta val. 

Tovarišice so se jezile, ker 
smo gledali skozi okno in ni-
smo sledili. Na žalost pa je ta 
sneg takoj izginil. Prehitro 
smo se veselili. 

SONJA REBERNIK, 5. r. 
OS Tončke Ceč, Lesično 

KAPLJICA, IZVIR, 
REKA, IZLIV 

Prebudi l se je lep, sončen, 
jesenski dan. Prelepo vreme 
nas je zvabilo in odločili smo 
se, da gremo na izlet. Obiskali 
smo gorsko dolino, po kateri 
se vije čista reka Savinja. Pre-
magala nas je skušnjava in 
povzpeli smo se na vrh Okreš-
Ija. Pot je bila s t rma in napor-
na, a vseeno smo bili dobre 
volje. Nemalo smo se začudili, 
ko smo pred sabo uzrli maj-
hno mlako. 

Skala, pod katero je bila 
mlaka nam je dala vedeti, da 
tu izvira reka Savinja. Pot nas 
je utrudila in sedli smo na ka-
menje, v zavetje smrekovih 

dreves. Tudi mene so bolele 
noge od hoje in obraz mi je 
zdrsel med dlani rok. 

Poglobila sem se v razmiš-
ljanje. Prvo vprašanje se mi je 
postavilo že ob pogledu na 
majhen izvir. Le koliko kap-
ljic sestavlja takšno mlako? 
In koliko kapljic potuje na-
prej v večjo vodo in v slap, ki 
se s t rmo spušča v dolino. 
Prav ta voda in njen izvir mi 
dajeta pr ipodobo z denar jem. 

Ze kot majhni otroci smo 
postali varčevalci v LB. Dobi-
li smo hranilnike in hranilne 
knjižice. Potlej je vsak dinar, 
ki smo ga dobili od staršev ali 
sorodnikov romal v hranilnik, 
ne glede na njegovo vrednost. 
Z velikimi očmi smo potem 
opazovali, kako so uslužbenci 
odprli hranilnik in iz njega se 
je vsulo dinarjev. Z rednim 
obiskovanjem LB se je večala 
tudi naša vsota. Postala je ta-
ko velika, da smo si lahko za 
privarčevani denar nekaj ku-
pili. Ponavadi je ta vsota izgi-
nila v predalu prodajalne ko-
les. Z vstopom v OS smo po-
stali tudi člani PH. Dobili smo 
lep hranilnik in knjižico z za-
četno vlogo 10,00 dinarjev. 
Postali smo varčevalci šolske 
hranilnice in za vsak obisk 
smo dobili nagrado. Tako kot 
se izlije reka v večjo reko ali 
morje, tako se ustavi tudi var-
čevanje. A reka je do svojega 
izliva tudi večkrat umazana. 
Tako je tudi z varčevanjem. 
Veliko jih ima precej denarja, 
a je v družini nastopila bole-
zen. 

Sele takrat spoznajo vre-
dnost denarja . Mnogokrat pa 
se tega ne zavedamo. Denar 
nam pade na tla, a smo prele-
ni, da bi ga pobrali, mogoče 
pa se ga kdo usmili in se sklo-
ni. To seveda ni prav, saj po-
nekod nimajo denar ja niti za 
na jnujne jša živila, kot je kruh. 
Reka je končala svojo pot, 
prišla je do izliva. Tudi varče-
vanje se konča, ko se hranil-
nik razbije, ali nogavica strga 
in začnemo brezglavno za-
pravljati denar tudi za nepo-
s t rebne stvari. 

Iz premišl jevanja me je 
zdramil glas, ki je vabil za na-
dal jevanje poti. Napotila sem 
se dalje, a še vedno so se mi 
po glavi vrtele misli. Spomni-
la sem se starega izreka: Kjer 
se zbirajo kapljice, začne teči 
potok. 

BRANKA VIDMAR, 6. a 
OS Bratov Juhar t 

Šempeter v Sav. dolini 

PRI 
ZOBOZDRAVNIKU 

z avtobusom se vozimo k 
zobozdravniku. Enkrat gre 
prVa skupina, drugič pa druga 
skupina otrok. Z nami gre to-
varišica. Ko sem prišla jaz na 
vrsto, sem sedla na stol. Bilo 
me je strah. Zobozdravnik je 
vzel sveder. Drrrrr, drrrrr po 
zobeh. Oči sem držala kar 
skupaj . Vrtačnik m e j e pohva-
lil, da sem pridna. 

SMILJANA ADAMIČ, 2. r. 
OS Stranice 

MOJ KONJIČEK 
S tem naslovom ne mislim 

na živega konja, ampak na 
svoj hobi, če se izrazim s tuj-
ko. Vsak človek ima vsaj en 
hobi, s katerim se ukvarja v 
prostem času. Ta konjiček je 
lahko nevaren ali celo zdrav. 
Nekateri se ukvar ja jo z drsa-
njem in postanejo tudi slavni. 
Nekateri prav tako s tekom na 
kratke in dolge proge. Pozna-
mo pa še drugačne vrste ko-
njičkov. To je lahko razno ši-
vanje gobelinov. Konjiček, s 
katerim se ukvar jam v pro-
stem času, je lahko tudi neva-
ren. To je smučanje. Imamo 
še vrstu drugih konjičkov, a 
najbolj pri l jubljeno mi je 
smučanje . Na žalost se lahko 
smučam samo pozimi. V naši 
družini se s tem konj ičkom 
ukvar jamo kar trije. Zadnji pa 
je še premajhen. Mislim, da 
bo smučal tudi on, ko bo malo 
večji. Sobota in nedelja je naj-
boljši čas za naš hobi. Takrat 
se že zjutraj odpravimo na 
smučišče. S smučanjem sem 
se začela ukvarjat i s šestimi 
leti. Dobila sem nove smuči in 
se smučala na majhnih grič-
kih pri stari mami. Pozneje 
sem znanje stopnjevala. V mi-
slih sem imela pregovor: »Po-
časi se daleč pride. - Ta prego-
vor je tudi veljal. Da sem smu-
čanje vzljubila, pa je veliko 
pripomogel oči, ki se prav ta-
ko rad spusti po progi navz-
dol. Letos sem dobila tudi no-
vo smučarsko opremo Staro 
sem namreč že prerasla. Smu-
čanje je prijeten hobi, a tudi 
nevaren. Mislim, da bodoči 
začetniki ne bodo izgubili vo-
lje. 

KSENIJA ULAGA, 6. b. 
COS Fran Roš, Celje 

NAŠ PEVSKI ZBOR 
Ze vrsto let deluje na naši 

šoli pevski zbor pod vod-
stvom tovarišice Lesjak. Vaje 
imamo dvakrat na teden. Po-
samezne in skupne. Vsi raje 
obiskujemo skupne. Ker nas 
je veliko, mora tovarišica vlo-
žiti veliko truda, preden nas 
umiri. Ker smo učenci vklju-
čeni tudi v drugih krožkih, 
moramo na žalost imeti pev-
ske vaje šele sedmo uro, ko 
smo že vsi izmučeni. Večkrat 
pa moramo izpustiti tudi kosi-
lo, ker je taka vrsta in zamudi-
mo vaje. Ker pa imamo vese-
lje do petja, p remagamo vse 
težave in na koncu smo veseli, 
ko pesem zadoni po prostorni 
šolski avli. Za nagrado pa gre-
mo enkrat na leto v opero. 

KARMEN BREGAR, 8. c 
OS Primož Trubar, Laško 

MOJ PES 
Mojemu psu je ime Kala. J e 

svetlo rjave barve. Dal mi ga 
je sošolec Mitja Softič. Kala je 
zelo majhna. Rada se igra in 
vleče za vezalke. Ce ji vržeš 
žogo, teče za njo in se igra. Ne 
zna še dobro lajati, zato še ma 
lo gode. Takšen je moj pes. 

METKA OBROVNIK, 3. b 
OS Primož Trubar, Laško 

Ob pomnikih iz NOB radi poslušamo borce - Polona Žnidar, 3. r., OŠ Stranice 

TEBI. . . 

BiJo je daleč kot nevidna reč, 
a sedaj spoznavam, da res bil si mi všeč. 
Okoli in okoli sveta lahko bi šla, 
a fanta takega, ne bi nikdar našla. 
Roko bi rada ti podala, če tvojih 
ne bi se pogledov bala. 
In dala bi ti vroč poljub, 
zato, ker si zelo mi ljub. 
Sram me tvojih je bilo besed, 
ko srce moje še bilo je led. 
Uganil pa nihče ne bo, 
da ti stalil si led, 
naredil sončno si nebo. 

SABINA SERE, 6. a 
OS Bratov Juhar t , 

Šempeter v Sav. dolini 

SLOVO 

Prvo listje že pada z dreves, 
v zraku poslednji je lastovic ples. 
Od nas se poslavljajo, 
na jug se odpravljajo, kjer čez zimo jim bo toplo. 
.Spomladi, ko bo spet lepo, 
k nam nazaj se vrnejo. 

MOJCA KRIŽNIK 
OS Tabor 

TABLETE ZA 
ZDRAVE ZOBE 

v torek nam je tovarišica 
prvič dala majhne, oranžne ta-
bletke. Te tabletke moramo 
jesti zato, da bomo imeli lepe 
in zdrave zobe. Vzamemo jih 
vsak dan pred malico. Mene 
je tovarišica zadolžila, da jih 
delim. Vsak petek dobimo za 
domov dve tabletki, ki jih po-
jemo v soboto in nedeljo. So 
zelo okusne in jih radi jemo. 
Preden razdelim tabletke, si 
moram umiti roke. J e m o jih 
samo otroci, tovarišice pa ne. 
Jemat i jih moramo redno. 

SUZANA IRSIC, 3. a. 
OS Edvarda Kardelja, 

Slovenske Konjice 

PRI REKREATIVNEM 
ODMORU 

Tovarišica Slavica nam je 
povedala, da bomo šli v Skr-
jančev gozd. Gozd je blizu šo-
le, zato nismo dolgo hodili. 

Ko smo prišli v gozd, smo 
se dečki dogovorili, da se bo-
mo šli streljati. Najprej smo se 
razdelili v dve skupini. Potem 
smo šli vsak na svojo stran. 
Ko smo se poskrili, se je zače-
lo »streljanje". Jožek in jaz 
sva se malo oddaljila od sku-
pine. Plazila sva se po grmov-
ju in zagledala gobo. Nisva je 
pobrala, ker je bila s trupena. 

Nato sva zaslišala, da naju 
kličejo sošolci in tovarišica. 
Pohitela sva iz gozda. Na trav-
niku smo naredili kolono in 
se odpravili v šolo. 

BOJAN HREN, 4. r. 
OS Gorenje 

MOJA PSIČKA 
Moji psički je ime Lesi. Naj-

raje je meso in mleko. Poleti, 
ko je toplo, spi v svoji hiški, 
pozimi pa v kurilnici. Ker je 
psička zelo majhna, jo imajo 
zelo radi majhni otročički. 

Nekoč je šla mimo nas tova-
rišica Albina s svojo hčerkico. 
Mala je božala psičko. Okrog 
vTatu ji je visela duda. Kar 
naenkrat se je duda znašla v 
gobčku naše Lesi. Vsi smo se 
smejali. Katja pa je jokala, ker 
je morala duda z vratu. 

IZTOK PRELOZNIK, 2. c. 
OS Zreče 

KRTEK 
s Tejo sva se vračali iz šole. 

V travi je nekaj zašumelo. 
Obe sva mislili, da je mala mi-
ška. Previdno sva stopili bliže 
in zagledali krta. Njegov ko-
žušček se je svetil in drobcene 
očke so naju preplašeno gle-
dale. Trudil se je, da bi skopal 
rov. Ker pa je bila zemlja pre-
trda, je bil njegov trud zaman. 
Krtek se nama je zasmilil, za-
to sva ga dali v Tejino jopico. 
Doma pa sva ga položili v ra-

hlo zemljo. Ker sva morali na-
pisati še domačo nalogo, sva 
odšli domov. Ves čas sva mi-
slili na najinega krtka, kako si 
vesel koplje rov v mehko 
zemljo. Ko pa sva se popoldne 
vrnili, ni bilo krtka nikjer več. 
Iskali sva krtino, a tudi nje ni 
bilo. Sele Darja nama je pove-
dala, da je neki deček vrgel 
krta v potok. Žalostni sva odš-
li domov. Ponoči se mi je sa-
njalo o naj inem krtku. Gotovo 
se je tudi Teji. 

J A N J A REPAR, 3. b. 
OS Frana Kranjca, Celje 

ŠPORTNI DAN 
Vsakega športnega dneva 

se vsi učenci zelo vesefimo in 
si želimo, da bi ga imeli vsaj 
enkrat v mesefcu. Ob napor-
nem vsakdanjem učenju se 
nam za sprostitev v naravi ze-
lo prileže. 

Zadnji športni dan smo kre-
nili na Lindek. Vreme je bilo 
lepo, zato je bila hoja zelo pri-
jetna. Ko smo po dveh urah 
hoje prišli na cilj, smo utruje-
ni kot partizani popadali po 
tleh in komaj čakali, da dobi-
mo malico. Pri malici smo si 
nabrali novih moči in odšli 
smo se igrat. Igrali smo med 
dvema ognjema, odbojko in 
še razne druge igre. Tekmova-
li smo tudi v teku na 200 me-
trov, kjer sem osvojila drugo 
mesto. Z uvrstitvijo sem bila 
kar zadovoljna. 

Športni dan mi je bil zelo 
všeč, saj tako spoznamo, kako 
izgledamo brez strogega šol-
skega reda. 

J A N J A J E R E B , 5. r. 
OS Frankolovo 

MOJ HRANILNIK 
Moji hranilniki so razne 

barve. Imam jih osem. Vanj 
mečem različni denar. Ko 
zberem denar, ga nesem v 
Ljubl jansko banko ali v pio-
nirsko hranilnico. Zelo sem 
srečna, če dobim nagrado. 
Doma imam že veliko nagrad 
od pionirske hranilnice. 

ANDREJA GORSEK, 3. r. 
OS Frankolovo 

OBISKUJEM 
GASILSKI KROŽEK 

Rada obiskujem gasilski 
krožek. Učimo se o nevarno-
sti ognja in gasilski opremi. 
Hodim vsak ponedeljek. Vodi 
nas tovariš Cveller. V ponede-
ljek smo morala dekleta čistiti 
obleke, fant je pa škornje. Ko 
smo končali, smo vzeli vsak 
svoje stvari, se pozdravili in 
šli domov. Ko bom jaz tako 
velika, bom tudi jaz gasilka. 

DARJA GORENAK, 3. b. 
COS Zreče 



•>Nekateri črnogledi preroki na-
še prihodnosti in nosilci kratkovi-
dnih rešitev iz sedanjih družbeno 
gospodarskih zagat vse glasneje 
govore o nuji nekakšne »dekarde-
lizacije« sistema. S tem želijo po-
stavljati tezo, da je za vse naše 
sedanje težave kriv naš politični 
sistem, ki da ima preveč elemen-
tov samoupravljanja in da nas iz 
take situacije lahko reši le sistem 
trde roke, tehnokratskih odloči-
tev in ponovnih državno-admini-
strativnih ukrepov. Delavci Sopo-
te in Lesnine, naš delavski razred 
v celoti, pa s svojimi dejanji doka-
zuje prav obratno, v praksi delav-
ci potrjujejo vitalnost političnega 
sistema socialističnega samo-
upravljanja in njegovo sposob-
nost, da razrešuje in obvladuje na 
demokratičen način, s spoštova-
njem volje, iniciativ in odločitev 
delovnega človeka tudi najza-
htevnejše probleme današnjega 
časa...« (iz govora dr.Emila Roj-
ca na otvoritveni slovesnosti) 

PRAZNIK V TOZD SOPOTA RADEČE 

VSAK JE SVOJE 
SREČE KOVAČ 
V Sopoti so jo skovali na tnalu samoupravljanja 

NEKOČ IN DANES 
Da bi lahko osvetlili razvoj radeške 

Sopote, danes temeljne organizacije Le-
snina Ljubljana, se je treba ozreti petde-
set let nazaj, v čas, ko je bilo ustanovlje-
no podjetje lesne proizvodnje v zasebni 
lasti, kjer je približno 50 delavcev izdelo-
valo lesene pete in lignolit tlak. Po vojni 
je podjetje prešlo v družbeno last in na-
daljevalo s proizvodnjo lesenih pet in 
lignolit tlaka. Razvoj podjetja je bil teža-
ven, zaradi zastarelih strojev, slabih po-
gojev za delo in nezadovoljivega proiz-
vodnega programa. Zaradi naraščajočih 
izgub so se v Sopoti leta 1961 odločili za 
preusmeritev proizvodnje in usmeritev 
na zunanji trg. Izdelan je bil razvojni 
program podjetja, največja skrb pa je 
bila posvečena izobraževanju zaposle-
nih. Podjetje se je preusmerilo v proiz-
vodnjo lesne galanterije in izdelavo 
drobnega pohištva, ki, kljub močni 
izvozni usmerjenosti, ni dajala pričako-
vanih rezultatov. Po zasilni obnovi de-
lovnih prostorov so se v Sopoti pričeli 
pripravljati na nadaljnjo rekonstrukcijo, 
ki so jo s sovlaganji Lesnine Ljubljana, 
Garanta Polzela, občinskega in republi-
škega sklada rezerv ter zavarovalne 
skupnosti in banke, v letu 1974 dokonča-
li. S tem so pridobili novo proizvodno 
halo, kotel za ogrevanje, obnovljena je 
bila v celoti žaga za razrez hlodovine, 
vzporedno pa urejeni še drugi obrati. V 
boljših pogojih za delo, predvsem pa 
boljši organizaciji dela in tehnologiji so v 
Sopoti preusmerili proizvodnjo v izdela-
vo masovnega pohištva kot so jedilnice, 
otroške postelje, zibelke ter masivna 
mizna podnožja za izvoz v ZDA. Vse to 
ob velikem odpovedovanju in nadaljeva-
nju z delom na vseh področjih tehnologi-
je, organizacije dela, izobraževanja in sa-
moupravljanja. 

Da bi lahko proizvodnjo v Sopoti po-
večali in jo posodobili, so se delavci letos 
spomladi odločili za novo naložbo, pre-
ureditev prostorov za krojenje lesa, em-
balažnice in izgradnjo nove kotlovnice 
na žagi na Jagnjenici. Ta naložba, ki v 
prihodnjem letu obeta cvig celotnega 
dohodka za 47%, čistega dohodka za 37, 
osebnih dohodkov za 16% in sočasnega 
pvoečanja izvoza, je danes zaključena. 
Delavci so ponosni na prehojeno pot ne-
nehnih odpovedovanj in trdega dela v 
nemogočih razmerah. 

Tako je Sopota rasla od prve obnove 
žagalnice na Jagnjenici do izgradnje te-
hnološko najmoderneje opremljenega 
obrata za proizvodnjo specialnih lesnih 
končnih izdelkov v Radečah, predvsem 
za potrebe tujega trga. Iz skromnih re-

zultatov, predvsem pa skromnih oseb-
nih dohodkov, je v zadnjih letih postala 
najuspešnejša proizvajalna temeljna or-
ganizacija Lesnine Ljubljana. Njeni 
uspehi pa bodo v bodoče še boljši z no-
vim dodatnim predelovalnim obratom z 
vsemi infrastrukturnimi napravami in 
objekti ter urejenimi zunanjimi skladišči 
in okolico na Jagnjenici. Tako se bo tu-
kaj vršila poslej celotna predelava lesa 
do izdelave dimenzioniranih posušenih 
elementov za potrebe obrata končnih le-
snih izdelkov v Radečah. Zaradi izredno 
ekonomičnega sistema ogrevanja-in su-
šenja iz nove kotlovnice, ki bo z uporabo 
lesnih odpadkov dajala 1,100.000 kalorij 
toplote, kakor tudi zaradi ekonomičnega 
celotnega razreza lesa v elemente, bo 
mogoče dosegati izredne ekonomske 
efekte povečane proizvodnje. To je še 
posebej pomembno zaradi izvozne de-
javnosti Sopote, ki med vsemi proizva-
jalnimi TOZD Lesnine izvaža največ, kar 
tretjino celotne proizvodnje. Prvi načrti 
za naslednje leto pa predvidevajo za Le-
snino kot celoto okoli 15% povečanega 
izvoza in Sopote okoli 20%, kar pomeni 
približno 42 milijonov dinarjev. 

TOZD Sopota je v zadnjih letih na po-
dročju izvoza naredila ogromen korak, 
tako po kakovosti kot po obsegu proda-
je. Osvojila je enega najtežjih, ameriški 
trg, sedaj pa se vključuje v evropsko in v 
arabska tržišča. Njeni proizvodi so kvali-
tetni, otroških posteljic pa na domačem 
trgu primanjkuje, čeprav bi se prodaja 

doma ekonomsko veliko bolje obresto-
vala. Delavci Sopote namreč vedo, da je 
v izvozu njihova bodočnost, in v dobrem 
deviznem dohodkovnem povezovanju 
zagotovljen že skoraj enak dohodek kot 
s prodajo na domačem trgu. 

Danes ima TOZD Sopota Radeče do-
bro izdelan proizvodni program, ki je za 
leto 1982 že v glavnem prodan. Tudi po-
slujejo dobro, saj so devetmesečni rezul-
tati, v primerjavi z lanskimi, dosegli na 
področju doseganja celotnega prihodka 
povečanje za 62%, dohodek so povečali v 
enaki višini, čisti dohodek za 55%, oseb-
ni dohodki pa so porasli za 17 odstotkov 
in v letošnjem letu znašajo poprečno pri-
bližno 10.000 dinarjev. V Sopoti pravijo, 
da bo s takšnimi rezultati lažje stopiti v 
leto 1982, ko se na področju gospodarje-
nja predvidevajo še večje težave. Obe-
nem pa se zavedajo, da bodo razmere 
sposobni obvladovati le z večjo produk-
tivnostjo, z doseganjem plansko predvi-
denega izvoza, da se bo treba obnašati še 
bolj gospodarno in samoupravno. 

11. DECEMBER 1981 
Delavci radeške Sopote so postavili 

nov mejnik v razvoju svoje temeljne or-
ganizacije. S skupnimi močmi so spustili 
v pogon moderno kotlovnico, odprli so 
vehko sodobno sušilnico rezanega lesa 
in elementov, novo proizvodno halo, v 
kateri bo prepotrebna decimirnica za 
krojenje lesa ter embalažnico, kjer bodo 

izdelovali embalažo za papirno in še ne-
katere druge industrijske proizvodnje. Z 
novo naložbo je urejen tudi skladiščni 
prostor in okolica, z novo jedilnico, gar-
derobami, prostori za umivanje in ostali-
mi sanitarijami pa so delavcem omogo-
čeni nujni higiensko-tehnični pogoji bi-
vanja. Poleg naštetega obsega nova na-
ložba še novo hidroforno in transforma-
torsko postajo. Novih 1500 kvadratnih 
metrov delovnih in ostalih prostorov je 
danes vrednih 60 milijonov dinarjev, še 
več pa je vredno boljše počutje in pogoji 
dela zaposlenih, ki bodo tako bolje in 
več ustvarjali. 

V Sopoti znajo delati, znajo pa tudi 
svoje delovne zmage in uspehe primerno 
proslaviti. Med njimi je takrat lepo in 
prijetno, prijetno skupaj nazdraviti 
uspehu. Medse so povabili predstavnike 
Skupščine občine oziroma izvršnega 
sveta ter družbenopolitičnih organizacij 
občine Laško, otvoritve so se udeležili 
predstavniki krajevnih družbenopolitič-
nih organizacij, delovnih organizacij z 
Radeškega, predstavnik občine Ljublja-
na Bežigrad, glavni direktor DO Lesnina 
Ljubljana, Marjan Planine, predstavniki 
projektantov in izvajalcev investicijskih 
del. Ljubljanske banke, zavarovalne 
skupnosti Triglav, še posebno pa so bili 
v Sopoti veseli obiska svojega rojaka, 
Emila Rojca, izvršnega sekretarja CK 
ZKS. Slovesnost ob otvoritvi nove na-
ložbe je popestril tudi kulturni program 
z izvajalci: moškim pevskim zborom 
DPD Svoboda Radeče in mladinska gle-
dališka skupina radeške Svobode. Ob tej 
priliki sta obe skupini prejeli tudi skro-
mno priznanje TOZD Sopote za stalno 
sodelovanje na kulturnem področju. Po-
sebna priznanja za delo, predvsem veza-
no na novo naložbo, je prejelo pet delav-
cev Sopote, med njimi Alojz Trošt, naj-
starejši delavec obrata, ki je tudi prerezal 
otvoritveni trak, ter profesor Janez Pe-
šec, ki vselej poskrbi, da je kultura se-
stavni del prireditev in proslav v Sopoti 
in v krajevni skupnosti Radeče. Na pet-
kovi otvoritveni slovesnosti so podelili 
tudi nagrade tistim delavcem, ki so 
TOZD Sopota Radeče zvesti že 10 let. Ne 
glede na to, da je nova pridobitev rezul-
tat skupnega dela in naporov slehernega 
delavca TOZD Sopote in DO Lesnine pa 
je ob tem treba poudariti pomembno de-
lo in vlogo Antona Zupančiča, direktor-
ja temeljne organizacije Sopota Radeče, 
in ni bila to le zgolj fraza, ko so se mu 
delavci zahvalili za napore in za vse pre-
čute noči ter obdarili s simboličnim dari-
lom, ki govori, da ga imajo delavci re-
snično radi. 

Zahvala za desetletno delo 

Z delavci Sopote se je veselil tudi njihov rojak dr. Emil Roje Na takšnih in podobnih slavnostih radeška godba na pihala nikoli ne manjka 



ŠOŠTANJ: STARI MILIJON ZA 
MLADO NEVESTO 

Da stare navade v sodobnem življenju ne bi šle v pozabo, 
so nedavno poskrbeli šoštanjski fantje, ki so po daljšem 
času zopet organizirali veselo »šranganje«. Da pa ne bi šlo 
vse skupaj zbolj za odkup, so poskrbeli tudi za domačo 
godbo, ki se je utaborila kar na »furmanskem« vozu in 
skrbela za veselo razpoloženje fantovske druščine in svatov, 
malo manj pa verjetno za ženina, ki je moral skupaj s stare-
šino kar precej globoko seči v žep. In ko so pod okinčanim 
slavolokom po raznih ceremonijah, ki jih je pripravil Rajko 
Zaleznik s svojo druščino, za mlado nevesto iztržiti okrogel 
star milijonček, je ženin Marjan Britovšek iz Topolšice 
lahko prežagal šrango in nevesto Elico Verdnik odpeljal iz 
Aškerčeve ulice naravnost pred matičarja. Upajmo, da cena 
za prikupno nevesto ni bila previsoka ter da se bo sedaj že 
zakonskemu možu bogato obrestovala. 

Na fotografiji: »šranganje« v Šoštanju V. K. 

VESELJE OB PRVEM SNEGU 
Oh, kako smo že bili nestrpni! Snega ni in ni bilo, naše 

sani pa so samevale po kleteh. Vsak dan smo jih obiskali. 
Potem pa je začelo padati in je padalo. . . Vsake snežinke 
smo se razveselili. Pa ga je le zapadlo dovolj, tega našega 
snega. Hitro po sani in na prvo vzpetinicol Še brez sani je 
bilo imenitno. FOTO: T. TAVCAR 

UMRL PO PETIH DNEH 
Pet dni po prometni nesre-

či je v celjski bolnišnici umrl 
MIHAEL KRANJC, 62, iz 
Orle vasi. Pri osnovni šoli v 
Trnavi ga je dohitela voznica 
osebnega avtomobila MARI-
JA DOBNIK, 20, iz Letuša, 
ki ga je med pretesnim pre-
hitevanjem zbila. Poškodbe 
pa so bile tako hude, da je 
Kranjc umrl. 

PREČKANJE IZZA 
AVTOBUSA 

Ko je voznik osebnega av-
tomobila ALOJZ NOVAK, 
35 iz Radeč pripeljal v bliži-
no postajališča na Titovi ce-
sti v Radečah, je z njegove 
desne strani, približno 10 m 
izza avtobusa prečkala cesto 
BOGDANA GRIVEC, 35, iz 
Kompolj. Kljub temu, da je 
voznik Novak zaviral, je 
Grivčevo zbil na sredini ce-
stišča, pri čemer se je pešaki-
nja težje poškodovala. 

POVOZIL OTROKA IN 
POBEGNIL 

Po skrajni desni strani v 
Planini pri Sevnici sta hodila 
dva 9-letna dečka. Dohitel ju 
je voznik osebnega avtomo-
bila ALOJZ BOHINC, 27, iz 
Zabukovja pri Planini, ki ju 
je zadel s sprednjim delom 
vozila. Enega je odbilo na-
prej, drugega, GORAZDA 
DOBERSKA, iz Dobrega po-
lja, pa je povozil in deček je 
obležal mrtev. Voznik Bo-
hinc je odpeljal domov z ne-
zmanjšano hitrostjo in se od-
pravil spat, vendar so ga mi-
ličniki že prej kot v treh urah 
prijeli. 

NEPREVIDNO 
PREHITEVANJE 

Pri odcepu ceste proti je-
zeru v Titovem Velenju je 
voznik tovornjaka KAREL 
VODLAN, 23, iz T. Velenja 
pričel prehitevati osebni av-
tomobil, pri tem pa z zuna-
njim levim ogledalom v gla-
vo zadel pešca MILANA 
TRAVANCICA, 26, iz T. Ve-
lenja, ki je hodil pravilno po 
svoji levi strani. Težko ranje-
nega pešca so odpeljali v ve-
lenjski zdravstveni dom, od 
tam pa v celjsko bolnišnico. 
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VISOKA ŠKODA PRI 
POŽARU 

V soboto zvečer je pričelo 
goreti gospodarsko poslopje 
last IVANA GRACNERJA iz 
Kranjčice pri Šentjurju. Po-
žar je nastal na lesenem stro-
pu ob dotrajanem dimniku. 
Zgorel je zgornji del poslop-
ja, 20 t sena, 3 t koruze, 2 t 
pšenice ter več strmev in 
kmetijskega orodja. Živino, 
razen dveh opečenih praši-
čev, so rešili, škodo pa so 
ocenili na okoli 1,500.000 di-
narjev. 

Tačas ga pa tudi ne bi bil nihče s štirimi volmi prej 
proč zavlekel, preden je zadnji krajcar šel v krčmarjev žep 
in, ker kredita pri krčmarju ali pri žganjarju ni imel, moral 
je v slamo iti; tam je prespal svojo pijanost in za nekaj dni 
je bil dober delavec. Rojen ni bil v Volčjaku, prišel je sem 
bogve od kod; trdil je, da je bil vojak, ali tistih krajev, koder 
je on puško nosil, ni poznal noben drug, kar je volčjaških 
fantov prihajalo iz vojske domov. 

Tega moža so bili, kakor že povedano, vaščanje Liscu za 
postrežbo dali s priporočilom, da je sicer nepridiprav, ali 
pošten, ti.j. nikoli ga niso še zalotili, da bi bil komu kaj vzel 
ali ukradel. Ce je pa pregovor resničen, da, kdor laže, tudi 
krade, bil bi moral slepi Lovš tako prebrisan biti, da je znal 
ukradeno skrivati in sebe iz sumnje vzdržavati, kajti lagati 
daleč okoli ni nihče bolje znal nego on. Ker je bil namreč 
navezan na to, da so ga vaščani med seboj imeli, tudi kadar 
se mu delati ni ljubilo, moraj jih je zabavati, moral jim je 
mnogo pripovedovati in, ker ni mnogo vedel - od kod? -
moral je lagati, tj. iznajti kaj takega, kar je bilo resnici tako 
podobno, da so jemali za resnico, dokler se o protivnem 
niso prepričali. 

Precej časa je trajalo, preden je Lisec na njem spoznal 
omenjeno lastnost. Kakor ga je prej rad izpraševal in si 
dajal pripovedovati od njega vsakovrstno, tako mu od 
onega hipa ni več veroval, ko je videl, da laže iz vzroka, da 
bi se zanimivega delal. 

Se dandanes je uganka ostalo, ali je v sledečem pravo 
zadel ah ne, ko je dvomil, ali bi veroval ali ne bi. 

Z doktorjem Zobrom ni prišel Lisec namreč v nobeno 
dotiko od tedaj, ko ga je bil v grad spravil dasi je več dni 

minilo od tačas in je bilo v majhnem kraju nenavadno, da 
bi se edina dva izobraženca ne srečevala. 

Nekega dne, ko se Lisec vrača z Lovšem iz gozda, začne 
ta pripovedovati: 

»Gospod, jaz sem tak, kakršen sem, ali z onim Zobrovim 
doktorjem ne bi menjal, njemu se bode še taka stvarprigo-
dila, kakršne ne misli. On vrat za seboj ponoči ne zapira.« 

»Kaj?« vpraša Lisec. 
»Okraden bode, če ne ubit, zato ker ima denar,« odgovori 

Lovš. 
»Bilo bi mnogo ubojev, ko bi bil vsak ubit, kdor ima 

denar,« odgovori Lisec. 
»Tu je pa drugače. Jaz sem bil sinoči pri stari Mici na 

Rogovih in kaj sem slišal, ko sem šel zvečer domov? Tega 
nihče ne ugane.« 

»Nu, kja, zlagaj se zopet kaj, ali vsaj preneumno ne če ne 
moreš brez tega biti.« 

»Nu, če lažem, pa ne govorim nič.« S tem je Lovš mislil 
zbuditi Liščevo pozornost in radovednost. Ali Lisec ga ne 
vprašuje dalje. S tem pa Lovš ni bil zadovoljen. 

»Pri stari Mici na Rogovih,« začne kasneje sam od sebe 
pripovedovati, »sta sinoči dva berača žganje pila, eden star, 
drugi mlad in kruljav. Ne vem, od kod sta, ah malharja sta 
prava, to vem. Tiho sta se menila, ali jaz sem vendar tako na 
ušesa vlekel, da vem, da sta se o Zobrovem doktorju in 
vem, da sta se o Zobrovem doktorju in njegovem denarju 
menila. Preden bode tri dni, slišah boste, da se je kaj 
zgodilo, jaz bi stavil glavo.« 

»No, če si res kaj takega slišal, zakaj pa ne greš doktorju 
povedat?' 

»Nikoh ne! On s človekom ne govori, še poslušal bi me 
ne.« 

»Tedaj poved a j županu.« 
»On bi tudi rekel, da lažem.« 
»Mora že vedeti, zakaj bi tako rekel,« pravi Lisec in ga 

pusti. 
V mraku pak se zopet domisli teh besedi in v glavi mu 

ostanejo. Ko bi pa kaj istine bilo? Potem bi si on moral 
očitati, da ni svoje dolžnosti storil, ko je molčal. Doktor 
Zobermu je vendar navzlic vsemu svojemu vedenju učinil 
uslugo: in ko bi jo tudi ne bil, besede je majhne samo treba 
in tako je storjeno. 

Sede in kratko napiše, kar je od Lovša čul, imenuje vir in 
svoje dvomljenje ter list v vas pdilje Šolarju, naj ga izroči 
pri prvi prihki starcu v koči. 

TRINAJSTO POGLAVJE 
Dve sobi, kateri je dobil Lisec v gradu odkazani, bih sta 

na severni strani. Med njimi in med stanovanjem domačih 

je bilo mnogo praznih, to je s starimi opravami oskrbljenih 
in bogzna že kako dolgo nezastanjenih sob. Tako je bil 
Lisec ne le popolnoma odločen od drugih prebivalcev, 
nego imel je na zadnjo stan celo svoj lastni izhod pri malih 
vratih, ki so bila prej zaprta. Vendar se je prišlo do njega 
tudi po malem, temnem in ozkem notranjem hodniku, 
koder mu je tudi zvečer kuharica nosila, ako je česa želel. 

Na mizi najde nocoj pisemce, v katerem mu stara gospo-
dična Senčarjeva naznanja, naj ne hodi tako brzo spat, ker 
mu hoče še nocoj priti nekaj povedat, kar mu v družbi ne 
more tako lahko. Na Pražanku in ob njenih šestdesetih 
letih se menda ni bilo ustrašiti za dobro ime in reputacijo ni 
enega izmed njiju, ako je on žensko obiskovanje pričako-
vati imel, dostavila je starka sama s humorjem, kakršen ji 
je baš na razpolaganje bil. 

Noč se je ulegla na zemljo. Lisec je bil odvečerjal. sedel 
pri mizi in čital. Ali danes je bil razmišljen, kmalu popusti 
či tanje. 

Okno je bilo odprto in veje velike jablane so molele do 
zida, gori ob zidu pak je do okna bila priplezala divja 
vinska trta. Na bližnjih orehih je že skovir svoj enoteri tožni 
klic ponavljal. Sicer je bilo vse tiho, samotno, dolgočasno. 

Na steni je razen zrcala visela le ena sama podoba: slika 
nekega viteza v železnih oklopnicah. Kupljena je morala 
biti z gradom vred in predstavljala je bogzna iz katerega 
veka slovečega ah neslovečega uda prvih posestnikov pra-
žanskih. Vitez je s svojimi debelimi očmi in s precej nava-
dnim štirioglatim obrazom s stene gledal svojega opazo-
valca, pri mizi sedečega kakor da bi mu rekel: »Kaj delaš ti 
tukaj, širokoperno sedeč, ti vsiljenec plebejski.« 

In ta misel je Liscu vzbudila razne fantazije, segajoče 
nazaj v čas, o katerih nam pripoveduje divne reči pripove-
dovana povest ali kronika pisana. 

Naposled se začujejo tihe stopinje, nekdo potrka, stara 
Senčarica je bila z visoko svečo v roki med vrati. 

»Nikdar več ne hodim tod,« sopiha Starka. »Tako me je 
bilo strah po teh hodnikih, da nisem vedela, ah grem nazaj 
ali naprej. Vem, da je bila podgana ali mačka, kije za menoj 
zašumela, vendar se še na vsem životu od straha tresem.« 

»In jaz sem vprav tega viteza na steni ogledoval in obču-
toval njegov ljuti pogled ter se domišljal pripovedk o izda-
nih gradovih, vitezih rešilcih in kar smo še čitah v otročjih 
letih enakega s pohotno grozo in prijetnim strahom,« odgo-
vori Lisec. 

»No, te poezije pri nas baš ni. ako sije sami ne ustvarite v 
fantaziji. Podgan imamo pač mnogo in sove hodijo iz gozda 
pogosto neprijetno pesem pet nam pred okno; drugih stra-
hov menda ni. Vrata pa zapiramo precej, ko se noč stori, da 
strahovi od zunaj noter ne morejo. Ste li pač tudi vi vnanja 
vrata dobro zapahnili?« 



Takole srečni bi morali biti vsi tisti, ki so obljub-
ljali kako bo poln zeleni vlak Titovo Velenje-Ljub-
Ijana. A sreča je opoteča, tako tudi ta z zelenim 
vlakom. Le kje so zdaj tisti poslovneži, ki v poslov-
nem jeziku venomer zatrjujejo, kako varčna je vož-
nja z vlakom in kako bi že končno lahko puščali 
avtomobile doma in se poslovno prevažali z vlaki. 
Na tem vlaku jih očitno še ni. Morda pa še niso tako 
poslovni, da bi jih bil zeleni vlak vreden... 



O TELESNI KULTURI V CELJU 
Danes, v četrtek, 17. decembra ob 12. uri bo v zgornji 

stranski dvorani Narodnega doma v Celju 2. seja Sveta za 
telesno kulturo pri Občinski konferenci SZDL Celje, 
pnevni red: pregled aktivnosti na področju telesne kulture 
v letošnjem letu, ocena stanja in problematika prioritetnih 
športnih panog v celjski občini in razprava o učnem načrtu 
osnovnih šol na področju telesne kulture (uvodne misli pri 
tej točki bo podal Janko Križnik, predstavnik Zavoda za 
šolstvo SRS - Enota Celje). Za to vabilo je podpisana pred-
sednica Sveta za telesno kulturo pri Občinski konferenci 
SZDL Celje Magda Urh. 

SESTALA SE BO SKUPŠČINA TKS 
CELJE 

v ponedeljek, 21. decembra bo ob 12. uri v dvorani PIO-
NIRSKEGA DOMA »CVETKE JERINOVE« v Celju 14. seja 
Skupščine Telesnokulturne skupnosti, kjer bodo delegati 
med desetimi točkami dnevnega reda (od sprejema dnev-
nega reda do točke razno) med drugim tudi spregovorili o 
programu skupnosti za prihodnje leto (sprejem programa, 
sprejem sklepa o nominalni vrednosti programa in višini 
prispevne stopnje ter o verjetno najbistvenejšem - sprejemu 
finančnega načrta skupnosti za leto 1982)1 Poleg tega in 
ostalega bo podana tudi informacija o stanju na področju 
prioritetnih športnih panog in stališčih zadnje seje Sveta za 
telesno kulturo pri Občinski konferenci SZDL Celje. Oba 
sestanka, zgornji in spodnji (objavljeni) bosta služila za sme-
rokaz na tem področju v prihodnjem letu. 

TV 

ŠTIRI ZLATE 
MEDALJE V 
CELJU 

Na Portugalskem se je 
končalo svetovno prven-
stvo v rokometu za mla-
dince. Jugoslovani so 
premagali vse nasprotni-
ke razen CSSR, v finalu 
celo zelo gladko (vsaj po 
rezultatu!) Sovjetsko zve-
zo 27:21. V naši ekipi so 
nastopili tudi štirje člani 
Zelezničarskega roko-
metnega kluba Aero Ce-
lje Pušnik, Praznik, An-
derluh in Kalin, ki so bili 
klubsko najmočneje za-
stopani v novi zlati selek-
ciji! Ne pa samo klubsko, 
temveč tudi po učinkovi-
tosti, ki jim je z ostalimi 
zagotovila končni uspeh. 
Vsem osvajalcem naslova 
svetovnega prvaka velja-
jo naše iskrene čestitke, 
našim štirim mušketir-
jem pa tudi še kaj več. 

TV 

V ŽALCU V SOBOTO 
ZAKLJUČEK 

v soboto, 19. decembra, bo ob 19. uri v 
Žalcu v dvorani Hmezada zaključna priredi-
tev 18. sindikalnih športnih iger, ki jih vsa-
ko 4eto pripravlja Komisija za sindikalne 
športne igre pri občinskem sindikalnem 
svetu Žalec. Najuspešnejšim ekipam in po-
sameznikom bodo podelili priznanja! Za 
uspešno delo na področju rekreacije bodo 
prejeli priznanja: Mojca Jeraj (VVZ Žalec), 
Drago Božič (predsednik komisije za sindi-
kalne športne igre), Emil Brernec (Zavod za 
načrtovanje Žalec in Drago Fonda (Garant 
Polzela). 

V letošnjem letu je na sindikalnih šport-
nih igrah sodelovalo več kot 2600 zaposle-
nih iz 40 organizacij združenega dela in dru-
gih organizacij teh združenj v 12 športnih 
panogah. Minuli teden je bila na vrsti zadnja 
disciplina-kegljanje v borbenih igrah. Naj-
več uspeha so imeli Obrtniki iz Žalca, ki so 
zmagali pri članicah, mlsjših in starejših 
članih. Rezultati članice: 1. Obrtniki Žalec 
1317, 2. SO Žalec 1309, 3. Tovarna nogavic 
Polzela 1281; starejši člani: 1. Obrtniki 1532, 
2. Ferralit Žalec 1503, 3. Hmezad Žalec 1494 
in mlajši člani: 1. Obrtniki Žalec 1560, 2. TT 
Prebold 1552, 3. SIP Šempeter 1551! 

T. TAVCAR 

TOČA ZADETKOV V 
PARKU 

Državno pr\'enstvo v hokeju na ledu 
se nadaljuje, čeravno je v 15. kolu že 
padla odločitev o prvaku. Jeseničani 
so namreč premagali Olimpijo 7:4 in si 
priborili prednost štirih točk, kar jim 
naj bi zadostovalo za končni naslov in 
to že dvajseti po vojni! 

Celjani se tudi tokrat borijo za tretje 
mesto, kajti Olimpija jim po 15. kolu 
»beži« za štiri točke in težko je verjet-
no, da bi lahko celjski hokejisti prese-
netili sedaj »načeto« ljubljansko eki-
po. Vsekakor pa so Celjani v srečanju 
proti Spartaku prvič pokazali svoje 
realizacijske sposobnosti. Ob odlični 
asistenci Albina Felca in Vojka Bratca 
so ostali igralci igraje dosegali zadetke 
proti poprečni vrsti Spartaka iz Subo-
tice. Zato končni rezultat 22:1 (6:0, 7:1, 
9:0) ne predstavlja presenečenja. 

Strelci Poljanšek 5, Lesjak 4, Žbon-
tar 3, Vrstovšek, Filipovič in Perčič po 
dva ter Jan, Burnik, Zorko in Sendel-
bach po enkrat." 

J. KUZMA 

LIBELA IZGUBILA S 
COMETOM 

Po dobri igri v prejšnjem kolu 
so igralke Libele iz Celja v 5. kolu 
SKL gostovale v Slovenskih Ko-
njicah, kjer so z ekipo Cometa 
izgubile 41:58.0 kvalitetni košar-
ki ne moremo govoriti niti na eni, 
niti na drugi strani, kar potrjuje 
tudi nizek končni rezultat. 

Za Libelo so bile uspešne: Ko-
želj 5, Božič 9, Cerjak 13, Aleksič 
6 in Cencelj 8. V ekipi Cometa pa 
so bile najboljše Jevšenak 14, 
Zdovc 18 in Krajnc 11. 

Rogaška je doma premagala 
Koper, največ košev za zmago-
valke pa je dala Oblakova 15. Na 
lestvici vodi Rogaška, Comet je 
šesti in Libela deveta. 

JANA B 0 2 I C 

DVE ZMAGI IN EN 
PORAZ 

Tudi v republiški moški ligi so 
odigrali 5. kolo. Kovinar Store je 
izgubil v Ljubljani proti vodeči 
Iliriji 88:79 (najboljši strelec pri 
poražencih Slatau 21), Elektra iz 
Šoštanja je zmagala v Kočevju 
90:82 (najboljši strelec Hliš 25), 
medtem ko je Comet v Sloven-
skih Konjicah premagal Fructal 
86:68. Na lestvici je Kovinar 6., 
Elektra 7. in Comet 8. 

DRUGA ZMAGA 
KADETOV LIBELE 

v vzhodni republiški ligi za ka-
dete so košarkarji Libele gosto-
vali v Šentjurju in premagali so-
vrstnike 106:64 (49:28). Največ 
košev za Libelo sta dala Ulaga 22 
in Hudina 17, ki sta bila tudi naj-
boljša igralca srečanja. Ostale ko-
še so dodali: Benčina 16, Martič 
4, Govc 16, Polutnik 15, Cvikl 2, 
Radoševič 4, 2vižej 8 in Vrček 2. 

RUDI JERIC 

INVALIDI TEKMOVALI 
V PREBOLDU 

Društvo invalidov Žalec je ob 
Dnevu invalidov pripravilo mno-
žično tekmovanje (90 tekmoval-
cev) v kegljanju, šahu in strelja-
nju na športnih objektih v Pre-
boldu. V kegljanju je zmagal Slo-
venj Gradec pred Ravnami in 
Hrastnikom, Žalec pa je bil peti. 
V šahu so slavili predstavniki 
Maribora pred Žalcem in Ravna-
mi, medtem ko so v streljanju 
bili najboljši Zalčani pred Slo-
venj Gradcem in Ravnami. Med 
posamezniki je zmagal Kotnik iz 
Žalca. Najboljši so dobili prizna-
nja, za sodelovanje pa se je vsem 
tekmovalcem s spremstvom zah-
valil predsednik Društva invali-
dov Žalec Vlado Jager. 

JOŽE GROBELNIK 

REKORDNO V 
STRELJANJU 

Na strelišču v Celju se je začelo 
letošnje občinsko prvenstvo v 
streljanju z zračno puško. Tokrat 
ekipe nastopajo po kvaliteti v 
treh hgah (v prvi do 400, v drugi 
do 300 in tretji do 200 krogov). 
Zadnje iz posameznih lig se bodo 
selile v nižja tekmovanja, zmago-
valci pa bodo napredovali v višje 
lige. 

I. kolo prva liga ekipno: Celje I 
1465 krogov. Kovinar Store 1442, 

Celje II 1440, Celje III 1393, Tem-
po 1344 in Miličnik 1341. I. kolo 
druga liga ekipno: SD Franc Ste-
klič Skofja vas 1010, Savinja 990, 
SD Bratov Dobrotinšek Vojnik 
971, Ingrad 962, Zlatar 938 Avto 
935 krogov. I kolo tretja liga: 
Metka 657, Celje IV 621, Franko-
lovo 607, SD Tone Tomšič Dobr-
na 597, Etol 590, Cinkarna 531, 
Celje V 497, Kovinar II 481, Pre-
vozništvo 460 in Žična 335 kro-
gov. Najboljši med poseimezniki 
v posameznih ligah po I. kolu: v 
I. ligi Marjan Dobovičnik 370, v 
II. hgi Željko Lamut 266 in v III. 
ligi Ervin Zeme 176 krogov. Dru-
go kolo vseh lig bo 7. in 8. januar-
ja na strelišču v Storah. 

TONE JAGER 

ZA NAJBOLJŠEGA 
STRELCA V ŠKOFJI 
VASI 

SD Franc Steklič v Skofji vasi 
je pripravila zanimivo strelsko 
tekmovanje streljanju z zračno 
puško za prvenstvo družine. Na-
stopa 45 strelcev, od tega največ 
iz strelske družine, delovnih or-
ganizacij Etol in volnenih odej, 
mladine, gasilcev, konjeniškega 
kluba itd. Dosedanjih tekmovanj 
se je udeležilo že 45 strelcev, to 
število pa se bo do konca prven-
stva prav gotovo še povečalo. Vo-
di Lamut 181 krogov, sledijo pa 
Žnidar 175, Glavan 164 itd. Sicer 
pa društvena tekmovanja služijo 
za sestavo ekipe, ki z uspehom 
nastopa v občinski ligi. Društvo 
je mlado, polno ustvarjalnega po-
leta, žal pa za svojo dejavnost ni-
ma dovolj sredstev. Luknje v bla-
gajni so nekoliko zakrpali, ko so 
šli udarniško pomagati Tovarni 
volnenih odej pri podiranju To-
polov. Ekipa SD Franc Steglič iz 
Škofje vasi vadi vsako sredo v 
kulturnem domu, tekmuje pa ob 
sobotah in nedeljah. 

FANIKLOKOČOVNIK 

DRŽAVNO 
PRVENSTVO SLUŠNO 
PRIZADETIH 

Je bilo v kegljanju in sicer na 
novem kegljišču Golovec. Nasto-
pile so štiri ekipe (objavljamo 
vrstni red): 1. Slovenija 10.116 
kegljev. Hrvatska 9918, 3. Vojvo-
dina 9244 in 4. BIH 7201 kegelj. 
Posamezniki: 1. Vinko Raužlan, 
Hrvatska, 1741, 2. Nikola Beser-
menji, Vojvodina, 1737, 3. Janez 
Slatinšek, Slovenija, 1714 keg-
ljev itd. Tekmovanje je bilo v po-
častitev Mednarodnega dneva in-
validov, Dneva oboroženih sil 
Jugoslavije in 40-letnici vstaje ju-
goslovanskih narodov in naro-
dnosti. 

JOCO VERANIC 

DAN JLA - NAMIZNI 
TENIS IN KEGLJANJE 

Pred Dnevom JLA bodo v Ce-
lju poleg ostalih prireditev pri-
pravili tudi več športnih srečanj. 
Z njimi so začeli prejšnjo soboto 
in bodo končali prihodnjo. Prvi 
rezultati, v namiznem tenisu, ki 
je bil v telovadnici Partizana Ga-
berje, je nastopilo 9 ekip, vrstni 
red: 1. Ingrad, 2. Partizan Gaber-
je. I, 3. Gimnazija in 4. Partizan 
Gaberje II. 

Kegljanje (nastopilo je 13 ekip 
na kegljišču v Golovcu): 1. Ekipa 

Slušno prizadetih 535, 2. EMO 
Kontejnerji 490, 3. EMO 480, 4. 
Toper 454, 5. Invalidi 440, 6. JLA 
438 podrtih kegljev itd. 

METOD TREBICNIK 

ROKOMETAŠI NE 
POČIVAJO 

Čeravno ni rednega ligaškega 
tekmovanja pa rokometaši naše-
ga območja ne počivajo. Od pet-
ka do nedelje bosta v Zagrebu in 
Ribnici dva večja turnirja na ka-
terih bodo nastopile štiri republi-
ške selekcije rokometašev in ro-
kometašic. Zanimivo je, da bo 
največ predstavnikov v teh re-
prezentancah ravno iz celjskega 
območja. 

V moški pionirski reprezentan-
ci bodo igrjili Danilo Kovačič iz 
Aera ter Robi Žerdoner, Gusti 
Medved in Iztok Puc iz Šoštanja. 
V pionirski ženski vrsti pa tek-
movalki RK Velenje - Danica 
Podržavnik in Damjana Rednak. 

V Ribnici bo turnir članske in 
mladinske moške vrste. V član-
ski republiški reprezentanci so 
Tomič, Pušnik, Ivezič, Praznik, 
Božič, Anderluh in Kalin. V mla-
dinski pa iz Celja Sandi Lesjak, 
Tone Medved, Srečko Mahnič, 
Matjaž Manček, Aleš Filipčič in 
Igor Dobršek. Igrali pa še bodo 
Rajko Zazjal iz Minerve in Oto 
Gradišnik in Marjan Podgoršek 
iz Šoštanja. 

ŠTUCL ALI BERVAR 
v Celju je bil deveti hitropotez-

ni turnir za nagrado Celja. Tudi 
tokrat so nastopili najboljši šahi-
sti. Zmagal je Franc Pešec, ki je 
zbral 9 in pol točke. Sladijo: Ber-
var in Mikac 8, Jazbec 6,5 Pri-

slan, Lesjak in S t u d 6, Crepan, 
4,5 Pertinač in Stankovič 4 točke. 

Po devetih turnirjih je lestvica 
najboljših šahistov naslednja: 
vodi S t u d 44 točk, sledijo Bervar 
42, Mikac 27, Pertinač 24, Crepan 
21, Franc Pešec 18, Jazbec 12, 
Bogadi in Janez Pešec 11 ter 
Streicher 8 točk. Odločilni turnir 
bo zadnji četrtek decembra v le-
tošnjem letu, kjer bo odločeno ali 
bo zmagovalec mladi Božo S t u d 
ali veteran Jani Bervar. 

AKTIVNI 
ŠEMPETRČANI . 

Sempetrčani so tudi tokrat pri-
redili zanimiv hitropotezni tur-
nir, na katerem so sodelovedi tudi 
nekateri celjski šahisti. Zmagal 
je S t u d iz Celja 9,5 točke pred 
Skokom 8,5 in Pertinačem 7 
točk. Sledijo: Tine in Martin 
Storman 5,5 Pevnik 5, Vošnjak 
4,5 Brišnik 4 in Petemel 2 točki. 

USPEH V GOSTEH 
Odbojkarice Golovca so po-

novno zaigrale odlično v gosteh 
in v Kamniku premagale doma-
čo ekipo 3:0. Zdaj so na 5. mestu. 

ŽALČANI ČETRTI 
Poročali smo že o neuspehu 

celjske šehovske ekipe na repu-
bliškem prvenstvu. Celjani so 
namreč bili drugi za Kovinarjem, 
ki je zbral 55 in pol točke, Celje 
53,5 točke. Radenska 50 in pol 
točke. Ekipa Žalca pa ni bila še-
sta, temveč četrta, kajti šele te 
dni smo dobili uradne rezultate. 
Zalčani so zbrali 46 in pol točke 
in so prehiteli Kranj 46 in Fram 
45,5 točke. 

J. KUZMA 

IZVRSTNO V MARIBORU 
Košarkarji Libele so nas v zadnjih dneh ponovno prijetno presene-

tili in to kar v treh dneh, ko so odigrali dve težki srečanji. Najprej so v 
zaostali tekmi premagali v Celju Borovo s 84:83 (51:41). Bila je to 
taktično dobra igra Celjanov vse do 28. minute, ko so se pri rezultatu 
71:55 nekoliko zmedli zaradi prehitrega in sigurnega vodstva ter 
začeli grešiti. To so izkoristili gostje, ki so do 35. minute rezultat 
izenačili na 77:77. Toda v dramatičnih zaključnih minutah so Miloš 
Sagadin, Muha in Tovornik le priborili Libeli dragoceni točki. 

Tri dni pozneje so Celjani gostovali v Mariboru proti TIMI-MTT. V 
pomembnem srečanju so dosegli četrto zmago v gosteh v letošnjem 
prvenstvu. Zmagali so z 72:60 (44:38). Tokrat Celjani niso ponovili 
napake s srečanja proti Borovu. Igrali so taktično odlično in čim so si 
priborili prednost večjega števila točk so igrali na čas in s tem 
onemogočili domačinom, da bi spremenili potek igre. Ta uspeh pa 
jih je ponovno pripeljal v vrh lestvice, kjer se bodo skupaj z Dalvi-
nom in morda še kom borili za naslov prvaka. 

J. KUZMA 

DEVET ATLETSKIH SELEKCIJ 
Pri AD Kladivar so končno začeli z rednim delom devetih atletskih 

selekcij, v katere je zaenkrat vključenih 150 mladih od letnikov 1971 
do 1968. Te selekcije vodi Igro Topole, mladi atleti in atletinje pa 
trenirajo trikrat tedensko, od tega je zadnji (tretji) trening tekmova-
nje. Selekcije imajo v OŠ Store, OŠ Vojnik z Dobrno, OŠ Slavko 
Šlander, OŠ Ivana Kovačiča - Efenke, OS Franja Roša, OŠ I. celjske 
čete, I. OŠ, Hudinji in OŠ Veljka Vlahoviča! 

Mladi tekmovalci so že opravili tudi prvo tekmovanje in sicer v 
dvorani AD Kladivar. Rezultati: 

Letnik 71. PIONIRKE: Maja Radmanovič, Alenka Založnik in 
Tatjana Križnik, PIONIRJI: Miro Kocuvan, Gregor Kramberger in 
Gregor Coklič. Letnik 70 PIONIRKE: Judita Kiš, Monika Fevžer in 
Darja Kovačič, PIONIRJI: Beno Krajnc, Janez Strašek in Peter 
Kelenc. Letnik 69 PIONIRKE: Mateja Jesenek, Barbara Banič, tretje 
mesto pa si delijo Simona Sojč, Damjana Petrič in Darja Korošec, 
PIONIRJI: Tomaž Jošt, Igor Ajdnik in Husein Muhič. Letnik 68 
PIONIRKE: Damjana Zdolšek, Sabina Malgaj in Iris Židanik. PIO-
NIRJI: Sašo Krajnc, Igor Pungaršek in Boris Sulinc. Na prvem 
tekmovanju je nastpilo 113 pionirjev v troboju: 60 m, skok v daljavo z 
mesta in met težke žoge čez glavo. Upamo, da se bodo te selekcije 
obdržale, razširile in kmalu rodile prve rezultate. Pomenijo pa pravo 
transfuzijo za celjsko atle*iko. T. VRABL 



NOVO V KOVINOTEHNI 

SODEulvA&U 
POMEN DROBNEGA 
GOSPODARSTVA 

Drobno gospodarstvo je v svetu po-
memben spremljevalec velikih industrij-
skih kompleksov, ki jim dobavlja vrsto 
sestavnih delov, ki v velikoserijski proiz-
vodnji niso rentabilni. Po drugi strani pa 
se je drobno gospdarstvo sposobno hitro 
prilagoditi tehnološkim spremembam in 
preusmeritvi na nove proizvode ter lah-
ko zadovoljuje povpraševanje na raznih 
področjih, zato predstavlja obrt po-
membno dejavnost," ki prispeva velik de-
lež pri ustvarjanju družbenega proiz-
voda posameznih držav in zaposluje pre-
cejšnje število delavcev. Obrtna dejav-
nost predstavlja večkrat tudi nosilca po-
membnejših inovacij in razvoja. 

Po osnutku družbenega dogovora o 
pospeševanju razvoja drobnega gospo-
darstva v obdobju 1981-85 pri nas pred-
stavlja pojem drobnega gospodarstva 
naslednje: 

• Delovne organizacije, ki zaposlujejo 
manjše število delavcev in ki opravljajo 
individualno oz. maloserijsko proiz-
vodnjo, proizvodnjo v kooperaciji in po 
specialnem naročilu in vse vrste obrtnih 
storitev v združenem delu, 

• dejavnost, ki se opravlja z osebnim 
delom in sredstvi v lasti občanov, 

• vse oblike združevanja in organizi-
ranega osebnega dela in sredstev z de-
lom drugih delavcev ter delom in sred-
stvi v združenem delu. 

Pri nas se pomen in vloga dejavnosti 
obrt in osebne storitve sicer povečuje, 
veča se obseg poslovanja tako količin-
sko kot vrednostno, izboljšuje se kvalite-
ta in stopnja predelave in konkurenč-
nost cen Uslug in izdelkov, vendar še 
vedno nima tiste vloge, ki bi jo lahko 
imela. 

Velike delovne organizacije se še pre-
malo povezujejo z drobnim gospodar-
stvom, nekatere sestavne dele za svoje 
proizvode izdelujejo samo z neprimerno 
višjimi stroški ali pa kupujejo v tujini in 
to prav od drobnega gospodarstva. 
Vključevanje samostojne obrti v koope-
racijo sicer že daje dobre rezultate, ven-
dar so tu še nekatera nerešena vprašanja 
kot npr.: 

• neenakopravnost partnerjev pri 
predpisih o plačilu v 15 dneh, ki ne ščiti-
jo obrtnikov, saj OZD tudi po več mese-
cev ne plačujejo izdelkov oz. storitev, 

• sklepanje kooperacijskih pogodb 
OZD z delavci, ki opravljajo obrt kot 
postranski poklic, 

• neurejeni dohodkovni odnosi, saj 
sedanje pogodbe večinoma temeljijo le 
na kupoprodajnih osnovah, 

• neustrezna ureditev uvoznih raz-
mer za samostojne obrtnike in pomanj-
kanje materiala, 

• kratkoročnost pogodb in pomanj-
kanje usmeritev, planiranje proizvodnje 
in težave z nabavo reprodukcijskega ma-
teriala, 

• vprašanje prelivanja deviz od izdel-
kov za izvoz proizvajalcem sestavnih de-
lov, ki prav tako potrebujejo devize za 
uvoz strojev in materiala in drugo. 

STANJE IN PROBLEMI MALEGA 
GOSPODARSTVA IN ZASEBNE 
OBRTI 

Opremljenost in tehnološka zmoglji-
vost v zasebni in družbeni lasti je pri nas 
na visoki ravni, saj je ta dejavnost spo-
sobna ponuditi artikle široke potrošnje, 
polizdelke in opremo v sorazmerno veli-
kih količinah. Večina specializiranih de-
lavnic z ozkim proizvodnim programom 
in velikimi zmogljivostmi sodeluje kot 
kooperanti industrije preko obrtnih za-
drug oz. trgovskih OZD, registriranih za 
kooperacijo. Te delavnice uporabljajo 
moderno tehnologijo in so »prava indu-
strija v malem«, ki pa še ni obremenjena 
z visoko režijo, kar predstavlja osnovni 
element konkurenčnosti. Obstoja tudi 
precej delavnic s sorazmerno širokim 
proizvodnim programom, ki še nimajo 
jasne usmeritve v velikoserijsko proiz-
vodnjo oz. v specializiran proizvodni 
program. Tudi te težijo k specializaciji, 
katere osnova je kooperacija predvsem 
zaradi vezave velikih obratnih sredstev 
in gotovosti plasmaja proizvodov. Ob 
povezovanju s kooperacijsko zadrugo ali 
OZD odpade problem plačila prometne-
ga davka in vezave obratnih sredstev. 

Drobno gospodarstvo ima precej mož-
nosti nadomeščanja uvoza, ker lahko v 
večjem obsegu kot industrija uporablja 
odpadne surovine, razne manjše lokalne 
vire surovin (gradbeni in instalacijski 
material, nekatere vrste opreme, strojev 
in mehaniziranih orodij), in nadomešča-
nja uvoza polizdelkov in delov v koope-
raciji s kovinsko in elektro industrijo. 
Pri vključevanju obrti v izvoz obstoja 
veliko težav (npr.: dragi materiali). Pri 
obrtnikih s prostimi kapacitetami je ve-
lik interes za dodelavo materialov tujih 
partnerjev, ki bi jih OZD ali zadruge so-
časno uvozile in pri sodelovanju pri in-
vesticijskih delih, ki jih naše gradbene 

OZD izvajajo v tujini. V tujini so precejš-
nje možnosti naslednjih obrtnih izdel-
kov: leseni gospodinjski pripomočki, 
drobni plastični predmeti, vijačno blago 
in drugi kovinski izdelki, leseni ročaji za 
orodje, jeklene ščetke itd. 

V obrti običajno vodja delavnice 
opravlja vse posle v zvezi z obdelavo 
tržišča, izborom artiklov oz. proiz-
vodnega programa, izbiro tehnologije, 
tehnoloških postopkov, nabave materia-
la, rešuje probleme s proizvodnjo, proda-
jo, transportom, opravlja vsa kadrovska 
in komercialna dela ter moralno in mate-
rialno odgovarja za poslovanje in varno 
obratovanje. S trgovsko OZD se nevezan 
obrtnik sreča ob nabavi materiala in vča-
sih tudi pri prodaji artiklov. Zavedamo 
se, da mu v Kovinotehni največ težav in 
izgube časa povzroča nabava materiala, 
saj mora kontaktirati z referenti v po-
slovnicah za posamičen material, skla-
diščnimi delavci, ki material pripravijo, 
v blagajni, kjer ga plača in pri prevzemu 
blaga. Veliko težav nastaja tudi pri uvo-
zu repromateriala in opreme. 

VKLJUČEVANJE DO 
KOVINOTEHNA CELJE 

Naša DO Kovinotehna se je do sedaj le 
delno in nesistematično vključevala v 

dejavnost drobnega gospodarstva, in si-
cer kot dobavitelj repromateriala, kupec 
končnih izdelkov te dejavnosti, v vele-
prodaji, zunanji trgovir\i, maloprodaji in 
TOZD Inženiring, ki je vključevala na 
osnovi kooperacijske pogodbe tudi za-
sebne obrtnike. Obrtniki danes nabav-
ljajo blago v Kovinotehni, v TOZD Vele-
prodaja, od 220 pomembnejših dobavite-
ljev in nastopajo posamično ali preko 
obrtnih zadrug predvsem pri naslednjih 
blagovnih skupinah: 

• proizvodi iz gume, kavčuka in pla-
stičnih mas, 

• železnina in kovinsko blago, 
• elektrotehnični material, 
• barve, laki, kemikalije, 
• gradbeni material, 
• steklo, porcelan in keramika. 
Razni pomožni material nabavljajo tu-

di v TOZD Tehnična trgovina, kadar gre 
za manjše količine materiala, saj TOZD 
TT nabavlja material tako iz TOZD VP 
kot tudi od drugih dobaviteljev in ima 
širok asortiman. 

V prodajalnah za diskontno prodajo 
PC Hudinja in Pleskar Bukovžlak se 
opravlja prodaja v originalno pakiranih 
enotah in po cenah, ki so nižje od drob-
noprodajnih cen zaradi nižjih manipula-
tivnih stroškov. V poslovnicah TOZD 
Veleprodaja poteka promet tudi kot na-
kup blaga od delovnih ljudi, ki z oseb-
nim delom in s sredstvi v lasti občanov 
samostojno opravljajo obrtno dejavnost. 
Ti izdelki se prodajajo 550 pomembnej-
šim kupcem Kovinotehne. 

Široka registracija naše DO (velepro-
daja, zunanja trgovina, tehnična trgovi-
na, inženiring), njena velikost in vloga na 
slovenskem in jugoslovanskem tržišču 
ter na zunanjem tržišču, njena poveza-
nost s proizvodnjo, komercialni kadri, 
strokovni delavci v inženiringu in skla-
diščne kapacitete pa dajejo številne mož-
nosti, da postane Kovinotehna aktiven 
dejavnik pri povezavi drobnega gospo-
darstva v celjski regiji in izven nje, pred-
vsem za tisti del drobnega gospodarstva, 
ki je povezan z našimi blagovnimi skupi-
nami. Naša DO razpolaga z informacija-
mi o potrebah tržišča, saj so naši delavci 
v neposrednem stiku s kupci na debelo 
in malo, poznamo potrebe proizvodnje, 
pomanjkanje določenih vrst proizvodov, 
ki jih uvažamo, in z drugimi informacija-
mi, ki pa niso izkoriščene. 

Zavedamo se vseh težav, ki nastajajo 
pri poslovanju drobnega gospodarstva z 
našo DO, zato se zavzemamo, da bi naše 
poslovanje izpopolnili, izboljšali in razši-
rili. Za razširitev naše dejavnosti na to 
področje je najprimernejša dopolnitev 
registracije s proizvodno kooperacijo in 
uvedba ustrezne organizacijske oblike, 
ki bi bila specializirana za poslovanje z 
drobnim gospodarstvom. 

Poudarek drobnemu gospodarstvu bi 
bil v tem, da bi izboljšali oskrbo z mate-
riali in opravljanju zunanjetrgovinske 
dejavnosti za obrtnike. Kovinotehna pa 
je poleg te marketinške funkcije sposob-
na nuditi v določenem času bodočim 
kooperantom naše DO tudi druge funk-
cije: 

• oskrbo materiala iz domačega in tu-
jega trga, 

• prodajo in fakturiranje, 
• izvoz blaga, izdelavo zahtevkov za 

premije in vodenje ZT evidenc, 
• uvoz opreme, 
• projektiranje tehnoloških postop-

kov za proizvodnjo posameznih artiklov, 
• izdelavo posameznih načrtov in de-

lovnih risb, 
• izdelavo normativov, 
• usmerjanje in pomoč pri oživljanju 

inventivne dejavnosti, 
• posredovanje in financiranje licenc 

in patentov, 
• posredovanje kreditnih aranžmajev 

poslovne banke za razvoj obrti oz. drob-
nega gospodarstva, 

• vključevanje obrti v kooperacijske 
odnose z našimi dobavitelji, 

• vključevanje obrti v dohodkovne 
odnose in sovlaganja s proizvajalci re-
promateriala, 

• evidenco in obračun porabe mate-
riala, 

• preko AOP zbiranje in posredova-
nje raznih podatkov, 

• evidenco potreb za proizvodnjo ar-
tiklov, ki jih uvažamo, ter selekcijo ti-
stih, ki jih lahko proizvajajo obrtniki, 

• ekonomsko propagando in pospe-
ševanje prodaje tako v sredstvih obve-
ščanja kot tudi na raznih sejmih doma in 
v tujini, 

• seznanjanje s tehnološkimi dosežki 
na področju tehnologije kovinske prede-
lave za posamezne vrste, organizacijo 
predavanj in ekskurzij doma in v tujini 
itd. 

Smatramo, da ^ Celje primerna geo-
grafska lokacija in da lahko Kovinote-
hna vse te funkcije tudi opravlja, v ko-
likor obstoja skupen interes med drob-
nim gospodarstvom in Kovinotehno. 
Naša DO je žc formirala posebno delov-
no skupino, ki bo delovala na formira-
nju centra za drobno gospodarstvo. V 
tem centru bi začeli postopoma oprav-
ljati naštete dejavnosti v omejenem ob-
segu, zato je predvsem od zainteresira-
nosti drobnega gospodarstva odvisen 
tudi čas formiranja centra. Posamezne 
obrtnike in OZD vabimo k sodelovanju 
na vseh opredeljenih področjih, kajti 
tako bomo lahko skupno postavili izho-
dišča za delo in funkcioniranje takšne-
ga centra. 

V CELJSKI OBCINI SO 
NAJVEČJE POTREBE PO 
KOOPERANTIH KOVINSKE 
STROKE, INSTALATERJIH, 
PLASTICARJIH, RAZNIH 
OBRTNIKIH GRADBENIH 
STROK, LESNE STROKE IN 
DRUGE VRSTE OBRTNIH 
POKLICEV! 

Pri Kovinotehni v Celju so torej' 
ponudili roko sodelovanja obrtni-
kom in sploh malemu gospodar-
stvu. K sodelovanju so vabljeni 
vsi, torej tudi tisti, ki so sicer tre-
nutno na delu v tujini pa se name-
ravajo čez leta vrniti in začeti z 
zasebno obrtjo doma. Kdor bo 
pred novoletnimi prazniki doma, 
v Celju ali okolici, naj se oglasi 
tudi v Kovinotehni, kjer bo lahko 
dobil podrobnejše informacije o 
tej novosti. 



Marina v Medulinu počiva. Barčice, galebi in oskrbnik - to je vse kar nudi idilična podoba tega zalivčka, vendar do-
volj mamljiva za vse, ki imajo radi morje. 

Z ZELENIM VLAKOM V MEDULIN 

SONCE NE GREJE SAMO POLETI 
Istra je sijala v vseh svojih barvah 

»Sami sva in velikokrat skupaj po-
tujeva. Taki izleti pa so prava prilož-
nost, da spoznava nove prijatelje, da 
kljub letom, prijetno in zabavno pre-
živiva konec tedna. Tu v Medulinu 
nam je zelo všeč. Razmišljava, da bi 
prišle sem na dopust. Tudi vožnja z 
zelenim vlakom je udobna. Skratka, 
na tem izletu nama je vse všeč,« sta 
dejali Valerija Tratnik in Marija Per-
noš iz Celja, potnici zelenega vlaka, 
ki je v soboto dopoldne s celjske že-
lezniške postaje odpeljal proti Puli 
na izlet v Medulin. 

Srečko Centrih in Sandi Jaki iz 
kulturnega društva Zarja iz Trnovelj 
pa sta tokrat imela več dela kot na 
izletu v Rabac. Saj so se Celjanom 
pridružili še potniki iz Maribora in 
Zeleni vlak je bil enkrat daljši kot 
navadno. Dobro razpoloženje se je 
torej pričelo že na vlaku, nadaljevalo 
v avtobusih, ki so že čakali potnike 
na železniški postaji in jih nato pre-
peljali v hotel Belveder. Vsak se je na 
hitro udomil v udobni sobi hotela in 
po kosilu je bil ves Medulin poln na-
ših izletnikov, navkljub oblakom in 
rahlemu rosenju dežja. Nekateri so 
bih razočarani, ker se je ravno tisti 
dan pokvarila nekakšna cev v baze-
nu in torej ni bilo napovedanega ko-
panja, so pa zato lahko po mili volji 
kegljali ali, seveda mlajši, igrali na-
mizni tenis. 

Višek izleta je bil zabavni večer s 
kvizom, hotelskih ansamblom Neve-
ra, z nepogrešljivim Srečkom in San-
dijem in seveda z lepimi nagradami, 
ki so jih prispevale številne delovne 
organizacije z mariborskega in celj-
skega območja. 

Nedelja dopoldne. Tisti, ki še niso 
doživeli prave zimske burje so to pri-
ložnost imeli v Medulinu. Cisto res 
je, da se pred burjo ne moreš nika-
mor skriti. Pride skozi vse šranje in 
je zato vseeno, kam in če ob burji 
greš na sprehod. In marsikdo je še!, 
kajti burja je razgnala oblake in spet 
je posijalo sonce in morje je bilo tako 
plavo kot o kresu. Medulin pa se je 
kopal v vseh svojih mediteranskih 
barvah in vonjavah. 

Medulin, hotel Belveder, ki se je 
izkazal z svojo dobro ponudbo in še 
zlasti z zabavo in hrano, so Slovenci, 
ki so že tako pogosti gostje Meduli-
na, zapustili. Trije vodiči so se vsak v 
svojem avtobusu trudili, da bi v krat-
kem času, ki je bil na razpolago, po-
vedali čim več o Puli in o Areni. 

Prehitro je prišlo slovo od sončne 
Istre. Vlak je zdrvel po tirih. Pesem 
in celo ples sta potrjevala, kako je 
izlet uspel. Zadovoljni obrazi in bese-
do zahvale pa so še ena spodbuda 
več organizatorjem, naj še kdaj orga-
nizirajo podobne izlete. 

Potnikov bo vedno več. 

Trinajstletno Darjo sta na izlet povabi-
la stara starša .Anica in Metod Terglav 
iz Celja. Kot najmlajša udeleženka izle-
ta je Darja dobila kupon za torto, ki si 
jo lahko izbere v hotelu Evropa v Ce-
lju. 

Zakonca Francka in Miha Plaskan sta bila srečna dobitnika 
sedemdnevnega aranžmaja v hotelu Belveder. Kot najstarej-
šima zakoncema na izletu jima je aranžma podaril gostitelj, 
Delovna organizacija Arena Turist iz Pule. Poročila sta se 

'pred 43-imi leti. Takrat sta šla za dva dni na poročno potova-
nje na Kranjsko. 

V veseli družbi so se znašli tudi Rafael in Ivanka Funkl iz Griž 
ter Marija Kumer iz Malih Braslovč. Na poti domov je ta 
trojica še z ostalimi potniki zapela toliko pesmi, da mnoge od 
njih mlajši udeleženci izleta niti ne poznajo. 

Milan Grajželj, direktor TOZD ttg iz Celja je ta izlet izkoristil 
za poslovne pogovore s puljskimi predstavniki Arena Turista 
s katerimi že dve leti ttg iz Celja uspešno sodeluje. V njen 
delokrog sodi tudi hotel Belveder iz Medulina. Izleti z Zelenim 
vlakom naj bi se v bodoče organizirali tako, da bi še bolj 
razgibali potovanje s priložnostnim programom že na samem 
vlaku in bi se ta v hotelu nadaljevalu. Prvi tak izlet naj bi bil 
že ob Pustu. Pustovanje bi se začelo v vlaku, nadaljevalo pa v 
hotelu. 

Hotel Belveder, eden izmed treh hotelov v Medulinu, je odprt 
tudi v posezonskem času. Življenje v hotelu je pestro, saj 
poleg gostov prihajajo sem na rekreacijo tudi vrhunski jugo-
slovanski športniki. 

Po krožnem ogledu starega puljskega mestnega jedra so si naši 
izletniki lahko ogledali tudi znamenito puljsko Areno. Naj-
večji vtis je na marsikoga naredila velika kamnita vinska 
preša še iz rimski časov, razstavljena pa je v muzeju Arene. 

Fanika Krašek iz Laškega, Julija Golouh iz Štor, Ana Vodov-
nik iz Žalca in Katarina Kobola iz Štor, so sestre. Dokler se 
niso poročile so živele v Slivnem pri Laškem. Pri njih doma se 
je pravilo pri Lorber. 

Samo ena gasilska, ne bi bila dovolj, da bi nanjo spravili okrog 150 potnikov zelenega vlaka. Zato vam jih predstavljamo v dveh skupinah. 



Nakupi so mnogokrat zelo zamudno 
opravilo. Posebej, če je treba hiteti iz 
ene prodajalne v drugo. Zato je še kako 
dobrodošlo, če lahko opravimo vse na-
kupe na enem mestu. 

Blagovnica MERX v Šentjurju pri Ce-
lju nam omogoča tak nakup. V oddelku 
samopostrežne lahko izbiramo sveže 
meso, sadje in zelenjavo in vsa ostala 
živila, posebej dobro pa je založen odde-
lek z delikatesami. 

Na tekstilnem oddelku Blagovnice 
nam bodo postregli z bogato izbiro mo-
ške, ženske in otroške konfekcije, plete-
ninami, perilom, z metrskim blagom in 
volno, bogata pa je tudi izbira čevljev in 
druge obutve za vse člane družine. 

Ce se ukvarjate s športom ali rekreaci-
jo, zavijte na športni oddelek blagovni-

ce, kjer boste zagotovo našli vse, kar 
želite kupiti. Tudi oddelek kozmetike je 
dobro založen, lahko pa boste izbirali 
med zanimivimi izdelki zlatega in srebr-
nega nakita. Vse vrste tehničnega blaga 
lahko dobite na tehničnem oddelku bla-
govnice, posebej pa lahko izbirate tudi 
na oddelku pohištva, kjer imajo tudi 
zavese in svetila. V sklopu blagovnice je 
v Šentjurju tudi prodajalna Resevna, 
kjer prodajajo keramiko, barve, lake, 
stavbno pohištvo in gradbeni material.-

Ugoden nakup - novoletna darila -
.potrošniški krediti - dostava blaga na 
domu - montaža smuči - mala krojaška 
popravila - darilni boni. . . vse na enem 
mestu v Blagovnici MERX v Šentjurju 
pri Celju. 



NOVA POTA 
MEDICINSKIH RAZISKA V 
piše: doc. dr. mgr. Janez Kraševec 

Večkrat so kombinirana 
taka obolenja s predčasnim 
pojavom celičnega in tkivne-
ga staranja ter staranja posa-
meznih človekovih organov. 
Take skupke bolezenskih 
znakov, ki se pojavljajo več-
krat v enaki ali sorodni kom-
binaciji in dajejo neko skup-
no splošno značilnost ime-
nujemo sindrome, ki jih poi-
menujemo ponavadi po 
prvem raziskovalcu ali opi-
sovalcu. V poskusih je 
R. Hart s sodelavci ugotav-
ljal kapacitete obnavljanja 
celic, preprečevanja in po-
pravljanja okvar, nastalih v 
dezoksiribonukleinski kisli-
ni po obsevanju z ultravijo-
ličnimi žarki. 

Primerjal je tudi maksimal-
no življensko dobo organi-
zma. Cim daljša je maksi-
malna življenska doba dolo-
čenega organizma, oz, vrste 
celic, toliko hitreje se korigi-
ra imenovana ribonuklein-
ska kislina v celicah veziv, 
fibroblastih imenovanih po 
obsevanju z ultravijoličnimi 
žarki. Enake rezultate so 
ugotovili tudi pri celicah po-

vrhnice človeške leče. Sma-
trajo torej, da je obnovitvena 
zmožnost omenjenih nu-
kleinskih kislin vnaprej pro-
gramirana. Na tem polju ra-
ziskav čaka proučevalce sta-
ranja, gerontologe še veliko 
dela, tako v kliničnem, kot 
eksperimentalnem oziru. 

Postavlja se vprašanje, ali 
naše celice ne delujejo več 
pravilno takrat, kadar so nji-
hove genetične informacije 
zaradi defektov zmožnosti 
delovanja dezoksiribonu-
kleinske kisline okvarjene? 
Nekaj je v tej hipotezi, pravi-
jo, čeprav še ni vse pojasnje-
no in se ne sklada. Te in to-
vrstne raziskave so delali na 
očesnih lečah 4 do 39 mese-

cev starih podganah. Zajeli 
so praktično skupine živali 
od najmlajše do maksimalne 
življenske dobe. Ugotovili 
so, da je obnovitvena zmož-
nost te nukleinske kisline v 
najbolj povrhnih, takozva-
nih epitelijskih celicah leče v 
prvi tretjini življenja padala, 
nato pa ostala konstantna. 
Vedeti moramo, da je ta de-
zoksiribonukleinska kislina 
važen dejavnik in nosilec 
življenja. 

Na koncu moramo dodati, 
da problem proučevanja ce-
ličnega staranja kot enega od 
sodobnih problemov medi-
cine nikakor ni nov, niti eno-
staven. Gre za odnose med 
notranjimi, zastavljenimi po-
goji in spremembami, pa tu-
di številnimi normalnimi in 

patološkimi dogajanji zunaj 
celice, kot hormonov, viru-
sov, kemičnih kancerogenih 
snovi, škodljivih stranskih 
učinkov zdravil, mutagenih 
snovi, jonizirajočih sevanj, 
raznih presnovkov in odpad-
lin prehrane itd. itd. 

Številne raziskave in kora-
ki napredka na področju ce-
lične in molekularne biologi-
je so kazali in še kažejo pot k 
nadalnjemu medicinskemu 
raziskovanju. Moderna me-
dicina pripravlja organizem 
na staranje, ga odlaga v poz-
nejšo dobo življenja, prepre-
čuje komplikacije, lajša teža-
va in zdravi nastale spre-
membe v počutju in zdravju 
posameznika. Potrebno je 
vedeti in razumeti, kako so 
sestavljeni geni, kakšen je 
njihov razvoj, kako sodeluje-
jo v procesu staranja in kako 
ta proces deluje na njihovo 
funkcijo in kje ter kako bo-
mo zmogli in znali vplivati 
na to. 







PRIDOBITEV ZA VARSTVO OKOLJA 
v celjski Kovinotehni so s pomočjo številnih drugih sode-

lujočih partnerjev pripravili za jugoslovansko tržišče in 
predvsem varstvo okolja novo, zanimivo vozilo. Tako so 
predelali Tamov tovornjak v vozilo za prevoz agresivnih 
plinov in tekočin (klor, amonijak za hladilnice, ostale za 
okolje izredno nevarne kemikalije itd.)! 

Projektant tega zanimivega vozila, ki bo prav gotovo pri 
mnogih, ki prevažajo nevarne tekočine, naletelo na odobra-
vanje, je bil inženir strojništva Života Lukič, projekt pa so 
izdelali v Inženiringu za procesno tehnologijo ITC. Sodelo-
val je tudi izvedbeni inženiring Kovinotehne TOZD inženi-
ring s sodelavci, predelavo in montažo vozila, ki ga vidimo 
na sliki, pa so opravili v žalskem Hmezadu, Delovna organi-
zacija Strojna TOZD Storitve. 

Pri novem vozilu so tudi sodelovali Kostroj iz Slovenskih 
Konjic, Metalna iz Maribora in Prva petoletka iz Trstenika. 
Prvi kamion je že na terenu in sicer so ga kupili za kloriranje 
pitne vode v skopskem vodovodu._ysi, ki so sodelovali pri 
novem vozilu, pričakujejo dober odziv s tržišča. 

TV 

UPOKOJENCI MED DELOVNIMI 
KOLEKTIVI 

Ob zaključku svojega dela za leto 1981 je Izvršni odbor DU 
Celje skupno s pevskim zborom priredil izlet upokojencev v 
Savinjsko dolino, na katerega je povabil tudi predstavnike 
iz drugih društev upokojencev v občini Celje, 

Izlet smo združili z ogledom proizvodnje v Tovarni pohiš-
tva »Garant« Polzele, Tovarni gospodinjskih strojev »Gore-
nje« Nazarje in Tovarno konfekcije »Elkroj« v Mozirju. 

V vseh tovarnah so nas sprejeli zastopniki samoupravnih 
organov in direktorji tovarn. Ti so nam obrazložili potek 
proizvodnje na sodobnih strojih in nas popeljali skozi 
obrate. Razkazali so nam tudi prostore družbene prehrane 
in nam tako predočili, kaj pomeni geslo »Tovarne v roke 
delavcem.« 

Delovpim kolektivom želimo obilo nadaljnjih uspehov, 
predvsem ker smo videli, kaj pomeni kolektiv, kjer vlada 
red in disciplina in skrb za vsak delovni dan. 

Po ogledu tovarn smo se odpeljali še v Radmirje na ogled 
zgodovinske zakladnice iz 17. stol., kjer so shranjeni z zla-
tom vezeni mašni plašči in druge dragocenosti, ki so jih 
darovali razni mogočniki, kralji in cesarice. 

Med vožnjo po Savinjski dolini nam je vodja izleta pred-
sednik Zupane Ludvik-Ivo tolmačil boj za osvoboditev Sav. 
doline od 1. 1941-1945. 

Iskreno se zahvaljujemo direktorjem tovarn Ramšak Er-
nestu, Kramer Ivanu in Kuder Jožetu in samoupravnim 
organom za lep sprejem in kolektivom tovarn želimo še 
veliko še veliko uspehov v nadaljnjem poslovanju in Srečno 
Novo 1982 leto. g 

DRUŠTVO UPOKOJENCEV CELJE 

UMOR V SAMOTNI HIŠI 
Prejšnji četrtek so miličniki prijeli 27-letnega Franca 

Brenceta iz Celja, delavca brez zaposlitve, ki je osumljen, da 
je v noči z 2. na 3. december na Malem vrhu nad Šmartnim 
ob Paki umoril 72-letno Karolino Prislan. 

Na Malem vrhu je Karolina Prislan že nekaj let živela v 
samotni hiši. S sosedi se je dobro razumela, ker pa jo v 
začetku tega meseca nekaj dni ni bilo na spregled, so sose-
dje pogledali v njeno hišo, kjer so jo 5. decembra našli 
mrtvo. 

Miličniki iz Titovega Velenja, komisija celjske Uprave za 
notranje zadeve in preiskovalni sodnik so takoj posumili, da 
gre za umor, kasnejša obdukcija pa je njihove sume potrdila. 

Čeprav preiskovalci niso imeli kakšnih oprijemljivih sle-
dov, so prišli Francu Brencetu na sled že po petih dneh, ko 
so ga prijeli in priprli. Osumljenec je umor že priznal, med-
tem ko motiv za zločin še ni znan. 

S. SROT 

PRIZNANJE SVETU ZA 
PREVENTIVO 

Društvo paraplegikov iz celjske regije je izročilo celj-
skemu Svetu za preventivo in vzgojo v cestnem prometu 
priznanje za prizadevanja, da invalidom čimbolj olajšajo 
vsakdanje življenje. Celjani so namreč prvi v naši republiki 
poskrbeli za posebej označena parkirna mesta na celjskih 
ulicah, ki so namenjena samo vozilom v katerih se vozijo 
invalidi, poleg tega pa so omogočili invalidom, da se pripe-
ljejo po nakupih tudi v središče mesta, kjer je sicer za druge 
voznike promet prepovedan. 

S. S. 

SLOVENSKE 
KONJICE: 
MLADINSKA 
POLITIČNA ŠOLA 

Tudi letos sta Občinska 
konferenca ZSMS in Delav-
ska univerza iz Slovenskih 
Konjic pripravili mladinsko 
politično šolo za predstavni-
ke vseh osnovnih mladin-
skih organizacij. Na njej na-
menjajo posebno pozornost 
aktualnim dogajanjem v naši 
družbi in še posebej v občini 
Slovenske Konjice. Da bi pa 
mladi lažje izrazili svoje miš-
ljenje in svoja vprašanja, so 
pripravili tudi vrsto pogovo-
rov za okroglo mizo, ki bodo 
obogatili predavanje. Na 
njih bo tekla beseda o vpra-
šanjih, ki mlade najbolj ne-
posredno prizadevajo - torej 
o zaposlovanju, štipendira-
nju in podobno. 

Mladinska politična šola 
poteka ta teden, predavatelji 
pa so v glavnem iz občine 
Slovenske Konjice. 

MBP 

SUHADOL 
(Suchadoll), dvor, 
pristava 
Suhadolski grad 

Na planoti vrh razložene vasi, Su-
hadol 15, v bližini Loč pri Poljčanah. 
Občina Slovenske Konjice. 

Vas se prvič omenja 1207, ko je 
vojvoda Leopold potrdil samostanu 
v Žičah njeno posest. Kartuzijani so 
tu verjetno že kmalu postavili svojo 
pristavo. Ta je neposredno izpričana 
v 2. pol.'16. stol., ko je tu prebival 
oskrbnik medtem odpravljene žičke 
kartuzije (1564-1595), Italijan Otolin 
Scazzuola. 1606 se v konjiških ma-
tičnih knjigah označuje dvor kot 
grad - arx. 

Današnji kompleks stavb obsega 
dve gospodarski poslopji in kmečko 
domačijo, razvrščene okrog pravo-
kotnega dvorišča. Njegova južna 
stran je odprta, ni pa nemogoče, da 
je bila nekdaj tudi obzidana, saj so 
sledovi zidovja vidni tudi zahodno 
od hiše. Ta v današnji obliki ne kaže 
posebne starosti, saj so okna in vrata 
predelana, ohranjena je le stara, ba-
njasto obokana klet, lastnik stavbe 
pa govori tudi o nekdanji kapeli v tej 
stavbi in o lesenih stropih. Danes 
pritlična hiša naj bi bila sprva eno-
nadstropna. Gospodarski poslopji 
sta zidani in v jugovzhodnem je bilo 
menda nekdaj stahovanje. Arhitek-
turni členi so tudi tu večidel zabrisa-
ni, vendar se je na severnem gospo-
darskem poslopju ohranil polkrožen 
kamniten portal s posnetim robom, 
na obeh poslopjih pa so vidni ostan-
ki baročne arhitekturne poslikave. 
Sredi dvorišča je ohranjen pokrit 
vodnjak s kamnitnim vencem, ki 
utegne izvirati še iz 16. stoletja. 

Dvor je bil po izročilu nekdaj utr-
jen in baje so ga nekoč oblegali 
Turki. 

SPODNJI LANOVŽ 
(Unter Lahnhof), dvor, 
graščina 
Skoblov dvor 

v zahodnem predmestju Celja, 
blizu današnje tovarne pohištva v 
Kersnikovi ulici. Občina Celje. 

Dvor je bil 1750 v posesti Johanna 
BemhcU-da Pipacha, sledili so mu 
Jakob Ignac Skobl, 1801 Serafim 
Koschu, 1810 Franc Ks.Forstner, 
1812 Ignac Novak, nato Jožef Haus-
vvirth in nazadnje Friderik baron pl. 
Bruck. Brucki so proti koncu prete-
klega stoletja prezidali stavbo v neo-
gotskem slogu. 1904 je kompleks 
kupila mestna občina, ki je dvorec 
preuredila v stanovanja, gospodar-
ska poslopja pa so po prvi vojni pre-
zidali v avtobusno garažo. 

STARA GROFIJA (Die 
alta Graffei), dvorec 

Ob Savinji, na južnem robu stare-
ga mestnega jedra v Celju. Občina 
Celje. 

Prednica današnje grofije se 1414 
omenja kot pisarnica - Schreib-
hauzz. 2e ime pove, da je stavba 
rabila svojim gospodarjem, celjskim 
grofom, kot upravno poslopje. Ko so 
Celjani 1456 izumrli, je stavba posta-
la deželnoknežja last in zdi se, da je 
bilo v njej tudi domovanje celjskih 
upravnikov. Paolo Santonino, ki je 
obiskal Celje, je o njej dne 2. junija 
1487 zapisal v svoj dnevnik: »Po po-
svetitvi nas je omenjenega dne po-
vabil plemeniti in blagorojeni vitez 
zlate verige gopod Andreas Hohen-
warter, upravnik Celja in vse grofije. 

Vstopili smo v njegovo hišo.. . Ta 
hiša je videti kot grad in leži v mestu 
ob vodi.« 

Leta 1580 je nadvojvoda Karel II. 
prodal stavbo grofom Thurn-Valsas-
sina, ki so jo podrli in v naslednjih 
letih pozidsJi palačo-grofijo. Tej so v 
letih 1620-1640 prizidali arkadne ho-
dnike, med leti 1650-1680 pa stopni-
šče. Rodovina Thum-Valsassina je 
ostala v posesti grofije do 1869, ko jo 
je mestna občina kupila na dražbi in 
jo v letih 1870-1873 adaptirala za 
svoje potrebe. V grofiji so takrat ure-
dili šolo, med leti 1914-1945 je bilo v 
njej sodišče, zdaj pa so v stavbi zbir-
ke Pokrajinskega muzeja Celje. Leta 
1890 so odstranili obzidje, ki jo je 
obdajalo na mestni strani in tako je 
iz dotedanjega dvorišča nastal trg. 

Grofija je pozidana v stilu graške 
renesančne stavbarske šole. Tlori-
sno je zasnovana v obliki velike črke 
L, tako, da je njen južni trakt nepo-
sredno vpet v srednjeveško mestno 
obzidje. Stavba, ki je podkletena, 
obsega še nadstropje in podstrešno 
poletažo. Na notranji strani se k ste-
nama prislanjajo arkade, na zahodni 
strani pa je ob južni trakt pripeto 
dvoramno stopnišče. Nad njegovim 
vhodom je vzidan reliefni grb grofov 
Thurn-Valsassina. Južna fasada je 
preprostejša, členjena le z balko-
nom. 

Notranjščina grofije se odlikuje s 
številnimi zanimivostmi. Stavba je v 
pritličju ohranila stare oboke in lese-
ne strope, v nadstropju pa je poleg 
poslikanih sob (v eni so na stenah 
slikarije z žanrskimi prizori iz 17. 
stoletja) imenitna predvsem velika 
dvorana s slovitim slikanim stro-
pom, ki so ga 1926 našli nad mlajšim 
navadnim stropom. Gre za kompozi-
cijo enajstih slik v tempera tehniki, 
slikanih na platno. V osrednjem po-
lju je perspektivično upodobljena 
stebriščna arhitektura z balustrada-
mi, na katerih slonijo skupine ple-
mičev in plemkinj. V obodnih poljih 
so razvrščene slike štirih letnih ča-
sov (po Bassanovih grafičnih pred-
logah), dve sliki bitk (po Tempesto-
vih jedkanicah) ter štirje giganti, na-
padalci neba: Ikar, Tantal, Phaeton 
in Iksion (po slikah Corneliusa Cor-
nelisa). Strop v veliki dvorani je med 
leti ok. 1622-1623 naslikal Marcin 
Teofilovicz. 
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